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Αθήνα, σήµερα στις 6 Ιουνίου 2017, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.25’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα οκτώ
µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 36ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστερίου και το 5ο Δηµοτικό
Σχολείο Μάνδρας Αττικής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Προσαρµογή της ελληνικής νοµο-
θεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2376 και άλλες δια-
τάξεις». 

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηρισθεί από την Κυβέρ-
νηση ως επείγον και η αρµόδια Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων αποδέχθηκε κατά πλειοψηφία τον χαρακτηρισµό του
ως επείγοντος, κατά το άρθρο 110 του Κανονισµού της Βουλής. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή στις
30 Μαΐου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνεδρίαση
ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

συµφώνησε οµοφώνως.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο

τροπολογίες, να τις ανακοινώσω από τώρα για να µπορέσουν και
οι εισηγητές να τις αναφέρουν στις τοποθετήσεις τους. 

Η µία είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1047 και ειδικό 167,

που αφορά την παράταση προθεσµίας οικειοθελούς αποκάλυ-
ψης φορολογητέας ύλης. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της
παραγράφου 1 του άρθρου 57 του ν.4446/2016 παρατείνεται από
τότε που έληξε µέχρι τις 30-9-2017. Για δηλώσεις που υποβάλ-
λονται από την 1-6-2017 και µέχρι τη λήξη της προθεσµίας της
προηγουµένης παραγράφου, ο συντελεστής πρόσθετου φόρου
από 10% που ήταν µέχρι 31-5 –στις 31-3 ήταν 8% και µέχρι 31-5
ήταν 10%- από κει και µετά είναι 12% η προσαύξηση. 

Οι συντελεστές πρόσθετου φόρου 15% και 30% ορίζονται σε
18% και 36% του κύριου φόρου αντίστοιχα. Σε περίπτωση που η
κοινοποίηση της εντολής ελέγχου ή της πρόσκλησης παροχής
πληροφοριών του άρθρου 14 έχει γίνει µέχρι τις 31-5-2017 για δη-
λώσεις, που υποβάλλονται κατ’ εφαρµογή των διατάξεων της πε-
ρίπτωσης Α’ της παραγράφου 3 του άρθρου 58 του ν.4446/2016,
από την 1-6 και ως τη λήξη της προθεσµίας µέχρι τις 30-9, ενε-
νήντα ηµέρες, και από την ως άνω κοινοποίηση εφαρµόζεται ο
συντελεστής πρόσθετου φόρου 10% της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 57 του ν.4446/2016. 

Για την άλλη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1051 και ειδικό 171,
έχω να πω τα εξής: Έχει να κάνει µε τις µέχρι 31-12-2016 ξενο-
δοχειακές εν γένει επιχειρήσεις, κάµπινγκ ή κέντρα αναψυχής.
Θεωρούνται για εφαρµογή της παραγράφου 4 του άρθρου 13
του ν.2971/2001 σαν όµορες και σε περίπτωση που µεταξύ των
προβολών, που εκκινούν από τις πλάγιες πλευρές της επιχείρη-
σης και του αιγιαλού, παρεµβάλλεται δηµόσιο κτήµα, ακόµη αν
µεταξύ της πρόσοψης της επιχείρησης προς το δηµόσιο κτήµα
µεσολαβεί δρόµος οποιασδήποτε µορφής, εφόσον έχουν ήδη αι-
τηθεί ή αιτηθούν εντός δύο µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου προς την Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου
(ΕΤΑΔ) µέσω του οικείου αυτοτελούς Γραφείου Δηµόσιας Περι-
ουσίας του Υπουργείου Οικονοµικών τη µίσθωση του ανωτέρου
τµήµατος δηµοσίου κτήµατος, που ορίζεται από τις προβολές,
εντός προθεσµίας τριάντα ηµερών από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορί-
ζονται οι ειδικότεροι όροι, η διαδικασία και κάθε λεπτοµέρεια για
τις µισθώσεις του προηγούµενου εδαφίου. 

Ήταν κάτι που φέρνει την ισορροπία µεταξύ των επιχειρήσεων,
που έχουν τα οµπρελοκαθίσµατα, όταν µεσολαβεί παλιός αιγια-
λός ή δρόµος. Σε αυτές τις περιπτώσεις οι τιµές είναι ίδιες και
για την ΕΤΑΔ, όπως είναι και για τους αιγιαλούς, που δίνονται
στις όµορες περιπτώσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ. 
Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Παυ-

λίδη, θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση. Είχαµε ευχηθεί την προ-
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ηγούµενη φορά να είναι η τελευταία και η µοναδική φορά που
είχαµε θύµατα της τελευταίας τροµοκρατικής ενέργειας. 

Δυστυχώς επακολούθησαν τροµοκρατικές ενέργειες στην Αί-
γυπτο εναντίον κοπτών χριστιανών, καθώς και οι τελευταίες εξε-
λίξεις µε τα θύµατα και τους τραυµατίες στο Λονδίνο. Κατά
συνέπεια, η Βουλή σήµερα εκφράζει τα θερµά της συλλυπητήρια
και τη συµπαράστασή της προς τις οικογένειες των θυµάτων. Βε-
βαίως, πάντα ελπίζει κάθε φορά, που γίνεται αυτό το πράγµα, να
είναι η τελευταία φορά. Μετά από αυτή την ανακοίνωση, προχω-
ρούµε στη διαδικασία. 

Ο κ. Παυλίδης έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Παυλίδη.
Επ’ αυτού, κύριε Πρόεδρε, θα τοποθετηθούν τα κόµµατα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Νοµίζω ότι δεν

είναι θέµα της συνεδρίασης. Αν θέλετε, όµως, όλοι να µιλήσετε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μετά, κύριε Πρόεδρε, στις οµιλίες µας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία. Όταν σας

δοθεί ο λόγος, µπορείτε να µιλήσετε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, θέλετε τον λόγο;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ναι, για µια ηµεροµηνία που µου διέφυγε για την τροπολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η κυρία Υφυπουρ-

γός έχει τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Οι ρυθµίσεις του ν.2971/2001 είναι µέχρι 31-12-2019 για τις απο-
φάσεις που παίρνονται µε βάση τον δανεισµό του οικείου φορέα
διαχείρισης. Είναι συγκριτικά στοιχεία της τελευταίας πενταετίας
που διατηρεί η Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Περιουσίας, για την
ιστορική αξία του όµορου αιγιαλού που ανέφερα πιο πριν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα διανεµηθούν
οι τροπολογίες.

Ο κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι το θέµα στην

αρχή του τυπικό, γι’ αυτό παρακαλώ και τους συναδέλφους και
εσάς να καταλάβετε την ουσία του επιχειρήµατός µου, αφού
ολοκληρώσω και όχι όπως θα ξεκινήσω. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε κατά πλειοψηφία η δια-
δικασία να είναι η διαδικασία του επείγοντος. Αδικαιολογήτως,
όπως το χαρακτηρίσαµε το νέο αυτό σκηνικό της Κυβέρνησης
στο 100%. Ενσωµάτωση οδηγίας και πάρα πολλά άλλα άρθρα,
τα οποία θα µπορούσαν να πάνε µε την τακτική νοµοθετική δια-
δικασία, αφού ούτε ένας εκ της Πλειοψηφίας δεν µίλησε για προ-
απαιτούµενα. Είναι ίσως προαπαιτούµενα, αλλά η Κυβέρνηση
δεν το λέει. Δεν υπάρχει, λοιπόν, ο λόγος για να έχουµε επείγον
και κατεπείγον.

Όµως, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα θέµα πάρα πολύ σο-
βαρό. Όσο σοβαρό δεν φαντάζεστε, για τους δικηγόρους, αλλά
και για άλλα επαγγέλµατα. Το άρθρο 12, το οποίο έρχεται στην
Ολοµέλεια, χωρίς να υποστεί τη βάσανο της ακρόασης των φο-
ρέων, καταργεί το δικηγορικό απόρρητο, χωρίς την παραµικρή
θεσµική εγγύηση. Αυτό είναι απαράδεκτο. Ακούγεται ότι η Κυ-
βέρνηση…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Αυτό γιατί είναι…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε, κύριε Μαντά!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Όχι, για να καταλάβουµε…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Μαντά, ακού-

στε. 
Ακούµε πως η Κυβέρνηση υποσχέθηκε αλλαγή του άρθρου 12.

Η ολοµέλεια των Δικηγορικών Συλλόγων της χώρας έχει εκφρα-
στεί αρνητικά. Θέλω να παρακαλέσω την Υπουργό –τώρα, όµως,
όχι στο τέλος της διαδικασίας που δεν θα προλαβαίνουµε, κύριε
Πρόεδρε, και θα λέτε ότι κλείσαµε, όχι εσείς, αλλά το Προεδρείο-
να µας πει αν υπάρχει περιθώριο αλλαγής και ποια είναι αυτή η
αλλαγή στο άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η κυρία Υπουργός
θέλει να απαντήσει.

Ορίστε, κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Θα φέρουµε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις-διορθώσεις επί του
σχεδίου νόµου, µεταξύ των οποίων η παράγραφος 3 του άρθρου
12 του σχεδίου νόµου διαγράφεται και οι παράγραφοι 4 και 5
αναριθµούνται σε 3 και 4 αντίστοιχα. Μετά και από αίτηµα του
Δικηγορικού Συλλόγου αποσύρεται το επίµαχο άρθρο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βιαστήκατε, κύριοι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν βιαστήκαµε, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ! 
Συνεχίστε, κύριε Παυλίδη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, θα το καταθέσουµε στη συνέχεια µε όλες τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις. Ηλεκτρονικά ήδη το έχουµε βάλει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα το διαγράψετε, δεν θα το…
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Διαγράφεται. Σε λίγη ώρα θα κατατεθούν και οι νοµοτεχνικές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε

Παυλίδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο το οποίο συζη-

τάµε σήµερα στην Ολοµέλεια περιλαµβάνει διατάξεις, καθώς και
την ευρωπαϊκή οδηγία, οι οποίες έχουν σαν στόχο, αφ’ ενός, τη
διευκόλυνση της ζωής των φορολογουµένων και αφ’ ετέρου, θε-
σπίζουν κανόνες και πλαίσια στα οποία είναι αναγκαίο να εναρ-
µονιστούµε.

Στο Κεφάλαιο Α’, στα άρθρα 1 έως 6 του σχεδίου νόµου
έχουµε προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας µε τις διατάξεις
της ευρωπαϊκής οδηγίας 2376/15 για την αυτόµατη ανταλλαγή
πληροφοριών. Η αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών αποτελεί
σηµαντικό µέσο για την αντιµετώπιση της διασυνοριακής φορο-
λογικής απάτης και φοροδιαφυγής και συµβάλλει στην αποδοτι-
κότερη και αποτελεσµατικότερη είσπραξη των φόρων.

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται, πρώτον, να αντιµετωπι-
στεί το πρόβληµα της διασυνοριακής φοροαποφυγής, του επιθε-
τικού φορολογικού σχεδιασµού και του επιζήµιου φορολογικού
ανταγωνισµού και δεύτερον, να ενισχυθούν τα εργαλεία και οι µη-
χανισµοί αυτοί που έχουν καθιερωθεί για τη διοικητική συνεργασία
στον τοµέα της φορολογίας. 

Δεδοµένου ότι η διάβρωση της φορολογικής βάσης µειώνει
σηµαντικά τα εθνικά φορολογικά έσοδα και κατ’ επέκταση εµπο-
δίζει τα κράτη-µέλη να εφαρµόσουν αναπτυξιακές φορολογικές
πολιτικές, καθίσταται πλέον αναγκαία η έκδοση των εκ των προ-
τέρων φορολογικών αποφάσεων και των εκ των προτέρων συµ-
φωνιών ενδοοµιλικής τιµολόγησης. 

Η αποσαφήνιση φορολογικής νοµοθεσίας για τους φορολο-
γούµενους παρέχει ασφάλεια σε επιχειρήσεις, ενθαρρύνει τις
επενδύσεις και τη συµµόρφωση µε το Δίκαιο και συµβάλλει στον
στόχο της περαιτέρω ανάπτυξης της ενιαίας αγοράς στην
Ένωση.

Ωστόσο, η παροχή πληροφοριών δεν οδηγεί στην αποκάλυψη
εµπορικού, βιοµηχανικού ή επαγγελµατικού απορρήτου ή εµπο-
ρικής µεθόδου και δεύτερον, δεν οδηγεί στην αποκάλυψη πλη-
ροφορίας, της οποίας η κοινολόγηση θα ήταν αντίθετη προς τη
δηµόσια τάξη.

Τέλος, τροποποιούνται και διατάξεις για την εµπιστευτικότητα
των πληροφοριών µε γνώµονα την προστασία των δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα και την επιχειρηµατική ελευθερία.

Στο Κεφάλαιο Β’ του παρόντος σχεδίου νόµου συµπεριλαµβά-
νονται θετικές διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών που αντι-
µετωπίζουν και επιλύουν διάφορα ζητήµατα που έχουν δηµιουργη-
θεί. 

Στο πλαίσιο της αντιµετώπισης προβληµάτων της ανθρωπιστι-
κής κρίσης, που έχει προκαλέσει η οικονοµική κρίση των τελευ-
ταίων ετών, πολλές επιχειρήσεις προβαίνουν σε δωρεές
τροφίµων. Με το άρθρο 7 διευρύνεται η κατηγορία των αγαθών,
των οποίων η δωρεά εξαιρείται από την υποχρέωση απόδοσης
ΦΠΑ, κάτι που λειτουργούσε αποτρεπτικά στην πραγµατοποίηση
δωρεών. Με αυτόν τον τρόπο ενισχύεται και υποστηρίζεται η
συµµετοχή των επιχειρήσεων στην προσπάθεια περιορισµού της
επισιτιστικής κρίσης. 

Επίσης, τροποποιείται ο Κώδικας ΦΠΑ στους αγρότες του κα-
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νονικού καθεστώτος που πωλούν τα προϊόντα τους µέσω τρίτων,
εµπόρων ή αγροτικών συνεταιρισµών. Στην περίπτωση που η εκ-
καθάριση εκδίδεται µηνιαία η απόδοση ΦΠΑ του µεσάζοντα γί-
νεται προς τον αγρότη ο οποίος είναι και υπόχρεος για την
καταβολή του ΦΠΑ, αποφεύγοντας τη διαρκή συσσώρευση πι-
στωτικού υπολοίπου ΦΠΑ, εισροών, λόγω της µη είσπραξης ΦΠΑ
εκροών. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση του άρθρου 8 αντικαθίσταται το
άρθρο 177 του Τελωνειακού Κώδικα µε νέο. Πρόκειται για ανα-
γκαιότητα που προέκυψε για τους κάτωθι λόγους: επικαιροποί-
ηση, προσαρµογή και απλοποίηση του νοµοθετικού πλαισίου στα
νέα δεδοµένα που προέκυψαν µετά την κατάργηση του τέως
«ΟΔΔΥ Α.Ε.», καλύτερη διαχείριση των αναφερόµενων κατασχε-
µένων ειδών µέσω της προσφορότερης αξιοποίησής τους, της
µείωσης των εξόδων διαχείρισης και φύλαξης και της αύξησης
των εσόδων από την εκποίησή τους.

Ιδιαίτερα µε τις παραγράφους 1 και 2 γίνεται ενοποίηση του
νοµοθετικού πλαισίου διαχείρισης των κατασχεθέντων από οποι-
οδήποτε ποινικό αδίκηµα µεταφορικών µέσων, εµπορευµατοκι-
βωτίων και µηχανηµάτων έργου και επιδιώκεται η εξάλειψη
ασαφειών, παρερµηνειών και γραφειοκρατικών διαδικασιών από
την ύπαρξη πολλών νοµοθετικών διατάξεων προς τη διαχείριση
αυτών.

Με τις παραγράφους 3 έως 6 ορίζονται µε τον πιο απλό, σαφή
και κατανοητό τρόπο θέµατα διαχείρισης και απόδοσης κατασχε-
θέντων. Επίσης, µειώνεται ο χρόνος που µεσολαβεί από την κα-
τάσχεση µέχρι την εκποίηση των κατασχεµένων πλωτών µέσων,
ώστε να µειωθεί το κόστος φύλαξής τους, καθώς και να επιτευχ-
θεί η αύξηση εσόδων από την έγκαιρη εκποίησή τους, χωρίς να
επέλθει η απαξίωσή τους.

Επίσης, καταργείται ο αριθµητικός περιορισµός των δηµοπρα-
τήσεων πλωτών µέσων, προκειµένου να µην οδηγούνται στην κα-
ταστροφή πλωτά µέσα µεγάλης αξίας. Οι αλλαγές αυτές
αποσκοπούν στην αποφυγή αυξηµένων δαπανών για τις δηµό-
σιες υπηρεσίες και δεύτερον, στην αξιοποίηση των οχηµάτων
που οδηγούνται στην ανακύκλωση, δίνοντας τη δυνατότητα έτσι
να διατίθενται σε εκπαιδευτικά ιδρύµατα, στην Ελληνική Αστυ-
νοµία και στις Ένοπλες Δυνάµεις για εκπαιδευτικούς σκοπούς,
ικανοποιώντας χρόνια αιτήµατά τους.

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις του άρθρου 10 επιχειρείται η
φορολογική τακτοποίηση εκκρεµοτήτων της Εταιρείας Ακινήτων
Δηµοσίου «ΕΤΑΔ Α.Ε.», έτσι ώστε να µην µεταφερθούν φορολο-
γικά βάρη στην νέα εταιρεία συµµετοχών και περιουσίας, της
οποίας θα καταστεί θυγατρική.

Με το άρθρο 11 προβλέπεται ότι οι νέοι υπάλληλοι της ΑΑΔΕ
των προκηρύξεων που εκδίδονται µετά το παρόν σχέδιο νόµου
έχουν την δυνατότητα να διορίζονται σε προσωποπαγείς θέσεις
που συνιστώνται µε την πράξη του διορισµού τους στη Φορολο-
γική και Τελωνειακή Ακαδηµία της ΑΑΔΕ, προκειµένου να παρα-
κολουθούν πρόγραµµα υποχρεωτικής εισαγωγικής εκπαίδευσης
για την ολοκληρωµένη επιµόρφωσή τους, µε στόχο τη συνεχή
βελτίωση της αποτελεσµατικότητας των υπηρεσιών της ΑΑΔΕ
και της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους πολί-
τες και τις επιχειρήσεις. Για το εν λόγω χρονικό διάστηµα θα λο-
γίζονται και θα αµείβονται ως δόκιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι. Μετά
την ολοκλήρωση της υποχρεωτικής εισαγωγικής εκπαίδευσης,
οι νέοι υπάλληλοι καταλαµβάνουν δεσµευµένες κενές οργανικές
θέσεις σε υπηρεσίες αντίστοιχου κλάδου της Αρχής στην περι-
φερειακή ενότητα διορισµού τους.

Με το άρθρο 12 γίνονται νοµοθετικές προσαρµογές στον Κώ-
δικα Φορολογικής Διαδικασίας λόγω εφαρµογής διατάξεων της
ΑΑΔΕ. Έτσι, προβλέπεται ότι τυχόν µεταβολή της ερµηνευτικής
θέσης της φορολογικής διοίκησης δεν ισχύει αναδροµικά, σε πε-
ρίπτωση που συνεπάγεται αναδροµική φορολογική επιβάρυνση
του φορολογούµενου. 

Προστίθεται νέα εξουσιοδοτική διάταξη, προκειµένου ο Διοι-
κητής της ΑΑΔΕ να µπορεί να ορίζει µε απόφασή του κατηγορίες
φορολογουµένων, οι οποίοι υποχρεούνται να παρέχουν στην
ΑΑΔΕ πληροφορίες για την επιχειρηµατική τους δραστηριότητα,
οι οποίες θα αξιοποιηθούν στην ελεγκτική διαδικασία. 

Διευρύνεται η δυνατότητα φορέων της κεντρικής και γενικής

κυβέρνησης να ζητούν και να λαµβάνουν απόρρητες πληροφο-
ρίες και στοιχεία για φορολογούµενους, εφόσον είναι αναγκαίο
για την άσκηση των αρµοδιοτήτων τους.

Προστίθενται, επίσης, νέες περιπτώσεις διαδικαστικών παρα-
βάσεων και αντίστοιχες κυρώσεις για τη µη έκδοση ή ανακριβή
έκδοση ή λήξη παραστατικών για πράξεις που δεν επιβαρύνονται
µε ΦΠΑ, παραδείγµατος χάριν, ο κλάδος των γιατρών, καθώς και
για τη διακίνηση αγαθών χωρίς την ύπαρξη παραστατικών διακί-
νησης. Τα πρόστιµα ορίζονται ανάλογα µε το είδος της παράβα-
σης και την υποχρέωση τήρησης του αντίστοιχου λογιστικού
συστήµατος. 

Με το άρθρο 13 ρυθµίζονται θέµατα φορολογίας κατοχής ακι-
νήτων. Ο σύνδικος της πτώχευσης δεν είναι πλέον υποκείµενος
στον ΕΝΦΙΑ. 

Επίσης, παρατείνεται για δύο έτη, το 2017 και το 2018, η ανα-
στολή επιβολής του συµπληρωµατικού φόρου για τα αγροτεµά-
χια των φυσικών προσώπων, προκειµένου να δοθεί ο
απαραίτητος χρόνος στους φορολογούµενους να ελέγξουν τους
δασικούς χάρτες και να προβούν, όπου απαιτείται, στις απαραί-
τητες διορθώσεις. 

Επίσης, µε τις παραγράφους 3 και 4, κατά τη χορήγηση πιστο-
ποιητικού για ακίνητο, το οποίο ανήκει σε πτωχό, καταργείται η
υποχρέωση ρύθµισης οφειλών ΕΝΦΙΑ ή φόρου ακίνητης περιου-
σίας, προκειµένου να διευκολυνθεί η σταδιακή εκποίηση της
πτωχευτικής περιουσίας. 

Επίσης, κατά τη σύνταξη της συµβολαιογραφικής πράξης απο-
δοχής κληρονοµιάς για τα έτη κατά τα οποία υπόχρεος ήταν ο
κληρονοµούµενος, το πιστοποιητικό χορηγείται, εφόσον έχει κα-
ταβληθεί ο φόρος που αναλογεί στο ποσοστό, δηλαδή στο δι-
καίωµα επί του ακινήτου που φορολογείται, χωρίς να απαιτείται
η ρύθµιση του φόρου για τα υπόλοιπα ποσοστά ή ακίνητα του
κληρονοµούµενου. 

Με την προτεινόµενη διάταξη του άρθρου 14, ύστερα από την
καταδικαστική σε βάρος της χώρας µας απόφαση του Ευρωπαϊ-
κού Δικαστηρίου, διευρύνεται ο κύκλος των δικαιούχων της
απαλλαγής από τον φόρο για την αιτία θανάτου απόκτηση πρώ-
της κατοικίας και καταλαµβάνει πλέον αυτή τους Έλληνες, τους
υπηκόους των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τους
υπηκόους των χωρών του Ευρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου, κα-
τοίκους Ελλάδος και µη. 

Η προτεινόµενη ρύθµιση για το άρθρο 15 κρίνεται αναγκαία,
προκειµένου να καλυφθεί νοµοθετικό κενό και να καθοριστεί ο
χρόνος και ο τρόπος υποβολής της ειδικής δήλωσης εισφοράς
επί του ετήσιου ποσού του συνολικού εισαγόµενου και µετατρε-
πόµενου σε ευρώ συναλλάγµατος για τα έτη 2016 έως 2019. 

Με το άρθρο 16 γίνεται προσπάθεια αποσυµφόρησης των δι-
καστηρίων και των ΔΟΥ από υποθέσεις που εκκρεµούν και έχει
καθυστερήσει η απόφαση λόγω διαφορετικών ερµηνειών από τις
αρµόδιες αρχές. 

Η απαλλαγή από φόρο υπεραξίας αφορά περιπτώσεις πώλη-
σης ή µίσθωσης ακινήτου, στο οποίο λειτουργούσε επιχείρηση
µετά του υφιστάµενου εξοπλισµού σε άλλη επιχείρηση, καθώς
δεν συνιστά αυτή µεταβίβαση σε επιχείρηση. 

Με την προτεινόµενη διάταξη του άρθρου 17 καταργείται επι-
τέλους η υποχρέωση προσκόµισης σωρείας δικαιολογητικών και
εν συνεχεία χορήγηση βεβαίωσης ηλεκτροδότησης για τα ακί-
νητα, των οποίων οι άδειες ανέγερσης εκδόθηκαν µέχρι 31-12-
1994. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση του άρθρου 18 τροποποιούνται
οι διατάξεις της νοµοθεσίας του ζύθου, προκειµένου να καταστεί
δυνατή η συστέγαση και συλλειτουργία των ζυθοποιείων µε µο-
νάδες παραγωγής ποτών από ζύµωση και µε µονάδες παραγω-
γής µη αλκοολούχων ποτών και εµφιαλωµένου νερού. 

Με τον τρόπο αυτό ικανοποιείται ένα πάγιο αίτηµα της ελληνι-
κής αγοράς και δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για την ενί-
σχυση της εγχώριας παραγωγής, κυρίως µηλίτη, αλλά και άλλων
ποτών, µε αναµενόµενα σηµαντικά θετικά αποτελέσµατα σε δη-
µοσιονοµικό αλλά και σε κοινωνικό επίπεδο. Στόχος µας είναι ένα
µεγάλο µέρος εισαγωγών να αντικατασταθεί από την εσωτερική
παραγωγή. 

Με το άρθρο 19 γίνονται τροποποιήσεις σε άρθρα του ν.4072/
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2012, ώστε να διασφαλιστεί η συµβατότητα της ελληνικής νοµο-
θεσίας µε την αντίστοιχη ευρωπαϊκή. 

Με το άρθρο 20 εξαιρείται από τις διατάξεις που εφαρµόζον-
ται σε νοµικά πρόσωπα που έχουν ταξινοµηθεί ως φορείς γενικής
κυβέρνησης το Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων,
ΤΕΚΕ, κατά τρόπο συµβατό µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες, που διέ-
πουν τον σκοπό και τη λειτουργία του, όπως αυτές έχουν ενσω-
µατωθεί στο Εθνικό Δίκαιο, εντάσσοντάς το στο ευρύτερο
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Τράπεζας και της Τραπεζικής Ένωσης.
Σηµειώνεται ότι οι δαπάνες του ΤΕΚΕ καλύπτονται από ιδιωτι-
κούς φόρους, που εισφέρουν τα συµµετέχοντα πιστωτική ιδρύ-
µατα.

Με το άρθρο 21 αναµορφώνεται κι εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο
της ειδικής εκκαθάρισης των Ανωνύµων Εταιρειών Παροχής
Επενδυτικών Υπηρεσιών, ΑΕΠΕΥ, µε σκοπό την απλούστευση κι
επιτάχυνση της διαδικασίας, τη µείωση του κόστους, την ενί-
σχυση του εποπτικού ρόλου της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και
εν γένει την αποτελεσµατικότερη ολοκλήρωση της διαδικασίας
προς όφελος τόσο της ίδιας της ΑΕΠΕΥ µε την οµαλή µετάβασή
της στην επόµενη φάση της εκκαθάρισής της, όσο και των επεν-
δυτών µε τη µέγιστη δυνατή προστασία των συµφερόντων τους. 

Στο άρθρο 22 γίνεται εξοµοίωση της ευθύνης των µελών του
Εποπτικού Συµβουλίου της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών Και
Περιουσίας µε την ευθύνη των µελών του διοικητικού συµβου-
λίου της εταιρείας αυτής. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση του άρθρου 23, εκτός το ότι κα-
λύπτονται οι επιτακτικές στεγαστικές ανάγκες των παρακάτω
υπηρεσιών, εξασφαλίζεται η εύρυθµη λειτουργία τους, ενώ επι-
πλέον προστατεύονται τα παραχωρούµενα κτήρια, τα οποία
λόγω της µακρόχρονης αχρηστίας τους δεν συντηρούνται, ικα-
νοποιώντας έτσι χρόνια αιτήµατα παραχώρησης ακινήτων δηµο-
σίου στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

Συγκεκριµένα παραχωρείται στον Δήµο Αγράφων του Νοµού
Ευρυτανίας η κυριότητα δηµοσίου ακινήτου για την κάλυψη των
στεγαστικών αναγκών των υπηρεσιών του δήµου. Επίσης, στον
Δήµο Χερσονήσου του Νοµού Ηρακλείου παραχωρείται η κυριό-
τητα δηµοσίου ακινήτου για την κάλυψη στεγαστικών αναγκών
των υπηρεσιών του δήµου. Ακόµα, στον Δήµο Οιχαλίας του
Νοµού Μεσσηνίας παραχωρείται η κυριότητα δηµοσίου ακινήτου
για πολιτιστικούς σκοπούς του δήµου. Στον Δήµο Οιχαλίας πάλι
του Νοµού Μεσσηνίας παραχωρείται η κυριότητα δηµοσίου ακι-
νήτου για πολιτιστικούς σκοπούς του δήµου. Στον Δήµο Ιθάκης
του Νοµού Κεφαλληνίας παραχωρείται η κυριότητα δηµοσίου
ακινήτου για πολιτιστικού λόγους, στέγαση του «Οδυσσειακού
Κέντρου» του δήµου. Στον Δήµο Νέστου του Νοµού Καβάλας πα-
ραχωρείται η κυριότητα δηµοσίου ακινήτου για πολιτιστικούς
σκοπούς και στέγαση της δηµοτικής βιβλιοθήκης. Στο Υπουργείο
Εσωτερικών παραχωρείται η κυριότητα δηµοσίου ακινήτου για
την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών του Αστυνοµικού Τµήµα-
τος Μηλεών. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση του άρθρου 24 παραχωρείται
στον Δήµο Σπετσών χωρίς αντάλλαγµα του Νοµού Αττικής η κυ-
ριότητα δηµοσίου ακινήτου για την κάλυψη των στεγαστικών
αναγκών του Παιδικού Σταθµού Σπετσών, υπό τον όρο στέγασης
και του Πολυδύναµου Ιατρείου Σπετσών. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση του άρθρου 25, παραχωρείται
στο Δήµο Ρόδου, χωρίς αντάλλαγµα, η κυριότητα των δηµοσίων
ακινήτων, που αποτελούν ως συγκρότηµα τη «Ροδιακή Έπαυλη». 

Με το άρθρο 25 προτείνεται ρύθµιση που θεσπίζει µε από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών, µε τη σύµφωνη πάντα γνώµη
του Διοικητικού Συµβουλίου της Επιτροπής Ολυµπίων και Κλη-
ροδοτηµάτων, τη δωρεάν παραχώρηση σε υπηρεσίες της γενι-
κής Κυβέρνησης αιθουσών του Ζαππείου Μεγάρου και εκτάσεων
της επιτροπής για τη διοργάνωση µε δαπάνες τους ιδιαίτερης
εθνικής σηµασίας εκθέσεων, εκπαιδευτικών, πολιτιστικών και
αθλητικών εκδηλώσεων και συνεδριών, εορτών και άλλων συνα-
φών εκδηλώσεων. Οι ανωτέρω δωρεάν παραχωρήσεις δεν δύ-
ναται να υπερβαίνουν συνολικά το ποσό των 40.000 ευρώ
ετησίως. Ως αντιστάθµισµα των απωλειών εσόδων από την επι-
τροπή θεσπίζεται η απαλλαγή της από την υποχρέωση του
ΕΝΦΙΑ. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε περιλαµβάνει διατάξεις που έχουν στη στόχευσή τους
συνολικά τη διευκόλυνση της ζωής των φορολογουµένων, την
αντιµετώπιση των επισιτιστικής κρίσης, τη µείωση λειτουργικών
δαπανών των δηµοσίων υπηρεσιών, την ενίσχυση του φορολογι-
κού ελέγχου στη µάχη κατά της φοροδιαφυγής, την ενίσχυση
της εγχώριας παραγωγής και ικανοποιεί χρόνια αιτήµατα της το-
πικής αυτοδιοίκησης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Απόστο-

λος Βεσυρόπουλος. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση πραγµα-

τοποιείται στη σκιά του τεράστιου αδιεξόδου στο οποίο έχει οδη-
γήσει τη χώρα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Όσο κι αν η
Κυβέρνηση αναζητεί συνενόχους, δεν θα βρει. Ο κ. Τσίπρας βλέ-
πει τα αφηγήµατά του να καταρρέουν. Διότι αυτή η Κυβέρνηση
είχε πάντα την ανάγκη ενός αφηγήµατος, που στην πραγµατικό-
τητα είναι ένας µύθος, που κινείται πέρα κι έξω από την πραγµα-
τικότητα. 

Η Κυβέρνηση, που έφερε δύο µνηµόνια µέσα σε δύο χρόνια,
ήθελε να παρουσιάσει ως περιτύλιγµα µιας απόλυτα αποτυχηµέ-
νης και χρεοκοπηµένης πολιτικής τη ρύθµιση του χρέους. Ποιος
δεν θυµάται τα ευφυολογήµατα για τη γραβάτα που ουσιαστικά
αποτυπώνουν το τεράστιο έλλειµµα σοβαρότητας που χαρακτη-
ρίζει αυτήν την Κυβέρνηση; 

Αυτήν τη στιγµή, η Κυβέρνηση έχει καταφέρει τα εξής µέσα
από την υποτιθέµενη υπερήφανη διαπραγµάτευσή της: Πρώτον,
να φέρει δύο µνηµόνια µέσα σε δύο χρόνια και να φορτώσει
µέτρα συνολικού ύψους 14,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ στις πλάτες
των πολιτών και µάλιστα των πλέον αδύναµων. 

Δεύτερον, να επιδεινώσει τον δείκτη βιωσιµότητας του χρέους,
κάτι που αποδεικνύεται µε στοιχεία. Το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο στην έκθεσή του για την ανάλυση της βιωσιµότητας του χρέ-
ους τον Ιούνιου του 2014 εκτιµούσε ότι αυτό θα έµπαινε σε µια
τροχιά ταχείας αποκλιµάκωσης, µε αποτέλεσµα να είναι κοντά
στο 60% του ΑΕΠ το 2060. 

Στην τελευταία έκθεση τον Φεβρουάριο του 2017 το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο εκτιµά ότι το 2060 το δηµόσιο χρέος θα
εκτοξευθεί στο 275% του ΑΕΠ και οι ετήσιες χρηµατοδοτικές
ανάγκες από το 13% του ΑΕΠ, που προβλεπόταν τον Ιούνιο του
2014, τώρα προβλέπεται ότι θα εκτιναχθούν στο 62% του ΑΕΠ. 

Προς ενηµέρωση της Εθνικής Αντιπροσωπείας καταθέτω στα
Πρακτικά το σχετικό διάγραµµα που φαίνεται αυτή η δραµατική
επιδείνωση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν διάγραµµα, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και επανέρχοµαι στο τι έχει καταφέρει η Κυβέρνηση µέσα από
την υποτιθέµενη υπερήφανη διαπραγµάτευσή της:

Τρίτον, να αποµακρυνθεί η ένταξη της χώρας στο πρόγραµµα
ποσοτικής χαλάρωσης.

Τέταρτον, να παραµείνει στον αέρα η ολοκλήρωση της δεύτε-
ρης αξιολόγησης και η εκταµίευση της δόσης.

Η Κυβέρνηση µε την υπογραφή της την άνοιξη του 2016 µετέ-
θεσε η ίδια τις αποφάσεις για το χρέος µετά το 2018. Είναι σαφές
ότι κάποιοι εκτός του ότι δεν γνωρίζουν πού βάζουν την υπο-
γραφή τους, δεν γνωρίζουν τους κανόνες λειτουργίας υπερεθνι-
κών οργανισµών, αλλά και των διεθνών σχέσεων. Έχουν φέρει
τόσο κοντά τα όρια ανάµεσα στην αυταπάτη και την απάτη, που
πλέον είναι δυσδιάκριτα ακόµα και για τους ίδιους. 

Οι εταίροι µας έχουν την υποχρέωση να αντιµετωπίσουν το
πρόβληµα της βιωσιµότητας του χρέους. Δεν αρκεί, όµως, αυτό.
Η χώρα πρέπει να προχωρήσει σε διαρθρωτικές αλλαγές, να
προσελκύσει επενδύσεις και να θεµελιώσει µια ισχυρή αναπτυ-
ξιακή προοπτική. Χρειάζονται ρεαλιστικοί δηµοσιονοµικοί στόχοι
και όχι τα θηριώδη πλεονάσµατα που εσείς οι ίδιοι συνοµολογή-
σατε και συνυπογράψατε. Χρειάζεται µια πολιτική αποκλιµάκω-
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σης και µείωσης των φορολογικών επιβαρύνσεων και µια στι-
βαρή διακυβέρνηση που θα επαναφέρει το κλίµα σταθερότητας
και ασφάλειας. Ποιος πιστεύει ότι όλα αυτά µπορούν να επιτευχ-
θούν όσο παραµένει αυτή η Κυβέρνηση στην εξουσία; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω αυτή την αναγκαία πα-
ρένθεση για να αναφερθώ στο νοµοσχέδιο που φέρει τον τίτλο:
«Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2015/2376 και άλλες διατάξεις». Όµως, µόνο τα πρώτα
έξι άρθρα του αναφέρονται στην ευρωπαϊκή οδηγία.

Στην οµιλία µου στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής Οικο-
νοµικών Υποθέσεων είχα εκφράσει την ευχή να µην επαναληφθεί
η συνήθης πρακτική κατάθεσης τροπολογιών, αλλά όπως απο-
δείχθηκε η πρακτική αυτή έχει µετατραπεί σε µόνιµη συνήθεια
για αυτήν την Κυβέρνηση. Μαζί µε την επιστράτευση κάθε φορά
της διαδικασίας του επείγοντος, κατεπείγοντος, τίθεται ζήτηµα
κοινοβουλευτικής τάξης. Ο τρόπος που νοµοθετεί η Κυβέρνηση
ευτελίζει το Κοινοβούλιο.

Η ενσωµάτωση και προσαρµογή της οδηγίας 2015/2376 στο
Εθνικό Δίκαιο ουσιαστικά επικαιροποιεί παλαιότερες ευρωπαϊκές
οδηγίες και τροποποιεί τον ν.4170/2013 που έφερε και ψήφισε η
κυβέρνηση Σαµαρά. Όλο αυτό το θεσµικό πλαίσιο επικεντρώνε-
ται στην αντιµετώπιση του προβλήµατος της διασυνοριακής φο-
ροδιαφυγής και της συνεργασίας των φορολογικών αρχών των
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ανταλλαγή στοιχείων
και πληροφοριών.

Είναι δεδοµένο ότι κάποιοι στην Κυβέρνηση έχουν µια ασθενή
και επιλεκτική µνήµη. Ξεχνούν, ή για την ακρίβεια παριστάνουν
ότι ξεχνούν, όσα δεν τους συµφέρουν και τους εκθέτουν. 

Ας τους υπενθυµίσω, λοιπόν, τη στάση που τήρησαν στην προ-
σπάθεια για την ενδυνάµωση της φορολογικής συνεργασίας και
της ανταλλαγής στοιχείων για να ελεγχθεί η φοροδιαφυγή,
επειδή είχα την τύχη να είµαι εγώ εισηγητής στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο για την προσαρµογή στο Εθνικό Δίκαιο της ευρωπαϊ-
κής οδηγίας 2011/16 η οποία επικεντρωνόταν στο νέο πλαίσιο
διεθνούς συνεργασίας σε διοικητικό επίπεδο για τον έλεγχο και
την πάταξη της φοροδιαφυγής. 

Τι έκανε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ ως αντιπολίτευση; Καταψήφιζε τα
πάντα µε µια επιχειρηµατολογία που ξεκινούσε από τη δήθεν
προστασία προσωπικών δεδοµένων, υποβαθµίζοντας την προ-
σπάθεια για τον έλεγχο της φοροδιαφυγής και έφτανε σε κορό-
νες για την ανάλγητη και αντιδηµοκρατική Ευρώπη.

Ουσιαστικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας έχει
σήµερα τη δυνατότητα να αξιοποιήσει το πλαίσιο ανταλλαγής
στοιχείων και ελέγχου της φοροδιαφυγής σε διασυνοριακό επί-
πεδο χάρη στην κύρωση της σύµβασης µε τον ΟΟΣΑ, αλλά και
στην ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία της οδηγίας 2011/16,
µε τις οποίες απέκτησε τη δυνατότητα να πραγµατοποιεί ελέγ-
χους για υποθέσεις φοροδιαφυγής και διακίνησης µαύρου χρή-
µατος σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και σε όσες
έχουν κυρώσει τη συνθήκη µε τον Οργανισµό Οικονοµικής Συ-
νεργασίας και Ανάπτυξης. Όλα αυτά τα καταψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Έρχεται, όµως, σήµερα και ουσιαστικά τα αποδέχεται και τα
ψηφίζει, αφού τα έξι πρώτα άρθρα του νοµοσχεδίου είναι η προ-
σαρµογή και η επικαιροποίηση των θεσµικών παρεµβάσεων που
έγιναν πριν από τέσσερα χρόνια προς αυτήν την κατεύθυνση.

Αυτό και µόνο αποδεικνύει όχι µόνο την ασυνέπειά σας -γιατί
αυτή είναι δεδοµένη και σας χαρακτηρίζει και έχει ιδία αντίληψη
η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών- αλλά και ότι η Κυβέρ-
νηση δεν έχει αντίληψη των κανόνων που διέπουν τη συµµετοχή
µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν καταλαβαίνει αυτούς τους κα-
νόνες και θεωρεί ότι µπορεί να τους αποδέχεται ή να τους απορ-
ρίπτει κατά το δοκούν. 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι δεδοµένο ότι θα ψηφίσει τα άρθρα 1
έως 6, που ενισχύουν τη δυνατότητα των ελεγκτικών µηχανισµών
να διερευνήσουν και να ελέγξουν υποθέσεις φοροδιαφυγής. 

Με τις διατάξεις αυτών των άρθρων διευρύνεται το πεδίο
εφαρµογής και το πλαίσιο της υποχρεωτικής αυτόµατης ανταλ-
λαγής πληροφοριών σε ό,τι σχετίζεται µε τις εκ των προτέρων
διασυνοριακές αποφάσεις και τις εκ των προτέρων συµφωνίες
ενδοοµιλικής τιµολόγησης. Παράλληλα, δηµιουργείται κεντρικό
ευρετήριο για τα κράτη-µέλη, το οποίο συνδέεται µε τη διοικη-

τική συνεργασία στον τοµέα της φορολογίας και στο οποίο κα-
ταγράφονται οι πληροφορίες και τα στοιχεία που θα διαβιβάσουν
οι φορολογικές αρχές κάθε χώρας.

Η Νέα Δηµοκρατία τοποθετείται ως υπεύθυνη πολιτική δύ-
ναµη. Προσέρχεται στη συζήτηση κάθε νοµοσχεδίου µε συνθε-
τική και εποικοδοµητική προδιάθεση. Σε αυτό το πλαίσιο θα
έλεγα ότι υπάρχει θετική αντίληψη από την πλευρά µας για µια
σειρά άρθρων και διατάξεων αυτού του νοµοσχεδίου, όπως:

Πρώτον, η παράγραφος 1 του άρθρου 7, σύµφωνα µε την
οποία απαλλάσσονται από τον ΦΠΑ οι επιχειρήσεις για τα είδη
σίτισης που παράγουν ή εµπορεύονται και τα διαθέτουν άνευ αν-
ταλλάγµατος για τη σίτιση µαθητών σχολικών µονάδων. 

Η διάταξη µε την οποία οι αγρότες του κανονικού καθεστώτος
που πωλούν τα προϊόντα τους µέσω τρίτων, δηλαδή εµπόρων ή
αγροτικών συνεταιρισµών, θα είναι υπόχρεοι στην απόδοση του
ΦΠΑ για τις περιπτώσεις των παραγγελιοδοχικών πωλήσεων
αγροτικών προϊόντων για λογαριασµό αγροτών φυσικών προσώ-
πων, για τις οποίες η εκκαθάριση κρίνεται µηνιαία.

Δεύτερον, το άρθρο 8 µε το οποίο αντικαθίσταται το άρθρο
177 του Εθνικού Τελωνειακού Κώδικα για τα κατασχεθέντα και
γίνεται ενοποίηση του νοµοθετικού πλαισίου διαχείρισης των κα-
τασχεθέντων µεταφορικών µέσων, εµπορευµατοκιβωτίων και µη-
χανηµάτων έργου από οποιοδήποτε ποινικό αδίκηµα µε στόχο
να επιταχυνθούν οι διαχειριστικές διαδικασίες. 

Όπως είπα και στην επιτροπή, η αλλαγή αυτή έπρεπε να γίνει
αφού υπήρχαν πολλά προβλήµατα το τελευταίο διάστηµα. Ένα
από αυτά ήταν το µεγάλο πρόβληµα που υπήρχε µε τα κατασχε-
µένα πλωτά µέσα διακινητών και παράνοµων µεταναστών, τα
οποία είτε βυθίζονταν σε λιµάνι νησιών, όπως η Κως, είτε δεν
υπήρχε το πλαίσιο για την άµεση εκποίηση ή την καταστροφή
τους.

Τρίτον, το άρθρο 11, σύµφωνα µε το οποίο οι νέοι υπάλληλοι
της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων θα έχουν τη δυνατό-
τητα να διορίζονται σε προσωποπαγείς θέσεις στη Φορολογική
ή Τελωνειακή Ακαδηµία, προκειµένου να παρακολουθήσουν πρό-
γραµµα υποχρεωτικής εισαγωγικής εκπαίδευσης για την ολοκλη-
ρωµένη επιµόρφωση και εκπαίδευσή τους.

Τέταρτον, είµαστε θετικά διακείµενοι και στις διατάξεις που
ρυθµίζουν ζητήµατα, που συνδέονται µε την καταβολή και το πι-
στοποιητικό του ΕΝΦΙΑ για το σύνδικο πτώχευσης σε µια πτω-
χευτική διαδικασία.

Πέµπτον, τα άρθρα 14 και 15, µε τα οποία διευρύνεται µε τους
κατοίκους των χωρών του ευρωπαϊκού οικονοµικού χώρου ο κύ-
κλος των δικαιούχων της απαλλαγής από τον φόρο κληρονοµίας
και γονικής παροχής για την πρώτη κατοικία και, αντίστοιχα,
προσδιορίζονται αλλαγές στον χρόνο και στον τρόπο υποβολής
ειδικής δήλωσης εισφοράς για τις ναυτιλιακές κυρίως επιχειρή-
σεις για τα έτη 2016 έως 2019.

Έκτον, το άρθρο 17, αφού θεωρούµε ότι είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση η κατάργηση της διαδικασίας υποχρέωσης προσκό-
µισης δικαιολογητικών στις ΔΟΥ για την έκδοση βεβαίωσης ηλε-
κτροδότησης για ακίνητα που οι άδειες ανέγερσής τους
εκδόθηκαν πριν από τις 31-12-1994.

Έβδοµον, το άρθρο 21, µε το οποίο απλουστεύεται και διευ-
κολύνεται η διαδικασία της ειδικής εκκαθάρισης των ανωνύµων
εταιρειών παροχής επενδυτικών υπηρεσιών, η οποία θα γίνεται
από ένα πρόσωπο, τον ειδικό εκκαθαριστή, και όχι από δύο πρό-
σωπα, συµπεριλαµβανοµένου και του επόπτη, όπως ίσχυε µέχρι
σήµερα.

Όγδοον, τα άρθρα 23 έως 26, µε τα οποία παραχωρούνται ακί-
νητα του δηµοσίου άνευ ανταλλάγµατος σε δήµους για κοινω-
φελείς σκοπούς. Σας επεσήµανα, όµως, και στην επιτροπή ότι
εκκρεµούν και άλλα αιτήµατα δήµων, τα οποία η πολιτεία οφείλει
να αντιµετωπίσει µε ισονοµία και να µη λειτουργεί επιλεκτικά.

Από εκεί και πέρα, υπάρχουν µια σειρά άρθρων και διατάξεων
που συνδέονται µε ισχυρές ενστάσεις από την πλευρά µας.

Η Νέα Δηµοκρατία από θέσης αρχής είναι υπέρ των διαδικα-
σιών, που προσδίδουν ευελιξία και αποτελεσµατικότητα στη δια-
δικασία των ελέγχων και στη προσπάθεια για τον περιορισµό και
την εξάλειψη της φοροδιαφυγής.

Εκ πρώτης όψεως, η παράγραφος 3 του άρθρου 12, µε την
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οποία δίνεται η δυνατότητα στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων
Εσόδων να συλλέγει πληροφορίες για τους φορολογουµένους
από τρίτα πρόσωπα, που δεσµεύονται από επαγγελµατικό απόρ-
ρητο όχι µόνο για οικονοµικές συναλλαγές τους µε τους φορο-
λογουµένους, αλλά και για οικονοµικές συναλλαγές των
φορολογουµένων που διεξάγονται µέσω αυτών, κινείται προς
αυτήν την κατεύθυνση. 

Πόσο βέβαιη είναι, όµως, η Κυβέρνηση ότι η συγκεκριµένη διά-
ταξη δεν θα αντιµετωπίσει προβλήµατα συνταγµατικότητας;
Βλέπω ότι υπάρχουν σχετικές παρατηρήσεις και από την Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής.

Θετικό, κυρία Υπουργέ, είναι το γεγονός ότι θα αποσύρετε τη
συγκεκριµένη διάταξη.

Έρχοµαι και σε ένα άλλο ζήτηµα πάλι στο άρθρο 12, αλλά
αυτήν τη φορά στην παράγραφο 5, µε την οποία επέρχεται νέα
τροποποίηση στον Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας για τα πρό-
στιµα. Ούτε κι εσείς οι ίδιοι που τα φέρνετε και τα ψηφίζετε όλα
αυτά δεν θυµάστε πόσες αλλαγές έχετε κάνει για τα πρόστιµα
και όλες κινούνται στη σφαίρα του ανορθολογισµού και της ανα-
ποτελεσµατικότητας. Όλες κινούνται έξω από την πραγµατικό-
τητα. 

Με τη διάταξη της παραγράφου 5 αλλάζετε και πάλι το πλαίσιο
για τα πρόστιµα της µη έκδοσης φορολογικών στοιχείων για κα-
τηγορίες επιχειρήσεων, που δεν υπόκεινται σε ΦΠΑ. Όµως, αντί
να θεσµοθετήσετε ρεαλιστικά πρόστιµα, ουσιαστικά αφήνετε
σχεδόν ανέγγιχτη, για να µην πω ότι «κλείνετε το µάτι», στη µε-
γάλη φοροδιαφυγή. 

Καθορίζετε τα πρόστιµα σε 500 ευρώ, εφόσον τηρεί κάποιος
απλογραφικά βιβλία και 1000 ευρώ σε περίπτωση διπλογραφι-
κών βιβλίων. Δηλαδή, κάποιος που θα έχει κάνει µία συναλλαγή
4.000 ή 5.000 ευρώ και δεν έχει εκδώσει φορολογικό στοιχείο,
θα πληρώσει ένα πρόστιµο 500 ευρώ. 

Θέλει πολύ µυαλό για να καταλάβει κάποιος ότι οι περισσό-
τερο θα µπαίνουν πλέον στον πειρασµό να το ρισκάρουν, εφόσον
τα πρόστιµα είναι υποπολλαπλάσια της συναλλαγής;

Από την άλλη πλευρά, η µη έκδοση απόδειξης για έναν καφέ
θα επιφέρει πρόστιµο 250 ευρώ, κάτι που δεν συνιστά ορθολο-
γική αντιµετώπιση. 

Επίσης, να σας υπενθυµίσω ότι µε τον ν.4337/2015 που είχατε
φέρει, θεσµοθετήσατε αρχικά ως πρόστιµο µη έκδοσης φορο-
λογικού στοιχείου το 50% του ΦΠΑ που αντιστοιχεί στη συναλ-
λαγή. 

Το 2016, µε τον ν.4410 αλλάξατε εκ νέου το πλαίσιο, καταρ-
γώντας το πρόστιµο στο 50% του ΦΠΑ της συναλλαγής και επι-
βάλατε σε κάθε έλεγχο ένα ελάχιστο ύψος προστίµου για το
σύνολο των παραβάσεων µη έκδοσης ή ανακριβούς έκδοσης φο-
ρολογικών στοιχείων ανά φορολογικό έλεγχο, ενώ σε περίπτωση
υποτροπής τα πρόστιµα διπλασιάζονται ή τριπλασιάζονται αντί-
στοιχα. 

Το νέο αυτό πρόστιµο ήταν 250 ευρώ σε περίπτωση απλογρα-
φικών βιβλίων και 500 ευρώ σε περίπτωση διπλογραφικών. Σε πε-
ρίπτωση, όµως, που το ποσό του 50% του ΦΠΑ της συναλλαγής
είναι µεγαλύτερο, θα επιβαλλόταν ως πρόστιµο το ποσό αυτό. 

Είναι ξεκάθαρο ότι, τόσο µε τις προηγούµενες διατάξεις όσο
και µε τη σηµερινή, δεν επιτυγχάνεται ούτε ο έλεγχος της φορο-
διαφυγής ούτε η φορολογική συµµόρφωση ούτε πολύ περισσό-
τερο η οικοδόµηση σχέσεων εµπιστοσύνης ανάµεσα στους
πολίτες και στο κράτος. 

Και επειδή από τη Νέα Δηµοκρατία και τον οµιλούντα ακούτε
πάντα προτάσεις, σας παραθέτω και τις τρεις βασικές αρχές,
που πρέπει να διέπουν το θεσµικό πλαίσιο για την καταβολή προ-
στίµων, ένα θεσµικό πλαίσιο, που πρέπει να είναι σταθερό και να
υπάρχουν σταθεροί κανόνες. Οι αρχές αυτές είναι οι εξής:

Πρώτον, τα άµεσα πρόστιµα του µερικού προληπτικού φορο-
λογικού ελέγχου θα πρέπει να είναι αποτρεπτικά για τους ελεγ-
χόµενους, προκειµένου να επιτευχθεί ο στόχος της φορολογικής
συµµόρφωσης. 

Δεύτερον, τα πρόστιµα ενός πλήρους ή ενός µερικού φορο-
λογικού ελέγχου θα πρέπει να είναι εισπράξιµα και σύµφωνα µε
τη φοροδοτική ικανότητα του ελεγχόµενου. 

Τρίτον, τα πρόστιµα πρέπει να είναι συνδεµένα µε την αξία της

αποκρυβείσας συναλλαγής, για την οποία δεν εκδόθηκε φορο-
λογικό στοιχείο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία αντιµετωπί-
ζει θετικά την αναστολή ένταξης των αγροτεµαχίου εκτός σχε-
δίου για δύο χρόνια, για την περίοδο 2017-2018 στον
συµπληρωµατικό φόρο του ΕΝΦΙΑ. Πάει πολύ, όµως, να το εµ-
φανίζετε ως επίτευγµά σας, γιατί εσείς το θεσµοθετήσατε, ενώ
εµείς το είχαµε καταψηφίσει και τώρα αναγκάζεστε να το πάρετε
πίσω, λόγω των υπέρµετρων επιβαρύνσεων που θα επιφέρει. 

Επίσης, να σας υπενθυµίσω ένα άλλο επίτευγµά σας, που το
έχουν ήδη πληρώσει ακριβά το 2016 οι φορολογούµενοι πολίτες:
Εσείς µειώσατε το όριο υπαγωγής της αξίας της ακίνητης περι-
ουσίας στον συµπληρωµατικό φόρο για τον ΕΝΦΙΑ από τις
300.000 ευρώ στις 200.000 ευρώ και υπερδιπλασιάσατε τους
συντελεστές φορολόγησης. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, που υποσχόταν κατάργηση του
ΕΝΦΙΑ, ουσιαστικά αύξησε τις επιβαρύνσεις από τον ΕΝΦΙΑ. 

Επίσης, υπάρχουν άρθρα και διατάξεις που συνδέονται µε τη
λειτουργία του υπερταµείου, στο οποίο έχει περιέλθει η διαχεί-
ριση της δηµόσιας περιουσίας για ενενήντα εννέα χρόνια και
έχοντας πλέον φύγει από τον έλεγχο της χώρας. 

Καιρός είναι, λοιπόν, να τελειώσει, αφού έχει ουσιαστικά κα-
ταρρεύσει, ακόµα ένα αφήγηµά σας που συνιστά πλέον παρα-
µύθι. Αναφέροµαι στην αντίσταση κατά των κακών δανειστών
από την Κυβέρνησή σας, που έχει πλέον µετατραπεί σε ανέκ-
δοτο. 

Καµµία κυβέρνηση δεν είχε διανοηθεί να µεταφέρει το σύνολο
της δηµόσιας περιουσίας σε ένα αιώνιο υπερταµείο, υπό τον
έλεγχο των δανειστών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Και ήρθε η δική σας Κυβέρνηση για να το δώσει. Και ποιος

ξέρει πόσα άλλα έχει ακόµη να δώσει, µόνο και µόνο για να πα-
ραµείνει στην εξουσία, έστω και για µία ηµέρα παραπάνω. 

Όµως, υπάρχει σαφές ζήτηµα µε το άρθρο 16, για το οποίο
ούτε εξηγήσεις δόθηκαν, αλλά ούτε και απαντήσεις. Είναι δυνα-
τόν να αποδεχθεί η Βουλή τη διάταξη, µε την οποία η πώληση ή
η µίσθωση ακινήτου, στο οποίο λειτουργούσε επιχείρηση µαζί µε
τον εξοπλισµό της σε άλλη επιχείρηση, δεν συνιστά µεταβίβαση
επιχείρησης για την επιβολή φόρου υπεραξίας, και µάλιστα, η
συγκεκριµένη διάταξη να έχει αναδροµικό πεδίο εφαρµογής και
να περιλαµβάνει και εκκρεµείς υποθέσεις; 

Έθεσα συγκεκριµένα ερωτήµατα, για τα οποία δεν υπάρχουν
απαντήσεις: Ποιοι είναι αυτοί που θέλετε να τους απαλλάξετε
από την καταβολή του φόρου; Εάν ο φόρος έχει καταβληθεί, τι
γίνεται; Τι θα γίνει µε τις περιπτώσεις, που έχει παραγραφεί το
δικαίωµα είσπραξης και για τις επιχειρήσεις που ήδη βρίσκονται
σε καθεστώς ελέγχου για παρελθούσες χρήσεις;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µία σύντοµη
αναφορά στην τροπολογία µε αριθµό 1053/173 για τη διεύρυνση
του αριθµού των ασκούντων αγροτική επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα, που θα δικαιούνται της µείωσης του φόρου εισοδήµα-
τος, η οποία αντιµετωπίζεται θετικά από εµάς.

Θα πρέπει, όµως, ο κύριος Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
να αποσαφηνίσει ότι ο ορισµός του κατ’ επάγγελµα αγρότη του
ν.3874/2010, όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 65 του
ν.4389/2016, δεν θίγεται από αυτήν τη διάταξη. 

Να υπενθυµίσω ότι η Κυβέρνηση ήταν αυτή που εκτίναξε στα
ύψη τις φορολογικές και ασφαλιστικές επιβαρύνσεις για τους
αγρότες. Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης ήταν αυτός που δή-
λωνε ότι για φέτος, το 90% των αγροτών δεν θα πληρώσει φόρο
και διαψεύστηκε από τα εκκαθαριστικά. 

Να σας υπενθυµίσω, επίσης, ότι έχει ήδη ξεκινήσει και λήγει
σε είκοσι µέρες η υποβολή των φορολογικών δηλώσεων και
εσείς έρχεστε καθυστερηµένα και φέρνετε αυτή τη ρύθµιση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία είναι υπεύ-
θυνη πολιτική δύναµη. Τοποθετείται υπεύθυνα, µε γνώµονα τα
συµφέροντα της πατρίδας. Έχει σχέδιο για τη χώρα, έχει στέ-
ρεες ιδέες και προτάσεις. 

Η χώρα δεν µπορεί να συνεχίσει να σέρνεται. Η θλιβερή για
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τον τόπο διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ πρέπει να τελειώσει, για
να βγούµε από την κρίση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαρι-

στώ. 
Ο Υφυπουργός κ. Μαυραγάνης θα υποστηρίξει την τροπολο-

γία µε αριθµό 1048/168, που αφορά τη ρύθµιση θεµάτων σχετι-
κών µε τις υπερωρίες των εξεταστών οδηγών και υποψηφίων
οδηγών. 

Τρία λεπτά αρκούν, κύριε Υπουργέ; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Δυο λεπτά αρκούν, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε

Μαυραγάνη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι προφανές ότι τις
τελευταίες δεκαετίες η Ελλάδα βαδίζει µε ένα σύστηµα εξετά-
σεων στην αξιολόγηση των οδηγών και των υποψηφίων οδηγών
και µε ένα σύστηµα εκπαίδευσης των εξεταστών, αλλά και των
δασκάλων σχολών οδηγών, το οποίο αφήνει πάρα πολλά κενά
και εν πάση περιπτώσει, µας οδηγεί µονοδροµικά στο να αποφα-
σίσουµε µια µεταρρύθµιση βαθιά µε γνώµονα την αξιοπιστία, τις
ανέπαφες διεξαγωγές των εξετάσεων, µε χρήση τεχνολογικών
µέσων και διαδικτυακών εφαρµογών. 

Όµως, αυτό απαιτεί χρόνο. Και γι’ αυτόν τον λόγο σήµερα ερ-
χόµαστε µε τροπολογία, για να παρατείνουµε για ένα εξάµηνο
το υπάρχον σύστηµα εξετάσεων. Και ελπίζω ότι αυτό θα είναι κα-
ταληκτικό. Θέλω να πιστεύω ότι έχουµε ολοκληρώσει πλέον τον
κύκλο των διαβουλεύσεων. Λίγο ακόµα µας µένει µε τα τεχνολο-
γικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα, για να εκπαιδεύουµε πλέον τους εκ-
παιδευτές των σχολών οδηγών, αλλά και τους εξεταστές. Από
την άλλη µεριά, κινούµαστε προς τη σωστή κατεύθυνση για την
ολοκλήρωση των τεχνικών προδιαγραφών, που προείπα.

Γι’ αυτόν τον λόγο, µε την προτεινόµενη τροπολογία τροπο-
ποιούµε τη διάταξη του άρθρου 2 παράγραφος 1 του
ν.4402/2016, ώστε να δώσουµε µια παράταση στο υπάρχον σύ-
στηµα µέχρι τις 31-12-2017. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ. 
Προχωρούµε µε τον ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Αρβανιτίδη. 
Ορίστε, κύριε Αρβανιτίδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ευ-

χηθώ, κατ’ αρχάς, καλή επιτυχία στα παιδιά που ξεκινούν σήµερα
τις εξετάσεις και καλή δύναµη στους γονείς τους. 

Θα ξεκινήσω την οµιλία µου µε µια αναφορά στο ευρύτερο οι-
κονοµικό πλαίσιο, µέσα στο οποίο διεξάγεται η σηµερινή συζή-
τηση. Πριν από δεκαπέντε µέρες ο Πρωθυπουργός φορούσε
γραβάτα για το χρέος και µας έλεγε ότι τα µηνύµατα από το εξω-
τερικό µιλούν για µια πολύ καλή και ολοκληρωµένη συµφωνία.
Δεκαπέντε µέρες µετά, το σήµα που εκπέµπει η Κυβέρνηση είναι
σήµα αδιεξόδου, αγωνίας και κλίµα καλοκαιριού του 2015. 

Ακούστε: Αν µέσα σε δυο βδοµάδες υπάρχει τέτοια απόκλιση
στα γεγονότα, τότε δύο τινά συµβαίνουν: Ή ο Πρωθυπουργός
και ο Υπουργός Οικονοµικών εξαπάτησαν συνειδητά τη Βουλή
για να περάσουν τα µέτρα ή στην Κυβέρνηση δεν ξέρουν τι τους
γίνεται. 

Σας έχουµε πει επανειληµµένα ότι µε τη λογική «βλέποντας και
κάνοντας» δεν πρόκειται να πετύχετε τίποτα. Όταν µπαίνεις σε
µια διαπραγµάτευση και ζητάς λεφτά, πάντοτε σε θέση ισχύος
είναι αυτός που δίνει το δάνειο. Άρα, για να πετύχεις ως διαπραγ-
µατευόµενος µια καλή, βιώσιµη συµφωνία, πρέπει να έχεις κα-
θαρό σχέδιο και συγκεκριµένους στόχους. Δυστυχώς, εκ του
αποτελέσµατος αποδεικνύεται ότι δεν έχετε τίποτα από τα δύο. 

Το χειρότερο, όµως, δεν είναι αυτό. Το χειρότερο, κυρία
Υπουργέ, είναι ότι δεν µπορείτε να τηρήσετε καν τις συµφωνίες
που υπογράφετε, µε αποτέλεσµα να ζητάτε διαρκώς επιπλέον
θυσίες από τους πολίτες. Αυτό, ξέρετε, δεν είναι απλά αποτέλε-
σµα κακής διαπραγµάτευσης. Είναι αποτέλεσµα πλήρους διαχει-
ριστικής ανικανότητας. 

Κάπως έτσι ο λογαριασµός για τον πολίτη επί των ηµερών σας
έφτασε αισίως τα 17 δισεκατοµµύρια ευρώ, σε µια οικονοµία που
παραλάβατε, χωρίς ελλείµµατα και απ’ ό,τι φαίνεται έπεται και
συνέχεια, αφού δεν έχετε κανένα απολύτως πρόβληµα να υπο-
γράφετε πάνω σε λευκή κόλλα χαρτιού. Έτσι υπογράψατε για το
υπερταµείο, για εκατό ολόκληρα χρόνια, που πιστεύω ότι ούτε
εσείς ξέρετε τι ακριβώς έχουµε παραδώσει στο υπερταµείο. Και
έτσι, απ’ ό,τι φαίνεται, θα υπογράψετε και για πλεονάσµατα µέχρι
το 2060.

Βέβαια, ακόµα και εάν κάποιος προσπαθήσει να σας αντιµε-
τωπίσει καλόπιστα, υπάρχει ένα ερώτηµα το οποίο δεν έχει απαν-
τηθεί µέχρι σήµερα: Γιατί τα κάνετε όλα αυτά; Ας πούµε ότι τα
κάνετε για την «καρέκλα». Μπορείτε να µας πείτε ποιο είναι το
αφήγηµα για την Κυβέρνησή σας από εδώ και στο εξής; Είναι το
µνηµόνιο; Θέλετε να µείνετε στην ιστορία του τόπου ως οι καλύ-
τεροι διαχειριστές του µνηµονίου, απλώς να δανείζεστε µε χα-
µηλά επιτόκια; Ή µήπως είναι το χρέος; Θα βγείτε, δηλαδή, και
θα πείτε στους πολίτες ότι παλεύετε για να πετύχετε αυτά που
ήδη είχε πετύχει η χώρα το 2012 µε τις αποφάσεις του Eu-
rogroup, τις οποίες πετάξατε στα σκουπίδια; Είναι µήπως η ανά-
πτυξη, την οποία παλεύετε εδώ και χρόνια και δεν µπορείτε να
καταφέρετε τίποτα; Ή µήπως είναι ένα κοινωνικό κράτος που
παίρνει λεφτά από τους φτωχούς, για να τα δώσει στους ακόµα
φτωχότερους;

Το καραβάνι σας, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
πρέπει ίσως να κάνει µία στάση και να σκεφτεί. Πρέπει να σκε-
φτείτε εάν ο σηµερινός κάβος είναι ο τελευταίος ή εάν τα πραγ-
µατικά δύσκολα βρίσκονται µπροστά µας. Και για να το κάνετε
αυτό, πρέπει να κοιτάξετε τις αποσκευές σας. Σε αυτές, µέχρι
χθες είχατε την ελπίδα του ελληνικού λαού για καλύτερες µέρες,
µια ελπίδα που σας έβγαλε ασπροπρόσωπους, ακόµα και στα
πολύ δύσκολα. Από αύριο όµως, θα έχετε µαζί σας µόνο χρονο-
διαγράµµατα, προαπαιτούµενα και δόσεις. Ξέρετε γιατί; Γιατί
επιλέξατε τον ρόλο του διαχειριστή. 

Από εδώ και στο εξής, θα παλεύετε να πείσετε τον ελληνικό
λαό ότι είστε καλύτεροι διαχειριστές του µνηµονίου. Τίποτα πε-
ρισσότερο, τίποτα λιγότερο. Απλοί διαχειριστές. Από το κύµα
που σας έφερε στην εξουσία, σας έµεινε πλέον µόνο το γκου-
βέρνο και αργά ή γρήγορα θα διαπιστώσετε πως η δύναµη της
εξουσίας δεν φτάνει για να αναστήσει τη χαµένη δύναµη της ελ-
πίδας.

Έχετε, όµως, και ένα άλλο πρόβληµα: Δεν µαθαίνετε από τα
λάθη σας. Και όσο επαναλαµβάνετε τα ίδια λάθη, η χώρα θα είναι
καταδικασµένη να ζει τη «µέρα της Μαρµότας». Πρέπει να κατα-
λάβετε ότι το στρατηγικό αδιέξοδο στο οποίο βρίσκεστε, µετα-
τρέπεται σε στρατηγικό αδιέξοδο για τη χώρα. Και εάν δεν
πάρετε γρήγορα αποφάσεις, για να ανατρέψετε την κατάσταση,
η χώρα κινδυνεύει να γλιστρήσει σε απόλυτη αδράνεια, στο κενό.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Όπως είπα και στην επιτροπή,
µε το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου συµπληρώνεται η ενσωµά-
τωση της ευρωπαϊκής οδηγίας 2376/2015, σχετικά µε την υπο-
χρεωτική αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών στον τοµέα της
φορολογίας. Ουσιαστικά, αυτό που προσπαθούµε να πετύχουµε,
είναι γρήγορη πληροφόρηση σε φορολογικά θέµατα µεταξύ των
κρατών – µελών και της επιτροπής, ώστε να πετύχουµε δύο βα-
σικούς στόχους: αφενός να σταµατήσει ο επιζήµιος φορολογικός
ανταγωνισµός µεταξύ των κρατών, που στρεβλώνει τον ανταγω-
νισµό, και αφετέρου κάθε φορολογούµενος να πληρώνει τους
φόρους που πραγµατικά του αναλογούν, σε κάθε χώρα στην
οποία δραστηριοποιείται. Αναφέροµαι στις γνωστές σε όλους
πρακτικές των τριγωνικών συναλλαγών, αλλά και σε άλλες λιγό-
τερο δηµοφιλείς περιπτώσεις διασυνοριακής φοροαποφυγής, οι
οποίες κοστίζουν ακριβά στα έσοδα των κρατών. 

Πρακτικά, το εργαλείο που έχουµε στα χέρια µας είναι το κεν-
τρικό ευρετήριο, µια κεντρική τράπεζα πληροφοριών, στην οποία
όλα τα κράτη – µέλη θα αποστέλλουν δύο ειδών πληροφορίες:
πρώτον, για αλλαγές στη φορολογική νοµοθεσία και αποφάσεις
της δηµόσιας διοίκησης σχετικά µε θέµατα διασυνοριακών απο-
φάσεων και, δεύτερον, για αντίστοιχες αλλαγές σε θέµατα ενδο-
οµιλικής τιµολόγησης. Ο µόνος περιορισµός που έχει η οδηγία
αφορά διµερείς  ή πολυµερείς συµφωνίες µε τρίτες χώρες, εφό-
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σον οι συµφωνίες αυτές δεν επιτρέπουν την κοινοποίησή τους
σε τρίτους. 

Σε τεχνικό επίπεδο για την υποβοήθηση του έργου των αρµό-
διων υπηρεσιών κάθε κράτους - µέλους η Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
εκτός από την ευθύνη δηµιουργίας του κεντρικού ευρετηρίου
µέχρι το τέλος του 2017, θα πρέπει να ετοιµάσει και ένα τυπο-
ποιηµένο έντυπο, µε βάση το οποίο τα κράτη θα κοινοποιούν τις
προβλεπόµενες πληροφορίες.

Όσον αφορά το χρονικό διάστηµα κοινοποίησης των πληρο-
φοριών, υπάρχουν δυο κατηγορίες. Η πρώτη αφορά τις εκ των
προτέρων διασυνοριακές αποφάσεις και συµφωνίες ενδοοµιλι-
κής τιµολόγησης από το 2012 έως το 2016, οι οποίες εξακολου-
θούν να είναι σε ισχύ µετά το 2014 και αυτές πρέπει να
αποσταλούν σύµφωνα µε την οδηγία την 1-1-2018.Αντίστοιχα,
για όσες από αυτές πραγµατοποιούνται από το 2016 και εξής, η
κοινοποίηση θα πρέπει να γίνεται το αργότερο τρεις µήνες µετά
το εξάµηνο που ελήφθη η απόφαση. 

Τέλος, προβλέπεται και ένα µεταβατικό διάστηµα για ανταλ-
λαγή πληροφοριών µεταξύ των κρατών-µελών, µέχρι να τεθεί σε
λειτουργία το κεντρικό ευρετήριο. 

Αυτή είναι σε γενικές γραµµές, αγαπητοί συνάδελφοι, η οδη-
γία που καλούµαστε να ψηφίσουµε και αφορά το πρώτο µέρος
του νοµοσχεδίου. Πριν περάσω στο δεύτερο µέρος, θέλω να
θέσω ξανά δυο ερωτήµατα προς την αρµόδια Υπουργό. 

Πρώτον, κυρία Υπουργέ, θέλουµε να µας πείτε: ποια θα είναι
από ελληνικής πλευράς η υπηρεσία που θα αναλάβει αυτό το
έργο; Δεύτερον, θέλουµε να ενηµερώσετε τη Βουλή για στοιχεία,
που τυχόν διαθέτει η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων ανα-
φορικά µε το πόσα έσοδα χάνει το ελληνικό δηµόσιο από περι-
πτώσεις διασυνοριακής φοροαποφυγής και επιθετικού φορολο-
γικού σχεδιασµού. 

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου. Οφείλω
να πω ότι, ίσως για πρώτη φορά- αρκετές από τις διατάξεις του
νοµοσχεδίου είναι σε θετική κατεύθυνση. Κατά συνέπεια, θα µου
επιτρέψετε να σταθώ µόνο στα σηµεία που δεν διευκρινίστηκαν
στην επιτροπή και χρειάζονται διευκρινίσεις.

Υπάρχει ένα θέµα στο άρθρο 7, για το οποίο ζητάµε εδώ και
µια εβδοµάδα διευκρινίσεις και αρνείστε να απαντήστε, κυρία
Υπουργέ. Επαναλαµβάνω πως εµείς πιστεύουµε ότι η απαλλαγή
από τον ΦΠΑ για δωρεές δεν περιλαµβάνει περιπτώσεις που µπο-
ρεί να είναι σηµαντικές. 

Σας έφερα το παράδειγµα φιλανθρωπικού σωµατείου που πα-
ρασκευάζει σχολικά γεύµατα για το Υπουργείο Παιδείας. Ρώτησα
αν µε την προτεινόµενη ρύθµιση τελικά απαλλάσσονται από τον
ΦΠΑ οι πρώτες ύλες που αγοράζει για να χρησιµοποιήσει στον
συγκεκριµένο σκοπό. 

Εµείς πιστεύουµε ότι όπως είναι η διάταξη δεν µπορεί και δεν
απαλλάσσει από τον φόρο αυτού του είδους τις κατηγορίες των
αγαθών που αγοράζονται. Άρα, πρέπει να το δείτε και να µας
απαντήσετε για το τι ακριβώς ισχύει.

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 9. Κυρία Υπουργέ, µε αυτά που εί-
πατε στην επιτροπή, αποδείξατε ότι δεν πρόκειται περί λάθους,
αλλά συνειδητά επιλέγετε την αδιαφάνεια. Μας είπατε ότι για να
ενηµερωθεί το κοινό για τα κατασχεµένα που βρίσκονται στα τε-
λωνεία επιλέγετε τη µέθοδο της τοιχοκόλλησης. Ξέρετε γιατί, κύ-
ριοι συνάδελφοι; Γιατί, όπως µας είπε η κυρία Υπουργός, κάποια
µικρά τελωνεία της χώρας δεν έχουν σύνδεση µε το διαδίκτυο.
Κατά συνέπεια, δεν µπορούν να ανεβάζουν τις προσκλήσεις στο
διαδίκτυο. 

Η Κυβέρνηση που θα έσωζε τη χώρα από την πάταξη του λα-
θρεµπορίου και της φοροδιαφυγής, η Κυβέρνηση που έχει πλε-
ονάσµατα, επειδή σταµάτησαν οι µίζες και η διαπλοκή, η
Κυβέρνηση που είναι έτοιµη να κατακτήσει το διάστηµα, µας λέει
ότι η ενηµέρωση για τα κατασχεµένα θα γίνεται µε τοιχοκόλληση,
επειδή µικρά τελωνεία δεν έχουν σύνδεση στο ίντερνετ.

Κυρία Υπουργέ ούτε φαξ διαθέτουν τα τελωνεία αυτά, ώστε
να στείλουν σε µια υπηρεσία, που έχει σύνδεση µε το ίντερνετ
και να κάνει την ανάρτηση; Ούτε ταχυδροµείο διαθέτει η περιοχή
για να ταχυδροµήσουν την απόφαση σε µια υπηρεσία που έχει
σύνδεση µε το ίντερνετ; Νοµίζω ότι µάλλον µας περνάτε για χα-
ζούς, για να µην αναφερθώ και στα υπόλοιπα τελωνεία που έχουν

σύνδεση στο διαδίκτυο και σκανδαλωδώς εξαιρούνται. Μαζί µε
τα µικρά,εξαιρείτε και τα µεγάλα. Διορθώστε αµέσως τη διάταξη
και θεσπίστε υποχρεωτική ανάρτηση όλων των αποφάσεων στο
διαδίκτυο. Όλα τα υπόλοιπα είναι προφάσεις εν αµαρτίαις. 

Στο άρθρο 10 προσπαθείτε να παραδώσετε καθαρά από φο-
ρολογικά βάρη και εκκρεµότητες τα ακίνητα που θα περάσουν
στο υπερταµείο και ειδικά τα ακίνητα της ΕΤΑΔ Α.Ε. Και πάλι εδώ
και µια εβδοµάδα κάνετε ότι δεν µας ακούτε. Από την πρώτη συ-
νεδρίαση της επιτροπής ζητήσαµε να ενηµερωθεί η Βουλή για
τα εξής: Σε ποιες παραβάσεις αναφέρεται η διάταξη, ποιες εται-
ρείες και ποια ακίνητα αφορά, ποιο είναι το ύψος των φορολογι-
κών βαρών στα οποία αναφέρεται η διάταξη, µιας και η έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου δεν αναφέρει απολύτως τίποτα; Τέ-
ταρτο και πιο σηµαντικό, αν µε τη διάταξη αυτή, εκτός από τη
διαγραφή φορολογικών βαρών, υπάρχει και απαλλαγή των υπευ-
θύνων για τις φορολογικές παραβάσεις που διέπραξαν. 

Στο άρθρο 15 φαίνεται ότι κάνατε µια διόρθωση στο υφιστά-
µενο καθεστώς για την καταβολή της ειδικής δήλωσης εισφοράς
για το µετατρεπόµενο σε ευρώ συνάλλαγµα. Το παράδοξο εδώ
-και σας το έχουµε πει επανειληµµένα- είναι ότι, αντί να τροπο-
ποιήσετε την υφιστάµενη ρύθµιση, ώστε να συµπεριλάβει και την
περίοδο µέχρι το 2017, έρχεστε και αντικαθιστάτε ολόκληρο το
άρθρο. Περιµένουµε µια εξήγηση, κυρία Υπουργέ, γιατί επιλέ-
ξατε αυτή τη διαδικασία, αυτό τον τρόπο νοµοθέτησης. 

Στο άρθρο 20 εξαιρείται το ΤΕΚΕ από τους οργανισµούς γενι-
κής κυβέρνησης. Και εδώ έχουµε ζητήσει να ενηµερωθεί η Βουλή
αν έχετε λάβει γνωµοδότηση για το θέµα από την ΕΛΣΤΑΤ και
την Τράπεζα της Ελλάδος. Ακόµα περιµένουµε απάντηση και γι’
αυτό. 

Τέλος, θα κλείσω µε το άρθρο µε το οποίο δίνετε τη δυνατό-
τητα δωρεάν παραχώρησης του Ζαππείου σε διάφορους φορείς
του δηµοσίου µέχρι του ποσού των 40.000 ετησίως. Αυτό που
ζητάµε είναι να µην υπάρχουν σκιές, όσον αφορά στα κριτήρια
της παραχώρησης σε φορείς του δηµοσίου και αντί «απλής γνώ-
µης», που αναφέρεται, από το Διοικητικό Συµβούλιο της Επιτρο-
πής Ολυµπίων και Κληροδοτηµάτων, να γίνει «µε σύµφωνη
γνώµη». Αν όντως όλα αυτά είναι καλώς καµωµένα, όπως λέτε,
τότε «ιδού η Ρόδος», κυρία Υπουργέ, αλλάξτε το.

Εµείς, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη, θα περιµένουµε να
ακούσουµε τις απαντήσεις σας και θα καθορίσουµε τη στάση
µας για την ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Όσον αφορά στις τροπολογίες, µετά από την ολοκλήρωσή
τους, θα τοποθετηθώ στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Αρβανιτίδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο
Κηφισιάς.

Μεταξύ των παιδιών, είναι και τα αγόρια του κ. Κουµουτσάκου. 
Η Βουλή καλωσορίζει όλα τα παιδιά σήµερα εδώ.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Προχωρούµε στον επόµενο ειδικό αγορητή, τον κ. Καρακώστα

εκ µέρους της Χρυσής Αυγής.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

θέλετε τώρα να µιλήσετε;
Επειδή βιάζεται ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κοντονής, µε συγ-

χωρείτε κύριε Καρακώστα, θα του δώσω τον λόγο…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όχι, κύριε Πρόεδρε. Αφού δώ-
σατε τον λόγο, εντάξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το λέω επειδή βιά-
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ζεστε. Επειδή µου το είπατε. Κύριε Καρακώστα, να µιλήσει ο
Υπουργός;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Οπότε τον λόγο

έχει ο κ. Κοντονής, για να υποστηρίξει την τροπολογία µε αριθµό
1049/169 µε τίτλο «Τροποποίηση διατάξεων της παραγράφου 22
της υποπαραγράφου Γ3 της παραγράφου Γ του άρθρου 2 του
ν.4336/2015 και επανακαθορίζεται, κατά βάση, το περιεχόµενο
των προβλεπόµενων εξουσιοδοτήσεων».

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, οι συγκεκριµέ-
νες τρεις ρυθµίσεις είναι τεχνικού καθαρά περιεχοµένου. Ανα-
φέρονται στον διαχειριστή αφερεγγυότητας, όπως πλέον
διεθνώς έχει επικρατήσει να αναφέρεται ο πρώην σύνδικος πτώ-
χευσης, γιατί πλέον έχουµε φύγει από το δίκαιο της πτώχευσης.

Η πρώτη ρύθµιση αφορά την αποζηµίωση του Προέδρου και
των µελών του διοικητικού συµβουλίου. Η προηγούµενη διάταξη
ανέφερε «του Διοικητικού Συµβουλίου» και εννοούσε βεβαίως και
τον Πρόεδρο, αλλά έπρεπε εδώ να ξεκαθαριστεί. Μας ζήτησαν
από το Γενικό Λογιστήριο να αναφέρεται συγκεκριµένα ο Πρό-
εδρος.

Η δεύτερη έχει να κάνει µε το πώς ορίζονται τα µέλη της εξε-
ταστικής επιτροπής και το παράβολο συµµετοχής, δηλαδή µε
υπουργική απόφαση. 

Και η τρίτη ρύθµιση αναφέρει ότι µε απόφαση του Υπουργού
Δικαιοσύνης καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις πιστοποί-
ησης των φορέων επιµόρφωσης, γι’ αυτή τη διαδικασία του δια-
χειριστή αφερεγγυότητας.

Είναι τεχνικού χαρακτήρα και διορθωτικές διατάξεις, οι οποίες
ήταν αναγκαίο να εισαχθούν, για να έχει πληρότητα και αρτιό-
τητα το προηγούµενο νοµοσχέδιο, που είχαµε ψηφίσει, σχετικά
µε τον διαχειριστή αφερεγγυότητας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο,

για να κάνω µία ερώτηση στον κύριο Υπουργό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο, να

µιλήσει ο κ. Καρακώστας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ένα λεπτό µόνο χρειάζοµαι, γιατί θα

φύγει ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αντιδρώ κατά τον Κα-

νονισµό στην τοποθέτησή σας. Να σας πω ότι αυτά που είπατε,
θέλω να τα δούµε. Ξέρω σε ποιο άρθρο αναφέρονται και πού εν-
σωµατώνονται. Θα τα δούµε όταν θα τα καταθέσετε στην ενσω-
µάτωσή τους.

Πριν έρθετε, όµως, το πρωί είχαµε µια συζήτηση µε την Υφυ-
πουργό Οικονοµικών για το άρθρο 12 παράγραφος 3 του παρόν-
τος σχεδίου νόµου, που καταργούσε το επαγγελµατικό
απόρρητο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Το πήρε πίσω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: «Το πήρε πίσω» λέει. Ήσασταν ενήµε-
ρος εσείς, ως Υπουργός Δικαιοσύνης, για την συµπερίληψή του
σε αυτό;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Καλά κάνετε και το θέτετε,
κύριε Λοβέρδο, αν και δεν είναι επί της τροπολογίας αυτό που
αναφέρετε.

Ενηµερώθηκα κι εγώ από τον Πρόεδρο του Δικηγορικού Συλ-
λόγου Αθηνών, ο οποίος είχε την καλοσύνη να µε ενηµερώσει.
Είχε επικοινωνήσει µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης.

Σήµερα, η κ. Παπανάτσιου ανακοίνωσε την απόσυρση αυτής
της διάταξης, η οποία δεν εκφράζει και την πολιτική βούληση της
Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Καρακώστας
έχει τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λίγες µόλις εβδοµάδες µετά την ψήφιση του τέταρτου µνηµο-

νίου και των αιµατηρών µέτρων που αυτό προβλέπει για τη συν-

τριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων και των Ελληνίδων, η Κυβέρ-
νηση των υπηρετών των τοκογλύφων φέρνει προς ψήφιση σχέ-
διο νόµου µε ρυθµίσεις και προαπαιτούµενα, τα οποία δεν
πρόλαβαν να σας γράψουν οι δανειστές, ώστε να τα ψηφίσετε
στα µέσα του προηγούµενου µήνα.

Το ότι σας τα γράφουν οι δανειστές και εσείς υπάκουα τα ψη-
φίζετε, δίχως την παραµικρή αντίρρηση, δεν το λέµε εµείς οι
εθνικιστές, αλλά το λένε τα δικά σας στελέχη και συγκεκριµένα,
το οµολόγησε σε ραδιοφωνική εκποµπή ο Διευθυντής της Κοι-
νοβουλευτικής σας Οµάδας, Κώστας Ζαχαριάδης.

Να το ακούσουν, λοιπόν, αυτό οι συµπατριώτες µας, για να
γνωρίζουν πόσο σκληρά εργάζεται για τα εθνικά µας συµφέ-
ροντα ο κυβερνητικός θίασος ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ!

Είπε ο Διευθυντής της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας: «Εµείς
το οµολογούµε. Λέµε ότι η χώρα βρίσκεται σε κηδεµονία-επιτρο-
πεία. Ουσιαστικά, στα δηµοσιονοµικά συγκυβερνούµε µε τους
θεσµούς, µε την τρόικα. Πολλές φορές µας πιάνουν το χέρι και
µας γράφουν το νοµοσχέδιο».

Αυτά είπε ο κ. Ζαχαριάδης και παρά ταύτα, έχετε το θράσος
να κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό µε παραµύθια του τύπου ότι η
χώρα το 2018 βγαίνει από τα µνηµόνια. Λέγατε το 2015 ότι θα
βγάλετε τη χώρα από τα µνηµόνια και φέρατε έκτοτε δύο νέα
µνηµόνια. Εξακολουθείτε να το λέτε, οπότε µπορεί ο καθένας να
συµπεράνει ότι εκείνο το οποίο έρχεται δεν είναι, βεβαίως, η έξο-
δος από τα µνηµόνια και η οικονοµική ανάκαµψη, αλλά η ψήφιση
νέων µνηµονίων στο µέλλον.

Η πραγµατικότητα είναι πως δεν αποτελούν οι τοκογλύφοι την
εγγύηση της συνέχισης των µνηµονίων, αλλά εσείς της Κυβέρ-
νησης, µαζί µε εκείνους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και µε
το σύνολο του λεγόµενου δηµοκρατικού τόξου. Διότι είστε εσείς
εκείνοι, οι οποίοι εξαθλιώνετε τον λαό µας και ξεπουλάτε την πα-
τρίδα, υπηρετώντας, όχι τους Έλληνες, αλλά τα αφεντικά σας
σε Βερολίνο, Βρυξέλλες, Νέα Υόρκη και Ουάσιγκτον. Έχετε αφή-
σει επί δύο έτη που κυβερνάτε ανέγγιχτους τους εµπλεκόµενους
στις διάφορες «λίστες», εκείνους που, καθώς φαίνεται, δεν υπέ-
στησαν τις ίδιες θυσίες µε εκείνες, τις οποίες υπέστη η συντρι-
πτική πλειοψηφία των συµπατριωτών µας, αλλά εξακολουθείτε
να φορτώνετε µε δυσθεώρητα φορολογικά βάρη τους µη προ-
νοµιούχους Έλληνες και καµαρώνετε επ’ αυτού, «σαν γύφτικα
σκεπάρνια», κάθε φορά που οι τοκογλύφοι σάς συγχαίρουν για
τις πολύτιµες υπηρεσίες, που προσφέρετε σε αυτούς.

Ερχόµαστε στο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου. 
Στα άρθρα 1 έως 6 ενσωµατώνεται στην εσωτερική νοµοθεσία

η οδηγία 2015/2376 περί υποχρεωτικής αυτόµατης ανταλλαγής
πληροφοριών στον τοµέα της φορολογίας, µε στόχο την κατα-
πολέµηση της διασυνοριακής αποφυγής. Εξειδικεύονται οι σχε-
τικοί όροι, ρυθµίζεται το πλαίσιο και η διαδικασία της ανταλλαγής
των ως άνω πληροφοριών, καθώς και η δηµιουργία σχετικού ευ-
ρετηρίου πληροφοριών και στοιχείων, στο οποίο θα έχουν πρό-
σβαση τα κράτη-µέλη.

Σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, ο σκοπός των ως άνω
προτεινόµενων διατάξεων είναι η αντιµετώπιση της διασυνορια-
κής φοροαποφυγής, του επιθετικού φορολογικού σχεδιασµού
και του επιζήµιου φορολογικού ανταγωνισµού.

Αποτελούν τα παραπάνω επιβαρυντικούς παράγοντες για την
ελληνική οικονοµία; Σαφώς και αποτελούν. Μπορούν να αντιµετω-
πιστούν µε την πολιτική, την οποία ακολουθεί η Κυβέρνηση;
Σαφώς και δεν µπορούν. Και δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν,
διότι και εσείς, όπως και οι προηγούµενοι, αντί να διορθώσετε τις
εγγενείς αδυναµίες της οικονοµίας, επιµένετε να σφυροκοπάτε
τις ελληνικές επιχειρήσεις, ωθώντας τες µε µέθοδο και σύστηµα,
είτε στο λουκέτο είτε στη φυγή στο εξωτερικό προκειµένου να επι-
βιώσουν.

Όµως, θα µας πείτε: Πώς να ασχοληθείτε µε τις εγγενείς αδυ-
ναµίες της οικονοµίας, από τη στιγµή που είστε οι δηµιουργοί
των αδυναµιών αυτών;

Η αλήθεια είναι πως η γενεσιουργός αιτία, τόσο της φοροδια-
φυγής, όσο και της φοροαποφυγής, είναι το ίδιο το κοµµατικό
σας κράτος, το οποίο δεν αποτελεί, παρά τη συνέχεια του κοµ-
µατικού κράτους των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ. 
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Η θέση της Χρυσής Αυγής είναι ξεκάθαρη. Όσο θα εξακολου-
θεί να ισχύει το υφιστάµενο καθεστώς της εξοντωτικής φορολό-
γησης στη χώρα ως απόρροια των µνηµονιακών δεσµεύσεων
που εσείς, µαρξιστές και φιλελεύθεροι από κοινού ψηφίζετε,
αυτοί οι νοσηροί παράγοντες που νεκρώνουν την εθνική οικονο-
µία, δηλαδή η εκροή ατόµων, επιχειρήσεων και κεφαλαίων εκτός
συνόρων, η φοροδιαφυγή, η φοροαποφυγή και το «µαύρο»
χρήµα, θα συνεχίσουν να υφίστανται, ασχέτως της οποιασδή-
ποτε νοµοθετικής πρωτοβουλίας εκ µέρους της Κυβέρνησης ή
της οποιασδήποτε κοινοτικής οδηγίας, η οποία θα εντάσσεται
στην εσωτερική νοµοθεσία, όπως συµβαίνει εν προκειµένω.

Σε αντίθεση µε την εκδικητική σας πολιτική προς τους µη προ-
νοµιούχους Έλληνες και προς τις ελληνικές επιχειρήσεις, το
άρθρο 10 περιγράφει εξόχως ενδεικτικά τη στάση σας έναντι των
αφεντικών σας, των πραγµατικών εξουσιαστών αυτού του µνηµο-
νιακού προτεκτοράτου. Ρυθµίζονται φορολογικά θέµατα της Ελ-
ληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας και των θυγατρικών
της, όπως είναι το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, το
ΤΑΙΠΕΔ και η Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίου. Θεωρούνται περαιωµέ-
νες οι χρήσεις παρελθόντων ετών, εφ’ όσον δεν έχουν διαπιστωθεί
φορολογικές παραβάσεις, ενώ σε περιπτώσεις ύπαρξης φορολο-
γικών παραβάσεων ο έλεγχος περιορίζεται µόνο σε συγκεκριµένες
περιπτώσεις.

Η συγκεκριµένη ρύθµιση αποσκοπεί, αφ’ ενός µεν στο να κα-
λυφθούν πρότερες παρανοµίες στις εταιρείες του δηµοσίου και
αφ’ ετέρου να προετοιµαστεί το έδαφος, προκειµένου να ολο-
κληρωθεί είτε η εκποίηση είτε η υποθήκευση της δηµόσιας περι-
ουσίας, προς όφελος των δανειστών µας, κατά πιστή εφαρµογή
των µνηµονιακών δεσµεύσεων. 

Τούτο, φυσικά, δεν είναι συγκυριακό φαινόµενο ούτε εξαί-
ρεση, αλλά είναι ο κανόνας της πολιτικής σας. Να θυµίσω εξάλ-
λου, πως τις προθέσεις της Κυβέρνησής σας τις είχε αποκαλύψει
από το 2015 ο ίδιος ο σηµερινός Πρόεδρος της Βουλής, ο κ.
Βούτσης, όταν, µιλώντας σε συνέδριο φορέων της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης είχε απευθύνει κάλεσµα για µία, τρόπον τινά, δηµο-
κρατική «οµερτά», διότι όπως έλεγε τότε, ο µόνος ωφεληµένος
από την αποκάλυψη των σκανδάλων και τις εκατέρωθεν κατηγο-
ρίες, που βλέπουν το φως της δηµοσιότητας είναι η Χρυσή Αυγή.

Παροµοίως, στο άρθρο 11, έχουµε την περίφηµη Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, η οποία θα τελεί υπό τον απόλυτο
έλεγχο των δανειστών. Ρυθµίζονται θέµατα στελέχωσης της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, µέσω σύστασης προσωπο-
παγών θέσεων, οι οποίες υποτίθεται ότι θα καταργηθούν µετά
την ολοκλήρωση της εκπαίδευσης των διοριζόµενων υπαλλήλων
και τη µετακίνησή τους σε κενές οργανικές θέσεις του δηµοσίου.
Δεν παρέχεται, βεβαίως, καµµία εγγύηση ότι αυτές οι θέσεις
όντως θα καταργηθούν µελλοντικά. Το σηµαντικότερο είναι ότι
δεν εξηγείται επαρκώς η σκοπιµότητα της σύστασής τους.

Αυτά ήθελα να πω σε ό,τι αφορά το κοµµατικό κράτος, που
αναφέραµε προηγουµένως, το οποίο ανακαινίζεται επί διακυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και πάντα µε τη συγκατάθεση των αφεντι-
κών στο Βερολίνο.

Το άρθρο 12 είναι ενδεικτικό της νέας εποχής του µνηµονια-
κού προτεκτοράτου, ενός κράτους ρουφιάνων, που ευελπιστείτε
να οικοδοµήσετε. Με την παράγραφο 3 του εν λόγω άρθρου,
στην ουσία καταργείτε το επαγγελµατικό απόρρητο και υποχρε-
ώνονται οι επαγγελµατίες να παρέχουν πληροφορίες για τις οι-
κονοµικές συναλλαγές των πελατών τους. Με τη συγκεκριµένη
διάταξη, στην ουσία ένα κράτος ανίκανο να ελέγξει τη φοροδια-
φυγή µεταθέτει τις δικές του ευθύνες στους επαγγελµατίες, οι
οποίοι καλούνται να παίξουν πλέον τον ρόλο του ελεγκτή ή του
φοροεισπράκτορα εις βάρος των πολιτών, µε τους οποίους
έχουν επαγγελµατική σχέση. 

Επαναλαµβάνω ότι η Κυβέρνησή σας, επειδή αρνείται καθώς
προβλέπεται εκ των καθηκόντων της να ασκήσει φορολογικό
έλεγχο και εξαιτίας της ίδιας αυτής της δοµής του µεταπολιτευ-
τικού πελατειακού κράτους, οικοδοµεί παράλληλα προς αυτό,
ένα κράτος χαφιέδων και ρουφιάνων στα πρότυπα των άλλοτε
κοµµουνιστικών κρατών της ανατολικής Ευρώπης.

Οφείλω, στο σηµείο τούτο, να κάνω µνεία στη ρύθµιση της πα-
ραγράφου 6 περί υποχρέωσης προσκόµισης πιστοποιητικού

ΕΝΦΙΑ, κατά τη συζήτηση εµπράγµατων αγωγών επί ποινή απα-
ραδέκτου, η οποία έχει κριθεί σε πλείστες περιπτώσεις αντισυν-
ταγµατική από δεκάδες αποφάσεις ελληνικών δικαστηρίων.
Νοµολογιακά έχει κριθεί ότι η επιβολή φόρου ακίνητης περιου-
σίας δεν πρέπει να θίγει τον πυρήνα του δικαιώµατος ιδιοκτησίας
και δεν πρέπει να εξαρτάται το κατοχυρωµένο συνταγµατικά δι-
καίωµα του πολίτη να προσφύγει στη δικαιοσύνη από την εκπλή-
ρωση ή µη των οποιωνδήποτε φορολογικών του υποχρεώσεων,
διότι κάτι τέτοιο έρχεται σε ευθεία αντίθεση µε τα άρθρα 17, 20
και 25 του Συντάγµατος, καθώς και µε το άρθρο 6 παράγραφος
1 της ΕΣΔΑ.

Η Χρυσή Αυγή είναι επίσης αντίθετη στα άρθρα 20 και 21,
καθώς µε το άρθρο 20 εξαιρείται το Ταµείο Εγγύησης Καταθέ-
σεων και Επενδύσεων από τις διατάξεις περί υποβολής δηµοσιο-
νοµικών αναφορών και συνεπώς, υποβαθµίζεται ο ελεγκτικός και
εποπτικός ρόλος του κράτους, προς όφελος του ευρωπαϊκού
χρηµατοπιστωτικού συστήµατος.

Αντίστοιχα, στο άρθρο 21 ρυθµίζονται θέµατα λύσεως και εκ-
καθάρισης χρηµατιστηριακών εταιρειών και προβλέπεται στο
εξής η διενέργεια εκκαθάρισης να διεξάγεται από ένα πρόσωπο,
τον ειδικό εκκαθαριστή, αντί των δύο, που ίσχυε µέχρι σήµερα,
του επόπτη και του εκκαθαριστή, µε αποτέλεσµα να αποδυναµώ-
νονται επίσης οι ελεγκτικοί µηχανισµοί, κατά τη διαδικασία λύσης
των χρηµατιστηριακών εταιρειών, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται στο
θέµα της διαφάνειας και µάλιστα, σε έναν τοµέα ευαίσθητο, µε
νωπές ακόµη τις µνήµες από το έγκληµα του Χρηµατιστηρίου επί
κυβερνήσεως κλεφτο-ΠΑΣΟΚ.

Εν κατακλείδι, καθότι ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή τοπο-
θετείται επί των νοµοσχεδίων, µε µοναδικό του γνώµονα το συµ-
φέρον της πατρίδας και των µη προνοµιούχων Ελλήνων,
καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Προχωρούµε στον ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος της Ελλάδας τον κ. Βαρδαλή.

Παρακαλώ, κύριε Βαρδαλή, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, η οδηγία που ενσωµατώνεται στην εσωτε-

ρική νοµοθεσία έρχεται να τροποποιήσει µία προηγούµενη οδη-
γία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την 2011/16, η οποία βεβαίως µε
τη σειρά της και αυτή τροποποιήθηκε πέρυσι µε τον ν.4378, που
συζητήσαµε εδώ.

Τι κάνει αυτή η οδηγία; Μέσω της αυτόµατης ανταλλαγής πλη-
ροφοριών προσπαθεί να αντιµετωπίσει πλευρές της στρέβλωσης
του ανταγωνισµού µεταξύ των µονοπωλιακών οµίλων και ταυτό-
χρονα, να βοηθήσει την καπιταλιστική ανάπτυξη. Αυτά λέει η αι-
τιολογική έκθεση. Ενώ θα έλεγε κάποιος πως το ζήτηµα είναι να
πιαστεί η τεράστια φοροδιαφυγή πολυεθνικών επιχειρήσεων -
πράγµα στο οποίο εµείς δεν θα διαφωνούσαµε- στην πραγµατι-
κότητα, στην ίδια την οδηγία αποτυπώνονται τα αδιέξοδα του
«ελεύθερου ανταγωνισµού» και της «ελευθερίας κίνησης κεφα-
λαίων», που καθιστούν αυτόν τον στόχο άπιαστο.

Για παράδειγµα, το πρώτο που θα µπορούσε να επισηµάνει κά-
ποιος είναι ότι η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση αναγκάζεται να τρο-
ποποιήσει προηγούµενες οδηγίες της και µάλιστα, σε πολύ
σύντοµο χρονικό διάστηµα. Γιατί; Διότι αυτές στην πράξη, έγιναν
αναποτελεσµατικές. Αυτό από µόνο του δείχνει και το µέγεθος
της δυσκολίας και της αναποτελεσµατικότητας τέτοιων προσπα-
θειών. 

Με έναν τρόπο, οµολογείτε πως, ενώ έχουµε τον εκσυγχρονι-
σµό της νοµοθεσίας, το κεφάλαιο πάντα βρίσκει νέους τρόπους
να την προσπερνά και να φοροδιαφεύγει και αυτό γιατί από τη
στιγµή που αποδέχεσαι τις τέσσερις ελευθερίες του Μάαστριχτ,
την ελευθερία κίνησης κεφαλαίων, εµπορευµάτων, υπηρεσιών,
αλλά και εργαζοµένων, από τη στιγµή που το κυνήγι του µέγι-
στου ποσοστού κέρδους είναι η επιδίωξη του κεφαλαίου, πολύ
µικρή αποτελεσµατικότητα θα έχεις, όποια µέτρα και αν πάρεις.

Από την άλλη, το µεγάλο κεφάλαιο, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι,
φοροδιαφεύγουν και εισφοροδιαφεύγουν νόµιµα. Για παρά-
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δειγµα, όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις και η σηµερινή,
έχουν ψηφίσει µία σειρά από νόµους µε απίστευτα προνόµια, φο-
ροαπαλλαγές, επιδοτήσεις και άλλα µέτρα προς το µεγάλο κε-
φάλαιο για τη διασφάλιση των κερδών των επιχειρηµατικών
οµίλων. 

Η αιτία της φοροδιαφυγής άλλωστε δεν αποτελεί ελληνική
ιδιοµορφία, ούτε βεβαίως, είναι η αναποτελεσµατικότητα των φο-
ροελεγκτικών µηχανισµών ή η έλλειψη πληροφοριών. Η φορο-
διαφυγή αποτελεί χαρακτηριστικό γνώρισµα του σύγχρονου
κεφαλαιοκρατικού τρόπου οργάνωσης της οικονοµίας και αυτό
γιατί η φοροαπαλλαγή, η φοροαποφυγή, η φοροδιαφυγή του µε-
γάλου κεφαλαίου, αποτελούν σηµαντικό συντελεστή στήριξης
του καπιταλιστικού κέρδους. 

Τρίτο ζήτηµα: Αναφέρεται ρητά στη σελίδα 2 της αιτιολογικής
έκθεσης ότι η παροχή πληροφοριών δεν πρέπει να οδηγεί στην
αποκάλυψη εµπορικού, βιοµηχανικού ή επαγγελµατικού απορ-
ρήτου της εµπορικής µεθόδου κ.λπ.. Δηλαδή, ο ίδιος ο ανταγω-
νισµός, οι πατέντες, τα διάφορα απόρρητα, τα οποία θα
επικαλούνται οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, θα κάνουν αυτή τη διαδι-
κασία αναποτελεσµατική. 

Τέταρτον: Οι διατάξεις περιορίζονται µόνο σε επίπεδο χωρών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δίνοντας τη δυνατότητα στα
πολυεθνικά µονοπώλια να τη «σκαπουλάρουν» µέσω τρίτων
χωρών, δηλαδή χρησιµοποιώντας τις ενδο-οµιλικές συναλλαγές
προς και από τρίτες χώρες µε χαµηλούς φορολογικούς συντε-
λεστές ως εργαλείο νόµιµης φοροαποφυγής. Συνολικά, αυτή η
φορολογική πολιτική θα οδηγήσει, όπως άλλωστε και στο παρελ-
θόν, σε νέα φορολογικά µέτρα ενάντια στα λαϊκά εισοδήµατα. 

Δεν πέρασαν και πολλές µέρες που µε το πολυνοµοσχέδιο για
τα προαπαιτούµενα της δεύτερης αξιολόγησης βάζετε φόρους
ακόµη και στον µισθό των τετρακοσίων ευρώ. Άλλωστε η υπο-
χρεωτική ανταλλαγή πληροφοριών αφορά σε κάποιες βασικές,
τυποποιηµένες, όπως λέει στην αιτιολογική έκθεση, πληροφο-
ρίες και όχι στο σύνολο των απαιτούµενων πληροφοριών. Σε καµ-
µία περίπτωση δεν πρόκειται να ζοριστεί το κεφάλαιο, γιατί µε
τη συγκεκριµένη ενσωµάτωση της οδηγίας 2015/2376 αλλάζουν
κάποιοι όροι, όπως η διεύρυνση του πεδίου εφαρµογής και η δη-
µιουργία ενός κεντρικού ευρετηρίου για τα κράτη-µέλη, όπου
εκεί θα καταγράφονται οι πληροφορίες που θα κοινοποιούνται
από τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Συµπερασµατικά: Δεν µπορείς να ισχυρίζεσαι πως θα πατάξεις
τη φοροδιαφυγή, όταν σήµερα η απελευθέρωση κίνησης κεφα-
λαίων δηµιούργησε ευνοϊκότερους όρους για την ύπαρξη φορο-
λογικών παραδείσων. Κι εσείς όχι µόνο συµφωνείτε µε όλα αυτά,
αλλά τα στηρίζετε µε χέρια και µε πόδια. Δεν µπορείς από τη µία
να συµφωνείς µε τη Συνθήκη του Μάαστριχτ, να συµφωνείς µε
τις Συνθήκες της Λισαβόνας και την αναπτυξιακή στρατηγική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης «Ευρώπη 2020» και από την άλλη να λες
πως θα πατάξεις τη φοροδιαφυγή. Όσο η οικονοµία θα λειτουρ-
γεί µε βάση το καπιταλιστικό κέρδος, ποτέ δεν πρόκειται να πα-
ταχθεί η φοροδιαφυγή. Μπορεί κατά διαστήµατα να την
περιορίζετε, αλλά µέχρι εκεί. Ο ίδιος ο ανταγωνισµός και ο φο-
ρολογικός ανταγωνισµός µεταξύ των επιχειρηµατικών οµίλων,
των µονοπωλίων, θα εκτοξεύει τη φοροδιαφυγή και πάλι στα
ύψη. 

Όµως δεν είναι µόνον ο ανταγωνισµός. Όλοι σας µιλάτε για
την ανάγκη προσέλκυσης επενδύσεων. Λέτε ότι για να έρθουν
αυτές οι επενδύσεις, χρειάζεται να µειωθεί η φορολογία των επι-
χειρήσεων. Τα λέτε ή δεν τα λέτε όλα αυτά όλοι σας; Και βεβαίως
τα λέτε. Όµως αυτή ακριβώς η πολιτική σας είναι που θα οδηγή-
σει σιγά-σιγά στη συνολική φοροαπαλλαγή του µεγάλου κεφα-
λαίου. Κι όταν απαλλάσσεις από φόρους τους επιχειρηµατικούς
οµίλους, τότε αυτά τα βάρη τα φορτώνεις στις πλάτες των ερ-
γαζοµένων και των φτωχών λαϊκών στρωµάτων. 

Πρέπει να αξιοποιηθούν πληροφορίες, να πιαστεί η φοροδια-
φυγή των επιχειρηµατικών οµίλων; Προφανώς κανείς δεν θα πει
όχι και εµείς λέµε σίγουρα ναι. Όµως σε κάθε περίπτωση η αντι-
λαϊκή, αντεργατική σας πολιτική θα συνεχιστεί και αυτό γιατί
όποιο µέρος της φοροδιαφυγής των επιχειρηµατικών οµίλων πιά-
σετε, θα ισοσκελίζεται από την αντίστοιχη ή και µεγαλύτερη αύ-
ξηση της νόµιµης φοροαποφυγής των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Καµµία αυταπάτη, λοιπόν, δεν πρέπει να έχουν τα λαϊκά στρώ-
µατα ότι θα πιάσετε τη φοροδιαφυγή ή ένα µέρος της και ότι
αυτοί -τα λαϊκά στρώµατα, δηλαδή- θα έχουν περισσότερα θε-
τικά από την εφαρµοζόµενη πολιτική της Κυβέρνησής σας. Να
γιατί ο µόνος τρόπος για να αντιµετωπιστεί η φοροδιαφυγή είναι
ο δρόµος της σύγκρουσης µε το καπιταλιστικό κέρδος, µε τα
συµφέροντα και τη δράση των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου, το οποίο είναι και µε-
γαλύτερο, υπάρχει µια σειρά από άρθρα που ρυθµίζουν φορο-
λογικά θέµατα της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και
Περιουσίας και των άµεσων θυγατρικών της, οι ρυθµίσεις για το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, το Ταµείο Αξιοποί-
ησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου -το γνωστό ΤΑΙΠΕΔ-,
την Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου -την ΕΤΑΔ- και την Εταιρεία
Δηµοσίων Συµµετοχών. 

Με τις παραπάνω ρυθµίσεις χαρίζετε φορολογικά χρέη, πρό-
σθετους φόρους, πρόστιµα και προσαυξήσεις της Εταιρείας Ακι-
νήτων του Δηµοσίου και προσπαθείτε να επιλύσετε διάφορες
δυσλειτουργίες στη διοίκηση του υπερταµείου ιδιωτικοποιήσεων,
προφανώς για να κάνει καλύτερα τη δουλειά της, να εκπληρώσει
την αποστολή της, να υλοποιήσει το όραµά της, που δεν είναι
άλλο από το προχώρηµα των ιδιωτικοποίησεων, την εκποίηση
της δηµόσιας περιουσίας. Εξαιρείται το Ταµείο Εγγύησης Κατα-
θέσεων από τις διατάξεις που εφαρµόζονται σε νοµικά πρόσωπα
που έχουν ταξινοµηθεί ως Φορείς Γενικής Κυβέρνησης και εν-
τάσσεται στον πυλώνα της Ευρωπαϊκής Τραπεζικής Ένωσης.
Ενισχύετε την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.

Ο βασικός χαρακτήρας των ρυθµίσεων που αφορούν τον κώ-
δικα ΦΠΑ, τον τελωνειακό κώδικα, τον κώδικα φορολογικής δια-
δικασίας, τον κώδικα φορολογίας εισοδήµατος, έχει να κάνει
ουσιαστικά µε τη βελτίωση του εισπρακτικού µηχανισµού, γιατί
προφανώς δεν φθάνει να βάζετε µόνο φόρους στον λαό, αλλά
αυτοί πρέπει και να εισπράττονται. Σε αυτήν σας την προσπάθεια
και προκειµένου να έχετε αποτελέσµατα, δεν υπολογίζετε τί-
ποτα.

Κατά τη συζήτηση στην επιτροπή αναδείξαµε την προσπάθεια
να βάλετε µπροστά ακόµα και τον χαφιεδισµό. Βεβαίως, σήµερα
ανακοινώσατε την απόσυρση της παραγράφου 3 του άρθρου 12
που αφορά στη συλλογή πληροφοριών από τρίτα πρόσωπα, κα-
ταργώντας ακόµη και το επαγγελµατικό απόρρητο, όµως και µε
αυτήν την απόσυρση της παραγράφου 3, ο χαρακτήρας του άρ-
θρου 12 δεν αλλάζει. Ποιος είναι αυτός ο χαρακτήρας; Προσπα-
θεί να βελτιώσει τον εισπρακτικό µηχανισµό, για να εισπράττετε
τους φόρους που βάζετε στις λαϊκές οικογένειες. Το ζήτηµα,
όµως -το πρόβληµα θα έλεγα-, δεν είναι ο µηχανισµός και η βελ-
τίωσή του, αλλά η φοροµπηχτική σας πολιτική που πρέπει να αλ-
λάξει.

Ακόµη, µε τις αλλαγές που κάνετε στον κώδικα ΦΠΑ φορτώ-
νετε τα προβλήµατα ρευστότητας των παραγγελιοδόχων στους
αγρότες και ταυτόχρονα πάτε να µειώσετε την επιστροφή ΦΠΑ
από το κράτος. Οι αγρότες θα είναι υποχρεωµένοι να πληρώνουν
τον ΦΠΑ, ενώ δεν θα έχουν πληρωθεί από τη σοδειά τους. Είναι
σχεδόν σίγουρο ότι το επόµενο βήµα θα είναι η απόδοση ανά
µήνα του ΦΠΑ, µε περισσότερα δηλαδή λογιστικά έξοδα, στα
οποία θα µπορούν σε αυτήν την περίπτωση να ανταπεξέλθουν
µόνο οι µεγάλοι αγρότες-επιχειρηµατίες. Στην πράξη θα την πλη-
ρώσουν και πάλι οι µικροί και οι µεσαίοι αγρότες.

Όσο για τη µετάθεση της εφαρµογής του ΕΝΦΙΑ στα χωράφια,
νόµο που ψηφίσατε εσείς, αυτή γίνεται κυρίως για τεχνικούς λό-
γους και όχι επειδή σας έπιασε ο πόνος να ελαφρύνετε τους
αγρότες. Εµείς είµαστε αντίθετοι γενικά µε την εφαρµογή του
συµπληρωµατικού φόρου στα χωράφια και κατά τη γνώµη µας
θα πρέπει να καταργηθεί, όπως θα πρέπει να καταργηθεί και συ-
νολικά ο ΕΝΦΙΑ.

Θα ήθελα στον χρόνο που µένει να σταθώ σε ορισµένες τρο-
πολογίες που θεωρούµε σηµαντικές. 

Πρώτον, έχουµε καταθέσει µία τροπολογία που η ψήφισή της
θα αντιµετωπίσει ένα πρόβληµα χρόνων που αντιµετωπίζουν γε-
ωτεχνικοί των περιφερειών, αλλά και του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης, που κάνουν ποιοτικούς ελέγχους προϊόντων. Απα-
σχολούνται εκτός ωραρίου, κάνουν χιλιόµετρα µε τα δικά τους

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 6 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 8525



αυτοκίνητα, χωρίς να παίρνουν αποζηµιώσεις, από το 2011. Νο-
µίζουµε πως είναι απαράδεκτο να ζητάτε από τους εργαζόµε-
νους να εργάζονται και να µην πληρώνονται. Καλούµε την
Κυβέρνηση να την κάνει δεκτή.

Δεύτερον, µε την υπουργική τροπολογία 1051/171 που φέρ-
νετε, αποδεικνύετε πως δεν έχετε κανέναν φραγµό.

Βλέπετε, µπαίνει το καλοκαίρι και ήρθε η ώρα η Κυβέρνηση να
ικανοποιήσει κάθε µα κάθε επιθυµία, να άρει κάθε εµπόδιο, δια-
σφαλίζοντας την οµαλή λειτουργία των επιχειρήσεων προς όφε-
λος της εθνικής οικονοµίας, όπως λέτε στην αιτιολογική έκθεση
της συγκεκριµένης τροπολογίας, στον κλάδο του τουρισµού, µι-
σθώνοντας κάθε κοµµάτι δηµόσιας περιουσίας –αιγιαλούς- που
µπορεί να ενδιαφέρει τους µεγαλοεπιχειρηµατίες.  

Με απλά λόγια, δίνετε για εκµετάλλευση κάθε τετραγωνικό
κοινόχρηστου χώρου του αιγιαλού ως βορά στους ξενοδόχους
και άλλους επιχειρηµατικούς οµίλους που δραστηριοποιούνται
στον τουρισµό. Ταυτόχρονα, έχετε το θράσος να µιλάτε για ανά-
πτυξη µε σεβασµό στο περιβάλλον, για ελεύθερη πρόσβαση στις
παραλίες και άλλα τέτοια. 

Η αδιατάραχτη κερδοφορία των κεφαλαίων που δραστηριο-
ποιούνται στον τουρισµό βαπτίζεται σε αυτήν την περίπτωση
«εθνικό συµφέρον». Τέτοιου είδους µέτρα δεν αποτελούν εξαί-
ρεση, αλλά τον κανόνα και επιβεβαιώνουν µε τον καλύτερο
τρόπο τη θέση του κοµµουνιστικού κόµµατος για τη διαχρονική
πολιτική στήριξη και από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ του µεγάλου
τουριστικού κεφαλαίου. Όσο για τα λαϊκά στρώµατα, εάν δεν
πληρώσουν, ούτε µε τα κιάλια δεν θα βλέπουν θάλασσα. 

Άλλωστε εσείς όταν µιλάτε για ανάπτυξη του τουρισµού, δεν
έχετε στον νου σας το καθολικό δικαίωµα των λαϊκών οικογε-
νειών για διακοπές. Εσείς µετράτε µόνον αφίξεις και κυρίως αύ-
ξηση εισπράξεων και ψάχνετε όλο και πιο εύπορους πελάτες.
Αλλά και οι µικροµεσαίοι που δραστηριοποιούνται στον τουρισµό
δεν πρέπει να έχουν αυταπάτες. Όσο περισσότερα µέτρα λαµ-
βάνονται υπέρ του µεγάλου τουριστικού κεφαλαίου, τόσο λιγό-
τερο θα επωφελούνται οι µικροί επιχειρηµατίες του τουρισµού,
διαρκώς πιεζόµενοι από το εύρος των υπηρεσιών που µπορούν
να προσφέρουν οι µεγάλες µονάδες και µάλιστα σε καλύτερες
τιµές. 

Τρίτον, συµφωνούµε µε την τροπολογία µε αριθµό 1048 που
έχει να κάνει µε την εξάµηνη παράταση στο ζήτηµα των εξετά-
σεων οδήγησης, αν και εµείς θα θέλαµε να δοθεί µια µόνιµη και
ολοκληρωµένη λύση στο θέµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Τελειώνοντας, η τροπολογία 1047 που αφορά την παράταση

του νόµου για τη νοµιµοποίηση αδήλωτων κεφαλαίων κατά τη
γνώµη µας -την οποία εκφράσαµε όταν ψηφιζόταν και ο νόµος-
αποτελεί ξέπλυµα χρήµατος και µε τη βούλα του νόµου. 

Στην πραγµατικότητα έχουµε να κάνουµε µε µια σειρά από
διατάξεις χορήγησης φορολογικής αµνηστίας, ακόµη και για αδι-
κήµατα όπως ξέπλυµα χρήµατος, φοροδιαφυγή, λαθρεµπόριο
κ.λπ.. Καταψηφίσαµε τότε τον νόµο και προφανώς είµαστε αντί-
θετοι και µε την παράτασή του. 

Συνολικά καταψηφίζουµε επί της αρχής το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Βαρδαλή. 
Προχωρούµε στον επόµενο, τον ειδικό αγορητή της Ένωσης

Κεντρώων κ. Καβαδέλλα. 
Κύριε Καβαδέλλα, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
«Αφηγήµατα», «αυταπάτες», «θεσµοί», «δηµιουργική ασάφεια»

είναι µερικές από τις λέξεις και φράσεις που καλούµαστε να δια-
χειριστούµε, να κατανοήσουµε. «Πραξικοπηµατικές ενέργειες»
έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ ότι είναι το να φέρνει κάποιος ένα νοµοσχέδιο
µε τη διαδικασία του επείγοντος, του κατεπείγοντος. 

Σήµερα, το θεωρεί θετικό. Φέρνει την τελευταία στιγµή το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο και άλλα πολλά που ήδη έχει φέρει. Συνη-

θίζει να τα βαπτίζει επείγοντα ή κατεπείγοντα. Αυτό το κάνει γιατί
δεν πιστεύει στην Ενωµένη Ευρώπη. Απλώς σύρεται να νοµοθε-
τήσει, εξαντλώντας κάθε χρονικό περιθώριο. Μοιάζει µε τον κακό
µαθητή που αφήνει για την τελευταία στιγµή τα µαθήµατά του
και άρον άρον καλύπτει τις υποχρεώσεις του. 

Ένας ακόµα λόγος που το κάνει αυτό είναι ο ακόλουθος: Όσο
λιγότερο χρόνο συζητείται ένα νοµοσχέδιο, τόσο λιγότερες τρι-
βές έχει στο εσωτερικό του. Και έχει τριβές στο εσωτερικό του
γιατί άλλα υποσχέθηκαν και τελείως αντίθετα έπραξαν. 

Η Ένωση Κεντρώων είναι το µόνο ακλόνητα φιλοευρωπαϊκό
κόµµα το οποίο βρίσκει θετική κάθε προσπάθεια εναρµόνισης
της ελληνικής νοµοθεσίας µε την ευρωπαϊκή, µε σκοπό κάποια
στιγµή να επέλθει η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση τόσο προς το νο-
µικό όσο και προς το συνταγµατικό και το οικονοµικό και φυσικά
το αµυντικό, το οποίο είναι σηµαντικό για µας, ούτως ώστε τα
εξωτερικά σύνορα της Ελλάδας να προστατεύονται ως ευρω-
παϊκά. 

Το παρόν σχέδιο νόµου αποτελείται από είκοσι οκτώ συν ένα
άρθρα και χωρίζεται σε δύο κεφάλαια. 

Με το Κεφάλαιο Α’, άρθρα 1 έως 6, προτίθεται να ενσωµατώ-
σει στο εθνικό δίκαιο τις διατάξεις της οδηγίας 2015/2376 του
Συµβουλίου της 8ης Δεκεµβρίου του 2015 για την τροποποίηση
της οδηγίας 2011/16/ΕΕ που ίσχυε µετά από τροποποιήσεις όσον
αφορά στην υποχρεωτική αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών
στον τοµέα της φορολογίας. 

Το Κεφάλαιο Β’ είναι τα άρθρα 7 έως 28 συν το 29, που απλώς
ορίζει την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου και περιλαµβάνει
ρυθµιστικές διατάξεις που, όπως προανέφερα, δεν δικαιολογούν
τη διαδικασία του επείγοντος. 

Με τις διατάξεις του Κεφαλαίου Α’ επιχειρείται ορθώς να αντι-
µετωπιστεί το πρόβληµα της διασυνοριακής φοροαποφυγής, του
φορολογικού ανταγωνισµού και εµπεριέχει άρθρα που έπρεπε
να είχαµε ενσωµατώσει από την 1η Ιανουαρίου του 2017, προκει-
µένου να αντιµετωπιστούν αποτελεσµατικότερα τα ανωτέρω δια-
συνοριακά προβλήµατα και όχι µόνο, διότι το ζητούµενο εκτός
των άλλων είναι και η διευθέτηση ενός επιζήµιου φορολογικού
ανταγωνισµού που εφαρµόζεται αυτήν τη στιγµή από κάποια
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι γνωστό ότι υπάρ-
χουν διαφορετικοί φορολογικοί συντελεστές από χώρα σε χώρα,
διαφορετικοί συντελεστές ΦΠΑ, διαφορετική φορολογική και ερ-
γατική πολιτική εν γένει. 

Είναι, επίσης, σαφές ότι τίθεται θέµα διαφάνειας και ως εκ τού-
του είναι απαραίτητη η αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών εντός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η χώρα µας µε τις διατάξεις του
ν.4170/2013, όπως και άλλα κράτη-µέλη, έχει ενσωµατώσει την
οδηγία 2011/16/ΕΕ διά της οποίας προβλέπεται υποχρεωτική αυ-
τόµατη ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ των κρατών-µελών σε
πέντε συγκεκριµένες περιπτώσεις και εντός ορισµένων προθε-
σµιών. 

Εδώ, βεβαίως, υπήρχε σοβαρό πρόβληµα, καθώς η ανταλλαγή
αυτών των πληροφοριών βασιζόταν στον αυθορµητισµό και στην
πρωτοβουλία των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ακόµα και της διακριτικής ευχέρειας του εκάστοτε κράτους-µέ-
λους να εκδίδει απόφαση διά της οποίας να επιλέγει ποια άλλα
κράτη-µέλη θα πρέπει να ενηµερώνονται σχετικά και ποια όχι. Το
φυσικό είναι στις ανταλλασσόµενες αυτές πληροφορίες να έχουν
πρόσβαση όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης υποχρε-
ωτικώς. 

Εδώ, όµως, τίθεται ένα σοβαρό ζήτηµα, αυτό της προστασίας
των επιχειρήσεων, της προστασίας του εµπορικού απορρήτου,
καθώς και της αποκάλυψης πληροφοριών, οι οποίες θα έθεταν
σε κίνδυνο τη δηµόσια τάξη. 

Με τις παραγράφους 1 και 2 γίνεται ενοποίηση του νοµοθετι-
κού πλαισίου διαχείρισης των κατασχεθέντων από οποιοδήποτε
ποινικό αδίκηµα, ενώ πριν υπήρχε διάκριση. Είναι µια θετική πο-
ρεία. Υπήρχαν διαφορετικοί τρόποι και τόποι φύλαξης. Αποτέλε-
σµα ήταν η µείωση της αξίας των κατασχεθέντων και η
κατασπατάληση του δηµοσίου χρήµατος. 

Είναι τοις πάσι γνωστό ότι τα φυλασσόµενα οχήµατα προς εκ-
ποίηση γδύνονταν κυριολεκτικά από επιτήδειους. Έπαιρναν πόρ-
τες, παράθυρα, µηχανικά µέρη κ.λπ.. Πρέπει, λοιπόν, κατά την
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κατάσχεση να φωτογραφίζεται το κατασχεθέν υλικό -είναι απλή
αυτή η τεχνολογική εφαρµογή σήµερα πια- να γίνεται ένα εκτε-
νές και περιγραφικό πρωτόκολλο παραλαβής και παράδοσης και
εφόσον δεν θα βρεθεί µεσεγγυητής, να ορίζεται ειδικός εκτιµη-
τής ο οποίος θα παρακολουθεί την πορεία ως την εκποίηση. Πάν-
τως η προθεσµία που δίνεται των πέντε ηµερών για ορισµό
µεσεγγυούχου είναι ανεπαρκής. Δεν είναι εύκολο να οργανωθεί
αυτό µέσα σε πέντε µέρες. 

Επίσης, µε την παράγραφο 2 ορίζονται κριτήρια και υποχρεώ-
σεις για τον διορισµό µεσεγγυούχων όσον αφορά στα πλωτά
µέσα και έτσι µειώνεται το κόστος που αφορά τη διαχείριση, τη
φύλαξη, τον ελλιµενισµό και την προστασία του κατασχεθέντος
µέσου.

Ευνοϊκές είναι και οι παράγραφοι 5 και 6. Είχα ζητήσει από τον
Πρόεδρο κ. Μπαλαούρα προχθές να καλέσει και τον ΣΙΤΕΣΑΠ,
είναι οι επαγγελµατίες οι οποίοι δραστηριοποιούνται µε τα του-
ριστικά σκάφη, και όπου υπάρχουν τεράστια προβλήµατα. 

Ένα από τα προβλήµατα που υπάρχουν και συµβαίνει πολύ
συχνά είναι ότι, για παράδειγµα, ένα γραφείο ενοικιάσεων σκαφών
νοικιάζει το επαγγελµατικό σκάφος σε κάποιους οι οποίοι, αντί να
κάνουν τουρισµό, πηγαίνουν απέναντι στην Τουρκία, το γεµίζουν
µε παράτυπους µετανάστες, συλλαµβάνονται καθ’ οδόν και το
σκάφος κατάσχεται. Μέχρι να βγει η τελεσίδικη απόφαση, µένει
κάπου κατασχεµένο, ο καθένας πηγαίνει και παίρνει κάτι από
πάνω, το ίδιο σαπίζει και καταστρέφεται η περιουσία κάποιου ο
οποίος προσπαθεί να δραστηριοποιηθεί στον τουρισµό και εν
γένει πνίγεται και ο τουρισµός µας. Αυτό πρέπει να το δούµε. Πρέ-
πει µε κάποιον τρόπο να ορίζεται µεσεγγυούχος, να επιστρέφεται
το σκάφος µέχρι τελεσίδικης απόφασης στον ιδιοκτήτη.

Στην παράγραφο 6 υπάρχει πρόβλεψη για αξιοποίηση κανόνων
οχηµάτων τα οποία παλαιότερα οδηγούνταν στη διάλυση και ανα-
κύκλωση. Και αυτό είναι θετικό. Το αυτό προβλέπεται στην παρά-
γραφο 11 που καθορίζει τη δυνατότητα διάθεσης στην Ελληνική
Αστυνοµία και τις Ένοπλες Δυνάµεις κατασχεθέντων οχηµάτων
και µηχανηµάτων.

Εδώ υποσχεθήκατε ότι θα φέρεται τροπολογία για τη διάταξη
της παραγράφου 3 του άρθρου 12, όπου διευρύνεται η δυνατό-
τητα της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων να συλλέγει πλη-
ροφορίες για τους φορολογούµενους. Είπατε ότι θα τα
καταργήσετε. Περιµένουµε να δούµε την τροπολογία. Εδώ υπάρ-
χει η ίδια στάση από εµάς.

Τηρούµε την ίδια στάση για την παράγραφο 4 στην οποία τρο-
ποποιείται η περίπτωση ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 17 του
Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας, προκειµένου να διευρυνθεί η
δυνατότητα φορέων της κεντρικής και γενικής κυβέρνησης να ζη-
τούν και να λαµβάνουν απόρρητες πληροφορίες και στοιχεία για
φορολογούµενους εφόσον προβάλουν την αιτιολογία ότι είναι
αναγκαίο για να ασκήσουν τις αρµοδιότητές τους. Αυτό είναι
κάπως γενικό και ασαφές. Εµείς ζητάµε να βρεθούν άλλοι τρόποι
που να οδηγούν σε αποτέλεσµα και οι οποίοι να χαίρουν δηµο-
κρατικότερων και διαφανέστερων διαδικασιών.

Κατά τη γνώµη µας, απαιτείται η παρουσία δύο τουλάχιστον
ατόµων για την εξαγωγή ευαίσθητων δεδοµένων, διότι εφαρµό-
ζονται παράνοµες πράξεις αυτού του χαρακτήρα, όταν κάποιος
συγγενής ή φίλος έχει τον αρµόδιο σε µια τέτοια θέση, που να
µπορεί να αντλεί στοιχεία για άλλους. Ή είναι πολύ γνωστό ότι κά-
ποιοι ιδιωτικοί αστυνοµικοί συγκεντρώνουν στοιχεία χρηµατίζον-
τας κάποια όργανα τα οποία έχουν οριστεί να αντλούν τις
πληροφορίες αυτές.

Είµαστε θετικοί στο άρθρο 7 για την απαλλαγή από τον ΦΠΑ
των επιχειρήσεων σε ό,τι αφορά τα βρώσιµα προϊόντα που διαθέ-
τουν άνευ ανταλλάγµατος για τη σίτιση µαθητών. Εµείς ζητούµε
την επέκταση επί όλων των ευπαθών οµάδων.

Επίσης είµαστε θετικοί µε τη διάταξη µε την οποία οι αγρότες
που πουλούν τα προϊόντα τους µέσω τρίτων, δηλαδή εµπόρων ή
αγροτικών συνεταιρισµών, θα είναι υπόχρεοι στην απόδοση του
ΦΠΑ για τις περιπτώσεις πωλήσεων αγροτικών προϊόντων για λο-
γαριασµό αγροτών φυσικών προσώπων για τις οποίες εκδίδεται
µηνιαία εκκαθάριση. Για τις περιπτώσεις που η εκκαθάριση εκδί-
δεται πέραν του µηνός, υπόχρεος είναι ο παραγγελιοδόχος για
την καταβολή του ΦΠΑ, δηλαδή είναι ο έµπορος ή ο συνεταιρι-

σµός ή οποιοσδήποτε εµπλεκόµενος σε αυτήν τη φάση. 
Είµαστε αντίθετοι µε το άρθρο 10, που αφορά τη λειτουργία του

υπερταµείου, στο οποίο για ενενήντα εννέα χρόνια έχετε εντάξει
όλη τη δηµόσια περιουσία. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 22 το οποίο παραχωρεί ασυλία στα
µέλη του εποπτικού συµβουλίου του υπερταµείου, αναρωτιέµαι,
αν κάποιος κάνει σύννοµα τη δουλειά του, ποιος είναι ο ρόλος µιας
τέτοιας υπερπροστασίας. Είµαστε θετικοί στα άρθρα 23, 24, 25.
Στο άρθρο 26 θα δηλώσουµε «παρών». Στο άρθρο 27 «ναι» και στο
άρθρο 28 «ναι». Επί του συνόλου ψηφίζουµε «παρών».

Έλαβα στα χέρια µου µια τροπολογία που αφορά την παραχώ-
ρηση κατά κυριότητα κτηρίων του πρώην Στρατοδικείου ΕΑΤ-ΕΣΑ
προς την Περιφέρεια Αττικής. Είµαστε σύµφωνοι. Αφορά τα κτή-
ρια µε αριθµούς 5, 6, 7 και 8 του πρώην Στρατοδικείου ΕΑΤ-ΕΣΑ,
που βρίσκονται στο Πάρκο Ελευθερίας, και αυτά έχουν χαρακτη-
ριστεί ιστορικά διατηρητέα µνηµεία µε τις αποφάσεις µε αριθµό
6561/1121/4-3-1997. 

Εν πάση περιπτώσει, για να µην λέω πράγµατα ακαταλαβίστικα,
αυτός είναι µνηµειακός χώρος κατ’ εµάς, είναι σύµβολο αντιδικτα-
τορικής αντίστασης όλου του ελληνικού λαού και πρέπει να δια-
φυλαχθούν αυτά τα κτήρια. Θα την υποστηρίξουµε.

Αυτά, βεβαίως, τα κτήρια τείνουν να διαλυθούν, χρειάζονται
εκτεταµένες οικοδοµικές εργασίες προκειµένου να συντηρηθούν.
Είµαστε σύµφωνοι σε κάθε προσπάθεια συντήρησης και διατήρη-
σης.

Θα πάω σε κάποιες τροπολογίες, οι οποίες ήρθαν στα χέρια µας
προ ηµερών. Υπάρχει η τροπολογία µε αριθµό 1045/165/31-5-
2017, που αφορά το άρθρο 21 του νοµοσχεδίου. Καθορίζει το
πλαίσιο λειτουργίας παιδικών χαρών σε χώρους του δηµοσίου και
αναφέρεται και φωτογραφικά στο Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα
Σταύρος Νιάρχος. Μας κάνει κάποια ιδιαίτερη εντύπωση γιατί να
υπάρχει µια τέτοια ειδική φωτογραφική αναφορά στο Ίδρυµα
Σταύρος Νιάρχος, τι διαφορετικό έχει από τα υπόλοιπα. Εδώ θα
δηλώσουµε «παρών».

Υπάρχει και µια άλλη τροπολογία στην οποία θα ήθελα να ανα-
φερθώ. Αναφέρεται στο άρθρο 30 του νοµοσχεδίου και είναι για
την τροποποίηση του άρθρου 62 του ν.4172/2013. Επιχειρεί να
ρυθµίσει το ζήτηµα της απαλλαγής από παρακράτηση φόρου των
αµοιβών για τεχνικές υπηρεσίες, των αµοιβών διοίκησης, των αµοι-
βών για συµβουλευτικές υπηρεσίες ή και των αµοιβών για παρό-
µοιες υπηρεσίες που καταβάλλονται σε νοµικά πρόσωπα και
νοµικές οντότητες µε φορολογική κατοικία σε κράτος-µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ή σε χώρα που είναι συµβαλλόµενο µέρος
της συµφωνίας, τα οποία και δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα
µέσω της µόνιµης κατάστασής τους κατόπιν προκαταρτικής διε-
ρεύνησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση και σχετικών αποφάσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Η τροποποιούµενη ρύθµιση της παραγράφου 2 του άρθρου

62 του ν.4172/2013 προέβλεπε ότι τα νοµικά πρόσωπα και οι νο-
µικές οντότητες που έχουν την φορολογική τους κατοικία στην
Ελλάδα και λαµβάνουν αµοιβές για τις υπηρεσίες που αναφέρον-
ται στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 1 δεν υπόκεινται σε πα-
ρακράτηση φόρου. Αντιµετωπίζουµε θετικά την τροπολογία,
καθώς έρχεται να ευθυγραµµίσει την ελληνική νοµοθεσία µε την
νοµολογία ΔΕΕ και το κοινοτικό δίκαιο. Λέµε, λοιπόν, «ναι».

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρείς µαθητές και µαθήτριες και δώ-
δεκα εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Κορίνθου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης
ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, προκειµένου
να πραγµατοποιήσει οµιλία στο London School of Economics και
να συµµετάσχει σε συζήτηση «στρογγυλής τραπέζης» στο Ίδρυµα
Konrad Adenauer στη Λισαβόνα. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Προχωρούµε στον ειδικό αγορητή του κόµµατος το Ποτάµι κ.

Αµυρά. 
Κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε την περασµένη εβδο-

µάδα τον Υπουργό Οικονοµικών, κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο, σε ένα
φόρουµ στη Φρανκφούρτη να εκφράζει τη δυσφορία του, γιατί,
όπως είπε, αισθάνεται σαν τον προπονητή που βλέπει διαρκώς τα
δοκάρια να κινούνται. Στην πράξη, όµως, οι δανειστές είναι αυτοί
που είναι αµετακίνητοι. Ζητούν πίσω τα λεφτά τους και απαιτούν
να εφαρµόζονται όσα υπογράφονται. Και, δυστυχώς, η Κυβέρ-
νηση στα δυόµισι χρόνια της θητείας της έχει υπογράψει πολλά. 

Διαβάζοντας τα πρακτικά του Eurogroup της 22ας Μαΐου, δια-
πιστώσαµε πως η σκληρή γραµµή Σόιµπλε πηγάζει από µια υπο-
γραφή του κ. Τσακαλώτου. Ο Γερµανός Υπουργός Οικονοµικών
επικαλέστηκε την οµόφωνη απόφαση ενός παλαιότερου Eu-
rogroup του 2016, όπου η Ελλάδα δέχθηκε να καθοριστούν τα µε-
σοπρόθεσµα µέτρα για το χρέος µετά την ολοκλήρωση του τρίτου
µνηµονίου, δηλαδή στα µέσα του 2018. Αυτό είχε υπογράψει
πέρσι ο κ. Τσακαλώτος και αυτά επικαλείται ο κ. Σόιµπλε. 

Μήπως, όµως, πειράζει τα δοκάρια και η ίδια η Κυβέρνηση;
Ποιος είναι ο στόχος µας αλήθεια; Πριν από λίγους µήνες ήταν
µια συµφωνία δίχως µέτρα. «Ούτε ένα ευρώ νέα µέτρα λιτότητας»,
µας έλεγε ο Πρωθυπουργός. 

Όταν έγινε γνωστό ότι η Κυβέρνηση συµφώνησε σε µέτρα 5 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, το Μαξίµου έβαλε τον εξής νέο εθνικό
στόχο: «Συµφωνία πακέτο µε το χρέος, αλλιώς δεν εφαρµόζουµε
τίποτε», έλεγε. 

Στο τέταρτο µνηµόνιο που ψηφίστηκε µόλις πριν δύο εβδοµά-
δες από τους Βουλευτές ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δεν υπήρχε τέτοια ρήτρα
ότι τα µέτρα δεν θα εφαρµοστούν παρά µόνο αν συνοδευτούν µε
µια συνολική ρύθµιση του χρέους. Έτσι πήγαµε στον επόµενο
εθνικό στόχο, ο οποίος ήταν η ποσοτική χαλάρωση. 

«Πήραµε τα µέτρα, οι Ευρωπαίοι πρέπει να µας εντάξουν στο
πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας». Διαβάζω δη-
λώσεις του οικονοµικού επιτελείου της Κυβέρνησης. Όµως και
αυτό γρήγορα ξεχάστηκε. 

Επόµενος στόχος: «Μια καθαρή συµφωνία να βγούµε στις αγο-
ρές». Μας το είπε ο Πρωθυπουργός την προηγούµενη εβδοµάδα. 

Η έξοδος, βεβαίως, στις αγορές δεν κερδίζεται µε ευχολόγια,
αλλά µε εµπιστοσύνη, µε µεταρρυθµίσεις, µε τη δηµιουργία ενός
σταθερού φορολογικού περιβάλλοντος για εκείνον που θέλει να
επενδύσει σε οποιαδήποτε χώρα, πόσο µάλλον στην Ελλάδα που
βρίσκεται στην τελευταία γραµµή, δυστυχώς, των οικονοµιών της
Ευρωζώνης. Και σας το λέω αυτό, διότι σας θυµίζω ότι είναι η µόνη
χώρα µε ύφεση και το 2016 και παρά µισή µονάδα για το 2017. 

Ακούσαµε και τον τελευταίο στόχο από τον κ. Τσίπρα. Μπορεί
να µην βάλει γραβάτα για το χρέος, µας είπε, αλλά δεν θέλει να
φορέσει φέσι στους πολίτες. Βέβαια, αν είναι να µιλάµε για φέσια,
να πούµε ότι το έχει φορέσει το φέσι στους πολίτες ο κ. Τσίπρας
και µε το πρώτο δικό του µνηµόνιο, το τρίτο κατά σειρά και µε το
δεύτερο δικό του µνηµόνιο, το τέταρτο κατά σειρά. 

Όσο δε για την απώλεια των πόρων της υγιούς οικονοµίας, ο κ.
Στουρνάρας, ο κεντρικός τραπεζίτης, τοποθετούσε αυτήν την
απώλεια στα 86 δισεκατοµµύρια ευρώ. Απώλεια της εθνικής οικο-
νοµίας, των πόρων της, των δυνατοτήτων της. 

Εποµένως, το πρόβληµα µε αυτήν την Κυβέρνηση είναι ότι δεν
έχει εθνικό σχέδιο. Από το σκίσιµο των µνηµονίων µέσα σε δυόµισι
χρόνια υπέγραψε δύο µνηµόνια. Από το κούρεµα του χρέους πέ-
ρασε στο «λύση να ‘ναι κι ό,τι να ‘ναι». Από το «τέλος της λιτότη-
τας» προχώρησε στην ψήφιση νέων µέτρων λιτότητας και µάλιστα
αχρείαστων. Από το κυνήγι της φοροδιαφυγής που θα µας έφερνε
1 δισεκατοµµύριο ευρώ τον χρόνο, µε δηλώσεις του Πρωθυπουρ-

γού και των πρωτοκλασάτων Υπουργών, φτάσαµε στην κατά-
σχεση των καταθέσεων του µικροοφειλέτη των 500 ευρώ. Από το
«κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη» φθάσαµε στους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς. Με άλλα λόγια, η Κυβέρνηση άγεται και φέρεται
ανάλογα µε τις κινήσεις της στιγµής.

Κανείς, όµως, δεν µπορεί να παρακολουθήσει αυτήν την κατά-
σταση, πόσο µάλλον οι άνεργοι, οι οποίοι βλέπουν την ανεργία κα-
θηλωµένη στο 23,5%, όταν στις υπόλοιπες χώρες της Ευρωζώνης
η µείωση των ποσοστών της ανεργίας είναι εντυπωσιακή. Δεν ευ-
χαριστιούνται όταν βλέπουν αυτήν την κατάσταση οι µισθωτοί των
500 ευρώ, οι οποίοι θα χάσουν ένα µηνιάτικο τον χρόνο µετά τη
φορολόγηση που τους περιµένει µετά τη µείωση του αφορολογή-
του. Οι συνταξιούχοι θα χάσουν δύο µε τέσσερις συντάξεις τον
χρόνο. Άρα η διαπραγµάτευση του «όλα ή τίποτα» κατέληξε στο
τίποτα. 

Στο Eurogroup που µας έρχεται, της 15ης Ιουνίου, το µόνο που
περιµένουµε πλέον είναι η έγκριση της δόσης των 7 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ, χωρίς τίποτα περισσότερο. 

Η Ελλάδα, όµως, δεν αξίζει να βρίσκεται στην κατάσταση που
βλέπουµε σήµερα όλοι µας. Δεν µπορεί να είµαστε συνεχώς οι ου-
ραγοί της Ευρώπης, να είµαστε το µέτρο προς αποφυγήν. 

Η Ελλάδα µοιάζει να είναι κουρασµένη, παραδοµένη στη µιζέρια
της Κυβέρνησης, ενώ χρειάζεται ένα σοκ δηµιουργικότητας και
νέας παραγωγής. 

Υπάρχει δρόµος για την επιτυχία; Υπάρχει. Άκουσα χθες µε συγ-
κίνηση, κυρίες και κύριοι, τον Γιάννη Αντετοκούνµπο να µιλά στους
οµογενείς της Νέας Υόρκης και να λέει τη δική του ιστορία, πώς
κατάφερε από ένα παιδί στις αλάνες να φτάσει στο ΝBA, να γίνει
ένας σοβαρός, σπουδαίος αθλητής, µεγάλος επαγγελµατίας,
αστέρας του ΝBA. 

Ο Γιάννης, λοιπόν, µε τα δύο «ν» και όχι µε το ένα «ν», όταν ρω-
τήθηκε, είπε: «Πατάµε στο έδαφος, για να είµαστε το καλύτερο
πρότυπο για το µέλλον της πατρίδας µας. Δεν έχει τελειώσει η Ελ-
λάδα. Δεν πρέπει να τα παρατήσουµε, αλλά να στηρίξουµε τις νε-
ότερες γενιές». 

Ο Αντετοκούνµπο, ο Γιάννης µε τα δύο «ν», τα κατάφερε, γιατί
είχε µυαλό, είχε στόχο, είχε σωστή καθοδήγηση και δούλεψε
σκληρά. 

Φοβάµαι, όµως, ότι αυτό το παράδειγµα δεν το έχει πάρει πολύ
στα σοβαρά, δεν το έχει µελετήσει, έστω και βιωµατικά, αυτή η
Κυβέρνηση. Δεν υπάρχει πρόγραµµα, δεν υπάρχει εθνικός σχε-
διασµός, δεν υπάρχει συναίσθηση του χρόνου που φεύγει και δη-
µιουργεί παγίδες και κενά στην αληθινή οικονοµία. 

Εποµένως µπορεί ο κ. Τσακαλώτος να λέει ότι βλέπει διαρκώς
τα δοκάρια να µετακινούνται, αλλά φοβάµαι ότι και στο µπάσκετ
δεν θα τα πήγαινε καλύτερα, γιατί έχει µια ροπή προς τον Γιάνη
µε ένα «ν» και όχι προς τον Γιάννη µε τα δύο «ν». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο σχέδιο νόµου
και θα είµαι πολύ σύντοµος, γιατί τα έχουµε πει πολλές φορές, τα
υπεραναλύσαµε και στην επιτροπή. 

Παρά το γεγονός ότι διαφωνούµε µε τη διαδικασία του επείγον-
τος και µε την ένταξη άχρηστων διατάξεων στο σώµα του νοµο-
σχεδίου -σας θυµίζω ότι η κύρωση είναι έξι άρθρα, τα υπόλοιπα
είκοσι τρία του παρόντος σχεδίου νόµου είναι διαφορετικές δια-
τάξεις, δεν έχουν καµµία σχέση µε το περιεχόµενο της κύρωσης-
εµείς, ως υπεύθυνη Αντιπολίτευση, δεν διστάζουµε να πούµε ότι
υπάρχουν θετικά άρθρα, υπάρχουν θετικές διατάξεις στο σχέδιο
νόµου, τις οποίες εµείς θα υπερψηφίσουµε. 

Βεβαίως, θα υπερψηφίσουµε τα πρώτα έξι άρθρα που αφορούν
την προσαρµογή, όπως σας είπα. Κινούµαστε θετικά ως προς την
υπερψήφιση µιας σειράς άλλων άρθρων, των άρθρων 9, 14, 15,
17, 18 και 19, ενώ έχουµε αντίθεση µε κάποια άλλα άρθρα του νο-
µοσχεδίου. Το άρθρο 12 το αποσύρατε, εποµένως σε αυτό δεν
χρειάζεται να τοποθετηθώ. Έχουµε, όµως, αντιρρήσεις και για τα
άρθρα 7, 10, 11, 13 και 16. 

Θέλω να σας πω δυο λόγια και για τις τροπολογίες. Υποστηρί-
ζουµε την τροπολογία για την παραχώρηση των κτηρίων που χρη-
σιµοποιήθηκαν από την ΕΑΤ-ΕΣΑ στην περιφέρεια. Τα κτήρια αυτά
κάθονται τώρα και ρηµάζουν. 

Απλώς, θα ρωτήσω, όπως έκανα και στην επιτροπή, σε σχέση
µε τις παραχωρήσεις κτηρίων και κτισµάτων προς τους δήµους,
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αν υπάρχει από τους δήµους ένα χρονοδιάγραµµα, ένα σχέδιο,
κάποια κριτήρια, αν θα υπογραφεί ένα µνηµόνιο συνεργασίας µε-
ταξύ της ελληνικής Κυβέρνησης και κάποιων δήµων. 

Αυτά θα ήταν καλό να τα ξέρουµε, κυρία Υπουργέ, γιατί σκοπός
είναι να µην φύγει ένα δηµόσιο ακίνητο ή ένα κτήριο εγκαταλε-
λειµµένο από την αγκαλιά του δηµοσίου, για να πάει να παραµείνει
εγκαταλελειµµένο στην αγκαλιά της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Θέλω να σας µιλήσω τώρα για την τροπολογία µε γενικό αριθµό
1045 και ειδικό 165, για τη λειτουργία παιδικών χαρών σε χώρους
του δηµοσίου και στο Κέντρο Πολιτισµού του Ιδρύµατος Σταύρος
Νιάρχος. Είναι ολίγον τι παράταιρο και ίσως άνευ νοήµατος να
πρέπει να νοµοθετεί η Βουλή για µια παιδική χαρά, για τις τεχνικές
προδιαγραφές µιας παιδικής χαράς. Πρέπει να ξεπεράσουµε, λοι-
πόν, κάποια παλαιά σύνδροµα συγκεντρωτισµού και να αφήσουµε
να λειτουργήσει αλλιώς η δηµόσια διοίκηση. 

Σχετικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1047 και ειδικό 167,
για την παράταση της προθεσµίας οικειοθελούς αποκάλυψης φο-
ρολογητέας ύλης παρελθόντων ετών, για την οποία η Υπουργός
νωρίτερα, πριν από δύο ώρες, έκανε µια πρώτη διευκρίνιση, εµείς
θέλουµε ίσως περισσότερα στοιχεία, κυρία Υπουργέ, για ποιο
λόγο πρέπει να δοθεί νέα παράταση. 

Μας είπατε ότι δίνετε νέα παράταση, αλλά δεν κατάλαβα ή δεν
άκουσα καλά ποια είναι η αιτιολόγηση αυτής της νέας παράτασης.
Δεν ανταποκρίθηκαν στις πρώτες προθεσµίες αυτοί που ήθελαν
να αποκαλύψουν κάποια φορολογητέα ύλη και µετά άλλαξαν
γνώµη και δεν την παρουσίασαν; Δώστε µας κάποια στοιχεία γι’
αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε θετικοί επί του νοµοσχε-
δίου. Στα υπόλοιπα άρθρα που σας είπα ότι έχουµε τις αντιρρή-
σεις µας, θα περιµένω να ακούσω την Υπουργό για να
τοποθετηθώ. 

Επανέρχοµαι στην γενικότερη εικόνα και τον προβληµατισµό
που έθεσα µε την αρχή της οµιλίας µου, για να πω ότι µε δουλειά,
µε όραµα, µε εθνικό σχέδιο, υπάρχουν ελπίδες η χώρα να γίνει µία
κανονική ευρωπαϊκή χώρα, υπάρχουν ελπίδες να φτάσουµε την
Κύπρο και την Ιρλανδία, οι οποίες µπήκαν στα µνηµόνια µετά από
εµάς και έφυγαν πριν από εµάς. 

Φοβάµαι, όµως, ότι χωρίς πραγµατική πολιτική συναίνεση και
χωρίς συνεννόηση, διάλογο όλων των υγιών πολιτικών δυνάµεων
µεταξύ τους, δύσκολα θα βγει αυτή η χώρα στο ξέφωτο, ειδικά µε
µία τέτοια πολιτική ηγεσία και καθοδήγηση της χώρας όσον
αφορά την Κυβέρνηση, η οποία έχει αποδειχθεί πολύ ανάξια και
κατώτερη των περιστάσεων.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Αµυρά. 

Και µετά την ολοκλήρωση των ειδικών αγορητών, εισερχόµαστε
στις οµιλίες των Βουλευτών.

Ο κ. Γάκης, Βουλευτής Δωδεκανήσου του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο
για επτά λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η σηµερινή κυβερνητική πρωτοβουλία και η νοµοθετική ολοκλή-

ρωσή της, µέσα από τη διαδικασία απόδοσης της Ροδιακής Έπαυ-
λης στον Δήµο Ρόδου, που προβλέπεται στο άρθρο 25 του
σχεδίου νόµου και που βρίσκει την απόλυτη αποδοχή όλων των
πλευρών του ελληνικού Κοινοβουλίου, είναι ένα αίτηµα δεκαετιών,
χωρίς να βρίσκει αποδέκτη, δυστυχώς, µέχρι τώρα.

Θα έλεγα ότι αποτελεί µία, επιτέλους, δικαίωση για τον δωδε-
κανησιακό λαό και ταυτόχρονα, κάπως καθυστερηµένα, µία εκ-
πλήρωση υποχρέωσης της πολιτείας απέναντι στα Δωδεκάνησα.
Κι αυτό, γιατί πίσω από αυτό που αποκαλούµε σήµερα δηµόσια
ακίνητη περιουσία στη Δωδεκάνησο κρύβεται µια ιστορική αλή-
θεια, που δεν έχει αναδειχθεί όσο θα έπρεπε τουλάχιστον. Είναι
µια ιστορική αλήθεια που, σε κάθε περίπτωση, τεκµηριώνει ότι η
δηµόσια ακίνητη περιουσία στη Δωδεκάνησο έχει ένα ιδιόρρυθµο
καθεστώς σε σχέση µε την υπόλοιπη δηµόσια ακίνητη περιουσία
στην υπόλοιπη χώρα, ένα καθεστώς ειδικού, εθνικού, θα έλεγα,
βάρους, που δεν πρέπει να ξεφεύγει ποτέ από την προσοχή της
πολιτείας.  

Ως ανάδειξη, λοιπόν, του καθεστώτος αυτού και ως χρέος τιµής

σε όλες τις γενεές των Δωδεκανησίων, που κράτησαν την ελληνι-
κότητα των νησιών, όχι µόνο στα χρόνια της οθωµανικής σκλα-
βιάς, αλλά και από το 1912, την ιταλική σκλαβιά, µέχρι την
Ενσωµάτωση, αισθάνοµαι την υποχρέωση να καταθέσω, έστω συ-
νοπτικά, γεγονότα και στοιχεία που είναι καταχωρηµένα και τεκ-
µηριωµένα σε επίσηµες σελίδες της ιστορίας, στα αρχεία του
ελληνικού Υπουργείου Εξωτερικών, σε εγκυκλίους του και αναφο-
ρές του ελληνικού Προξενείου της Ρόδου στα επίσηµα πρακτικά
της Συνθήκης Ειρήνης των Παρισίων του 1947, σε έγγραφα των
ίδιων των εκπροσώπων του τότε φασιστικού κράτους της Ιταλίας,
σε ιστορικά βιβλία, συγγράµµατα και επιστηµονικές εισηγήσεις και
µελέτες. 

Για τα µικρά νησιά της Δωδεκανήσου, δηλαδή τα πλην της
Ρόδου και Κω, τα αποκαλούµενα στην οθωµανική περίοδο «µη δο-
ρυάλωτα», δηλαδή αυτά που υποτάχθηκαν στους Οθωµανούς
χωρίς πολεµικές συγκρούσεις, ύστερα από τις πολυαίµακτες κα-
τακτήσεις της Ρόδου και της Κω, η δικαιοσύνη της χώρας µας επέ-
λυσε το θέµα. 

Με πάγια, πλέον, νοµολογία του Αρείου Πάγου έχει αµετάκλητα
αναγνωριστεί, όπως, βέβαια, προηγουµένως το ίδιο έγινε και µε
τις Κυκλάδες, ότι στα µικρότερα αυτά νησιά δεν υπάρχει δηµόσια
περιουσία ως συνέχεια των Ιταλών και αυτών ως συνέχεια των
Οθωµανών. Κι αυτό γιατί, σύµφωνα µε την πολιτική της Πύλης, η
οθωµανική αυτοκρατορία στα µικρά αυτά νησιά, ως µη δορυά-
λωτα, περιορίστηκε στη βαριά φορολογία και ουδέποτε απέκτησε
δηµόσια γη. 

Το καθεστώς, όµως, αυτό δεν ήταν ίδιο για τα δύο µεγάλα
νησιά της Δωδεκανήσου, τη Ρόδο και την Κω, αλλά και περιοχές
της Λέρου, όπως είναι το Λακκί και ο Ξηρόκαµπος. Στα νησιά
αυτά συγκεντρώνεται η ακίνητη περιουσία του δηµοσίου στα Δω-
δεκάνησα, δηλαδή, αυτή που κατά διαδοχή πήρε η Ελλάδα από
την Ιταλία µε τη Συνθήκη Ειρήνης των Παρισίων του 1947. 

Η περιουσία αυτή δεν είναι άλλη από αυτή που είναι κατοχυ-
ρωµένη στα κτηµατολόγια, που ίδρυσαν οι Ιταλοί το 1929 στα
τρία αυτά νησιά, υπέρ της λεγόµενης «ιταλικής κτήσης του Αι-
γαίου», όπως αποκαλούνταν τα Δωδεκάνησα από τους Ιταλούς
κατακτητές.

Η ακίνητη αυτή περιουσία είναι τόσο µεγάλη που σε εύρος αν-
τιστοιχεί, όσο αφορά, µάλιστα, µόνο τη Ρόδο, στα 2/3 της σηµε-
ρινής ακίνητης δηµόσιας περιουσίας του δηµοσίου σε όλη τη
χώρα.

Πώς, όµως, και µε ποιους τρόπους δηµιουργήθηκε αυτή η γι-
γάντια δηµόσια περιουσία; Κατ’ αρχάς, στη Ρόδο και στην Κω οι
Ιταλοί βρήκαν ήδη αρκετές δηµόσιες γαίες από τους Οθωµα-
νούς, καθώς η πολιτική της Πύλης ήταν η υφαρπαγή της περι-
ουσίας των σκλαβωµένων κατοίκων -που η υποταγή τους γινόταν
µε όπλα- στις περιοχές αυτές, που αποκαλούσαν δορυάλωτες.

Οι Ιταλοί, όµως, κατακτητές δεν αρκέστηκαν µόνο σε αυτήν
την περιουσία, αφού εκφρασµένη βούλησή τους -όπως οµολο-
γείται και από την ίδια την εισηγητική έκθεση ίδρυσης των κτη-
µατολογίων των τριών νησιών του 1929- ήταν να αυξήσουν την
ακίνητη περιουσία του φασιστικού κράτους και σε αυτό προχώ-
ρησαν µεθοδικά και συστηµατικά. 

Στην αρχή του 1924 µε ένα δασικό νόµο, ιταλικό διάταγµα
19/1924, ονόµαζαν εγκαταλελειµµένες και αναδασωµένες ολό-
κληρες γεωργικές εκτάσεις για να τις υφαρπάξουν από το ελλη-
νικό στοιχείο που τις καλλιεργούσε. Στη συνέχεια µε
ψευδεπίγραφες διοικητικές διαδικασίες απαλλοτριώσεων έγιναν
και άλλες υφαρπαγές χωρίς ουσιαστικά αποζηµιώσεις στο πλαί-
σιο από τη µία πλευρά της µεγαλεπήβολης και αποικιοκρατικής
πολιτικής -γνωστής και ως πολιτικής του λίθου- των µεγάλων τε-
χνικών έργων και των εντυπωσιακών κτηρίων της, και από την
άλλη ίδρυσης ιταλικών γεωργικών οικισµών µε Ιταλούς εποίκους
αλλά και τεράστιων στρατιωτικών έργων και υποδοµών, µε πιο
τρανταχτό παράδειγµα τη µεγάλη βάση που ίδρυσαν στη Λέρο
προκειµένου να ελέγχουν όλη την Ανατολική Μεσόγειο.

Αυτά τα γεγονότα, λοιπόν, είναι καταγεγραµµένα στα αρχεία
του ελληνικού Υπουργείου Εξωτερικών µε εγκυκλίους. Και οι
επανειληµµένες αναφορές του ελληνικού προξενείου της Ρόδου
επί Ιταλοκρατίας ήταν και το αποφασιστικό στοιχείο που οι Ιταλοί
δεν µπόρεσαν να στοιχειοθετήσουν. Και έτσι απορρίφθηκε από
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τις διεθνείς δυνάµεις το αίτηµα να τους καταβληθούν αποζηµιώ-
σεις για την περιουσία, που άφησαν στα Δωδεκάνησα στο διά-
δοχο ελληνικό κράτος, σύµφωνα µε τα πρακτικά των εργασιών
και τους όρους της Συνθήκης των Παρισίων στις 10-02-1947, δω-
δέκατο παράρτηµα, νοµοθετικό διάταγµα 423/1947.

Και µπορεί, βέβαια, µε το άρθρο 8 του ν.510/1947 να διατηρή-
θηκαν τα κτηµατολόγια των Ιταλών στα τρία αυτά νησιά, αλλά η
ελληνική Πολιτεία από την αρχή αναγνώρισε ότι αυτή η περιουσία
µε τον έωλο τρόπο που δηµιουργήθηκε και στη συνέχεια βρέθηκε
στα χέρια της, έπρεπε να τύχει ειδικού θεσµικού καθεστώτος, τέ-
τοιου δηλαδή που στοιχειωδώς να συµφωνεί µε τις αρχές ενός
κράτους δικαίου, που σέβεται την ιστορία του. Έτσι επί δεκαετίες
η περιουσία είχε µια απόλυτα διακριτή θεσµική οντότητα και λει-
τουργία σε σχέση µε την υπόλοιπη ακίνητη περιουσία του δηµο-
σίου στη χώρα µας.

Στα πρώτα χρόνια της απελευθέρωσης των Δωδεκανήσων τη
διοίκηση της διαχείρισης είχε ο γενικός διοικητής Δωδεκανήσου
µε το νοµοθετικό διάταγµα 218/1947 και το βασιλικό διάταγµα
9/15-5-1947.

Το 1952, όµως, µε το νόµο 2100 ιδρύθηκε ένας αυτοτελής ορ-
γανισµός, ο Οργανισµός Ακίνητης Περιουσίας του Δηµοσίου στα
Δωδεκάνησα µε έδρα τη Ρόδο, µε συµβούλιο από εκπροσώπους
τοπικών αρχών και φορέων και µε καταστατικό σκοπό όλοι οι
πόροι να διατίθενται αποκλειστικά σε κοινωνικά προγράµµατα και
έργα για την Δωδεκάνησο. Από το 1955, µάλιστα, παράλληλα µε
τον ανωτέρω οργανισµό, εξουσία διοίκησης είχε και ο νοµάρχης
Δωδεκανήσου καθώς του ανατέθηκαν για τα δηµόσια κτήµατα οι
ίδιες αρµοδιότητες που είχε ο γενικός διευθυντής Δωδεκανήσου,
άρθρο 27 του ν.3200/1955.

Η χούντα, όµως, το 1973 κατήργησε τον Οργανισµό Ακίνητης
Περιουσίας του Δηµοσίου στα Δωδεκάνησα µε το νοµοθετικό διά-
ταγµα 195/1973 και χωρίς οποιαδήποτε άλλη πρόβλεψη συνένωσε
τη δηµόσια ακίνητη περιουσία στα Δωδεκάνησα µε όλη την περι-
ουσία της υπόλοιπης χώρας υπό την κεντρική διοίκηση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών.

Ωστόσο, µε την Μεταπολίτευση του 1975 η κυβέρνηση Καρα-
µανλή µε τον ίδιο νόµο, που ίδρυσε την κτηµατική εταιρεία του δη-
µοσίου, µε τον ν.973/1979, διατήρησε µεν τον συγκεντρωτικό
τρόπο διοίκησης της δηµόσιας περιουσίας στα Δωδεκάνησα,
έκανε όµως και µία εν µέρει ουσιαστική αποκατάσταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Από τη µία δηλαδή, δεν επανάφερε τη διοίκηση σε τοπική αρχή

ή φορέα. Από την άλλη, τουλάχιστον, προέβλεψε ότι το 75% των
πόρων από τα έσοδα της περιουσίας αυτής θα διατίθενται απο-
κλειστικά στα Δωδεκάνησα µέσω της Νοµαρχίας Δωδεκανήσου.

Δυστυχώς, όµως, και πάλι αυτό καταργήθηκε µε τους πρώτους
µνηµονιακούς νόµους και έτσι πλέον το 75% των πόρων από τα
έσοδα δεν διατίθενται πια στα Δωδεκάνησα µε το άρθρο 23 του
ν.3965/2011. Έτσι, η Ρόδος, η Κως και η Λέρος, ουσιαστικά η Δω-
δεκάνησος δηλαδή, για άλλη µια φορά µετά τους Οθωµανούς,
τους Ιταλούς και τη χούντα, έχασε µία πατρογονική περιουσία και
τα οφέλη της. 

Ύστερα απ’ όλα αυτά, νοµίζω ότι όχι µόνο νοµικά και ιστορικά,
αλλά ίσως και το κυριότερο, ως ηθικό χρέος τιµής στης γενεές
των σκλαβωµένων Δωδεκανησίων αναδεικνύεται ότι η ελληνική πο-
λιτεία οφείλει έστω αργά να αποδεχθεί ότι η διοίκηση και η δια-
χείριση της περιουσίας των Δωδεκανήσων στα τρία αυτά νησιά
πρέπει να είναι απολύτως διακριτή και πάντοτε προς όφελος των
Δωδεκανησίων. Γι’ αυτό η απόδοση της ροδιακής έπαυλης στο
Δήµο της Ρόδου, που επί δεκαετίες είχε εγκαταστήσει εκεί κοινω-
νικές και πολιτιστικές δοµές, κρύβει έναν βαθύ συµβολισµό και
αποτελεί µία υπόσχεση τιµής και µια διεκδίκηση µέλλοντος. Είναι
χρέος της πολιτείας η διοίκηση και η διαχείριση της περιουσίας
των νησιών µας να επανέλθει σε τοπικό φορέα, σύµφωνα µε τις
συνταγµατικές αρχές όχι µόνο της νησιωτικότητας, αλλά και της
αποκεντρωµένης δοµής τους κράτους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για το χρόνο που µου δώ-
σατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και εγώ.

Η ευχή είναι να αξιοποιηθεί η υπηρεσία από την τοπική αυτοδιοί-
κηση. 

Προχωρούµε µε τον επόµενο Βουλευτή αγορητή τον κ. Σταϊ-
κούρα. 

Κύριε Σταϊκούρα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για

ακόµη µία φορά επί της σηµερινής Κυβέρνησης είµαστε στο ίδιο
έργο θεατές: Συνοπτικές διαδικασίες συζήτησης σχεδίων νόµων,
συρραφή διατάξεων χωρίς συνοχή, χωρίς συνεκτικότητα, νέα προ-
απαιτούµενα για την ολοκλήρωση της πολύπαθης αξιολόγησης
και αυτό γιατί η αξιολόγηση, δυστυχώς, ακόµη δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί, αφού η Κυβέρνηση δεν έχει υλοποιήσει µία σειρά από προ-
απαιτούµενα, που εµπεριέχονται στην τελευταία συµφωνία της µε
τους δανειστές. 

Είναι µια συµφωνία την οποία στο σύνολό της ακόµα ουδείς από
εµάς έχει δει, όπως δεν είχε δει και τη συµφωνία που έγινε πέρσι
τον Μάιο του 2016, αφού παρά τις συνεχείς οχλήσεις και εγγρά-
φως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης η περσινή συµφωνία ποτέ
δεν κατατέθηκε στο ελληνικό Κοινοβούλιο παρά µόνο µπορεί να
τη βρει κάποιος στο site της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Γνωρίζουµε,
όµως, τµήµατα αυτής της συµφωνίας, όπως ήταν το πρόσφατο
πολυνοµοσχέδιο µε την ψήφιση νέων µέτρων λιτότητας ύψους 4,9
δισεκατοµµυρίων ευρώ για το 2018 και µετά και φυσικά µε διατά-
ξεις του σχεδίου νόµου, που συζητάµε σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση διαρκώς υποχωρεί και είναι εγ-
κλωβισµένη στις υπογραφές της. Αποδέχθηκε, παρά τις δήθεν
ηρωικές διαπραγµατεύσεις της, νέα µέτρα λιτότητας ακόµα και
για µετά τη λήξη του τρίτου µνηµονίου συνυπογράφοντας το τέ-
ταρτο µνηµόνιο. Αποδέχθηκε, παρά τις περί του αντιθέτου δε-
σµεύσεις της, υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα ύψους, όπως
γνωρίζουµε σήµερα, 3,5% του ΑΕΠ για πέντε χρόνια εγκλωβίζον-
τας τη χώρα σε πολυετή λιτότητα. Και παραµένει εγκλωβισµένη
στις αποφάσεις του Eurogroup του Μαΐου του 2016, την οποία
απόφαση έχει συνυπογράψει, άλλωστε, σύµφωνα µε την οποία τα
µεσοπρόθεσµα µέτρα για το χρέος θα ληφθούν µετά τη λήξη του
προγράµµατος, δηλαδή, το 2018, υπό δύο προϋποθέσεις: Υπό την
προϋπόθεση ότι η χώρα υλοποιεί πλήρως τις δεσµεύσεις της και
το σηµαντικότερο, αν αυτό το 2018 κριθεί αναγκαίο –από ποιους;-
από τους θεσµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα της βιωσιµότητας
του δηµοσίου χρέους παραµένει κρίσιµης σηµασίας για την οικο-
νοµία και την πορεία της χώρας παρά την επίτευξη υψηλών πρω-
τογενών πλεονασµάτων από το 2013 και µετά κάθε χρόνο και τη
βελτίωση του προφίλ του χρέους από το 2012, που συνοµολογεί
πλέον η Κυβέρνηση, µέσα στο τελευταίο νοµοσχέδιο το οποίο κα-
τέθεσε και ψήφισε η ίδια. 

Αποδεικνύεται έτσι ότι η δηµοσιονοµική ισορροπία και οι παρεµ-
βάσεις ελάφρυνσης του ελληνικού χρέους συνιστούν µεν ανα-
γκαία συνθήκη για την ενίσχυση της βιωσιµότητάς του, όµως δεν
αποτελούν από µόνα τους και ικανή συνθήκη και αυτό, γιατί συγ-
χρόνως απαιτείται η επίτευξη και διατήρηση υψηλών ρυθµών οι-
κονοµικής µεγέθυνσης.

Συνεπώς, τι έγινε ακριβώς τα τελευταία δυόµισι χρόνια και επι-
βαρύνθηκε σηµαντικά η βιωσιµότητα του δηµοσίου χρέους; Ου-
σιαστικά, σύµφωνα µε τις συγκρίσιµες µελέτες βιωσιµότητας από
το 2014 και µετά κάθε χρόνο -και τις οποίες θα καταθέσω στην
Βουλή µε έναν πίνακα- ο εκτιµώµενος µεσοµακροπρόθεσµος ρυθ-
µός µεγέθυνσης της ελληνικής οικονοµίας συρρικνώθηκε σηµαν-
τικά. 

Ενδεικτικά αναφέρω: Ο ρυθµός αύξησης του ΑΕΠ το 2022 προ-
βλέπονταν να είναι 1,9%. Πότε προβλεπόταν αυτό; Τον Ιούνιο του
2014. Εποµένως, τον Ιούνιο του 2014 για το 2022 προβλεπόταν το
ΑΕΠ στο 1,9%. Σήµερα στις αντίστοιχες εκθέσεις το ποσοστό είναι
µόλις 1%. Αυτή η σηµαντικά αναθεωρηµένη προς τα κάτω εκτί-
µηση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου επεκτείνεται σε όλα τα
µεταγενέστερα χρόνια µέχρι και το 2060, επιβαρύνοντας σωρευ-
τικά τη βιωσιµότητα του δηµοσίου χρέους. Είναι 50% κάτω ο εκτι-
µώµενος ρυθµός ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας µέχρι το
2060 σήµερα σε σχέση µε αυτό. που εκτιµούσαν οι ίδιοι φορείς το
2014.

Καταθέτω τον σχετικό πίνακα στα Πρακτικά.

8530 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα µου πει κάποιος: «Μα, αυτές είναι οι εκτιµήσεις των θε-
σµών».

Πάµε τώρα στις εκτιµήσεις της Κυβέρνησης. Αυτό επιβεβαιώνε-
ται, το ίδιο συµπέρασµα, από την σύγκριση των προβλέψεων για
το ονοµαστικό ΑΕΠ ανάµεσα στο µεσοµακροπρόθεσµο Πρό-
γραµµα Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2015-2018 της προηγούµε-
νης κυβέρνησης και το πρόσφατο µεσοπρόθεσµο 2018-2021 της
σηµερινής Κυβέρνησης. Εξαιρετική συρρίκνωση των εκτιµώµενων
ρυθµών οικονοµικής µεγέθυνσης.

Καταθέτω και αυτόν τον πίνακα, που είναι οι εκτιµήσεις της ση-
µερινής Κυβέρνησης, όχι των θεσµών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεπώς, συµπερασµατικά όποια µελέτη και να δει κανένας,
όποια εκτίµηση και να κάνει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ µε τις
πράξεις και παραλείψεις της επιβάρυνε την ελληνική οικονοµία,
την επανέφερε στην ύφεση και δεν µπορεί να πείσει ότι θα την
ανατάξει µε βιώσιµο και διατηρήσιµο τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ) 

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιο είναι το ζητούµενο
από εδώ και πέρα; Πρώτον, η ολοκλήρωση της αξιολόγησης. Ήδη
εξαιτίας της πολύµηνης καθυστέρησης και της εσφαλµένης σύν-
δεσης της αξιολόγησης µε το χρέος, η οικονοµία έχει στερηθεί
πόρους µέχρι σήµερα 13,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ και µε βάση τη
συµφωνία, που δεν έχει κατατεθεί στο Κοινοβούλιο, του Μαΐου του
2016, θα έπρεπε τόσοι πόροι να έχουν έρθει από τις δόσεις των
αξιολογήσεων µέχρι σήµερα και δεν έχουν έρθει -13,3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ- µε αποτέλεσµα η Κυβέρνηση να έχει προβεί σε εκτε-
ταµένο εσωτερικό δανεισµό και στάση πληρωµών προς τον
ιδιωτικό τοµέα, στεγνώνοντας την οικονοµία από την ρευστότητα,
σέρνοντας τη χώρα στην ύφεση και θέτοντας σε κίνδυνο την επί-
τευξη ακόµη και αυτού του αναθεωρηµένου προς τα κάτω στόχου
για την φετινή ανάπτυξη, του 1,8%, από 2,7%, που εκτιµούσε πρό-
σφατα.

Δεύτερη προϋπόθεση: Η υλοποίηση διαρθρωτικών αλλαγών,
που θα πείσουν τους δανειστές ότι επανέρχεται η αναπτυξιακή δυ-
ναµική, που καταγράφονταν σε εκθέσεις τους το 2014. Οι διαρ-
θρωτικές µεταρρυθµίσεις αυξάνουν την παραγωγή, δηµιουργούν
συνθήκες για πιο γρήγορη ανάκαµψη της οικονοµίας και βοηθούν
στην αποκλιµάκωση δηµοσίου χρέους, δηµιουργώντας χώρο για
χαµηλότερα πρωτογενή πλεονάσµατα.

Τρίτον: Συνεπώς µε βάση τα ανωτέρω απαιτείται η δροµολό-
γηση µιας συµφωνίας σε πιο ρεαλιστικούς δηµοσιονοµικούς στό-
χους. Η επίτευξη υψηλών πρωτογενών πλεονασµάτων και η
διατήρησή τους για πολλά χρόνια ιδιαίτερα όταν µια χώρα αντι-
µετωπίζει µακροχρόνια ύφεση και έχει επιστρέψει στην ύφεση και
στην υψηλή διαρθρωτική ανεργία δεν είναι εφικτή και σίγουρα
είναι αντιαναπτυξιακή.

Τέταρτο και τελευταίο: Η υλοποίηση από τους δανειστές το
συντοµότερο δυνατόν ουσιαστικών παρεµβάσεων για την ενί-
σχυση της βιωσιµότητας του δηµοσίου χρέους, δέσµευση που εκ-
κρεµεί από το 2012 και δεν έχει µε ευθύνη τους -µε ευθύνη των
δανειστών- ακόµη υλοποιηθεί.

Ρεαλιστικές τεχνικές. Ισοδύναµες λύσεις υπάρχουν. Η Νέα Δη-
µοκρατία από τον Μάιο του 2016, γραπτώς τις έχει επισηµάνει. Τις
έχει καταθέσει. Εντός και εκτός χώρας. 

Συµπερασµατικά: Ο συνδυασµός αυτών των τεσσάρων ταυτό-
χρονα πρωτοβουλιών µπορεί να οδηγήσει τη χώρα σταδιακά στην
έξοδο από την κρίση. Η επίτευξή τους, όµως, απαιτεί µια µεταρ-
ρυθµιστική σοβαρή, συνεκτική, αξιόπιστη Κυβέρνηση, η οποία θα
πραγµατοποιήσει διαρθρωτικές αλλαγές και θα διαπραγµατευτεί
µια άλλη δηµοσιονοµική πολιτική, µε πιο ρεαλιστικούς δηµοσιονο-
µικούς στόχους.

Αυτά, η σηµερινή Κυβέρνηση ούτε µπορεί ούτε ξέρει ούτε θέλει

να τα υλοποιήσει. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, να κάνουµε µια συµφωνία τώρα. 
Θα δώσω τον λόγο, γιατί τον έχει ζητήσει, ως έχει δικαίωµα κάθε

δύο Βουλευτές να µιλάει ένας Κοινοβουλευτικός, ο κ. Λαγός, που
θα τον καλέσω σε λίγο στο Βήµα. 

Κυρία Υπουργέ, έµαθα ότι θέλετε να µιλήσετε στο τέλος. Οι κοι-
νοβουλευτικοί εκπρόσωποι, όµως, λογικό είναι να λένε ότι δεν
µπορούν να πάρουν τον λόγο αν δεν ακούσουν την κυρία
Υπουργό, είτε διότι θα καταθέσετε νοµοτεχνικές βελτιώσεις ή µπο-
ρεί και κάποια αλλαγή.

Οπότε, θα ήθελα να σας παρακαλέσω, µετά τον κ. Λαγό ο
οποίος θα  µιλήσει για δώδεκα λεπτά, και αφού δείτε και τις νοµο-
τεχνικές µε την ηρεµία σας…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Θέλετε να τις καταθέσω τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να τις καταθέσετε, για
να διανεµηθούν κιόλας. Να κάνετε την τοποθέτησή σας, ώστε να…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μπορεί να µιλήσει και αργότερα, έχει κά-
ποιους Βουλευτές ακόµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχει, αλλά το λέω για
να µπείτε και εσείς εναλλάξ, ανά δύο Βουλευτές ένας Κοινοβου-
λευτικός. Θα µιλήσετε, αν δεν έχετε ακούσει την κυρία Υπουργό;
Το σωστό κοινοβουλευτικά αυτό είναι. Ή, άντε να µιλήσουν –
ξέρω εγώ- και άλλοι δύο Βουλευτές και να µιλήσετε µετά. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Να καταθέσω τώρα τις νοµοτεχνικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτά ναι, καταθέστε
τα. Κάντε τη δήλωσή σας τώρα ένα λεπτό, δεν χρειάζεται να τις
αναγνώσετε και καταθέστε τες, για να φωτοτυπηθούν και να δια-
νεµηθούν. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
«Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2015/2376 και άλλες διατάξεις», νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις. 

Θέλω να αναφερθώ σε δύο, τα οποία θεωρώ ότι είναι σηµαν-
τικά. Είναι η απόσυρση της παραγράφου 3 του άρθρου 12 του
σχεδίου νόµου. Διαγράφεται και οι παράγραφοι 4 και 5 αναριθ-
µούνται σε 3 και 4, αντίστοιχα. 

Στην αιτιολογική έκθεση επί του άρθρου 12 στη σελίδα 14, δια-
γράφεται το έβδοµο εδάφιο, από «µε την προτεινόµενη διάταξη
της παραγράφου 3… που διεξάγονται µέσω αυτών.», στο όγδοο
εδάφιο ο αριθµός 4 αντικαθίσταται µε τον αριθµό 3 και στο ένατο
εδάφιο ο αριθµός 5 αντικαθίσταται µε τον αριθµό 4. 

Επίσης, επειδή δεν θέλουµε να δηµιουργούνται θέµατα από
τους συναδέλφους της αντιπολίτευσης, το άρθρο 16 του σχεδίου
νόµου διαγράφεται και τα επόµενα άρθρα του σχεδίου νόµου
αναριθµούνται αντίστοιχα.

Δεσµευόµαστε σε επόµενο να το ξαναφέρουµε, αφού ζητούν
και επιπλέον στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα επανακατατε-
θούν. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Στην αιτιολογική έκθεση, η αιτιολογική σκέψη επί του άρθρου 16
διαγράφεται οµοίως και αναριθµούνται αντίστοιχα οι αριθµοί των
αιτιολογικών σκέψεων επί των επόµενων άρθρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πολύ καλά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το 16 όλο; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Όλο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όλο, όλο είπε η κυρία

Υπουργός. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Σε επόµενο νοµοσχέδιο, θα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα διανεµηθεί, κύριε

Λοβέρδο και θα το δείτε και γραπτώς. 
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου

καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις - διορθώσεις οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κυρία Υπουρ-
γέ, ευχαριστούµε. 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής κ. Λαγός
έχει τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν από λίγες µέρες, είχαµε καταθέσει στο ελληνικό Κοινο-

βούλιο, όπως έχουµε καθήκον να κάνουµε και δικαίωµα, µια ερώ-
τηση κοινοβουλευτικού ελέγχου και αναφερόµασταν στο
καθεστώς, που επικρατεί στις φυλακές Αυλώνας και σε ένα ιδιό-
τυπο συγκεκριµένα τρόπο που λειτουργεί, µε έναν διευθυντή του
σχολείου στις φυλακές της Αυλώνας, ο οποίος στην αρχή είχαµε
µάθει ότι είναι εκεί γύρω στα επτά, οκτώ χρόνια -ήδη ήταν κατά
παράτυπο τρόπο τόσο πολύ- αλλά εν συνεχεία µάθαµε ότι τελικά
ο άνθρωπος αυτός είναι γύρω στην εικοσαετία. Είναι πριν από
το 2000.  

Στην ερώτηση, λοιπόν, που είχα καταθέσει εκ µέρους της Χρυ-
σής Αυγής, ασχολήθηκαν και απάντησαν και άλλοι. Και θα δούµε
στην πορεία γιατί απάντησαν και ασχολήθηκαν όλοι αυτοί. Είναι
και άλλοι, πέραν της «ΕΦΗΜΕΡΙΔΑΣ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ», η οποία
φυσικά δεν λέει ότι αυτά τα ερωτήµατα, που υποβάλαµε είναι
ψευδή, απλά τονίζει µέσα ότι η ενηµέρωση που έχουν οι χρυσαυ-
γίτες Βουλευτές «…είναι εξαιρετικά ανησυχητική στον βαθµό που
εµφανίζεται πολύ καλά πληροφορηµένος εν των έσω…». 

Είναι από την «ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ» και παρακαλώ
κρατήστε την για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Εν συνεχεία, µετά από µια-δυο ηµέρες, υπήρξε ανακοίνωση
από το Γραφείο Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ, στην οποία δεν αναφέρεται
και πάλι τίποτα για τα ερωτήµατα που έχουµε καταθέσει και ζη-
τάµε απαντήσεις, απλώς λέει πώς είναι δυνατόν οι χρυσαυγίτες
Βουλευτές να καταθέτουν ερωτήσεις για τέτοια ζητήµατα. Αυτή
είναι η ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ και την καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Την επόµενη ηµέρα βγήκε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Βουλής,
ο κ. Βούτσης και ασχολήθηκε πάλι µε τη συγκεκριµένη ερώτηση,
λέγοντας ότι εµείς –αυτό ακριβώς που λέει και το Γραφείο Τύπου
του ΣΥΡΙΖΑ- στοχοποιούµε τον συγκεκριµένο διευθυντή των φυ-
λακών ονόµατι Δαµιανό. Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Είναι, λοιπόν, απορίας άξιο πώς για µια ερώτηση ενός Βου-
λευτή στο πλαίσιο των κοινοβουλευτικών του καθηκόντων ασχο-
λήθηκε όλο το κοµµάτι των συντρόφων του ΣΥΡΙΖΑ, µε επίσηµες
ανακοινώσεις, µε δήλωση συγκεκριµένου καθηγητή στο ραδιο-
σταθµό «ΚΟΚΚΙΝΟ», στον οποίο δεν απαντά τίποτα παρά µιλά
πάλι για ναζί, για φασίστες. Στις ερωτήσεις µας δεν απαντά κα-
θόλου.

Το ερώτηµα και η απάντηση είναι πολύ απλά. Και θα εξηγή-
σουµε γιατί. Ο συγκεκριµένος κύριος –Πέτρος Δαµιανός λέγε-
ται- είναι διευθυντής στις φυλακές του Αυλώνα πάνω από
δεκαεπτά χρόνια. Είναι πριν από το 2000. Αυτός ο άνθρωπος δια-
λέγει µόνος του ποιοι θα είναι καθηγητές στο συγκεκριµένο σχο-
λείο και τον τρόπο µε τον οποίο θα εξετάζονται τα γραπτά των
µαθητών οι οποίοι θέλουν να φοιτήσουν σε ΑΕΙ και σε ΤΕΙ. 

Μέχρι εδώ δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Εντάξει, τα παιδιά
που είναι φυλακισµένα να διεκδικήσουν το δικαίωµά τους να πε-
ράσουν, να φοιτήσουν στα πανεπιστήµια, να κάνουν ό,τι µπορούν
να κάνουν. Πού έγκειται, όµως, εδώ το µεγάλο ζήτηµα για τον
συγκεκριµένο κύριο; Έγκειται στο ότι ενώ υπάρχουν ειδικά σχο-
λεία και σε άλλα σωφρονιστικά καταστήµατα, όπως στον Κορυ-
δαλλό, οι τροµοκράτες των Πυρήνων της Φωτιάς, αλλά και άλλοι
τροµοκράτες, λίγο µεγαλύτεροι από την ηλικία των δεκαοκτώ
ετών, διότι έχουν πατήσει τα τριάντα, ζητούν απεγνωσµένα να

πάνε να δώσουν εξετάσεις στο συγκεκριµένο σωφρονιστικό κα-
τάστηµα, µε τον συγκεκριµένο κύριο. Και το ερώτηµα που κατα-
θέσαµε εµείς είναι κατά πόσον αυτό είναι δυνατόν να γίνεται και
κατά πόσον είναι νόµιµο. 

Γιατί φεύγουν, λοιπόν, από το ειδικό σχολείο και πηγαίνουν
στο σχολείο του Αυλώνα να δώσουν εκεί εξετάσεις; Μήπως γιατί
το συγκεκριµένο σύστηµα, που λειτουργεί εκεί είναι διάτρητο;
Μήπως γιατί τα γραπτά δεν εξετάζονται από κανέναν άλλον, πλην
από τον συγκεκριµένο κύριο και την οµάδα που έχει συν αυτώ; 

Επίσης, να τονίσουµε και κάτι άλλο, για να µαθαίνει ο ελληνι-
κός λαός. Είναι πολλά τα περίεργα της υπόθεσης, αλλά το πιο
περίεργο είναι ότι ψηφίστηκε ένας νόµος πριν από δυο-δυόµισι
χρόνια περίπου, ο οποίος εξασφαλίζει το αµετάθετο αυτού του
κυρίου. Δηλαδή, ο κ. Δαµιανός εσαεί, όσο είναι καλά ο άνθρω-
πος, θα είναι στη συγκεκριµένη θέση. Θα είναι στις φυλακές του
Αυλώνα και θα είναι διευθυντής. Και ξέρετε γιατί θα είναι εκεί
σαν διευθυντής; Γιατί µια φωτογραφική τροπολογία που υπάρχει
λέει ότι για να διεκδικήσει κάποιος άλλος τη συγκεκριµένη θέση,
θα πρέπει να έχει µια προϋπηρεσία τριών ετών στο συγκεκριµένο
σωφρονιστικό κατάστηµα και στη συγκεκριµένη θέση. 

Εδώ, όµως, γίνεται το εξής. Οι καθηγητές που διαλέγει ο Δα-
µιανός, για να πάνε στο συγκεκριµένο σωφρονιστικό κατάστηµα,
προσλαµβάνονται µε συµβάσεις ετήσιες οι οποίες ανανεώνονται.
Άρα, κανείς δεν έχει το δικαίωµα να διεκδικήσει αυτή τη διευθυν-
τική θέση.

Αυτά όλα γίνονται µε τερτίπια και γίνονται στο σκοτάδι. Αυτά
είναι τα ερωτήµατα, που έχει θέσει η Χρυσή Αυγή και που δεν
τολµά κανείς να απαντήσει, αλλά όλη η ηγετική οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, σύσσωµη, έτρεξε να βγάλει ανακοινώσεις, µην λέγοντας
ότι είναι ψευδή όλα αυτά, αλλά λέγοντας ότι είµαστε φασίστες
και ναζί. Αυτή είναι η απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λαγέ, µια δια-
κοπή για δέκα δευτερόλεπτα, για να ανακοινώσω ένα σχολείο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δυο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Λειβαδιάς. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κασαπίδης ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Συνεχίστε, κύριε Λαγέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ.
Για να µην νοµίζετε ότι δεν µιλάµε µε ονόµατα εµείς, τα ονό-

µατα των τροµοκρατών, που έχουν ζητήσει να συµµετέχουν σ’
αυτές τις εξετάσεις που δίνονται ειδικά για το έτος 2017 είναι ο
Χρήστος Τσάκαλος, ο Γρηγόρης Τσιρώνης, ο Δηµήτρης Χατζη-
δάκης, ο Βασίλης Φάτσης. Μιλάµε για συγκεκριµένα άτοµα των
Πυρήνων της Φωτιάς που θέλουν να πάνε εκεί να δώσουν εξετά-
σεις, ενώ θα έπρεπε να τις δώσουν στο σωφρονιστικό κατάστηµα
του Κορυδαλλού. 

Ένα άλλο ερώτηµα που τίθεται -και πρέπει να το µάθουµε-
είναι οι επαφές, που έχει ο συγκεκριµένος κύριος µε έναν άλλον
διαβόητο κύριο, τον κ. Λάµπρου. Για όσους δεν θυµούνται, ο κ.
Λάµπρου είναι αυτός που είχε κατηγορηθεί από τον τότε
Υπουργό Δικαιοσύνης, τον κ. Πανούση, ότι είχε άµεση επαφή µε
τροµοκράτες µέσα στον χώρο των φυλακών, κάτι το οποίο δεν
διαψεύστηκε ποτέ. Απλά, ως δια µαγείας, µετά από πολύ λίγες
ηµέρες ο κ. Πανούσης εξαφανίστηκε από προσώπου γης. Εν µία
νυκτί χάθηκε. Τα λέω, για να δούµε εάν αυτά είναι αλήθεια ή ψέ-
µατα, γιατί, µάλλον, γι’ αυτό έχει τροµοκρατηθεί ο ΣΥΡΙΖΑ και
προσπαθεί να καλέσει όλες τις συλλογικότητες -λέει- υπέρ του
κ. Δαµιανού. Και εµείς µιλάµε µε συγκεκριµένα στοιχεία. 
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Επίσης, δεν είναι τυχαίο ότι ο συγκεκριµένος είχε πάρει και την
κόρη του στο συγκεκριµένο σωφρονιστικό κατάστηµα. Έκατσε
για δύο χρόνια εκεί, πήρε µια τρελή µοριοδότηση, την οποία
παίρνουν όσοι υπηρετούν εκεί πέρα, και εν συνεχεία πήγε σε ένα
σχολείο κάπου σε ένα νησί του Ιονίου. 

Αυτά έχουµε ζητήσει εµείς να µάθουµε. Επίσηµη απάντηση
ακόµα δεν έχω σαν Βουλευτής. Μάλιστα, µέσα στις ανακοινώ-
σεις που έβγαλε εδώ ο ΣΥΡΙΖΑ και η «ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑ-
ΚΤΩΝ», όλοι αυτοί οι «δηµοκράτες», τονίζουν και λένε στους
Υπουργούς που έχω απευθυνθεί, ότι δεν πρέπει να απαντήσουν
στη Χρυσή Αυγή γιατί έτσι, λέει, νοµιµοποιούν τους χρυσαυγίτες.
Μάλλον δεν πρέπει να απαντάνε -και καλεί η «ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ
ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ» και ο επίσηµος ΣΥΡΙΖΑ τους Υπουργούς να µην
απαντήσουν- γιατί θα εκτεθούν ανεπανόρθωτα, διότι γνωρίζουµε
πράγµατα πολύ σηµαντικά για την υπόθεση αυτή, την οποία κα-
νείς δεν τολµά να βγάλει προς τα έξω. 

Επίσης, στις ανακοινώσεις τους γράφουν ότι εµείς στοχοποι-
ούµε τον κ. Δαµιανό. Από πότε η κοινοβουλευτική ερώτηση ενός
πολιτικού κόµµατος, ενός Βουλευτή, έγινε στοχοποίηση; Δεν κα-
ταλάβαµε. Δηλαδή, εάν εµείς ρωτάµε για να µάθουµε κάποια
πράγµατα, στοχοποιούµε κάποιον; Και ποια είναι η στοχοποίηση;
Στους τροµοκράτες µήπως τον στοχοποιούµε; Όχι, γιατί είναι φι-
λαράκια και τους περνάει µάλλον από ό,τι µαθαίνουµε τα γραπτά
τους. Μήπως τους στοχοποιούµε στο Υπουργείο ή στην Κυβέρ-
νηση; Όχι, γιατί είναι στέλεχος. 

Επίσης, να τονίσω ότι ο συγκεκριµένος κύριος έχει εκλεγεί και
είναι περιφερειακός σύµβουλος της κ. Δούρου. Και µέσα σε όλο
αυτό που γίνεται, βγαίνει πριν από λίγες µέρες ένα κονδύλι
ύψους 680.000 ευρώ από την Περιφέρεια Αττικής για τις συγκε-
κριµένες φυλακές Αυλώνα, χωρίς να έχει κατατεθεί ποτέ κανένας
φάκελος πουθενά, και λένε ότι τα χρήµατα αυτά πρέπει να τα πά-
ρουν οι φυλακές αυτές, µε προτροπή και µε εµφάνιση του κ. Δα-
µιανού, για την ενεργειακή αναβάθµισή τους. 

Όταν οι φυλακές αυτές είναι ένα κτήριο του 1960, απ’ ό,τι
έχουµε µάθει, και όταν οι σκοπιές είναι έτοιµες να καταρρεύσουν
και δεν υπάρχουν οχήµατα ούτε καν για τις µεταγωγές, δεν
υπάρχουν σωστά οχήµατα και κάµερες ασφαλείας, δίνονται
680.000 ευρώ για την ενεργειακή αναβάθµιση; Όλα αυτά εµένα
µου φαίνονται κάπως περίεργα. Σε κάποιους άλλους µπορεί να
φαίνεται ότι είναι καθαρά πράγµατα και δεν υπάρχει τίποτα. 

Επίσης, βλέπουµε πως δεν είναι τυχαίο ότι πολυδιαφηµίζεται
και ασχολούνται όλοι µε το έργο του συγκεκριµένου κυρίου, του
κ. Δαµιανού. Δεν ασχολούνται καθόλου, όµως, και µε άλλους κα-
θηγητές, οι οποίοι παράγουν ένα σηµαντικό έργο µέσα στις φυ-
λακές. Στο συγκεκριµένο σωφρονιστικό κατάστηµα υπάρχει ο
καθηγητής, ο Διευθυντής του Δηµοτικού, ο κ. Αρµένης, ο οποίος
-ούτε δεξιός είναι ο άνθρωπος, ούτε εθνικιστικών απόψεων είναι
και µπορείτε να το διασταυρώσετε- κάνει τη δουλειά του. Δεν
υπάρχει, όµως, αυτή η διαφήµιση και αυτή η πρεµούρα που
υπάρχει για τον κ. Δαµιανό, για την «ιερή αγελάδα», που δεν πρέ-
πει να αγγιχτεί, ενώ –επαναλαµβάνουµε- είναι δεκαεφτά χρόνια
-και θα συνεχίσει να είναι µε ειδικούς νόµους- διευθυντής στο
συγκεκριµένο σωφρονιστικό κατάστηµα, γιατί έτσι κάποιοι απο-
φάσισαν. 

Ερχόµαστε τώρα και σε κάποια άλλα σηµαντικά θέµατα, γιατί
στην πορεία εξελίσσονται και βγαίνουν αρκετά πράγµατα. Στο
συγκεκριµένο σωφρονιστικό κατάστηµα εξέτισε ένα µεγάλο κοµ-
µάτι της ποινής του µέχρι τώρα κάποιος κατηγορούµενος και κα-
ταδικασµένος, σε Α’ βαθµό, για υπόθεση µε ναρκωτικά, σχετικά
µε κάποιο πλοίο, ο κ. Γιαννουσάκης. Ο κ. Γαννουσάκης βγήκε και
είπε -επαναλαµβάνω ότι έγιναν στο συγκεκριµένο σωφρονιστικό
κατάστηµα όλα αυτά- ότι πιέστηκε από τον Υπουργό, τον κ. Καµ-
µένο, προκειµένου να δώσει κάποιες καταθέσεις, οι οποίες θα
βόλευαν και τον κ. Καµµένο και την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,
προκειµένου να καταδικάσουν έναν επιχειρηµατία. Αυτό δεν µας
αφορά καθόλου. Όποιος είναι ένοχος, να καταδικαστεί και
όποιος είναι αθώος, να αθωωθεί. Το ζητούµενο, όµως, είναι πώς
είχε επαφές ο κ. Καµµένος µε τον συγκεκριµένο κρατούµενο
µέσα στις φυλακές. Μήπως υπήρχε ειδικό κελί, που ήταν ο κ.
Γιαννουσάκης µόνος του, και µήπως κάποιοι του είχαν παραχω-
ρήσει κινητό τηλέφωνο εις γνώση των αρχιφυλάκων, προκειµέ-

νου να έχει αυτήν την επαφή; 
Να ρωτήσουµε: Είναι αλήθεια ή ψέµατα ότι κάποιο βράδυ, ενώ

είχαν κλείσει οι φυλακές και οι πόρτες, εµφανίστηκε συγκεκρι-
µένη εισαγγελέας, µε προτροπή κι εντολή του κ. Καµµένου, και
µπήκαν βράδυ -πράγµα που απαγορεύεται σύµφωνα µε τον Σω-
φρονιστικό Κώδικα- για να πάρουν κατάθεση από τον Γιαννου-
σάκη, που θα ενοχοποιεί τον συγκεκριµένο επιχειρηµατία; Αυτό
είναι αλήθεια ή µήπως είναι ψέµατα; 

Είναι αλήθεια ή µήπως είναι ψέµατα ότι ο κ. Ευτύχης Φυτρά-
κης, ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Δικαιοσύνης, µαζί
µε έναν κύριο, τον Παύλο Δουλάµη, ο οποίος υπήρξε αρχιφύλα-
κας και στο Σωφρονιστικό Κατάστηµα Αυλώνα -για τον οποίο και
θεσπίστηκε µια ιδιαίτερη θέση τώρα, γιατί τον προαλείφουν για
αντικαταστάτη εν συνεχεία του κ. Φυτράκη ίσως, αλλά του έχουν
δώσει µια θέση για να µπορεί να είναι κι αυτός επιβλέπων στις
φυλακές- έδωσαν την εντολή να περάσει καλά ο Γιαννουσάκης
στις φυλακές και να πάρει τα κινητά τηλέφωνα για να έχει την
άµεση επαφή; Διότι τα ίδια λέει και ο κ. Γιαννουσάκης, τα ίδια
λένε και οι πληροφορίες που έχουµε εµείς και τα ονόµατα και
των αρχιφυλάκων που έχουµε στη διάθεσή µας, τα οποία είµαστε
έτοιµοι να τα δώσουµε, όποτε µας ζητηθεί, στη δικαιοσύνη. 

Μάλλον, λοιπόν, η σπουδή της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, που
έτρεχαν µόλις άκουσαν για φυλακές Αυλώνα, µόλις άκουσαν για
Δαµιανό και για όλο αυτό το παιχνίδι που υπάρχει σε αυτό το σω-
φρονιστικό κατάστηµα, δεν ήταν τυχαία. 

Και αφήνω στον ελληνικό λαό να καταλάβει -το επαναλαµ-
βάνω- πώς είναι δυνατόν σε µία απλή ερώτηση στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο από έναν Έλληνα Βουλευτή να απαντήσει και το
Γραφείο Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ -χωρίς να λέει τίποτα- και ο Πρό-
εδρος της ελληνικής Βουλής -χωρίς να λέει τίποτα, απλά µιλάνε
για στοχοποίηση- και οι εφηµερίδες που πρόσκεινται στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Αυτά είχαµε να καταθέσουµε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Λαγέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Εάν είναι αλήθεια όλα αυτά, εµείς θα ζητή-
σουµε και κάτι άλλο: Εφόσον, λοιπόν, η δικαιοσύνη θέλει να
ασχοληθεί µε την υπόθεση και επειδή οι πληροφορίες µας είναι
αρκετά καλές, ας γίνει άρση τηλεφωνικού απορρήτου των κυ-
ρίων Φυτράκη,. Δουλάµη και Καµµένου. Τότε, θα γελάσει πολύς
κόσµος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εξυπακούεται ότι τα

ονόµατα, τα οποία ανεφέρθησαν, είναι µε ευθύνη του οµιλητή
και δεν αναλαµβάνει η Βουλή την ευθύνη για τα ονόµατα που
ακούστηκαν και για τα όσα ελέχθησαν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Αυτονόητο είναι αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έτσι γίνεται πάντα. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαθεοδώρου. Δεν τον βλέπω, όµως, µέσα

στην Αίθουσα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχει γίνει αλλαγή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εδώ δεν είναι γραµ-

µένη η αλλαγή. Εδώ βλέπω το όνοµα «Παπαθεοδώρου».
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα µιλήσει ο κ. Κεγκέρογλου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, θα την κάνω

τώρα. 
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η χώρα έχει µια Κυβέρνηση η οποία εκφράζει δύο ακραίες πο-

λιτικές ταυτόχρονα. Σε διαφορετικό, βεβαίως, χρονικό διάστηµα,
αλλά είναι η ίδια Κυβέρνηση. 

Το 2015 βιώσαµε την πολιτική του «όχι» σε όλα, που πήγαζε
από τις ιδεοληψίες της και την τραγελαφική διαπραγµάτευση,
την οποία είχε αποφασίσει να ακολουθήσει. Αυτό οδήγησε στο
τρίτο µνηµόνιο. 

Στη συνέχεια, µετά την ιδεολογικοπολιτική της µετάλλαξη,
ακολούθησε τη γραµµή του «ναι» σε όλα. Αυτό οδήγησε στο τέ-
ταρτο µνηµόνιο, στα σκληρά κι επώδυνα µέτρα που είδαµε να
ψηφίζει σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ το προ-
ηγούµενο διάστηµα, αβλεπεί όπως λέµε, χωρίς να κρίνει αν αυτά
είναι προς το συµφέρον του ελληνικού λαού ή όχι, κρίνοντας
µόνο από την αρχή που διέπει αυτήν την Κυβέρνηση, είτε µε
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«όχι» σε όλα είτε µε «ναι» σε όλα να διατηρηθεί γαντζωµένη στην
εξουσία. 

Και το αβλεπεί συνεχίζεται. Οι κύριοι συνάδελφοι ψήφισαν στις
επιτροπές το άρθρο 12 και, βεβαίως, το άρθρο 16 που αποσύ-
ρεται σήµερα. Μάλιστα, το άρθρο αυτό το υποστήριξαν κιόλας.
Και το πρωί που πήρε τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος για να θέσει το θέµα του άρθρου 12, παράγραφος 3, είδε
να αντιδρούν ορισµένοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, όσοι εν πάση
περιπτώσει ήταν εδώ, διότι, όπως διαπιστώνεται, οι συνάδελφοι
έχουν λακίσει. 

Έχουµε, λοιπόν, εδώ µια κατάσταση η οποία τι λέει; «Ψηφί-
ζουµε όσα µας φέρνουνε µόνο και µόνο για να διατηρηθεί η κυ-
βερνητική πλειοψηφία και να µην πάρουν την εξουσία οι κακοί».
Αυτό είναι το σενάριο. Αυτό από τους Βουλευτές το είχαµε ξα-
ναδεί µέχρι τώρα. Από Υπουργό, όµως; Ήρθε ο κ. Κοντονής σή-
µερα και µε την ειλικρίνειά του είπε: «Ναι, αυτό το άρθρο δεν
είναι κυβερνητική βούληση. Δεν ήταν µε τη σύµφωνη γνώµη τη
δικιά µου». Κι αναζητώ στο νοµοσχέδιο να δω αν είχε υπογράψει
ο κ. Κοντονής. Είχε βάλει φαρδιά - πλατιά την υπογραφή του! 

Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Έτσι βάζουν τις υπογραφές τους
και στις διαπραγµατεύσεις; Βάζουν τις υπογραφές τους -δεν
είναι ερώτηµα, είναι κατάφαση πλέον- µόνο και µόνο για να υπη-
ρετήσουν την αρχή, «Θέλουµε να είµαστε στην εξουσία µέχρι το
2019». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτήν την τακτική, όµως,
φορτώνεται η χώρα επιπλέον βάρη και, βεβαίως, η κοινωνία συ-
νεχίζει να µατώνει. Και θα συνεχίσει να µατώνει όσο µε τους τα-
κτικισµούς του κ. Τσίπρα έχουµε το ένα αδιέξοδο µετά το άλλο. 

Δεν υπάρχει στρατηγική, δεν υπάρχει γραµµή. Μάλιστα, βλέ-
πουµε ότι τις τελευταίες µέρες έχουµε απειλές εναντίον της
χώρας από την ίδια την Κυβέρνησή της. Δεν θα πάρουµε, λέει,
τη δόση, δηλαδή δεν θα κλείσουµε την αξιολόγηση, αν δεν συµ-
βούν κάποια πράγµατα. Μα, αυτό είναι απειλή εναντίον της
χώρας, είναι απειλή εναντίον των πολιτών! Φτάσαµε και σε αυτό
το σηµείο, να µην πάρουµε, να µην υπογράψουµε, έστω µε τον
τρόπο τον οποίο έφερε αυτή την αξιολόγηση µε επώδυνα µέτρα,
γιατί πραγµατικά θα πρέπει να εκβιαστεί και ο ελληνικός λαός
για άλλη µια φορά. Όχι, κύριοι!

Έρχεται ένα νοµοσχέδιο σήµερα µε τη διαδικασία του επεί-
γοντος, η οποία δεν δικαιολογήθηκε. Δεν δικαιολογήθηκαν τα
πράγµατα. Για εµάς θα αρκούσε µια δήλωση ότι κάποια από
αυτά έχουν προθεσµία και να µας ειπωθεί ποια προθεσµία έχουν.
Δεν ειπώθηκε. Στο νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβάνονται -εκτός από
την ενσωµάτωση της οδηγίας- ρυθµίσεις που αφορούν σοβαρό-
τατα θέµατα. Αυτός ήταν και ο υποκρυπτόµενος σκοπός, να πε-
ράσουν, δηλαδή, αυτά τα σοβαρά θέµατα µε την πιο συνοπτική
δυνατή διαδικασία κοινοβουλευτικά. 

Να έρθω σε ορισµένα άρθρα. 
Στο άρθρο 7 είναι µια σειρά δραστηριοτήτων που απαλλάσ-

σονται από Φόρο Προστιθέµενης Αξίας. Ο γενικός σκοπός είναι
σωστός. Από εκεί και πέρα, όµως, υπάρχουν απαράδεκτες ρυθ-
µίσεις. Παραδείγµατος χάριν, αναφέρεται ότι «όποια νοµικά πρό-
σωπα αποδεδειγµένα έχουν φιλανθρωπικό ή κοινωνικό σκοπό,
θα µπορούν να απαλλάσσονται από το ΦΠΑ εφόσον διαθέτουν…
.» κ.λπ.. Αυτό είναι απαράδεκτο. Το ελληνικό δηµόσιο δεν ξεκι-
νάει τώρα, έχει µια συνέχεια. 

Κύριε Πρόεδρε, και επί της εποχής της δικιάς σας ίσχυε ο
ν.2646/1998, ο οποίος τι λέει στο άρθρο 5; «Οι φορείς που θέ-
λουν να ασκούν κοινωνικό και φιλανθρωπικό έργο, πιστοποιούν-
ται από το Υπουργείο Εργασίας…» -τώρα Εργασίας, τότε Υγείας-
«…µέσα από τη διαδικασία που προβλέπει το άρθρο 5, στην
οποία εµπλέκεται το Εθνικό Κέντρο Κοινωνικής Αλληλεγγύης, τα
Νοµικά Πρόσωπα Ιδιωτικού Δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα». Είναι απαράδεκτη, λοιπόν, η ρύθµιση. Θα πρέπει να απο-
συρθεί και να µπει υποχρεωτικά: «Τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που είναι πιστοποιηµένα
σύµφωνα µε το άρθρο 5 του ν.2646/98».

Επιπλέον, στο συγκεκριµένο άρθρο δεν περιλαµβάνονται τα
εργαστήρια ατόµων µε αναπηρία. Ενώ, δηλαδή, αναφέρει µια
σειρά από δράσεις, τα εργαστήρια ατόµων µε αναπηρία, οι στέ-
γες υποστηριζόµενης διαβίωσης και άλλα µικρά εργαστήρια τα

οποία δηµιουργούν κάποια πράγµατα, αντικείµενα προς πώληση,
αυτά θα έχουν ΦΠΑ. Τόσο µεγάλη είναι η υποστήριξή τους από
την Κυβέρνηση!

Το άρθρο 9 αναφέρεται στα κατασχεµένα από τα τελωνεία.
Είναι εντελώς απαράδεκτη η διαδικασία της τοιχοκόλλησης. Με
τοιχοκόλληση, λέει, θα ενηµερώνεται το κοινό, η κοινή γνώµη για
τα κατασχεθέντα. Όχι, κύριοι! Ή η περιφερειακή υπηρεσία ή µε
ευθύνη της κεντρικής υπηρεσίας, όπου µπορούν να αποστέλλον-
ται µε διάφορους τρόπους -ακόµα και µε ταχυδρόµο αν δεν
υπάρχει φαξ- θα πρέπει να αναρτώνται στο διαδίκτυο, στη ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ ή σε ειδική ιστοσελίδα, που θα δηµιουργηθεί για το σκοπό
αυτό. Δεν µπορεί να γίνει αποδεκτή η τοιχοκόλληση. 

Αναφέροµαι ακόµη στο άρθρο 10, που αφορά το υπερταµείο.
Δυστυχώς, δεν δόθηκαν εξηγήσεις. Πέρα από το γεγονός ότι θέ-
λουν να δώσουν στο υπερταµείο, το απαράδεκτο που δηµιουρ-
γήθηκε και µεταφέρει την εθνική περιουσία -κινητή και ακίνητη-
στους δανειστές, καθαρές τις επιχειρήσεις χωρίς καµµιά υπο-
χρέωση προς την πολιτεία, σε ποιες παραβάσεις αναφέρονται,
όµως, σε ποιες εταιρείες, σε ποια ακίνητα; Ποιο είναι το ύψος
των φορολογικών αυτών βαρών; Υπάρχει, ταυτόχρονα, και απαλ-
λαγή των υπευθύνων από τις φορολογικές παραβάσεις; Όλα
αυτά είναι ερωτήµατα.

Κλείνω αναφερόµενος σε δύο, τρεις τροπολογίες. 
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1048 για τους εξεταστές υπο-

ψηφίων οδηγών και οδηγών είναι άλλη µια παράταση, ενώ η
πρώτη που δώσαµε ήταν για να µελετηθεί ένα νέο σύστηµα.
Εµείς την ψηφίζουµε γιατί ήταν αίτηµα δικό µας να υπάρξουν οι
προϋποθέσεις. για να µην έχουµε ακύρωση των εξετάσεων.
Όµως, θα πρέπει η Κυβέρνηση, τουλάχιστον µέχρι τη νέα παρά-
ταση, µέχρι 31 Δεκεµβρίου, να φέρει ρύθµιση.

Την άλλη τροπολογία, την 1053, που αφορά το αφορολόγητο
των αγροτών και το περιορίζει στους κατ’ επάγγελµα αγρότες,
εµείς δεν θα την ψηφίσουµε, γιατί εκτός του ότι το περιορίζει και
οι παραγωγοί, οι αγρότες δεν είναι δικαιούχοι -κυρίως µικροί πα-
ραγωγοί και αγρότες- και οι ίδιοι οι κατ’ επάγγελµα αγρότες δεν
εντάσσονται στο αφορολόγητο εισόδηµα που είναι από άλλη
πηγή. Αυτή είναι η ρύθµιση, η οποία έχει µια αντίθετη γνωµοδό-
τηση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

Τέλος, όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1054, τη
βουλευτική, παρ’ ότι έπρεπε να είναι υπουργική, εάν υιοθετηθεί
από το Υπουργείο, συµφωνούµε. Δεν είµαστε αντίθετοι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα πάρει τώρα τον

λόγο ο κ. Σαρίδης, που τον καλώ στο Βήµα. Μετά είναι ο κ. Καρ-
ράς, η κ. Βαγιωνάκη και θα παρεµβληθεί ο κ. Λοβέρδος. Στη συ-
νέχεια θα µιλήσουν ο κ. Κουτσούκος και ο κ. Τζελέπης και θα
παρεµβληθεί ο κ. Δανέλλης.

Ορίστε, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτήθηκαν

οι εισηγητές της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και του Ποταµιού
-ο κ. Αρβανιτίδης και ο κ. Αµυράς αντίστοιχα- για την πολιτική
ασυνέπεια της Κυβέρνησης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί αναρωτηθήκατε; Η εξήγηση είναι
πάρα πολύ απλή. Είναι µόνοι, είναι λίγοι και το ξέρουν. Το ξέρουν
γιατί δοκίµασαν, αλλά έφαγαν τα µούτρα τους το καλοκαίρι του
2015. Είναι λίγοι, γιατί διαθέτουν την οριακή πλειοψηφία των εκα-
τόν πενήντα τριών. Όµως, είναι µόνοι, γιατί οι ίδιοι το έχουν επι-
λέξει. Και αυτό επέλεξαν και σήµερα, να είναι µόνοι. 

Η Κυβέρνηση, αφού πρώτα υιοθέτησε την πρακτική της επεί-
γουσας νοµοθέτησης και στη συνέχεια ανέδειξε τη µέθοδο της
ξενοµοθέτησης ως σβήστρα για τυχόν λάθη εκ παραδροµής,
πρόσφατα, όπως θυµόµαστε όλοι, προχώρησε και στην προνο-
µοθέτηση διατάξεων υπό αίρεση.

Σήµερα -και γι’ αυτό ακριβώς ζήτησα τον λόγο σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα- µε το άρθρο 26 επιχειρεί να ικανοποιήσει τις επι-
θυµίες του Ευάγγελου Ζάππα, ερµηνεύοντας νόµο του 1927, που
αναφέρει: «Προκειµένου, όµως, περί ειδικών περιπτώσεων ή περί
φανεράς ωφελείας, επιτρέπεται η δια ιδιαιτέρων συµφωνιών σύ-
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ναψις συµβάσεων». 
Ο Ευάγγελος Ζάππας, όπως γνωρίζετε όλοι, πολέµησε για την

Ελλάδα δίπλα στον Μάρκο Μπότσαρη κι όταν εκείνος σκοτώ-
θηκε, συνέχισε να πολεµά δίπλα σε άλλους ήρωες της Επανά-
στασης. Μετά τη λήξη του πολέµου, αρνήθηκε να πάρει τη
χρηµατική αποζηµίωση για τις υπηρεσίες του στην πατρίδα και
πήγε στο Βουκουρέστι. Εκεί προκόβει, κάνει περιουσία και µε τα
λεφτά αυτά έγιναν οι πρώτοι Ολυµπιακοί Αγώνες, µε τα λεφτά
αυτά χτίστηκε το Ζάππειο. 

Αυτού του Έλληνα, λοιπόν, τις επιθυµίες επικαλείται το άρθρο
26, για να παραχωρηθεί το Ζάππειο στην Κυβέρνηση.

Αν είστε τόσο σίγουροι, κύριοι της Κυβέρνησης, όπως χαρα-
κτηριστικά µας αναγράφετε στη σελίδα 26 της αιτιολογικής έκ-
θεσης, ότι οι προβλεπόµενες δωρεάν παραχωρήσεις µεγαλύνουν
έτι περαιτέρω την παγκόσµια αίγλη που το περιβάλλει, τότε γιατί
νιώθετε την ανάγκη να προσφέρετε ως αντιστάθµισµα την απαλ-
λαγή από τον ΕΝΦΙΑ και γιατί κάνετε λόγο για συνολικό κόστος
ύψους 40.000 ευρώ. Διορθώστε µε εάν κάνω λάθος, αλλά δεν
είναι 40.000 ευρώ ανά Υπουργείο κατ’ έτος; Από την άλλη, πόσο
πλήρωνε για ΕΝΦΙΑ το Ζάππειο; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζήτησα τον λόγο για να κάνω ει-
δική αναφορά στο άρθρο 26, κυρίως γιατί στις 9 Μαρτίου του
2016 το Υπουργείο Οικονοµικών µου είχε απαντήσει: «Πέραν των
ανωτέρω, δεν υπάρχουν ειδικές διατάξεις για το «Χαµόγελο του
Παιδιού»».Πρόκειται για απάντηση σε αναφορά µου σχετικά µε
το ενδεχόµενο να απαλλάξουµε µε νοµοθετική ρύθµιση το «Χα-
µόγελο του Παιδιού» από τα τέλη κυκλοφορίας και τον ΕΝΦΙΑ.

Τότε, λοιπόν, µου εξηγούσε η Κυβέρνηση της «πρώτη φορά
Αριστερά», η σηµερινή Κυβέρνηση, πως δεν µπορούσε να κάνει
κάτι παραπάνω από αυτά που ο νόµος ορίζει, γιατί ακριβώς την
εµποδίζει ο ίδιος ο νόµος. Σήµερα, όµως, στο άρθρο 26 βάζει για
χάρη των επικοινωνιακών σχεδιασµών της, στην ίδια ζυγαριά τον
ΕΝΦΙΑ και το κόστος λειτουργίας του Ζαππείου. 

Κύριοι της Πλειοψηφίας, κλείνω την παρέµβασή µου, επανα-
φέροντας την πρότασή µου να απαλλαγεί µε νοµοθετική ρύθµιση
από τα τέλη κυκλοφορίας και από τον ΕΝΦΙΑ το «Χαµόγελο του
Παιδιού» και ενδεχοµένως και άλλα τέτοια σωµατεία που κρα-
τούν την κοινωνία όρθια σε αυτό το οποίο ζούµε. 

Όταν νοµοθετείτε πρόχειρα, ξενοµοθετείτε, προνοµοθετείτε,
ερµηνεύετε τη βούληση των ηρώων του 1821, επικαλείστε βασι-
λικά διατάγµατα για να εγγυηθείτε επενδύσεις, δεν έχετε το δι-
καίωµα να λέτε ότι ο νόµος σας εµποδίζει να απαλλάξετε όσους
κρατούν την κοινωνία στα πόδια της από τον ΕΝΦΙΑ. 

Το απόγευµα στην επιτροπή που θα µιλάµε για τα «σπίτια του
παιδιού», θα φωνάξουµε να έρθει, από τους φορείς, το «Χαµό-
γελο του Παιδιού». Εάν δεν γνωρίζετε τι κάνει, να ενηµερωθείτε
εσείς της Πλειοψηφίας για το έργο του «Χαµόγελου του Παιδιού»
και µετά να µας πείτε την άποψή σας για την απάντηση που µου
έδωσε στις 9 Μαρτίου του 2016 το Υπουργείο Οικονοµικών, την
οποία και καταθέτω στα Πρακτικά της Ολοµέλειας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρράς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Δεν ξεφύγαµε από τα τετριµµένα και από τις πολλές τροπολο-
γίες. Δεν θέλω να σχολιάσω πολλά. Θέλω να σταθώ σε δύο, στο
ένα θετικά και στο άλλο µε κριτικό µάτι.

Θετικά, για την ιστορική µνήµη, νοµίζω ότι πρέπει να υποστη-
ριχθεί η τροπολογία των συναδέλφων, που αφορά στις εγκατα-
στάσεις του ΕΑΤ - ΕΣΑ, να παραχωρηθούν στην περιφέρεια, έτσι
ώστε να αποκατασταθούν και να λειτουργήσουν κατά τον σκοπό
για τον οποίο έχουν χαρακτηρισθεί. 

Με κριτική µατιά θα αναφερθώ σε µία δεύτερη τροπολογία,
του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Ήρθε προηγουµένως ο κ. Κοντο-
νής και µας είπε ότι είναι επείγουσα περίπτωση να ρυθµιστεί το

ζήτηµα των αποζηµιώσεων σε θέµατα λειτουργίας πειθαρχικών
συµβουλίων και µεσολαβητών για τα ζητήµατα του δικαίου της
αφερεγγυότητας. Ναι, µπορεί να είναι αναγκαίο. Το µεσηµέρι,
όµως, συνεδριάζει η Επιτροπή Δικαιοσύνης και Δηµόσιας Τάξης,
για να συζητήσει νόµο του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Ποια είναι
η ανάγκη; Επειδή σήµερα συζητείται µε τη διαδικασία του επεί-
γοντος; Θα µπορούσε να το φέρει το µεσηµέρι και να το συζη-
τήσουµε µε την κανονική διαδικασία στην επιτροπή.

Θα γίνω καχύποπτος, ίσως και πονηρός. Σκοπός είναι να µην
χάσουν τον ένα µήνα αµοιβών που θα κερδίσουν εκείνοι οι οποίοι
είναι πρόεδροι και µέλη των πρωτοβάθµιων και δευτεροβάθµιων
επιτροπών των πειθαρχικών συµβουλίων; Ε, όχι πια τέτοια κατά-
σταση, κύριε Πρόεδρε! Θα πρέπει για έναν µήνα αποζηµιώσεις
η Βουλή να καλείται να αποφασίζει µε διαδικασία επείγοντος; Για
όνοµα του Θεού, πρέπει να τους τακτοποιήσουµε όλους; 

Θα το κρίνει η ιστορία πλέον µε την κατάσταση στην οποία
φθάσαµε, διότι φαίνεται ότι θέλουµε να τακτοποιούµε εν τω άµα
όλους τους αρεστούς. Δεν τους γνωρίζω αυτούς τους ανθρώ-
πους που έχουν διοριστεί, αλλά µε ξενίζει, µε προβληµατίζει η
σπουδή, γιατί η διαφορά είναι ενός µηνός. Η διάταξη θα ψηφιζό-
ταν οπωσδήποτε και από την Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης και
Δικαιοσύνης και από την Ολοµέλεια. Σήµερα έπρεπε να έρθει; Ε,
όχι! Σταµατώ εδώ, διότι δεν επιτρέπεται να εκφραστώ άλλο, γιατί
θα γίνω οξύτατος. 

Πάω, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Τα έξι πρώτα άρθρα του νοµο-
σχεδίου ακούγονται πάρα πολύ χρήσιµα. Είναι ενσωµάτωση µιας
οδηγίας, η οποία επιδιώκει να καταστείλει τη φοροδιαφυγή, τη
φοροαποφυγή και τη φορολογική απάτη στις διασυνοριακές συ-
ναλλαγές και ειδικότερα στις ενδοοµιλικές τιµολογήσεις. Εγώ το
ακούω εξαιρετικό, αν θέλετε. Λέω «µπράβο, να προχωρήσει και
η Ελλάδα, να συµµορφωθεί». 

Στέκοµαι, όµως, να δω την ουσία των ρυθµίσεων: Και βλέπω,
λοιπόν, ότι πριν από έναν µήνα είχε γίνει ένα συνέδριο της Εται-
ρείας Φορολογικού Δικαίου και είχαν τεθεί πολλά ζητήµατα εκεί,
τα οποία και εµείς γνωρίζουµε και η κοινωνία τα γνωρίζει και ιδι-
αίτερα η Μακεδονία ταλαιπωρείται µε αυτά. Ποια ήταν αυτά; Το
ζήτηµα της µεταφοράς της φορολογικής κατοικίας ή έδρας -αν
θέλετε- στα σύνορά µας µε τη Βουλγαρία. Και µάλιστα είχε δοθεί
µια µεγάλη δηµοσιότητα σε αυτό το ζήτηµα. Ποια είναι αυτή η
δηµοσιότητα; Ότι από το 2014 µέχρι τα µέσα του 2016 είχε δι-
πλασιαστεί ο αριθµός των ελληνικών επιχειρήσεων που έχουν εγ-
κατασταθεί στην παραµεθόρια περιοχή της Βουλγαρίας. 

Δεν τα λέω εγώ, κύριοι συνάδελφοι. Τα λέει η επίσηµη ετήσια
έκθεση του γραφείου οικονοµικών και εµπορικών υποθέσεων
στην πρεσβεία µας στη Σόφια. Την καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρ-
ράς καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι µας λέει, λοιπόν; Μας λέει ότι µέσα σε δυο χρόνια φούντωσε
ο αριθµός και από εννέα χιλιάδες έχουν ξεπεράσει τις δεκαπέντε
χιλιάδες οι ελληνικές επιχειρήσεις. Δεν υποστηρίζω ότι όλες είναι
ενεργές. Υπάρχουν και εικονικές, υπάρχουν και πάρα πολλές οι
οποίες λειτουργούν σωστά. Ανακοίνωσε λοιπόν και έσπευσε η
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων τις προηγούµενες µέρες -
και έγραψαν οι εφηµερίδες της Κυριακής- ότι κινητοποιήθηκε.
Θα πιάσει εβδοµήντα –λέει- εταιρείες και θα τις ελέγξει. 

Να σας δώσω εγώ στοιχεία, κυρία Υπουργέ; Ξέρετε -από τα
ίδια επίσηµα στοιχεία- ότι το εµπορικό ισοζύγιο µε τη Βουλγαρία
είναι πλέον αρνητικό κατά 300 έως 400 εκατοµµύρια το έτος;
Μας είπατε –η Κυβέρνηση, όχι εσείς, βεβαίως- ότι αυξήθηκε το
ΑΕΠ κατά 0,4% και ότι πρέπει να πανηγυρίσουµε. Μπορεί να αυ-
ξήθηκε το ΑΕΠ, δεν οφείλεται, όµως, σε προσπάθειες της Κυ-
βέρνησης. Αυτή η αύξηση του ΑΕΠ οφείλεται αποκλειστικά στον
ιδιωτικό τοµέα, ο οποίος από τη µια πλευρά θέλουµε να λειτουρ-
γήσει, από την άλλη, όµως, τον αφαιµάσσουµε, διότι εγώ παρα-
κολούθησα τη διαδικασία, την ειδησεογραφία και δεν άκουσα για
στοχευµένες ρυθµίσεις του Υπουργείου Οικονοµικών που θα
σταµατήσουν το φαινόµενο της µεταφοράς της έδρας ελληνικών
εταιρειών. 

Και θέλετε να γίνω και πιο συγκεκριµένος; Προχθές έγραφε
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µεγάλη εφηµερίδα –η πρώτη σε κυκλοφορία- ότι άρχισε το ίδιο
παιχνίδι να παίζεται µε τα αγροτικά προϊόντα τα οποία εξάγονται
στη Βουλγαρία από τη Μακεδονία και έρχονται µετά ως εισαγό-
µενα στην Ελλάδα ή διοχετεύονται σε άλλες χώρες. Φθάσαµε,
λοιπόν, στο σηµείο να µην έχουµε τη δυνατότητα να προστατεύ-
σουµε την ελληνική οικονοµία και παραγωγή. Γι’ αυτό φωνάζω
αυτή τη στιγµή. 

Τι θα πρέπει να κάνετε; Να σας πω εγώ τι νοµίζω; Πρώτα από
όλα, θα έπρεπε το Υπουργείο Οικονοµικών να έχει τοποθετηθεί
στο θέµα, να το έχει µελετήσει, να µην µας λέει ότι κάνει εβδο-
µήντα ελέγχους και από εκεί και πέρα θα επιβάλλει τις κυρώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω. Παρακαλώ, δείξτε λίγη ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
Με το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται και γίνεται και κάτι άλλο.

Λέµε ότι θα βάζουµε, όπου δεν εκδίδονται παραστατικά, αν είναι
µε το απλό σύστηµα, 500 ευρώ πρόστιµο και 1000 ευρώ, όταν
είναι µε το διπλογραφικό κατά συναλλαγή. Τι λέµε, λοιπόν; Λέµε,
λοιπόν, ουσιαστικά ότι δεν υπάρχουν κυρώσεις. Και όταν υπάρχει
φορολογική παράβαση, είναι πολύ απλό: Αφήνω τη µια εταιρεία
να πτωχεύσει, να έχει τη δυσκολία της και δηµιουργώ µια άλλη.
Ξέρετε ότι στη Βουλγαρία µπορώ να ιδρύσω µια εταιρεία µέσα
σε δυο ηµέρες και να κάνω ό,τι νοµίζω καλύτερο για µένα; Δεν
είδα, λοιπόν, κάτι τέτοιο. 

Δεν λέω ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν το επιτρέπει, λέω κάτι
άλλο, κυρία Υπουργέ. Λέω ότι έπρεπε να έχουν ληφθεί ήδη τα
προληπτικά µέτρα, τα οποία να έχουν υποστηρίξει την οικονοµία
της Βορείου Ελλάδας.

Και γιατί; Γιατί αυτήν τη στιγµή κινούµεθα σε 300 εκατοµµύρια
ευρώ, περίπου, το έτος µείωση του εµπορικού ισοζυγίου µεταξύ
Ελλάδας – Βουλγαρίας. Αυτό είναι 0,15% έως 0,20% µείωση του
ΑΕΠ. Αυτό σηµαίνει κάποιες εκατοντάδες θέσεις εργασίας και
µείωση των επενδύσεων, διότι εφόσον παράγω και αποκερδαίνω,
θα δηµιουργήσω επενδύσεις στη Μακεδονία, για το οποίο δεν
έχω ακούσει ακόµα τίποτα. 

Και για να µην µακρηγορήσω, σας λέω το εξής: Το µόνο που
θα µπορούσατε να κάνετε είναι να δώσετε κάποια κίνητρα στις
περιοχές αυτές. Δεν αρκεί να µιλάει το ΕΣΠΑ περί παραµεθο-
ρίων. Δεν αρκούν τα προγράµµατα του ΟΑΕΔ περί ανεργίας. Το
είδατε. Έφυγαν όλοι οι νέοι και πήγαν στο εξωτερικό. Θέλουµε
ειδικά κίνητρα. Ζητήστε µια εξαίρεση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Συντρέχουν οι προϋποθέσεις. Δεν ξέρω αν εσείς ή το
Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης είναι αρµόδιο, αλλά ζητή-
στε µία εξαίρεση για περιοχές της Μακεδονίας. Το περιβάλλον
είναι πολύ δύσκολο. Δεν θέλω να επεκταθώ περισσότερο. Δεν
είναι θέµατα που µπορώ τώρα να αναφερθώ. Είναι θέµατα εξω-
τερικής πολιτικής. 

Το τελευταίο που θέλω να επισηµάνω κλείνοντας είναι το εξής:
Μας είπατε, αγαπητοί φίλοι της Κυβέρνησης, ότι δεν έχει προ-
απαιτούµενα το νοµοσχέδιο αυτό. Ελάτε, όµως, που έχει! Και
ποια έχει; Τις ρυθµίσεις για την εταιρεία των ακινήτων του δηµο-
σίου, τις ρυθµίσεις για την εταιρεία συµµετοχών που τις ξεκαθα-
ρίζουµε από φορολογικές ευθύνες, γιατί στη διαδροµή θα
µεταβιβάσουµε πάλι δηµόσια περιουσία µέσω αυτών. Αποσύρ-
θηκε µεν το άρθρο 16 για να µελετηθεί, αλλά πρέπει να λάβετε
υπ’ όψιν σας κάτι άλλο: Το συγκεκριµένο άρθρο δεν έχει µόνο
φορολογική διάσταση. Δεν µπορούµε να λέµε ότι δεν είναι υπε-
ραξία η µεταβίβαση του ακινήτου ή η µεταβίβαση του εξοπλι-
σµού από επιχείρηση σε επιχείρηση. Αν θέλετε να δώσετε
κίνητρο, να µην ισχύει και το άρθρο 479 του Αστικού Κώδικα που
µεταφέρει χέη σε εκείνον που αποκτά την επιχείρηση, για τον
εξής λόγο: Μπορεί φορολογικώς να εξαιρούµε την υπεραξία,
αλλά σε περίπτωση οφειλών από µια επιχείρηση που µεταβιβά-
ζεται –εδώ µεταβιβάζουµε επιχείρηση, δεν µεταβιβάζουµε µόνο
τον εξοπλισµό- και τα άυλα πάνε µαζί. Όταν έχεις και την έδρα
της εταιρείας και τη θέση, τα άυλα δεν χρειάζεται να λένε «Καρ-
ράς», µπορεί να λένε «Παπαδόπουλος». Τα άυλα, όµως, η πελα-
τεία είναι εκεί,παραµένουν. Έτσι δηµιουργείται ευθύνη για τα
χρέη του προηγούµενου και µεταφέρονται στον νέο.

Λύστε και αυτό το θέµα, αν θέλετε. Λύστε και του άρθρου 479
επί προστασία του δηµοσίου συµφέροντος, όχι επί προστασία,

όπως επιχειρείτε, εκείνων που θα µεταβιβάσουν τις επιχειρήσεις,
να µην έχουν φορολογικές υποχρεώσεις. Λύστε αυτά τα δύο και
να το ξανασυζητήσουµε, χωρίς προστασία των πονήρων.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης):
Προχωρούµε µε την  κ. Ευαγγελία Βαγιωνάκη, Βουλευτή Χα-

νίων του ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο κ. Λοβέρδος.
Κυρία Βαγιωνάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι, µε

το παρόν σχέδιο νόµου γίνεται προσαρµογή της ελληνικής νο-
µοθεσίας στις διατάξεις µιας ακόµα ευρωπαϊκής οδηγίας. Αφορά
δε την αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών και αποτελεί σηµαν-
τικό µέσο για την αντιµετώπιση της διασυνοριακής φορολογικής
απάτης και φοροδιαφυγής. Αυτό το θέµα ρυθµίζεται στα άρθρα
1 έως 6 και αποτελεί το πρώτο κεφάλαιο. 

Θα περιοριστώ στο δεύτερο κεφάλαιο, που αφορά διατάξεις
του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Πέραν του εξόφθαλµα θετικού µηνύµατος που εκπέµπουν τα
άρθρα 23, 24 και 25, που αφορούν στην παραχώρηση δηµοσίων
κτηµάτων σε δήµους προκειµένου να καλύψουν ανάγκες τοπικών
κοινωνιών –κάτι που είναι πάγια θέση και προσπάθεια της παρού-
σας Κυβέρνησης-, θεωρώ οι περισσότερες διατάξεις που αφο-
ρούν τα άρθρα του δευτέρου κεφαλαίου είναι σε σωστή
κατεύθυνση γιατί επιλύουν προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι
πολίτες που έρχονται σε επαφή µε τις οικονοµικές υπηρεσίες, δι-
ευκρινίζονται προβλήµατα που έχουν σχέση µε τους επαγγελµα-
τίες που ασχολούνται µε αυτές και κάποια έχουν σχέση µε
προσαρµογή σε αποφάσεις των ευρωπαϊκών δικαστηρίων. 

Πιο συγκεκριµένα, σηµαντικό για µένα είναι το άρθρο 7 και
όσον αφορά την παράγραφο 1, αλλά και την παράγραφο 2. 

Με την παράγραφο 1 διευρύνεται η κατηγορία των αγαθών
των οποίων η δωρεά εξαιρείται από την υποχρέωση απόδοσης
ΦΠΑ. Είναι φανερό ότι µε τον τρόπο αυτόν ενισχύεται και υπο-
στηρίζεται η συµµετοχή των επιχειρήσεων στην προσπάθεια πε-
ριορισµού της επισιτιστικής κρίσης έως ότου βέβαια αυτή γίνει
οδυνηρή παρένθεση.

Με την παράγραφο 2 πραγµατοποιείται ένα πάγιο αίτηµα συ-
νεταιριστικών οργανώσεων, στις οποίες -µε το δεδοµένο της κα-
θυστέρησης πληρωµής των αγροτικών προϊόντων σε αυτές-
δηµιουργούνται σοβαρά προβλήµατα στην ταµειακή τους ρευ-
στότητα. Αναµένοντας τη νοµοθετική ρύθµιση από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης για την ταχεία πληρωµή των αγροτικών
προϊόντων από τους εµπόρους, αυτή η διάταξη είναι µια ένεση
ανακούφισης για τους συνεταιρισµούς οι οποίοι συναλλάσσονται
για λογαριασµό των αγροτών και έµµεσα στήριξη των αγροτών. 

Με το άρθρο 8 επικαιροποιείται, προσαρµόζεται και απλοποι-
είται το πλαίσιο για τα κατασχεµένα για οποιοδήποτε ποινικό αδί-
κηµα µεταφορικά µέσα, εµπορευµατοκιβώτια και µηχανήµατα
έργου και προβλέπεται η διεύρυνση δυνατότητας χρησιµοποί-
ησής τους από υπηρεσίες του δηµοσίου. 

Στην επιτροπή έγινε από αρκετούς συναδέλφους πρόταση για
διεύρυνση των υπηρεσιών που µπορούν να χρησιµοποιήσουν
αυτή τη δυνατότητα για την αντιµετώπιση λειτουργικών τους
αναγκών. Το αίτηµα αυτό παραµένει και εγώ προσωπικά εξακο-
λουθώ να το στηρίζω.

Το άρθρο 13 είναι φανερό ότι βρίσκεται σε θετική κατεύθυνση,
διότι µε την παράγραφο 2 παρατείνεται κατά δυο έτη η αναστολή
συµπληρωµατικού φόρου για τα αγροτεµάχια. Η διάταξη αυτή
κρίνεται εντελώς απαραίτητη, δεδοµένου ότι βρισκόµαστε στη
διαδικασία σύνταξης των δασικών χαρτών, ώστε να δοθεί στους
πολίτες ο απαιτούµενος χρόνος για να προβούν όπου χρειάζεται
σε απαραίτητες διορθώσεις.

Με τις παραγράφους 3 και 4 διευκολύνονται οι ρυθµίσεις οφει-
λών ΕΝΦΙΑ και η χορήγηση πιστοποιητικού για ακίνητα, µε την
υποχρέωση εξόφλησης του επιµεριστικά αναλογούντος φόρου.
Επίσης, κατά τη σύνταξη συµβολαιογραφικής πράξης αποδοχής
κληρονοµιάς χορηγείται πιστοποιητικό, εφόσον καταβληθεί ο
φόρος που αναλογεί στο ποσοστό - δικαίωµα επί του ακίνητου
που κληρονοµείται. Ιδιαίτερα δε στις περιπτώσεις πολλών κλη-
ρονόµων, η διάταξη αυτή είναι εξόφθαλµα λογική. 

Επίσης, µε την παράγραφο 5 προβλέπεται ότι σε περιπτώσεις
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µεταβίβασης χορηγείται πιστοποιητικό ΕΝΦΙΑ χωρίς να απαιτεί-
ται η τακτοποίηση των οφειλών ή να έχει προηγηθεί ρύθµιση των
ληξιπρόθεσµων οφειλών, µε την προϋπόθεση ότι το συνολικά
οφειλόµενο ποσό κύριων και πρόσθετων φόρων και προσαυξή-
σεων αποδίδεται από τον ή την συµβολαιογράφο εντός τριών
ηµερών επί ποινή ακυρότητας του συµβολαίου.

Ανάλογα θετικό είναι και το άρθρο 17, όπου καταργείται η υπο-
χρέωση προσκόµισης δικαιολογητικών και χορήγησης βεβαί-
ωσης ηλεκτροδότησης για τα ακίνητα των οποίων η άδεια
ανέγερσης εκδόθηκε πριν το 1995. Γνωρίζω ότι αρκετοί πολίτες
ταλαιπωρήθηκαν από αυτή την προηγούµενη διάταξη στο παρελ-
θόν.

Στην ίδια θετική κατεύθυνση είναι και το άρθρο 18, στο οποίο
τροποποιούνται οι διατάξεις της νοµοθεσίας ζύθου προκειµένου
να καταστεί δυνατή η συστέγαση των ζυθοποιείων µε µονάδες
παραγωγής ποτών από ζύµωση, εφόσον αυτές δεν χρησιµοποι-
ούν αλκοόλη. Δεν επιτρέπεται δηλαδή η συστέγαση µε οινοποι-
εία, αποστακτήρια κ.λπ. αλλά µε άλλους τρόπους ζύµωσης.
Επιτρέπεται επίσης η συστέγαση των ζυθοποιείων µε µονάδες
παραγωγής µη αλκοολούχων ποτών και εµφιαλωµένων νερών. 

Το γεγονός αυτό ικανοποιεί πάγιο αίτηµα της ελληνικής αγο-
ράς και δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για την ενίσχυση της
εγχώριας παραγωγής. Στόχος µας δηλαδή είναι ένα µέρος των
εισαγωγών να αντικατασταθεί µε την εσωτερική παραγωγή.

Είναι φανερό, µε όσα ανέφερα παραπάνω, ότι µε το προσχέδιο
νόµου γίνονται βήµατα στην κατεύθυνση της λύσης ώριµων αι-
τηµάτων που απασχολούν τους πολίτες και την κοινωνία και είναι
σε σωστή κατεύθυνση. 

Θέλω να κάνω µερικές παρατηρήσεις για τη γενική πολιτική
σκηνή και για τα υπόλοιπα που λέχθηκαν εδώ στο τέλος. Διέκρινα
–θα το πω όπως το καταλαβαίνω- µια χαιρεκακία από τους συ-
ναδέλφους της Αντιπολίτευσης για τις δυσκολίες που αυτή τη
στιγµή έχει η ελληνική Κυβέρνηση. Και πότε άλλωστε δεν είχαµε
δυσκολίες, όταν βρισκόµαστε σε διαπραγµάτευση;

Υπογραµµίζω, όµως, ότι η ελληνική Κυβέρνηση αντιµετωπίζει
τη διαπραγµάτευση και ιδιαίτερα όσον αφορά το χρέος. Θέλω
να θυµίσω προς όλους ότι η ελληνική Κυβέρνηση διαπραγµα-
τεύεται προς όφελος του ελληνικού λαού για ένα θέµα εθνικής
σηµασίας –και το υπογραµµίζω, εθνικής σηµασίας- όπως είναι το
δηµόσιο χρέος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και συγκρούεται µε δυνάµεις που θέλουν να µετατρέψουν την

Ευρώπη σε χώρο εφαρµογής µόνιµης λιτότητας, χρησιµοποιών-
τας την Ελλάδα ως πειραµατόζωο. 

Και ίσως εσείς οι «υπεύθυνες» πολιτικές δυνάµεις, όπως είπε
ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, εφόσον θεωρείτε τους εαυ-
τούς σας υπεύθυνους, θα έπρεπε να σκεφτείτε περισσότερο
υπεύθυνα και λιγότερο, θα έλεγα, µικροκοµµατικά. 

Στηρίξτε τη διαπραγµάτευση που κάνει αυτή τη στιγµή η Κυ-
βέρνηση για λογαριασµό του ελληνικού λαού, αντί να της βάζετε
µόνιµα τρικλοποδιές. Και ας µην ροκανίζουµε όλοι µαζί το κλαδί
πάνω στο οποίο καθόµαστε και κυρίως κάθεται ο ελληνικός λαός.
Αυτό νοµίζω ότι αποτελεί υπεύθυνη στάση. 

Ο λαός παρακολουθεί και καταλαβαίνει. Και ας µην βιαζόµα-
στε. Η µάχη είναι µπροστά και είναι και άνιση. Ευτυχώς, αυτή τη
φορά δεν είµαστε µόνοι µας. Το δίκαιο είναι µε το µέρος µας.
Αυτό το αποδεικνύουν σχεδόν όλα τα δηµοσιεύµατα στον διεθνή
Τύπο, σε αντιδιαστολή, θα έλεγα, µε τον εγχώριο, και η στήριξη
από διαφορετικές πολιτικές δυνάµεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Ας
τα σκεφτούµε όλοι µαζί κι ελπίζω να πράξουµε τα ανάλογα.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης, ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Λοβέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ. 
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι µέρες που

διανύουµε, µετά την ήττα της Κυβέρνησης στο Eurogroup της
22ας Μαΐου, µπορεί βέβαια να είναι επανάληψη ενός χιλιοπαιγµέ-

νου επί δυόµισι χρόνια έργου, µιας Κυβέρνησης δηλαδή που
τάχα διαπραγµατεύεται, που τάχα αγωνίζεται για τα λαϊκά συµ-
φέροντα και τελικά, όταν έρχεται η πραγµατικότητα να τους δια-
ψεύσει, αρχίζουν ένα νέο αφήγηµα που κατά βάθος είναι ένα νέο
παραµύθι για να δικαιολογηθούν. Πράγµατι, αυτό έχει συµβεί
πάρα πολλές φορές. Πράγµατι, πάει να ξαναγίνει. Ξαναγίνεται.
Υπάρχει, όµως, και κάτι ακόµη. 

Ο Πρωθυπουργός µε ψευτοπαλικαρισµούς έβαλε τα θέµατα
που έβαλε για το δηµόσιο χρέος. Δεν έγιναν έτσι τα πράγµατα.
Ο Υπουργός των Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος παροµοίως µε χι-
ούµορ και ψευτοπαλικαρισµούς έβαλε τα θέµατα που θέτει η Ελ-
λάδα για το δηµόσιο χρέος. Δεν ήρθαν έτσι τα πράγµατα. Τα
χαστούκια έπεσαν απανωτά ακόµη µια φορά. Ποια είναι, όµως,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ιδιαιτερότητα αυτής της στιγµής
µετά από δυόµισι χρόνια; Ότι τα ψέµατα τελείωσαν. 

Πρώτο ψεύδος: Θα σκίσουµε τα µνηµόνια. Υπέγραψαν δύο και
φλερτάρουν µε τρίτο µε το ΔΝΤ τώρα. Πάει αυτό. Το δεύτερο
ποιο ήταν; Ότι θα διαγράψουν µονοµερώς το χρέος. Διότι οι αγο-
ρές θα σπεύδουν να µας δανείζουν κι εµείς θα δούµε αν θα θέ-
λουµε! Και το χρέος, ως επονείδιστο και ό,τι άλλο έλεγαν, θα το
κουρέψουν µονοµερώς. Τελειώνει τώρα και αυτό αυτές τις
µέρες. Ήττες για τη χώρα δυόµισι ετών, από µια Κυβέρνηση που
δήθεν διαπραγµατεύθηκε, χάνοντας δυόµισι χρόνια και µη κυ-
βερνώντας τον τόπο. 

Γιατί εµείς συζητάµε κάθε µέρα στα µέσα ενηµέρωσης και τη
Βουλή για τα «µεγάλα» θέµατα µιας δήθεν διαπραγµάτευσης,
αλλά τα καθηµερινά προβλήµατα πάνε από το κακό στο χειρό-
τερο. Η Ελλάδα έχει µετατραπεί σε µια ακυβέρνητη πολιτεία.
Ναι, σε µια ακυβέρνητη πολιτεία!

Ποια είναι τα τελευταία, όµως, πεπραγµένα Τσίπρα - Τσακα-
λώτου που κρατούν στα χέρια τους τις τύχες της ελληνικής οι-
κονοµίας; Συνοψίζοντας, Πέµπτη προ δύο εβδοµάδων στη Βουλή
έπεισαν –δεν έχω πληροφορίες ούτε ανακατεύοµαι- και φάνηκε
να προσπαθούν να ενθαρρύνουν την Κοινοβουλευτική τους
Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ να ψηφίσουν τα µέτρα µε τα δήθεν αν-
τίµετρα τα οποία ουδείς Έλληνας πολίτης πιστεύει, διότι κάτι µε-
γάλο και εθνικό συντελείται. Συντελείται η ρύθµιση του δηµοσίου
χρέους. Πέµπτη έγιναν αυτά.

Ψηφίζει η πλειοψηφία της Βουλής όσα ψήφισε, απ’ έξω αµέ-
σως ο Πρωθυπουργός τι λέει; Η Ελλάδα έκανε τις υποχρεώσεις
της, τώρα η µπάλα είναι στο τερέν των δανειστών. Τι απέγινε;
Ούτε καν η αξιολόγηση έκλεισε. Βέβαια, για το δηµόσιο χρέος
τα πράγµατα πηγαίνουν από το κακό στο χειρότερο. Αυτά την
Τρίτη. Την Πέµπτη, στη Βουλή, τα µεγάλα λόγια -τα ψευδή,
όµως- και την Τρίτη οι απανωτές ήττες.

Το είπα και στην αρχή, έχουµε µάθει πως, όταν κάτι δεν σας
πάει καλά -και τίποτα δεν πήγε καλά από αυτά που λέγατε επί
δυόµισι χρόνια- εν όψει της ευπάθειας αρχίζετε τις περιφράσεις.
Περιφράσεις του Πρωθυπουργού «γκαρνταροµπικού» περιεχο-
µένου, από γραβάτες σε φέσια. Πλακίτσες, για κάτι όµως πάρα
πολύ σοβαρό. Ο Υπουργός των Οικονοµικών, ο οικονοµικός του
παραστάτης, επαναλαµβάνει ότι ευελπιστεί. Το ξαναλέω, ευελ-
πιστεί. Έτσι λέει ο Έλληνας Υπουργός Οικονοµικών, που δήθεν
διαπραγµατεύεται σε µια καλύτερη συµφωνία, στις 27 Μαΐου από
την Πρέβεζα.

Πάµε τώρα για το Eurogroup της 15ης Ιουνίου σε περιβάλλον
ήττας. Κανείς δεν ξέρει τι συγκεκριµένα θα αποφασιστεί, αλλά
αριστερά και δεξιά κάποιοι δηλώνουν ότι δεν θα ανεχθούν να µην
ικανοποιηθούν οι δικές µας θέσεις. Δηµιουργούνται αναστατώ-
σεις, συζητήσεις στα µέσα ενηµέρωσης. Την άλλη µέρα, τα αν-
τίθετα. Ένα χάος επικοινωνιακό για να χάνεται το παιχνίδι.

Ταυτοχρόνως, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Ντοµ-
πρόφσκι, ο Γιούνκερ και ο Υπουργός Οικονοµικών του Βελγίου,
ο Γιόχαν Βαν Όβερτβελντ             -αυτός ο τελευταίος, µάλιστα,
την 1η Ιουνίου, πριν από λίγες µέρες- δηλώνουν αντίθετα πράγ-
µατα από αυτά που λέει η Κυβέρνηση. Ο δε Βέλγος Υπουργός
των Οικονοµικών, προφανώς µέλος του ECOFIN και προφανώς
µέλος του Eurogroup, δηλώνει ότι ό,τι είναι να συµβεί για το
χρέος, θα συµβεί µετά τη λήξη του προγράµµατος, µετά τον Ιού-
νιο του 2018. Από χθες, σε αυτή την εκδοχή φαίνεται να συµφω-
νεί και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, χάριν του οποίου η
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Κυβέρνηση τα κάνει µούσκεµα σε ό,τι αφορά τη σχέση µας µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μία είναι µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, µία
είναι µε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Μία είναι µε το ΔΝΤ, την
άλλη µέρα µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρωτοφανής ακαταστα-
σία, µε κόστος στις διαπραγµατευτικές δυνατότητες της χώρας.

Αναρωτιέται κανείς: Αν σε λίγες µέρες όλα αυτά τα µεγάλα
λόγια, εδώ και δυόµισι χρόνια διακυβέρνησης και περίπου τρία
χρόνια αντιπολίτευσης του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, διαψευστούν,
τι θα κάνετε; Τι είναι αυτό που σκέφτεστε για την επόµενη µέρα,
τώρα που όλα τα ψέµατα φαίνεται να τελειώνουν;

Δεν είναι τυχαίο, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, κύριοι
Υπουργοί, κυρία και κύριε Υπουργέ, πως τώρα ανακαλύψατε την
ανάγκη εθνικής συνεννόησης. Τώρα από το βήµα του Συνδέσµου
των Ελληνικών Βιοµηχανιών, πριν από δύο ή τρεις µέρες, ο Πρω-
θυπουργός απευθύνθηκε στην Αντιπολίτευση, ζητώντας συνεν-
νόηση για τα θέµατα του δηµοσίου χρέους.

Σε αυτό το αίτηµα του Πρωθυπουργού θέλω για λίγο να
σταθώ, γιατί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ τα προηγούµενα
χρόνια, µέχρι να αναλάβει η σηµερινή Πλειοψηφία, δεν ήµουν
απλώς εδώ και έβλεπα. Ήµουν στο κέντρο της πολιτικής σκηνής
και ζούσα.

Ζούσα τα λόγια σας, τα λόγια «ή αυτοί ή εµείς», τα λόγια περί
προδοτών, τα λόγια περί Πινοσέτ του ιδίου του Πρωθυπουργού,
κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ, για να µη µας
λέτε ότι αυτά τα έλεγαν κάποιοι ελάσσονες. Τα έλεγε ο µείζων
των µειζόνων του πολιτικού σας χώρου περί Πινοσέτ. Έτσι χα-
ρακτήριζε τον κ. Παπανδρέου.

«Ή τους τελειώνουµε», µεταγενέστερο, Σεπτέµβριος του 2015,
«ή µας τελειώνουν.». Επειδή αυτά µπορεί να πείτε ότι είναι παρελ-
θόν, γιατί έτσι ξεφεύγετε µονίµως, να θυµίσω τι είπε εδώ στη
Βουλή προ είκοσι ηµερών ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης, ο Πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ. Χαρακτήρισε την Αντιπολίτευση «µενουµευρώ-
πηδες». Εδώ δεν τα έλεγε, πριν από είκοσι µέρες, προσβάλλοντάς
µας; Δεν ανέχεται Υπουργούς του να χαρακτηρίζουν την Αντιπο-
λίτευση «γκεσταπίτες», τώρα που µιλάµε; Κάνω λάθος; Λέω ψέ-
µατα; Λέω υπερβολές; Έτσι ακριβώς είναι.

Αυτός ο άνθρωπος, λοιπόν, έχει το θράσος τώρα, που όλα τε-
λείωσαν, τώρα, που όλα έφθασαν στο τέλος, να κοιτάει να βρει
όχι υποστηρικτές µιας εθνικής προσπάθειας, αλλά διαιρέτες της
πολιτικής του ευθύνης, να βγάλει σε «ρεφενέ» τις πολιτικές του
ευθύνες, προκειµένου να µην τις αναλάβει µόνος του. Αυτό ζη-
τάει. Αυτό είναι το περιεχόµενο του αιτήµατός του, γιατί παράλ-
ληλα, µε κάθε ευκαιρία, δεν σταµατά να δηλητηριάζει µε µίσος
την ελληνική κοινωνία, γιατί αυτό του έµεινε –τίποτα άλλο δεν
έχει να κάνει σε πολιτικό επίπεδο- µε την ακυβέρνητη πολιτεία
που έχει δηµιουργήσει πετραδάκι-πετραδάκι επί τόσα χρόνια και
της οποίας σήµερα ηγείται.

Λέµε «όχι», λοιπόν, σ’ αυτές τις κουτοπόνηρες µεθόδους περί
δήθεν συνεννόησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, µε
συγχωρείτε για τη διακοπή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι πέντε  µαθήτριες και µα-
θητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί τους από το 1ο Δηµοτικό
Σχολείο Νέας Αρτάκης Ευβοίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Μπορείτε να συνεχίσετε, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µίλησα

για ακυβέρνητη πολιτεία, για την Ελλάδα του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ. Ήθελα να δώσω ορισµένα παραδείγµατα. Δύο από αυτά
αφορούν το παρόν σχέδιο νόµου. 

Στο άρθρο 12 παράγραφος 3 προβλέψατε, κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης, την κατάργηση του απορρήτου για όσα επαγ-
γέλµατα το έχουν. Εγώ είµαι δικηγόρος. Πρωτίστως γι’ αυτό το
επάγγελµα καταργούσατε το απόρρητο, µη γνωρίζοντας τι προ-
βλέπει η ελληνική έννοµη τάξη, ο Κώδικας Δικηγόρων και ο Κώ-

δικας Ποινικής Δικονοµίας. Για όλα τα επαγγέλµατα που έχουν
απόρρητο τραβούσατε γραµµή και λέγατε «το καταργούµε».

Σήµερα, στην αρχή της συνεδρίασης, έθεσα το θέµα και η
κυρία Υφυπουργός είπε «θα το καταργήσουµε». Πράγµατι, έτσι
έκανε. Ήρθε στην Αίθουσα αυτή ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο αρ-
µόδιος για το θέµα, για να καταθέσει νοµοτεχνικές βελτιώσεις
και τον ρώτησα: «Κύριε Υπουργέ, το ξέρατε αυτό το θέµα; Ήταν
δική σας πρωτοβουλία;». Είπε «όχι», ενώ το έχει υπογράψει το
σχέδιο νόµου, όπως είπε ο κ. Κεγκέρογλου. Δεν είναι µάλιστα
δική του ευθύνη, αλλά προφανώς δεν τον ενηµέρωσαν. Δεν τον
ενηµέρωσαν για µια πρωτοβουλία να µπει στο σχέδιο νόµου της
σηµερινής µας ηµερήσιας διάταξης αυτή η ρύθµιση.

Εγώ ρωτώ το εξής: Ποιος έχει την ευθύνη αυτής της ρυθµί-
σεως του άρθρου 12 παράγραφος 3; Ποιος την έβαλε; Ο αρµό-
διος Υπουργός δεν το έκανε. Έτσι είπε εδώ. 

Αυτό το λέω για να καταλάβετε πώς κυβερνιέται η Ελλάδα
αυτή τη στιγµή. Είναι ακυβέρνητη πολιτεία, κυρίες και κύριοι,
όταν σε δυόµισι χρόνια έχουν αλλάξει τρεις Υπουργοί Παιδείας
και ο τελευταίος εµφανίζεται να σαρώνει ό,τι καλό έχει γίνει µέχρι
στιγµής στα θέµατα του ασύλου, στα θέµατα του τρόπου διοίκη-
σης των πανεπιστηµίων, όπου σκέφτεται ξανά και προτείνει να
µπουν οι φοιτητικές παρατάξεις.

Είναι ακυβέρνητη πολιτεία, όταν ξεψυχά µια γυναίκα πενήντα
επτά ετών, επειδή δεν µπορεί να συνοδευτεί σε κατάλληλο νο-
σοκοµείο και πεθαίνει εκεί περιµένοντας. 

Είναι ακυβέρνητη πολιτεία, όταν έρχεται ο Βουλευτής της
Πλειοψηφίας Μάκης Μπαλαούρας –και καλώς βέβαια- να φέρει
εδώ σήµερα ρύθµιση, µία τροπολογία –που, προφανώς, την έχει
συνεννοηθεί µε την Κυβέρνηση και εµείς θα τη στηρίξουµε- να
περάσει στην περιφέρεια το κτήριο του ΕΑΤ - ΕΣΑ, το σύµβολο
της αντίστασης κατά της χούντας, γιατί φοβάται ότι αυτό το κτή-
ριο έχει περάσει στο υπερταµείο και προφανώς για να το προ-
ασπίσει από το ταµείο του ενός αιώνα, που θα κατέχει την
ελληνική περιουσία και θα τη διαχειρίζεται. 

Ντροπή σας! Όταν κάποιος θα ρωτάει τι κάνατε, θα χαρακτη-
ρίζεσθε από αυτό. Δηλαδή, ψηφίσατε το πέρασµα της δηµόσιας
περιουσίας σε ταµείο όχι υπό ελληνική διοίκηση για εκατό χρό-
νια. 

Έρχεστε και σήµερα µε τρεις διατάξεις να κάνετε τροποποι-
ήσεις στον τρόπο λειτουργίας αυτού του ταµείου, µε τα άρθρα
10, 20 και 22, πιστεύοντας ότι θα βρεθεί Βουλευτής της Αντιπο-
λίτευσης να το ψηφίσει. 

Το συνταξιοδοτικό - ασφαλιστικό είναι η πιο χαρακτηριστική
περίπτωση ότι το κράτος αυτό δεν κυβερνιέται, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές.

Θα κλείσω µε ένα επιχείρηµα: Πριν από έναν χρόνο σε αυτή
την ίδια Αίθουσα λέγατε ότι θα αυξηθούν οι συντάξεις, διότι θα
υπάρχει µέρισµα για τους συνταξιούχους από την ανάπτυξη.
Έναν χρόνο µετά, µε τους ίδιους πανηγυρισµούς, την ίδια ασυ-
νείδητη και ανεπίγνωστη διάθεση ενθουσιασµού, καλή διάθεση
να ψηφίζετε τα πάντα, πανηγυρίζοντας ψηφίσατε τα µέτρα πριν
από δεκαπέντε ηµέρες. Άλλα τη µια ηµέρα, άλλα την άλλη, ο
συµβολισµός ότι η πολιτεία αυτή δεν κυβερνιέται πια από εσάς.
Διαλύετε κάθε µέρα ό,τι καλό υπάρχει µέσα σ’ αυτή τη χώρα. Για
αυτό -και αυτή είναι η τελευταία µου φράση- λέµε ότι η προϋπό-
θεση της οποιασδήποτε ανάκαµψης, της οποιασδήποτε επιστρο-
φής σε καλύτερες ηµέρες, είναι να φύγετε εσείς. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχουµε δύο συνα-

δέλφους ακόµα για να µιλήσουν, τον κ. Κουτσούκο και τον κ. Τζε-
λέπη, και µετά έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Δανέλλης. Επειδή
υπάρχουν και άλλοι δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, υποθέτω
αµέσως µετά…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα κι εγώ τον
λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Εντάξει, σας
είδα, κύριε Παπαχριστόπουλε.

Ελάτε, κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο.
Θα µιλήσετε από εκεί, κύριε Κουτσούκο;
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αν ερχόσασταν µέχρι

εδώ, θα κάνατε άσκηση για το πόδι. Είναι ιατρική συµβουλή
αυτή. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. Να είστε καλά! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο ποτ
πουρί, που έχει απ’ όλα: έχει διεθνείς υποχρεώσεις της χώρας
µε την ενσωµάτωση µιας οδηγίας και -κατά τη συνήθη πρακτική
της Κυβέρνησης- έχει διάφορες τακτοποιήσεις, το γνωστό «ψη-
φίζουµε και ξεψηφίζουµε». 

Όµως, εκείνο που χαρακτηρίζει το νοµοσχέδιο είναι ότι αυτό
το νοµοσχέδιο, χωρίς να το λέει η Κυβέρνηση, για να είναι επεί-
γον, έχει προαπαιτούµενα. Έχουµε καλέσει την Κυβέρνηση µε
γραπτή ερώτηση, δική µου και του κ. Κεγκέρογλου, να µας κα-
ταθέσει εδώ στη Βουλή την τεχνική συµφωνία µε τα εκατόν σα-
ράντα προαπαιτούµενα, για να δούµε σε τι έχει δεσµευθεί.
Δυστυχώς, η Κυβέρνηση, πάλι κατά τη συνήθη πρακτική, αγνοεί
τη Βουλή. 

Εν πάση περιπτώσει, υπάρχουν και τα διεθνή µέσα, που µας
λένε ότι έχετε καµµιά εικοσιπενταριά ακόµα εκκρεµότητες, κύριε
Υπουργέ. Προφανώς υπάρχει µια πρεµούρα να τακτοποιήσετε
αυτές τις εκκρεµότητες. 

Θα έλεγα ότι αυτό γίνεται σε ένα περιβάλλον πολιτικό, που η
χώρα βρίσκεται σε ένα εκκρεµές, σε ένα εκκρεµές το οποίο έχει
προκύψει από τις δικές σας διαπραγµατευτικές τακτικές, καθώς
από τη µια πλευρά ήταν «ούτε 1 ευρώ µέτρα», ενώ προχθές ψη-
φίσαµε 4,9 δισεκατοµµύρια µέτρα, µε το λεγόµενο «τέταρτο µνη-
µόνιο», και από την άλλη ήταν ότι λύνουµε έτσι το χρέος, για να
πείσετε τους Βουλευτές της Πλειοψηφίας να ψηφίσουν. Το απο-
τέλεσµα; Και µέτρα ψηφίσαµε και το χρέος δεν λύσαµε. 

Η Κυβέρνηση δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας, δεν απώλεσε το κεκτηµένο του 2012, την απόφαση
δηλαδή του Eurogroup του 2012, που έλεγε µε συγκεκριµένα πα-
ραµετρικά πως το χρέος γίνεται βιώσιµο, αλλά απώλεσε και τη
δική της «επιτυχία» του Μαΐου του 2016, δηλαδή την απόφαση
του Eurogroup του 2016. Τώρα, εκλιπαρεί να πάρει κάτι απ’ αυτά,
δηλαδή αυτά που είχε η χώρα και τα απώλεσε µε τη διαπραγµα-
τευτική της τακτική και τους χειρισµούς της. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. Σε αυτό το πλαίσιο συζητάµε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Βεβαίως έχει ως προαπαιτούµενο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, τη φορολογική σεισάχθεια. Πού όµως; Για τις επιχειρήσεις
του δηµοσίου που εντάσσονται στο υπερταµείο, για να µπορούν
ελευθέρας να γίνονται εκεί οι χειρισµοί. Φυσικά, έχει και την
απαλλαγή των µελών του Εποπτικού Συµβουλίου. 

Θυµάστε τι γινόταν σε αυτή την Αίθουσα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι της Πλειοψηφίας, όταν η προηγούµενη κυβέρνηση
έφερε την απαλλαγή των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου;
Τώρα τη διευρύνετε και στο Εποπτικό Συµβούλιο και δεν ανοίγει
µύτη! 

Μάλιστα, δεν βλέπω τους, κατά τα άλλα, αγαπητούς συναδέλ-
φους του ΣΥΡΙΖΑ να έχουν τη διάθεση να τοποθετηθούν στο συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο. Η συζήτηση κατέληξε, δυστυχώς, να είναι
ένας µονόλογος των Βουλευτών της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι µε την παρουσία µας
εδώ έχουµε αναδείξει τον χαρακτήρα της κυβερνητικής πολιτι-
κής και των αδιεξόδων που έχουν εγκλωβίσει τη χώρα. 

Τώρα αν δούµε ορισµένες επιµέρους διατάξεις του νοµοσχε-
δίου, επιβεβαιώνεται αυτή η πάγια τακτική της Κυβέρνησης, η
τακτική του «ψηφίζω και δεν ψηφίζω».  

Αναφέρθηκε ο κ. Λοβέρδος νωρίτερα στο άρθρο 12 παράγρα-
φος 3 και την παροιµιώδη, νοµίζω, φράση του κ. Κοντονή, ενός
ανθρώπου που υπογράφει, ότι αυτό δεν αποτελεί πολιτική της
Κυβέρνησης. Αλλά εδώ δεν υπογράφει, αγαπητέ συνάδελφε,
µόνο ο κ. Κοντονής. Υπογράφει όλη η Κυβέρνηση. Είναι δυνατόν
να υπογράφει η µισή Κυβέρνηση σε ένα άρθρο και να έρχεται
εδώ και να λέει ότι δεν αποτελεί πολιτική της Κυβέρνησης; Δη-
λαδή, τι ισχύει; Αυτό που είπε ο κ. Ζαχαριάδης, ότι µας πιάνει η
τρόικα το χέρι και γράφουµε; Αυτό ισχύει; Εν πάση περιπτώσει. 

Θυµάστε τον κ. Αλεξιάδη εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, που µας

έλεγε γιατί καταργεί τα πρόστιµα; Σήµερα, λοιπόν, στο νοµοσχέ-
διο που συζητάµε, στο άρθρο 12, επίσης, στην παράγραφο 5,
επιστρέφουµε στα πρόστιµα. Σωστά επιστρέφουµε γι’ αυτούς
που δεν κόβουν αποδείξεις. Βεβαίως, όµως, δεν επιστρέφουµε
µε τον σωστό τρόπο. 

Θυµάστε που οι ίδιοι οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ πανηγύριζαν
εδώ για το αφορολόγητο των αγροτών, που το ταυτίζουν µε το
αφορολόγητο των µισθωτών; Δείτε, λοιπόν, την τροπολογία
1053, που θα ψηφίσετε σε λίγο, γιατί αυτό το ψαλιδίζει. Η έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους λέει ότι το δηµόσιο θα έχει
απώλεια εσόδων. Δεν θα έχει απώλεια εσόδων, διότι αναφέρεστε
στην παλιά ρύθµιση. Η προηγούµενη που ψηφίσατε εσείς διεύ-
ρυνε την απαλλαγή και τώρα την ψαλιδίζετε, διότι θεωρείτε ότι
στο αγροτικό εισόδηµα, που θα τυγχάνει της απαλλαγής, δεν συ-
νυπολογίζονται µια σειρά εισοδήµατα, τα οποία όµως προέρχον-
ται από την αγροτική δραστηριότητα του κατ’ επάγγελµα
αγρότη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το γεγονός ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση βαδίζει από τη µία ακρότητα στην άλλη και το εκκρεµές
στο τέλος ισορροπεί σε βάρος της χώρας δεν χρειάζεται να πει
κανείς πάρα πολλά, παρά µόνο να θυµίσει -και εγώ θέλω να το
ξαναπώ για άλλη µια φορά σε αυτή την Αίθουσα και είχα αντιπα-
ρατεθεί και µε τον κ. Αλεξιάδη- ότι στα χέρια αυτής της Κυβέρ-
νησης, που στελέχη της έκαναν πολιτικές καριέρες µε τις
λεγόµενες «λίστες», θα σκάσει η παραγραφή από τη λίστα Λαγ-
κάρντ, από τη λίστα Μπόργιανς, από τη λίστα των πενήντα πέντε
χιλιάδων ονοµάτων, τα οποία µε το άνοιγµα των λογαριασµών
της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ έχει επισήµως στα χέρια του το
Υπουργείο Οικονοµικών. Διότι, τι κάνει η Κυβέρνηση; Δίνει από
τη µια συνεχώς παράταση στα κίνητρα, υποτίθεται, της αποκά-
λυψης των εισοδηµάτων και από την άλλη συζητάει µε την τρόικα
ότι αυτή η ιστορία κάποια στιγµή πρέπει να τελειώσει και να µην
ξαναδώσουµε παραγραφή.

Στο ένα λεπτό που µου µένει, κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω µε
µία τροπολογία που έχω καταθέσει. Η Κυβέρνηση δεν έχει απαν-
τήσει ακόµη στις τροπολογίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το νοµοσχέδιο παρα-
χωρούνται ακίνητα σε µια σειρά δήµους της χώρας: στα Άγραφα,
στη Χερσόνησο, στον Δήµο Οιχαλίας, στον Δήµο Ιθάκης, στον
Δήµο Νέστου, στις Σπέτσες και στη Ρόδο. Καλώς παραχωρούν-
ται, για να αξιοποιηθούν από τις τοπικές κοινωνίες.

Έχω καταθέσει, λοιπόν, µια εµπρόθεσµη τροπολογία, την τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1052 και ειδικό 172, στις 2 Ιουνίου, η
οποία προτείνει στην Κυβέρνηση να αποδεχθεί ότι σε αυτά τα
ακίνητα που παραχωρεί στους δήµους θα είναι και το παραθα-
λάσσιο ακίνητο εβδοµήντα έξι στρεµµάτων, το κάµπινγκ της θαυ-
µάσιας παραλίας της Κουρούτας, που είναι στον Δήµο Ήλιδας
τώρα -τον πρώην Δήµο Αµαλιάδας- και το οποίο µε βάση τα στοι-
χεία και τα συνηµµένα τοπογραφικά, που έχω συνυποβάλει, ανή-
κει στον δήµο εδώ και σαράντα χρόνια. 

Δεν ξέρω τι µικροπολιτικά συµφέροντα παίζονται για να µην
υλοποιείται µια παλιά δέσµευση ή τι άλλα συµφέροντα ενδεχο-
µένως εξυπηρετούνται. Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση πρέπει να
απαντήσει, γιατί αυτό ανήκει στον λαό και δεν θα δεχθεί ο λαός
της περιοχής να γίνει έρµαιο συµφερόντων αυτή η υπόθεση του
κάµπινγκ της Κουρούτας. 

Καλώ και τους συναδέλφους Βουλευτές της Πλειοψηφίας, οι
οποίοι έχουν εκφραστεί θετικά για το συγκεκριµένο, όπως ψηφί-
ζουν για τους υπόλοιπους δήµους την παραχώρηση ακινήτων,
να ψηφίσουν και να πιέσουν την Κυβέρνηση να αποδεχτεί αυτή
την τροπολογία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή δώσατε πάσα

για την τροπολογία 1053 και είναι παρών ο αρµόδιος Υπουργός,
ο κ. Αποστόλου, του δίνω τον λόγο για πέντε λεπτά, για να υπε-
ρασπιστεί την τροπολογία του.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Αγαπητοί συνάδελφοι της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, βλέ-
πετε ότι και σε αυτή τη δύσκολη στιγµή για την ολοκλήρωση της
διαπραγµάτευσης εµείς φέρνουµε και θετικές ρυθµίσεις. 

Επειδή θα σταθώ ιδιαίτερα σε µία τροπολογία που αφορά τον
αγροτικό χώρο, απλά θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι πριν από
λίγες ηµέρες ήµασταν εµείς σε αυτή τη δύσκολη συγκυρία που
φέραµε τον ΦΠΑ του αγροτικού χώρου από το 24% στο 13%,
παρά τις δικές σας προτροπές να ολοκληρώσουµε άρον άρον τη
σχετική διαδικασία.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος το πήγε στο 24%;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας παρακαλώ. Σας άκουσα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν συµφέρει να µε ακού-

σετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σήµερα, µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία που
φέρνουµε, βελτιώνουµε ακόµη περισσότερο το φορολογικό. Οι
προερχόµενοι και ασχολούµενοι µε τη γεωργία και κτηνοτροφία,
είτε συνταξιούχοι είτε εργαζόµενοι αγρότες σε συνεταιρισµούς
είτε εργαζόµενοι µε εργόσηµο ασφαλισµένοι στον πρώην ΟΓΑ
είτε ορισµένες άλλες κατηγορίες ευαίσθητων οµάδων στην ύπαι-
θρο -και ξέρετε ότι αυτοί είναι χιλιάδες άνθρωποι στην ύπαιθρο-
δεν θα χάσουν το αφορολόγητο ήδη από το 2016, αν το αγροτικό
τους εισόδηµα είναι µικρότερο από τις παραπάνω κατηγορίες µε
βάση το 50% συν ένα. 

Αποδεικνύουµε έτσι, σε κάθε περίπτωση και για κάθε θέµα, ότι
µπορούµε να βελτιώσουµε την κατάσταση, ακόµα και αυτή τη
στιγµή. Σε αυτή τη ρύθµιση προσθέστε και την εξαίρεση για το
2016, το 2017 και το 2018 του συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ. Αυτά
ρυθµίζονται µε το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, να ξέρετε ότι εµείς προσπαθούµε και
διαρκώς θα προσπαθούµε να βελτιώνουµε και να λύνουµε πάρα
πολλά προβλήµατα σε όφελος των αγροτών. Θα ακολουθήσουν
κι άλλα. Αυτά κάνουµε εµείς για τους αγρότες. Δεν φέρνουµε
µόνο προαπαιτούµενα, όπως είπατε. Φέρνουµε κυρίως σηµαντι-
κές βελτιώσεις. Εσάς, δυστυχώς, αυτό που σας ενδιαφέρει είναι
πώς θα υπονοµεύσετε αυτή την προσπάθεια που κάνει η Κυβέρ-
νηση σε µια ώρα που ιδιαίτερα η στάση σας δείχνει ότι δεν είστε
διατεθειµένοι να υπηρετήσετε αυτή την ανάγκη για εθνική συναί-
νεση.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αποστόλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαήλ Τζελέπης. Αµέσως µετά ο κ. Δανέλ-

λης και, εφόσον το επιθυµεί, ο κ. Δένδιας. 
Κύριε Δένδια, θέλετε τον λόγο αµέσως µετά τον κ. Δανέλλη ή

θέλετε να ακούσετε την κυρία Υπουργό και να πάρετε τον λόγο
µετά;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω µετά την
κυρία Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άρα εσείς και ο κ.
Μαντάς τελευταίοι.

Κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά µένω έκπληκτος. Μένω έκπλη-

κτος, γιατί έχετε χάσει την επαφή µε την πραγµατικότητα που
αυτή τη στιγµή ισχύει στην ελληνική περιφέρεια. Επικαλείστε σή-
µερα από το Βήµα της Βουλής ότι µεριµνάτε υπέρ των αγροτών,
γιατί κάνατε -λέει- τη µείωση του ΦΠΑ από το 24% στο 13%. 

Όταν, κύριε Υπουργέ, πριν από έναν χρόνο, όταν κάνατε αύ-
ξηση του ΦΠΑ, σας λέγαµε ότι εγκληµατείτε εις βάρος των αγρο-
τών, ότι -σύµφωνα µε τα δικά σας λεγόµενα- οι πολιτικές σας
αυτές ήταν «ταφόπλακα» για τον αγροτικό τοµέα, ποιον ακού-
γατε τότε; Εσείς το πήγατε στο 24%, αντιληφθήκατε το πόσο εγ-
κληµατικό είναι για την αγροτική οικονοµία και το επαναφέρατε
στο 13%. 

Έρχεστε τώρα και επικαλείστε εδώ ότι η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1053 είναι ευνοϊκή για τους αγρότες και ότι µε την πα-
ρούσα τροπολογία δεν θα ισχύσει η µείωση του φόρου για
όποιον αγρότη ή αγρότισσα κάνει κάποια ένσηµα σε κάποιο τυ-
ποποιητήριο συνεταιρισµού; 

Εδώ καταρρέει ακόµα και αυτό που «πουλήσατε» στους αγρό-
τες για να τους φορολογήσετε τις ενισχύσεις, δηλαδή ότι «θα
σας δώσουµε αφορολόγητο». Τώρα συρρικνώνετε το αφορολό-
γητο και είναι επίσης γνωστό στους αγρότες ότι το αφορολόγητο
από τις 8.600 ευρώ πάει στις 5.600 ευρώ. Ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό; Σας διαβεβαιώ ότι ήδη οι αγρότες αυτή τη στιγµή που κα-
ταθέτουν τις φορολογικές δηλώσεις έχουν άµεση αντίληψη όλων
αυτών των πολιτικών σας.

Από την άλλη πλευρά, συζητάµε σήµερα εδώ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε τη διαδικασία του επείγοντος ένα νοµοσχέδιο
που αφορά την εναρµόνιση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας. Γιατί µε
τη διαδικασία του επείγοντος;

Όπως είπαν και οι προλαλήσαντες συνάδελφοι της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης, εγώ θα έλεγα ότι µέσα στο νοµοσχέδιο
αυτό υπάρχουν κρυµµένα προαπαιτούµενα για την ολοκλήρωση
της δεύτερης αξιολόγησης. Τουλάχιστον πείτε το! Έχει πέσει
πλέον η κουρτίνα για να αντιληφθεί ο ελληνικός λαός το ποιοι
είστε. 

Πριν από δέκα µέρες εδώ, σε αυτή τη Βουλή, ψηφίσατε το τέ-
ταρτο µνηµόνιο, το δεύτερο δικό σας, επιβαρύνοντας τον ελλη-
νικό λαό µε πεντέµισι δισεκατοµµύρια ευρώ µέτρα. Στον ελληνικό
λαό είπατε πάλι το δικό σας αφήγηµα παραπλάνησής του για
πολλοστή φορά –και πλέον έχετε γίνει αντιληπτοί-, ότι δεν θα
υπάρχει δηµοσιονοµικό κόστος και θα υπάρχουν τα αντίµετρα.
Από την άλλη πλευρά, για να το ψηφίσουν οι Βουλευτές της συγ-
κυβέρνησης, λέγατε ότι θα φέρει την ανάπτυξη και ότι η οικονο-
µία είναι έτοιµη να εκτιναχθεί σε ρυθµούς ανάπτυξης. Πιάστε
πρώτα τα οικονοµικά νούµερα του 2014 και µετά ελάτε να µιλή-
σουµε. 

Γυρίσατε τη χώρα πολλά χρόνια πίσω. Λέγατε ότι θα έχουµε
ρύθµιση του χρέους και ότι θα πάρετε την περιβόητη ποσοτική
χαλάρωση. Ούτε κλείσιµο δεύτερης αξιολόγησης έχουµε ούτε
µέτρα ρύθµισης του χρέους έχουµε. Αντιθέτως, έχουµε την από-
λυτη αποτυχία από µια ανίκανη Κυβέρνηση να διαπραγµατευτεί
και να υπερασπιστεί τα συµφέροντα του ελληνικού λαού. 

Η πραγµατικότητα, δυστυχώς για εσάς, είναι τραγική και οι
ερασιτεχνικοί πειραµατισµοί της συγκυβέρνησης είναι άκρως
επιζήµιοι για τη χώρα. 

Μάλιστα, για να ψηφιστεί το τέταρτο µνηµόνιο, ακούσαµε
ακραίες εκφράσεις από τον Πρωθυπουργό, όπως ότι είναι τόσο
καλό για να είναι αληθινό, ότι κινδυνεύει να φορέσει γραβάτα και
άλλα πολλά. Ακούσαµε από την κ. Αχτσιόγλου να µας διαβεβαι-
ώνει επίµονα για µια συµφωνία µε µηδενικό δηµοσιονοµικό απο-
τέλεσµα και από τον κ. Σπίρτζη και τον κ. Καµµένο ακούσαµε να
προαναγγέλλουν ενθουσιωδώς την έξοδο από τα µνηµόνια. 

Το αποτέλεσµα είναι να είµαστε για άλλη µια φορά στο ίδιο
έργο θεατές. Απλώς κάθε φορά το αφήγηµα της συγκυβέρνησης
µεταλλάσσεται, ανάλογα µε τη συγκυρία και τις επιδιώξεις που
έχει και τα µέτρα που θέλει να περάσει.  

Εσείς κάποτε λέγατε «δεν πληρώνω, δεν πληρώνω» και κάνατε
ολόκληρο κίνηµα και δη στα διόδια. Εάν δεν απατώµαι, τον επι-
κεφαλής αυτού του κινήµατος τον κάνατε Υπουργό. Δείτε τώρα
πώς εκδικείται η µοίρα: Ο επικεφαλής του «δεν πληρώνω» είναι
Υπουργός φορο-αφαίµαξης, Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών. 

Η βόρεια Ελλάδα βιώνει σήµερα ένα πραγµατικά τραγικό γε-
γονός για την περιοχή, για την ανάπτυξη και για την οικονοµία
της από την πλευρά της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µε τη
δηµιουργία τριάντα οκτώ νέων διοδίων µόνο στον Νοµό Σερρών,
στον κάθετο κεντρικό άξονα που συνδέει το διευρωπαϊκό δίκτυο,
Βερολίνο, Πράγα, Σόφια, λιµάνι Θεσσαλονίκης. Υπάρχουν τρία
διόδια� στον Προµαχώνα, στο Στρυµωνικό Σερρών και έξω από
τη Θεσσαλονίκη. 

Όσον αφορά αυτόν τον διευρωπαϊκό άξονα που χρηµατοδο-
τήθηκε και εντάχθηκε από κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ µε ευρωπαϊκά
κονδύλια, για να ενώσει την Ευρώπη µε το λιµάνι της Θεσσαλο-
νίκης, έρχεστε σήµερα εσείς να µειώσετε δραµατικά την αναπτυ-
ξιακή προσφορά του µε τη δηµιουργία αυτών των διοδίων, αφού
η χρήση του από ΙΧ και φορτηγά θα έχει πολύ υψηλό κόστος. Θα
µειώσει τη γεωστρατηγικη σηµασία του συγκεκριµένου οδικού
άξονα, όπως και του λιµανιού της Θεσσαλονίκης, αφού τα διερ-
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χόµενα οχήµατα θα προτιµήσουν φθηνότερες επιλογές από
αυτόν τον άξονα. 

Θα ήθελα εδώ να τονίσω ποια ήταν η άλλη επιλογή -όπως είχα
προαναφέρει- όταν έγινε η προσπάθεια να ενταχθεί στο διευρω-
παϊκό οδικό δίκτυο: Σόφια – Φιλιππούπολη - Κωνσταντινούπολη.
Σήµερα εσείς, µε τα διόδια τα οποία επιβάλετε, κάνετε αυτόν τον
άξονα να µην είναι προς χρήση από τα φορτηγά και τα ΙΧ επιβα-
τικά και να µην είναι ανταγωνιστικός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα επιβαρυνθεί, και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ακόµα περισσό-
τερο το περιφερειακό οδικό δίκτυο των Σερρών µε έναν δρόµο
του θανάτου –θέµα για το οποίο έχω επιστήσει επανειληµµένα
την προσοχή στον αρµόδιο Υπουργό Μεταφορών, µε ερωτήσεις
και επίκαιρες ερωτήσεις- Πετρίτσι – Ροδόπολη - Δοϊράνη, που
είναι ο δρόµος µε τα περισσότερα θανατηφόρα τροχαία ατυχή-
µατα στη χώρα. Θέλω να πιστεύω ότι στο τέλος θα επικρατήσει
η λογική και δεν θα προχωρήσετε στη δηµιουργία, ιδιαίτερα σε
αυτόν τον οδικό άξονα, αυτών των διοδίων. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι οι αυταπάτες σας, η έλλειψη
νέων ιδεών, µεταρρυθµιστικής διάθεσης και γνώσης του πολιτι-
κού γίγνεσθαι, τόσο στη χώρα αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο,
σας έχουν πλέον καταντήσει ένα πολιτικά άδειο πουκάµισο και
είστε και επικίνδυνοι για τη χώρα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο

κ. Δανέλλης. Η κυρία Υπουργός ζήτησε τον λόγο και θα τον πάρει
µετά τον κ. Δανέλλη για την τοποθέτησή της και ύστερα µένουν
δύο συνάδελφοι και οι υπόλοιποι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφού έµειναν µόνο δύο συνάδελφοι,
θα έλεγα να µιλήσουν πριν από την κυρία Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ, αν ήµουν στη
θέση τους, θα προτιµούσα να ακούσω την κυρία Υπουργό και
µετά να µιλήσω.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Να µιλήσουν, κύριε Πρόεδρε. Δεν υπάρχει πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Κύριε Δα-
νέλλη, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επείγον, κατεπείγον και ξανά

από την αρχή. Η νοµοθετική µας καθηµερινότητα εξαντλείται σε
αυτές τις δύο λέξεις, σε αυτούς τους δύο κατ’ εξαίρεση τρόπους
νοµοθέτησης που προβλέπονται από τον Κανονισµό της Βουλής,
µόνο όταν προκύπτει σοβαρή ανάγκη. 

Σοβαρή ανάγκη δεν συνιστούν σε καµµία περίπτωση οι καθυ-
στερήσεις από πλευράς Υπουργείων, σε σχέση µε την έγκαιρη
ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών στο Εθνικό µας Δίκαιο, όπως
βεβαίως δεν συνιστά ιδιαίτερο λόγο η άρνηση σοβαρού και εµ-
περιστατωµένου διαλόγου. Τι εννοώ; Ότι σήµερα συζητούµε ένα
σχέδιο νόµου ανισοβαρές, αφού µόλις έξι άρθρα αφορούν στην
εν λόγω ευρωπαϊκή οδηγία και τα υπόλοιπα είκοσι τρία θα µπο-
ρούσαν να χαρακτηριστούν και ως ένα µίνι φορολογικό νοµοσχέ-
διο.

Έχω αναρωτηθεί επανειληµµένα από αυτό εδώ το Βήµα για το
πού µπορεί να βρει ο ενδιαφερόµενος επενδυτής, επιχειρηµατίας
ή ο οποιοσδήποτε φορολογούµενος στην ελληνική επικράτεια τη
διάταξη που κατά περίπτωση τον ενδιαφέρει. Υπάρχει τέτοια
πανσπερµία και διάχυση φορολογικών ρυθµίσεων µέσα σε έναν
απίστευτο αριθµό άσχετων νόµων, που κάτι τέτοιο απαιτεί στην
καλύτερη περίπτωση ικανότητες ντετέκτιβ και, στη χειρότερη,
ισχυρές µαντικές ικανότητες.

Μιλάµε συχνά για την ανάγκη ανασυγκρότησης του παραγω-
γικού µας µοντέλου. Μιλάµε, επίσης, για την ανάγκη δηµιουργίας
φιλοεπενδυτικού κλίµατος, προκειµένου να ξεφύγουµε από τον
φαύλο κύκλο των δανεικών και του χρέους. Φοβάµαι πως απλώς
µιλάµε, αλλά καθόλου δεν πράττουµε προς αυτή την κατεύ-
θυνση. 

Τι κάνουµε αντ’ αυτού; Συντηρούµε έναν κυκεώνα, έναν κυ-
κεώνα νοµοθετικών ρυθµίσεων, µε πάνω από διακόσιους πενήντα

φορολογικούς νόµους από το 1975 έως σήµερα. Μόνο την τε-
λευταία τριετία µπορώ να µετρήσω έξι ή επτά αµιγώς φορολο-
γικά νοµοσχέδια. 

Την ίδια στιγµή, στα περίπου διακόσια πενήντα χρόνια που υφί-
σταται η Αµερικανική Δηµοκρατία, οι εκεί συνάδελφοί µας έχουν
θεσµοθετήσει µόλις δέκα αλλαγές του φορολογικού τους πλαι-
σίου. Για αυτόν τον λόγο βρίσκονται στην τρίτη θέση προσέλκυ-
σης ξένων επενδύσεων διεθνώς και η Ελλάδα στην ογδοηκοστή
έκτη. Τα πράγµατα δεν είναι καλύτερα για µας ούτε στο κοινό
ευρωπαϊκό µας σπίτι, όπου βρισκόµαστε στην τελευταία θέση
της σχετικής κατάταξης, σύµφωνα µε πρόσφατα στοιχεία της
EUROSTAT. Και όµως, η κατ’ εξοχήν χώρα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που σε αυτή τη συγκυρία χρειάζεται τις περισσότερες επεν-
δύσεις από οποιαδήποτε άλλη είναι βεβαίως η Ελλάδα. Στην
πρώτη θέση, δε, φιγουράρει -και όχι τυχαία- µια παλιά µας σύν-
τροφος στην περιπέτεια των µνηµονίων, η Ιρλανδία. Όµως δεν
θα επεκταθώ. Ας µείνουµε στα δικά µας. 

Σύµφωνα µε στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, οι άµεσες
ξένες επενδύσεις ανήλθαν το 2016 σε µόλις 2,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Είναι αυξηµένες βεβαίως σε σχέση µε το καταστροφικό
2015, τη χρονιά δηλαδή των δύο εκλογικών αναµετρήσεων, του
δηµοψηφίσµατος, της τραπεζικής αργίας και των αυστηρών cap-
ital controls, αλλά πάλι εξαιρετικά χαµηλές για τις ανάγκες µας.
Συνολικά οι επενδύσεις στην Ελλάδα, όχι µόνο οι ξένες άµεσες
επενδύσεις, ως ποσοστό του ΑΕΠ υποχώρησαν κάτω από 20%
από το 2010 και µετά, χωρίς ποτέ να ανακάµψουν. 

Οι λόγοι για τους οποίους καταγράφονται αυτά τα θλιβερά πο-
σοστά συµπεριλαµβάνουν, µεταξύ άλλων, την πολιτική αστάθεια,
τη δυσκολία πρόσβασης στη χρηµατοδότηση, αλλά προεξαρχόν-
τως την ασταθή φορολογική νοµοθεσία, τη δαιδαλώδη πολυνο-
µία και τη συνεπακόλουθη γραφειοκρατία, όπως επίσης και τους
υψηλούς φορολογικούς συντελεστές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην περιµένουµε κανέναν -
ούτε καν τους Ευρωπαίους εταίρους µας- να µας βγάλει από
αυτόν τον φαύλο κύκλο των µόνιµων δανεικών, της σταθερά χα-
µηλής επενδυτικής δραστηριότητας, του µόνιµου χαροπαλέµα-
τος εν τέλει της ελληνικής οικονοµίας. Προφανώς το να
επιτευχθεί ένα σταθερό φορολογικό πλαίσιο µέσα σε συνθήκες
δηµοσιονοµικής κρίσης, που επιβάλλουν διαρκείς αναπροσαρ-
µογές ανάλογα µε τους εκάστοτε προσδοκώµενους στόχους
αλλά και τα κατά περίπτωση αποτελέσµατα της ελληνικής οικο-
νοµίας, είναι δύσκολο. Πρέπει, όµως, να είµαστε ειλικρινείς. Κα-
νείς δεν θα σκεφτεί το δικό µας σπίτι και τις δικές µας ανάγκες.
Οι εταίροι µας, έχοντας χάσει προ πολλού ολοκληρωτικά την εµ-
πιστοσύνη τους στη δική µας θέληση να αλλάξουµε, περιορίζον-
ται απλώς στο πώς να πάρουν πίσω τα χρήµατά τους. Κυνικό,
αλλά έτσι είναι. Αυτό σηµαίνει πως τακτοποιούν τα του οίκου µας
σύµφωνα µε τις δικές τους εκτιµήσεις και προτεραιότητες και
βεβαίως αυτό είναι µοιραίο να µην είναι σύµφωνο µε τις δικές
µας αντιλήψεις για τον καλύτερο για µας τρόπο. Έχουν ευθύνη
γι’ αυτό, αλλά πρωτίστως η ευθύνη βαρύνει εµάς, για τη διαχρο-
νική µας αµφιθυµία στην υλοποίηση των αναγκαίων για τη χώρα
µεταρρυθµίσεων. Νοµοσχέδια σαν το σηµερινό αποδεικνύουν
πως η συνήθης προχειρότητα µας κατατρέχει ακόµα. Δεν έχει
σηµασία ότι στο σηµερινό νοµοσχέδιο εισάγονται και διατάξεις
που µας βρίσκουν σύµφωνους, όπως ήδη ανέφερε από αυτό το
Βήµα ο εισηγητής µας, ο συνάδελφος κ. Αµυράς. 

Εκεί που είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι είναι η µεγάλη ει-
κόνα, την οποία εξακολουθείτε να αγνοείτε. Μοιάζει να νοµοθε-
τείτε day by day, µέρα µε την ηµέρα, µε τη λογική ότι «τη
βγάλαµε και σήµερα», χωρίς σχέδιο, χωρίς συνεκτικό όραµα,
άρα χωρίς σοβαρή προοπτική ανάκαµψης. Αν αυτή κάποτε έρθει
µε ένα ποσοστό που θα ξεπερνάει τη µονάδα -γιατί βλέπω πολ-
λούς να πανηγυρίζουν για το ασθενικό 0,5% του πρώτου τριµή-
νου του 2017, που καλοδεχούµενο είναι και ευτυχώς που ισχύει,
όπως παλαιότερα έβλεπα και την κυβέρνηση του κ. Σαµαρά να
επιχαίρει για παρόµοια ποσοστά-, θα είναι καθαρά θέµα τύχης ή
εξωτερικής συγκυρίας. Δυστυχώς, χώρα στην τύχη δύσκολα
µπορεί να σταθεί στην πολύπλοκη παγκόσµια οικονοµική πραγ-
µατικότητα. 

Σας ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Δανέλλη, για τη συντοµία. 
Προχωράµε µε τους δύο εναποµείναντες εγγεγραµµένους συ-

ναδέλφους του καταλόγου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, να ευχηθώ κατ’ αρχάς καλή επιτυχία σε όλα τα παιδιά
που συµµετέχουν στις πανελλαδικές εξετάσεις. 

Το ξεκίνηµα των πανελλαδικών εξετάσεων σηµαίνει ολοκλή-
ρωση µιας επίπονης, κοπιαστικής προσπάθειας πολλών ετών στα
θρανία. Είναι µια ξεχωριστή στιγµή για τους µαθητές και τις µα-
θήτριες. Ωστόσο, το ίδιο θα έλεγα ότι είναι και για τις οικογένειές
τους, οι οποίες στήριξαν τον αγώνα τους, όπως και για τους εκ-
παιδευτικούς. Να ευχηθώ, λοιπόν, καλή δύναµη και καλά αποτε-
λέσµατα. Άλλωστε οι πανελλαδικές εξετάσεις είναι η πρώτη
µάχη, δεν είναι η τελευταία. Αυτό είναι το µήνυµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση διεξάγε-
ται σε ένα ταραγµένο διεθνές περιβάλλον. Τα ελληνικά µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης παρουσιάζουν την κατάσταση έκρυθµη στο
Κατάρ. Παρακολουθούµε µε αγωνία πώς θα εξελιχθεί η αποµό-
νωση που αποφάσισαν να επιβάλουν οι αραβικές χώρες του Περ-
σικού Κόλπου σε ένα από τα πλουσιότερα κράτη του κόσµου. 

Την ίδια στιγµή οι δηλώσεις της Κριστίν Λαγκάρντ για τη στάση
του ΔΝΤ φανερώνουν πάλι το παιχνίδι των θεσµών απέναντι στην
πατρίδα µας, ένα παιχνίδι στο οποίο πότε τον ρόλο του κακού
αναλαµβάνουν οι θεσµικοί εταίροι, πότε Ευρωπαίοι εταίροι και
πιστωτές και πότε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Τώρα οι κακοί
ποιοι είναι; Οι Ευρωπαίοι θεσµικοί εταίροι.

Ωστόσο, δηµιουργείται ένα αίσθηµα κοινό: Θέλουν να βγει η
Ελλάδα, η χώρα µας, από την κρίση; Θέλουν οι θεσµοί να βγει η
χώρα µας από την κρίση; Αυτή είναι µια ερώτηση που πρέπει να
απευθυνθεί σε κάθε Έλληνα και Ελληνίδα. Η απάντηση από την
Κυβέρνηση ποια είναι; Καµµία. Διότι η ελληνική Κυβέρνηση δεν
έχει σταθερή, συγκροτηµένη και υπεύθυνη άποψη. Δεν έχει µια
σταθερή διαπραγµατευτική γραµµή.

Αντί η Κυβέρνηση να αξιοποιήσει την απόφαση του Eurogroup
του 2012 για το χρέος, πριµοδότησε τις ευρωπαϊκές τράπεζες
µε 6 δισεκατοµµύρια, µε κέρδη, δηλαδή, των ελληνικών οµολό-
γων. Το αποτέλεσµα σήµερα είναι ένα, η Κυβέρνηση να έχει βγει
σε ζητιανιά, απαιτώντας: «δώστε ό,τι προαιρείστε». Μόνο που
αυτό δεν αποτελεί στρατηγική ούτε σοβαρή πρόταση της πατρί-
δας µας.

Επιτρέπετε, κύριοι της Κυβέρνησης, στους πιστωτές να αντι-
µετωπίζουν τη χώρα µας στις συνεδριάσεις του Eurogroup ως
πειραµατόζωο, ως έναν φτωχό συγγενή. Ωστόσο, λύση καµµιά.
Η αξιολόγηση ακόµη είναι ανοικτή και η Κυβέρνηση εσωτερικά
πανηγυρίζει, επιχειρώντας βέβαια να περάσει στα µαλακά το τέ-
ταρτο µνηµόνιο που υπέγραψε, και εξωτερικά παρακαλεί για τη
ρύθµιση του χρέους, χωρίς βέβαια κανένα, µα κανένα αποτέλε-
σµα, διότι δεν υπάρχει καµµία εθνική στρατηγική, καµµία τακτική
από µέρους της.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πολύ φοβάµαι ότι βρισκόµαστε σε ένα
διαρκές µνηµόνιο. Η χώρα βέβαια οδηγείται από τα λάθη της Κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ σε επιτροπεία για πολλά χρόνια. Είναι
δυόµισι χρόνια στην εξουσία η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, η µα-
κροβιότερη κυβέρνηση εντός κρίσης, και κανένα αποτέλεσµα.
Δυστυχώς, αντί να βελτιώνονται οι συνθήκες στην πραγµατική
οικονοµία, χειροτερεύουν, διότι, ενώ προσχώρησε ο πρότερα αν-
τιµνηµονιακός ΣΥΡΙΖΑ στη στρατηγική των δήθεν µνηµονιακών,
δεν κατάφερε να συγκροτήσει ένα εθνικό πρόγραµµα πολιτικών
και δράσεων µε χρονοδιάγραµµα και στόχους, ώστε να βγει η
χώρα µας από το αδιέξοδο της κρίσης.

Αντί να χτίσετε πάνω σε ένα τεράστιο έργο των κυβερνήσεων
ΠΑΣΟΚ των προηγούµενων δεκαετιών, στις µεταρρυθµίσεις που
έγιναν στην παιδεία, στην υγεία, στην τοπική αυτοδιοίκηση, στην
αγορά εργασίας, προτιµήσατε, κύριοι της Κυβέρνησης, να πο-
ρευτείτε µε γνώµονα τη διάλυση της χώρας και µε ένα αφήγηµα
καθαρά ανέξοδων -θα έλεγα- υποσχέσεων.

Υποσχεθήκατε, κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης, πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση του τόπου. Υποσχεθήκατε ανάπτυξη.

Τι καταφέρατε; Καταφέρατε να φέρετε µια παραγωγική αποσύν-
θεση µε την υπέρµετρη φορολογία στους αγρότες. 

Υποσχεθήκατε εθνική κυριαρχία, αλλά σχεδιάσατε ένα υπερ-
ταµείο για ενενήντα εννέα χρόνια και υποθηκεύσατε πραγµατικά
την περιουσία του δηµοσίου για ενενήντα εννέα χρόνια. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, θα πρέπει να αναλογιστείτε δυόµισι
χρόνια τι κάνατε. Η απάντηση είναι µια: Εµπορευτήκατε την ελ-
πίδα του ελληνικού λαού, την ελπίδα που υποσχεθήκατε τον Γε-
νάρη του 2015 και τον Σεπτέµβρη του 2015, την αξιοπρέπεια του
Έλληνα, την ελπίδα της νέας γενιάς. Και στα δύο ουσιαστικά χά-
σατε. Με το brain drain η νέα γενιά µάς άφησε για την Ευρώπη.
Στόχος και στοίχηµα για όλους µας θα πρέπει να είναι ένα: να
γυρίσουν αυτά τα νιάτα, τα νιάτα της γνώσης, και πάλι στην Ελ-
λάδα, να προσφέρουν στη χώρα, γιατί πραγµατικά η χώρα χρει-
άζεται ανθρώπους µε γνώση, µε δύναµη, µε πείσµα, µε θέληση
για να πετύχουν, για την επόµενη µέρα, τους στόχους της πατρί-
δας. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, πραγµατικά σήµερα κυριαρχεί παντού
απελπισία. Κυριαρχεί η απόγνωση, κυριαρχεί η κατήφεια. Είστε
υποχρεωµένοι να ξαναδώσετε το χαµόγελο στον Έλληνα πολίτη,
να ξαναποκτήσει ο Έλληνας και η Ελληνίδα ελπίδα και αισιοδο-
ξία. 

Κυρίες και κύριοι, το παιχνίδι των θεσµών θέλει σοβαρό αντί-
παλο, θέλει εθνικό σχέδιο, εθνική συνεννόηση. Όσο δεν µπορούν
κάποιοι να συναινέσουν σε αυτό και να δώσουν στην πατρίδα µας
τη δύναµη να κάνει τα τολµηρά βήµατα µπροστά, τόσο η χώρα
µας θα µένει πίσω. Είναι ώρα να προτάξουµε τη συναίνεση, τη
σύνεση, τη συνεννόηση, για να βγάλουµε τη χώρα από την κρίση.
Δεν µπορεί άλλο το µέλλον της χώρας να γίνεται πεδίο κοµµατι-
κών αντιπαραθέσεων. Η κρίση πρέπει να αποτελέσει παρελθόν
για την Ελλάδα. Η κρίση έχει µια απάντηση: ανάπτυξη. Ας βοη-
θήσουµε, λοιπόν, όλοι. Χρειάζεται εθνική οµοψυχία, συλλογικό-
τητα, συνευθύνη και όχι ψέµα.

Είπατε, κυρία Υπουργέ, ότι θα µειώσετε τα διόδια και ότι θα
υπάρχει αναλογικό κόστος. Σήµερα τι κάνατε; Καταφέρατε να
φορτώσετε στην πλάτη του ελληνικού λαού, των Ελλήνων πολι-
τών άλλα τριάντα οκτώ διόδια, άλλα τριάντα οκτώ ταµεία προς
όφελος της κοινωνικής πολιτικής που εσείς προτάσσετε.

Ας κάνουµε, λοιπόν, όλοι τους εγωισµούς µας ένα βήµα πίσω
και ας βάλουµε µπροστά το µέλλον της πατρίδος µας, το µέλλον
της νέας γενιάς. Το οφείλουµε, λοιπόν, στις επόµενες γενιές, στα
παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με τον κ. Θεόδωρο

Παπαθεοδώρου κλείνει ο κατάλογος των εγγεγραµµένων συνα-
δέλφων. Στη συνέχεια θα µιλήσει η κυρία Υπουργός και οι ενα-
ποµείναντες Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Η κυρία Υπουργός
θα πει και ποια από τις τρεις βουλευτικές τροπολογίες θα κάνει
αποδεκτή.

Ορίστε, κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, νοµίζω ότι υπάρχει ένα ερώτηµα

σήµερα, το οποίο έχει επανέλθει αρκετές φορές: Γιατί για ένα
τέτοιο σχέδιο νόµου υπάρχει τόσο µικρή συµµετοχή από την
πλευρά της κυβερνητικής πλειοψηφίας και στη συζήτηση, αλλά
και στους προβληµατισµούς των άλλων Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων και κυρίως της Αντιπολίτευσης;

Νοµίζω ότι η σχέση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεταξύ της
Κυβέρνησης και της κυβερνητικής πλειοψηφίας παρουσιάζει
πλέον µεγάλο ενδιαφέρον. Εάν είναι έτσι όπως τα λέτε τα πράγ-
µατα, δηλαδή µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν υπάρχουν προ-
απαιτούµενα, τότε το ερώτηµα που θα πρέπει να απαντήσετε
είναι: Γιατί δεν υπήρξε καµµία διαβούλευση; Γιατί το φέρνετε µε
τη διαδικασία του επείγοντος; Επειδή έτσι έρχονται όλα τα νο-
µοσχέδια, µε την εξαιρετική διαδικασία, το ερώτηµα είναι ποια
είναι η πολιτική που εσείς εξυπηρετείτε µε αυτόν τον τρόπο νο-
µοθέτησης.

Το δεύτερο -αυτό που βλέπουµε εµείς τουλάχιστον- είναι ότι
ψηφίζετε µε κεκτηµένη ταχύτητα και µε τη διαδικασία του επεί-
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γοντος είτε υπάρχει λόγος είτε δεν υπάρχει, είτε υπάρχει αφή-
γηµα είτε δεν υπάρχει αφήγηµα, τα πάντα και χωρίς να υπάρχει
καµµία πολιτική στόχευση, καµµία πολιτική εξήγηση.

Τι σας έλεγε πριν από λίγες µέρες εδώ στην Αίθουσα αυτή,
από το Βήµα αυτό ο Πρωθυπουργός; Ψηφίστε τα δυσβάστακτα
µέτρα, τα οποία επιβαρύνουν τον ελληνικό λαό µέχρι το 2021 -
2022, γιατί µε αυτή τη θυσία θα διαπραγµατευθούµε τη διευθέ-
τηση του χρέους. 

Όταν στο προηγούµενο Eurogroup απέτυχε παταγωδώς η δια-
πραγµάτευση της Κυβέρνησης, εφευρέθηκε τότε νέο αφήγηµα:
Δεν έχει σηµασία, δεν είναι το µείζον το χρέος. Τα µέτρα ψηφί-
στηκαν, λέει ο Πρωθυπουργός, για να ενταχθεί η χώρα στην πο-
σοτική χαλάρωση. 

Όταν ήρθε η αρνητική απάντηση από τον κ. Ντράγκι, άλλαξε
και πάλι το αφήγηµα µέσα σε δύο µέρες. Καινούργια αναδί-
πλωση: Τα µέτρα ψηφίστηκαν και ψηφίζονται και σήµερα όσα
έλειπαν όχι πια για τη διευθέτηση του χρέους ούτε για την πο-
σοτική χαλάρωση, αλλά για την έξοδο της χώρας στις αγορές.

Σήµερα µε τη διαδικασία του επείγοντος συνεχίζετε χωρίς
στόχο, χωρίς σχέδιο, σε απόλυτη σύγχυση στρατηγικής, έχοντας
εγκαταλείψει τις αξιώσεις για την ένταξη στο QE και υποστηρί-
ζοντας το ασαφές, ότι θέλει η χώρα καθαρό δρόµο για την έξοδο
στις αγορές. Παίζετε διαδοχικά µε το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο, µε τον Σόιµπλε, χωρίς πολιτική γραµµή και τελικά η χώρα
έχασε σε όλα τα σηµεία µέχρι σήµερα.

Ας δούµε, όµως, τι σχέση έχει αυτό το νοµοσχέδιο είτε µε το
κλείσιµο της αξιολόγησης είτε µε τα περίφηµα προαπαιτούµενα,
τα οποία δεν έχετε καταθέσει µέχρι σήµερα στη Βουλή.

Με τις διατάξεις του δεύτερου κεφαλαίου του σχεδίου νόµου
γεννιούνται πάρα πολλά ερωτήµατα. Θέλετε να παραδώσετε κα-
θαρά από φορολογικά βάρη και από εκκρεµότητες τα ακίνητα
που θα µεταβιβαστούν στο υπερταµείο, άρθρο 10. Σας ρωτάµε,
λοιπόν: Μήπως µε τη διάταξη αυτή, εκτός από τη διαγραφή των
φορολογικών βαρών υπάρχει και απαλλαγή των υπευθύνων για
τις φορολογικές παραβάσεις; Για φορολογικές παραβάσεις, όχι
για βάρη. Αργήσατε δυο χρόνια να το καταλάβετε κι έρχεστε
τώρα να ρυθµίσετε το κανονιστικό πλαίσιο για τα πρόστιµα της
µη έκδοσης φορολογικών στοιχείων για τις κατηγορίες επιχειρή-
σεων που δεν υπόκεινται στον ΦΠΑ, στο άρθρο 12. Καλή η προ-
σπάθεια, αλλά για µια ακόµα φορά ο κίνδυνος της µεγάλης
φοροδιαφυγής είναι ορατός, αφού κάποιος που δεν θα εκδώσει
φορολογικά στοιχεία για 5.000 ευρώ, για παράδειγµα, θα πλη-
ρώνει πρόστιµο 500 ευρώ για απλογραφικά βιβλία ή 1.000 ευρώ
για διπλογραφικά. Σκεφθήκατε ότι µε αυτόν τον τρόπο είναι ορ-
θολογικό να µειώσουµε τη φοροδιαφυγή, όταν κάποιος έχει
προσδοκία κέρδους τόσο πολύ µεγάλη; 

Με το άρθρο 13 αναστέλλεται για το 2016 έως το 2018 ο συµ-
πληρωµατικός ΕΝΦΙΑ για τα αγροτεµάχια. Η αναστολή είναι θε-
τική. Εγγυάστε, όµως, ότι στο µέλλον δεν θα βρεθούµε πάλι προ
εκπλήξεων, αφού πλέον όλοι σε αυτή την Αίθουσα γνωρίζουν τη
διαπραγµατευτική ανικανότητα και αστοχία της Κυβέρνησης,
όπως έχει καταδειχθεί όλο αυτό το διάστηµα; 

Όποια µέτρα κι αν ψηφίσετε, τον µόνο ρόλο που έχει αναλάβει
αυτή η Κυβέρνηση είναι ο ρόλος του θεατή, του θεατή των εξε-
λίξεων και θεατή των αρνητικών επιπτώσεων στην ελληνική οικο-
νοµία και στην ελληνική κοινωνία. 

Σήµερα µαθαίνουµε ότι το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο θα
µπορούσε να συµµετάσχει στο ελληνικό πρόγραµµα χωρίς χρη-
µατοδότηση και η συζήτηση για το χρέος θα αναβληθεί για αρ-
γότερα, µετά το 2018, δηλαδή, αυτό που εσείς απορρίψατε στις
22 Μαΐου, που η Κυβέρνηση απέρριψε στις 22 Μαΐου. 

Γνωρίζετε ότι σε αυτό το πλαίσιο διαπραγµάτευσης τελειώνει,
δυστυχώς, και η συζήτηση για την ένταξη της χώρας στην ποσο-
τική χαλάρωση. Τι κάνει η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός ενώ-
πιον αυτών των εξελίξεων; Τι κάνει; Επιλέγει σήµερα να
ενηµερώσει την Πολιτική Γραµµατεία του ΣΥΡΙΖΑ, για να κάµψει
τις αντιδράσεις εσωκοµµατικής αµφισβήτησης των «53» ή όπως
αλλιώς θέλετε να τους πείτε. 

Το πρόβληµα της Ελλάδας είναι αυτό και το πρόβληµα της Ελ-
λάδας είναι από το 2015 το ίδιο. Το πρόβληµα της Ελλάδας λέ-
γεται ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ, µια Κυβέρνηση η οποία έχει εγκλωβίσει

τη χώρα σε µια διαρκή υποχώρηση, σε µια διαρκή υπονόµευση
των συµφερόντων της. Αυτό είναι το πρόβληµα και αυτό το πρό-
βληµα πρέπει να λήξει, για να δει η χώρα καλύτερες ηµέρες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η Υφυ-

πουργός Οικονοµικών κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να ανα-

φερθώ σε κάποια γενικά ζητήµατα που µπήκαν από συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης. 

Όσον αφορά τον κ. Σταϊκούρα, το χρέος δεν το δηµιούργησε
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, το παραλάβαµε από εσάς, από τις
κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας που κακοδιοικήσατε
τη χώρα είτε χωριστά είτε συγκυβερνώντας. Εσείς µοιράζατε
προβλέψεις για ανάπτυξη και πλεονάσµατα, εµείς µιλάµε για
πραγµατικά αποτελέσµατα, για πραγµατικούς αριθµούς. 

Η επιχειρηµατολογία σας στηρίζεται µόνο σε προβλέψεις, δη-
λαδή στη φαντασία και στους ευσεβείς πόθους. Έρχεται η ΕΛ-
ΣΤΑΤ και αλλάζει τις προσδοκίες σας. Αυτή τη στιγµή η
Κυβέρνηση αγωνίζεται για µια λύση στο χρέος. Έχουµε κάνει το
δικό µας µέρος της συµφωνίας και οι θεσµοί οφείλουν να απο-
δώσουν το δικό τους µέρος. Ας πάρετε επιτέλους κι εσείς µια ξε-
κάθαρη θέση σε αυτή τη διαπραγµάτευση, πείτε την άποψη σας
για το τι πρέπει να γίνει µε το χρέος.

Όσον αφορά τον κ. Λοβέρδο, επαναλαµβάνετε κύριε Λοβέρδο
συνέχεια αυτάρεσκα τη φράση «ακυβέρνητη πολιτεία». Σας αρέ-
σει µάλλον σαν σλόγκαν και θέλετε να το λέτε και να το ακούτε.
Ή µήπως ιστορικά θέλετε να µας παραπέµψετε στις «Ακυβέρνη-
τες Πολιτείες» του Στρατή Τσίρκα; Δεν ξέρω ποια είναι η πρό-
θεσή σας. 

Κάποτε λέγατε ένα άλλο σλόγκαν, «Ισχυρή Ελλάδα», αλλά κυ-
βερνήσατε για δεκαετίες εναλλάξ ή παρέα µε τη Νέα Δηµοκρατία
και µας παραδώσατε σήµερα ένα τεράστιο χρέος και µια χώρα
σε επιτροπεία. 

Θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο. Συζητούµε και ψηφίζουµε την
ενσωµάτωση της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την υπο-
χρεωτική αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών στον τοµέα της φο-
ρολογίας, καθώς και µια σειρά άλλων διατάξεων που περιλαµβά-
νονται στο δεύτερο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου.

Το πρόβληµα της διασυνοριακής φορολογικής απάτης και φο-
ροδιαφυγής γιγαντώθηκε στα χρόνια της παγκοσµιοποίησης. Ερ-
γαλεία φοροδιαφυγής που πρώτα ήταν διαθέσιµα µόνο σε
µεγάλους πολυεθνικούς οµίλους που µπορούσαν να πληρώνουν
πανάκριβες υπηρεσίες φοροτεχνικών συµβούλων, έχουν κατα-
στεί πλέον διαθέσιµα και στις πιο µικρές επιχειρήσεις ή στους
επαγγελµατίες. Αυτό δυσκολεύει ιδιαίτερα το έργο της φορολο-
γικής διοίκησης, καθώς την υποχρεώνει να δεσµεύει πολλούς
φόρους και δυνάµεις σε αυτή την κατεύθυνση. 

Η αντιµετώπιση της διασυνοριακής φορολογικής απάτης και
φοροδιαφυγής δεν είναι ένα πρόβληµα που µπορούµε να το αν-
τιµετωπίσουµε χρησιµοποιώντας µόνο την εθνική νοµοθεσία,
ούτε καν τη σύναψη διµερών συµφωνιών. Είναι ένα ζήτηµα που
πρέπει να αντιµετωπιστεί σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και
ακόµη ευρύτερα. 

Πράγµατι, τα τελευταία χρόνια έχουν κινητοποιηθεί οι ευρω-
παϊκές κυβερνήσεις και τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αλλά και διεθνείς οργανισµοί όπως ο ΟΟΣΑ, στο πλαίσιο του
οποίου γίνονται συµφωνίες ανταλλαγής φορολογικών πληροφο-
ριών και λοιπά.

Η Κυβέρνησή µας θέλει να γίνουν πολύ περισσότερα πράγ-
µατα και τα διεκδικούµε σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Ωστόσο, συχνά
αισθανόµαστε ότι η στάση ορισµένων ευρωπαϊκών κυβερνήσεων,
ορισµένων εταίρων µας, είναι υποκριτική. Από τη µία στα λόγια
στηρίζουν την προσπάθειά µας κατά της φοροδιαφυγής και
συχνά υπερθεµατίζουν και µας ζητούν να κάνουµε περισσότερα
και από την άλλη ακολουθούν πολιτικές φορολογικού ανταγωνι-
σµού, ακόµα και πολιτικές που ενθαρρύνουν τη φορολογική
απάτη εις βάρος των άλλων χωρών, προκειµένου να ενισχύσουν
κοντόφθαλµα τις δικές τους επιχειρήσεις ή τα δικά τους δηµόσια
έσοδα. Τα παραδείγµατα είναι πολλά, αλλά επιτρέψτε µου να µην
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αναφερθώ συγκεκριµένα αυτή τη στιγµή. 
Η ευρωπαϊκή οδηγία που επικαιροποιούµε και ενσωµατώνουµε

σήµερα είναι προς αυτή την κατεύθυνση. Δεν είναι, όµως, πανά-
κεια, δεν είναι αρκετή. Είναι πάντως ένα σηµαντικό βήµα. Αντι-
µετωπίζονται ζητήµατα σχετικά µε την ενδοοµιλική τιµολόγηση,
µια βασική τεχνική φοροδιαφυγής, και οργανώνεται ένα κεντρικό
ευρετήριο σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ώστε να µπορεί να γίνεται σω-
στότερα η ανταλλαγή των σχετικών πληροφοριών. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου αντιµετωπίζονται µια
σειρά από φορολογικά και άλλα θέµατα. 

Σχετικά µε το άρθρο 7, ο κ. Κεγκέρογλου αναφέρθηκε στις πω-
λήσεις σε διάφορες κοινωφελείς υπηρεσίες, όπως για επισιτιστι-
κούς σκοπούς κ.λπ.. Στο άρθρο 7 δεν µιλάµε για πωλήσεις
προϊόντων που απαλλάσσονται από τον ΦΠΑ, όπως είναι η περί-
πτωση των παιδιών ΑΜΕΑ. Μιλάµε για δωρεές, µόνο για δωρεές
τροφίµων για την κάλυψη αναγκών µαθητών της πρωτοβάθµιας
και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και ενισχύεται η συµµε-
τοχή των επιχειρήσεων στην προσπάθεια περιορισµού της επι-
σιτιστικής κρίσης.

Επίσης, τροποποιείται ο κώδικας του ΦΠΑ µε τρόπο που διευ-
κολύνει τους αγρότες, οι οποίοι διακινούν τα προϊόντα τους
µέσω άλλων, είτε είναι έµποροι αυτοί είτε είναι συνεταιρισµοί -
όπως έχω πει και στην επιτροπή- ώστε να γίνεται ταχύτερα η εκ-
καθάριση του ΦΠΑ προς όφελος των αγροτών. 

Με τη ρύθµιση του άρθρου 8 επικαιροποιούνται και απλοποι-
ούνται οι διαδικασίες για τη διαχείριση των κατασχεµένων υλι-
κών, ώστε να περιοριστεί το κόστος φύλαξής τους και η απώλεια
της αξίας τους. 

Εδώ έχουµε κάποια ζητήµατα. Αναφερθήκαµε στην τοιχοκόλ-
ληση. Αφορά µικρά περιφερειακά τελωνεία. Για τη διασύνδεση
απαιτείται ηλεκτρονική εφαρµογή. Μόλις ετοιµαστεί, θα τη χρη-
σιµοποιήσουν όλα τα τελωνεία της χώρας. Δεν αφορά τη δυνα-
τότητα σύνδεσης µε το ίντερνετ, που ακούστηκε από κάποιον
συνάδελφο της Αντιπολίτευσης. Δεν υπάρχει προς το παρόν ηλε-
κτρονική εφαρµογή. Δεν βρήκαµε από εσάς, κύριε συνάδελφε
της Αντιπολίτευσης, ηλεκτρονική εφαρµογή. Τώρα τη φτιά-
χνουµε την ηλεκτρονική εφαρµογή. 

Το µόνο που κάνουµε στο συγκεκριµένο άρθρο είναι ότι επα-
ναλαµβάνουµε και προσθέτουµε την αναφορά στο άρθρο 177,
το οποίο και αλλάζουµε. Αφορά τις διαδικασίες του ΟΔΔΥ. Δεν
αφορά τα υπόλοιπα.

Με το άρθρο 12 ρυθµίζονται µια σειρά από ζητήµατα που
έχουν σχέση µε τη λειτουργία της ΑΑΔΕ, όπως είναι η προστασία
των φορολογούµενων από µεταγενέστερη ερµηνευτική εγκύκλιο
αλλά και ζητήµατα παροχής πληροφόρησης στις ελεγκτικές
αρχές. 

Επιπλέον, ορίζονται πρόστιµα για τη µη έκδοση ή την ανακριβή
έκδοση ή λήψη παραστατικών για πράξεις που δεν επιβαρύνον-
ται µε ΦΠΑ όπως γιατροί, φροντιστήρια, ιδιωτικά εκπαιδευτήρια
κ.λπ., καθώς και για τη διακίνηση αγαθών χωρίς την ύπαρξη πα-
ραστατικών διακίνησης. 

Εδώ πέρα αξίζει τον κόπο να αναφερθούµε στα πρόστιµα και
στο τι ισχύει. Το πρόστιµο των 250 και των 500 ευρώ, κύριοι συ-
νάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που σας φαίνεται
πάρα πολύ υψηλό, είναι το ελάχιστο πρόστιµο ανά φορολογικό
έλεγχο, ανεξαρτήτως του αριθµού των αποδείξεων που δεν
έχουν εκδοθεί. Γι’ αυτό και στη συγκεκριµένη περίπτωση τώρα
έχουµε 100, 500 ή 1.000 ευρώ, ανάλογα µε το είδος της παρά-
βασης, για τις περιπτώσεις που δεν υπάρχει ΦΠΑ.

Με το άρθρο 13 ρυθµίζονται θέµατα φορολογίας κατοχής ακι-
νήτων, όπως είναι η ευθύνη του σύνδικου πτώχευσης, η ανα-
στολή της επιβολής συµπληρωµατικού φόρου για τα αγροτε-
µάχια για τα έτη 2016, 2017 και 2018, καθώς και ζητήµατα που
έχουν σχέση µε τη χορήγηση πιστοποιητικού για ακίνητα που
ανήκουν σε πτωχευµένη οντότητα ή κατά την αποδοχή κληρονο-
µιάς. Στόχος αυτών των διατάξεων είναι η διευκόλυνση των συ-
ναλλαγών σε όφελος τόσο του φορολογούµενου όσο και της
φορολογικής διοίκησης. 

Με το άρθρο 16 εναρµονίζεται προγενέστερη νοµοθεσία µε
την ισχύουσα, σε µια προσπάθεια αποσυµφόρησης των δικαστη-
ρίων. Επειδή, όµως, είδαµε ότι υπάρχουν ζητήµατα από την Αξιω-

µατική Αντιπολίτευση, αλλά και από την υπόλοιπη Αντιπολίτευση,
αποσύρουµε το συγκεκριµένο άρθρο, το οποίο θα φέρουµε σε
επόµενη διάταξη, λαµβάνοντας υπ’ όψιν µας και τις παρατηρή-
σεις που έχουν γίνει, γιατί δεν θέλουµε να αφήσουµε καµµία
λάθος ερµηνεία που υπάρχει από τους συναδέλφους της Αντι-
πολίτευσης.

Με το άρθρο 17 επιλύεται, επίσης, ένα πρόβληµα αντίφασης
της νοµοθεσίας στο θέµα της βεβαίωσης ηλεκτροδότησης ακι-
νήτων, ώστε να ισχύει για τα ακίνητα που έχουν άδειες ανέγερ-
σης µέχρι το τέλος του 1994, ό,τι ισχύει και γι’ αυτά που την
απέκτησαν από το 1995 και µετά. 

Με τη ρύθµιση του άρθρου 18 αίρεται η παλιά απαγόρευση
της συστέγασης και συλλειτουργίας των ζυθοποιείων µε µονάδες
παραγωγής ποτών από ζύµωση -όπως για παράδειγµα είναι ο µη-
λίτης, που είναι το πιο γνωστό από τα ποτά από ζύµωση- και µε
µονάδες παραγωγής µη αλκοολούχων ποτών και εµφιαλωµένου
νερού.

Με τον τρόπο αυτό ικανοποιείται ένα πάγιο αίτηµα της ελληνι-
κής αγοράς και δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για την ενί-
σχυση της εγχώριας παραγωγής, κυρίως µηλίτη, αλλά και άλλων
ποτών, µε αναµενόµενα σηµαντικά θετικά αποτελέσµατα σε δη-
µοσιονοµικό, αλλά και κοινωνικό επίπεδο, µια και τα συγκεκρι-
µένα ποτά εισάγονται αυτή τη στιγµή στη χώρα µας. 

Στόχος µας είναι ένα µεγάλο µέρος εισαγωγών να αντικατα-
σταθεί από την εσωτερική παραγωγή και µε αυτόν τον τρόπο να
εισέλθουν στα ταµεία της χώρας έσοδα, τα οποία θα συνδρά-
µουν στην οικονοµική πολιτική της Ελλάδας, ιδιαίτερα στη σύγ-
χρονη δηµοσιονοµική συγκυρία.

Με τα άρθρα 23 έως 25 παραχωρούνται κτήρια του δηµοσίου
που λόγω της µακρόχρονης αχρηστίας τους δεν συντηρούνται
και αυτή τη στιγµή είναι έτοιµα για να παραχωρηθούν στους δή-
µους που τα έχουν ζητήσει, προκειµένου να καλυφθούν οι επι-
τακτικές στεγαστικές ανάγκες διαφόρων υπηρεσιών τους. 

Επίσης, εξετάζονται από το Υπουργείο κι άλλες περιπτώσεις
για παραχώρηση δηµόσιας περιουσίας. Είναι αυτή η «παραχω-
ρηµένη δηµόσια περιουσία που έχει πάει στο υπερταµείο και δεν
µπορούµε να την κάνουµε τίποτα κι αναγκαζόµαστε να φέρουµε
βουλευτικές τροπολογίες», όπως είπε κάποιος συνάδελφος. 

Κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν είναι η δηµόσια περιουσία στο
υπερταµείο. Δεν διαχειρίζεται τη δηµόσια περιουσία το υπερτα-
µείο. Συγκεκριµένα είναι αυτά που διαχειρίζεται το υπερταµείο,
και το έχουµε πει και σε προηγούµενες συνεδριάσεις. Τα συγκε-
κριµένα είναι δηµόσια περιουσία, η οποία ανήκει στο Υπουργείο
Οικονοµικών και προκειµένου να χρησιµοποιηθούν αυτά και να
συντηρηθούν στις δύσκολες εποχές, παραχωρούνται στους δή-
µους.

Στον Δήµο Αγράφων του Νοµού Ευρυτανίας παραχωρείται η
κυριότητα δηµοσίου ακινήτου για την κάλυψη των στεγαστικών
αναγκών και υπηρεσιών του δήµου. Στον Δήµο Χερσονήσου του
Νοµού Ηρακλείου παραχωρείται η κυριότητα δηµοσίου ακινήτου
για την κάλυψη στεγαστικών αναγκών των υπηρεσιών του δήµου.
Στον Δήµο Οιχαλίας του Νοµού Μεσσηνίας παραχωρείται η κυ-
ριότητα δηµοσίου ακινήτου για πολιτιστικούς σκοπούς του
δήµου. Στον Δήµο Ιθάκης του Νοµού Κεφαλληνίας παραχωρείται
η κυριότητα δηµοσίου ακινήτου για πολιτιστικούς σκοπούς, για
στέγαση του Οδυσσειακού Κέντρου του δήµου. Στον Δήµο Νέ-
στου του Νοµού Καβάλας παραχωρείται η κυριότητα δηµοσίου
ακινήτου για πολιτιστικούς σκοπούς, για στέγαση δηµοτικής βι-
βλιοθήκης. Στο Υπουργείο Εσωτερικών παραχωρείται η κυριό-
τητα δηµοσίου ακινήτου για την κάλυψη στεγαστικών αναγκών
του αστυνοµικού τµήµατος Μηλεών Πηλίου. 

Επίσης, για την κάλυψη στεγαστικών αναγκών του παιδικού
σταθµού Σπετσών υπό τον όρο στέγασης και του πολυδύναµου
ιατρείου Σπετσών και µε πρόβλεψη κάλυψης των δαπανών για
τις απαραίτητες εργασίες στα κτίσµατα από τον προϋπολογισµό
του δήµου, παραχωρείται η κυριότητα δηµοσίου ακινήτου. Επί-
σης, για τη Ροδιακή Έπαυλη τα ανέφερε πάρα πολύ αναλυτικά
ο κ. Γάκης και δεν χρειάζεται να το επαναλάβω. Με όλες αυτές
τις διατάξεις παραχωρείται δηµόσια περιουσία στους δήµους.

Εδώ θα ήθελα να αναφέρω πάλι, απαντώντας στην ερώτηση
του κ. Αµυρά, αυτό που είπα και στην επιτροπή. Όλα αυτά πα-
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ραχωρούνται στους δήµους µετά από αίτηση που γίνεται και µε
κάποια µελέτη που προωθείται στη δηµόσια περιουσία για το
πώς θα αξιοποιήσουν οι δήµοι τα συγκεκριµένα ακίνητα. Από κει
και πέρα γίνονται οι αναγκαίες ενέργειες από τις υπηρεσίες και
η πρόταση για το εάν κρίνεται απαραίτητη η απόδοση προς τους
δήµους.

Από την άλλη, υπάρχει η διαβεβαίωση και η ρύθµιση του δη-
µοσίου ότι εάν µέσα στην πενταετία δεν κάνουν τις απαραίτητες
ενέργειες οι δήµοι ή δεν τα χρησιµοποιούν για τον σκοπό για τον
οποίο παραχωρούνται, επανέρχονται στο δηµόσιο. Νοµίζουµε ότι
µε αυτόν τον τρόπο αξιοποιείται καλύτερα η δηµόσια περιουσία
και έχει την αναλογία που της ανήκει και την αξιοποίηση που της
πρέπει. 

Με το άρθρο 26 προτείνεται ρύθµιση που θεσπίζει κατά πα-
ρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων µε απόφαση του Υπουργού
Οικονοµικών, µε τη σύµφωνη πάντα γνώµη του διοικητικού συµ-
βουλίου της Επιτροπής Ολυµπίων και Κληροδοτηµάτων, η δω-
ρεάν παραχώρηση σε υπηρεσίες του υποτοµέα της κεντρικής
κυβέρνησης του µητρώου φορέων γενικής κυβέρνησης αιθου-
σών του Ζαππείου Μεγάρου και εκτάσεων της επιτροπής για τη
διοργάνωση µε δαπάνες τους ιδιαίτερης εθνικής σηµασίας εκ-
θέσεων, εκπαιδευτικών πολιτιστικών και αθλητικών εκδηλώσεων,
συνεδρίων, εορτών και άλλων συναφών εκδηλώσεων. Δεν είναι
αντίθετες µε την κληρονοµιά και τη διαθήκη που έχει αφήσει ο
διαθέτης Ζάππας. Οι ανωτέρω δωρεάν παραχωρήσεις δεν δύνα-
ται να υπερβαίνουν το συνολικό ποσό των 40.000 ευρώ ετησίως.
Οι εν γένει δυσµενείς οικονοµικές συνθήκες αιτιολογούν την πα-
ρέκκλιση και η διάταξη εναρµονίζεται πλήρως µε τον σκοπό του
ιδρύµατος. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση επέρχεται µεν απώλεια εσόδων
για την Επιτροπή Ολυµπίων και Κληροδοτηµάτων. Αναφέρω και
πάλι, για να µην δηµιουργούνται εντυπώσεις, ότι είναι 40.000
ευρώ ετησίως για όλα τα Υπουργεία τα οποία θα χρησιµοποι-
ήσουµε και όχι 40.000 για κάθε Υπουργείο. Όποιος διαβάσει
καλά τον νόµο, δίνει αυτή την ερµηνεία ακριβώς. Για την απώλεια
που επέρχεται για την Επιτροπή Ολυµπίων και Κληροδοτηµάτων
έχουµε σαν αντιστάθµισµα, όπως θεσπίζεται, την απαλλαγή της
από τον ΕΝΦΙΑ, που είναι γύρω στις 16.000 ευρώ ετησίως.

Όσον αφορά στις τροπολογίες, µε την τροπολογία που αφορά
τις ρυθµίσεις του ν.2971/2001 θεσπίζεται το δικαίωµα των ξενο-
δοχειακών εν γένει επιχειρήσεων κάµπινγκ ή κέντρων αναψυχής
ή ναυταθλητικών σωµατείων που εποπτεύονται από τη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού για απευθείας µίσθωση όµορων προς
την επιχείρησή τους και των κοινόχρηστων χώρων του αιγιαλού
ή της παραλίας του οποίου ζητούν τη χρήση τµήµατος ακινήτου
αρµοδιότητας ΕΤΑΔ. Με την προτεινόµενη τροπολογία επιτυγ-
χάνεται η ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας και διασφαλίζεται
το δηµόσιο συµφέρον µέσω εκµίσθωσης από την ΕΤΑΔ του ανα-
λογούντος τµήµατος ακινήτου αρµοδιότητάς της.

Περαιτέρω, διασφαλίζεται η συνέχεια του νοµικού πλαισίου και
η οµαλή και η αδιατάραχτη λειτουργία των επιχειρήσεων που
είναι όµορες σε αιγιαλό, όπου προβλέπεται ακίνητο αρµοδιότη-
τας της ΕΤΑΔ, καθώς και δρόµος οποιασδήποτε µορφής προς
όφελος της εθνικής τουριστικής οικονοµίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι τροπολογία είναι
αυτή, κυρία Υπουργέ;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Την έχω αναφέρει πριν, κύριε Πρόεδρε, απλά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, καλά κάνετε.
Απλά θέλω να τη δω εγώ εδώ µπροστά για την ψηφοφορία µετά.
Τι αριθµό είπατε ότι έχει αυτή η τροπολογία σχετικά µε τον αι-
γιαλό;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Γενικός αριθµός
1051.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ναι, είναι η µε αριθµό 1051, δεν το έχω σηµειώσει επάνω. Δεν
έχω και τον πίνακα µαζί µου, έχω µόνο τις βουλευτικές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, συνεχίστε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Όσον αφορά την τροπολογία µε αριθµό 1047 για το VDI, επειδή
ρωτήθηκε και από συνάδελφο της Αντιπολίτευσης, η παράταση

δίνεται µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου κατά κύριο λόγο γιατί είναι αί-
τηµα των φοροτεχνικών, λόγω της πίεσης που υπάρχει µε τις φο-
ρολογικές δηλώσεις, να µπορέσουν να έχουν τη δυνατότητα,
ολοκληρώνοντας τις φορολογικές δηλώσεις, να προχωρήσουν
και σε δηλώσεις για το VDI. Τα αποτελέσµατα που έχουµε µέχρι
τώρα είναι ικανοποιητικά. Δεν έχουµε τα τελικά της 31ης Μαΐου
για να είναι ανακοινώσιµα και να µπορούσα να σας τα πω σή-
µερα, αλλά µέχρι το σηµείο που είχαµε ήταν ικανοποιητικά. Από
κει και µετά και η όποια παράταση µέχρι 30 Σεπτεµβρίου θα
φέρει έσοδα στο κράτος.

Προχωρώ στην τροπολογία µε αριθµό 1053/173.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, για

όσες υπερασπίστηκαν οι συνάδελφοί σας, δεν χρειάζεται να µι-
λήσετε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε Πρόεδρε, επειδή δηµιουργήθηκε µια ασάφεια από συνα-
δέλφους της Αντιπολίτευσης, οφείλω να δώσω κάποιες εξηγή-
σεις πάνω στη συγκεκριµένη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Συνεχίστε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Για τον υπολογισµό της µείωσης του φόρου του κατά κύριο
επάγγελµα αγρότη µε τον νόµο που ψηφίσαµε, είναι απαραίτητη
προϋπόθεση να υπάρχει το αφορολόγητο στο 50% του εισοδή-
µατος. Σε αυτή την περίπτωση τα διάφορα εισοδήµατα εκτός του
αγροτικού εισοδήµατος που θα προσµετρώνται, δεν θα είναι τα
εισοδήµατα που είναι ασφαλισµένα στον ΟΓΑ, για να το πω έτσι
απλά και να το καταλάβουν και οι όποιοι αγρότες µας παρακο-
λουθούν. Δηλαδή, οι κατηγορίες που αναφέρονται στο άρθρο
αφορούν ό,τι έχει να κάνει µε ασφαλιστική εισφορά ΟΓΑ. Και οι
αµοιβές των µελών των συνεταιρισµών και τα εκατόν πενήντα
ηµεροµίσθια που είναι στα συσκευαστήρια και το εργόσηµο,
όπως και οι συνταξιούχοι του ΟΓΑ, έχουν να κάνουν µε την ιδιό-
τητα του αγρότη και αυτά δεν θα προσµετρώνται στο 50% του
εισοδήµατος, το οποίο θα είναι αποτρεπτικό για να δώσει στον
αγρότη το αφορολόγητο.

Κλείνοντας µε τις βουλευτικές τροπολογίες, από τις τέσσερις
βουλευτικές τροπολογίες θα κάνω αποδεκτή την τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1055 και ειδικό 175 των συναδέλφων κ.κ. Μπαλα-
ούρα, Μανιού και Μηταφίδη για την παραχώρηση κατά κυριό-
τητα κτηρίων του πρώην στρατοδικείου ΕΑΤ-ΕΣΑ προς την
Περιφέρεια Αττικής. 

Τις άλλες τρεις βουλευτικές τροπολογίες κάποια στιγµή θα τις
εξετάσουµε και θα δούµε εάν θα µπορέσουµε να τις κάνουµε
αποδεκτές. Για την πρώτη χρειάζεται έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους. Για τη δεύτερη του κ. Κουτσούκου για την
παραχώρηση ακινήτου στον Δήµο Ήλιδας, θα πρέπει να κάνει αί-
τηµα ο συγκεκριµένος δήµος πρώτα στη δηµόσια περιουσία και
να εξεταστεί από εκεί και µετά. Την τρίτη θα τη δούµε κάποια
άλλη στιγµή, όχι αυτή τη δεδοµένη χρονική στιγµή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν δώσω τον λόγο
στους εναποµείναντες Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, δίνω
τον λόγο στον συνάδελφο κ. Μπαλαούρα για τρία λεπτά, για να
παρουσιάσει την τροπολογία του µε αριθµό 1055. 

Κύριε Μπαλαούρα, θέλω διευκρίνιση, γιατί θα εξαρτηθεί και η
ψήφος µου ως Βουλευτού. Αναφέρεστε σε τέσσερα κτήρια, ενώ
µετά µιλάτε για δύο, δηλαδή το πέντε και το οκτώ. Για το έξι και
το επτά, που έχω την εντύπωση ότι ανήκουν στον Δήµο Αθη-
ναίων, δεν λέτε τίποτα και τα παίρνετε και αυτά και τα πάτε στην
περιφέρεια. Αν είναι έτσι, θέλω να ξέρω αν έχετε τη σύµφωνη
γνώµη του Δήµου Αθηναίων, διότι αν δεν υπάρχει αυτό, εγώ δεν
µπορώ να ψηφίσω την τροπολογία σας.

Κύριε Μπαλαούρα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Αυτή η τροπολογία υπογράφεται από µένα, τον Τριαντάφυλλο

Μηταφίδη και τον Νίκο Μανιό, που είµαστε και µέλη του Συνδέ-
σµου Φυλακισθέντων και Εξορισθέντων της Δικτατορίας. Είναι
πράγµατι τέσσερα κτήρια. Τα δύο έχουν παραχωρηθεί στον
ΣΦΕΑ, στον Σύνδεσµο Φυλακισθέντων µε αποφάσεις διάφορες,
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στις οποίες δεν χρειάζεται να αναφερθώ αναλυτικά. 
Τώρα µε βρίσκετε τελείως απροετοίµαστο –οφείλω να το πω-

για τα δύο άλλα κτήρια. Έχω την…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξέρω πολύ καλά,

γιατί υπήρξα δήµαρχος, ότι χρησιµοποιούνται για πολιτιστικούς
σκοπούς. Εσείς γνωρίζετε, αφού είστε µέλος του ΣΦΕΑ, ότι τα
άλλα δύο κτήρια συντηρούνται από τον Δήµο Αθηναίων και βε-
βαίως κάνει τις εκδηλώσεις του ο ΣΦΕΑ -και όχι µόνο ο ΣΦΕΑ-
αλλά γίνονται και άλλες πολιτιστικές εκδηλώσεις. Δεν αντιλαµ-
βάνοµαι γιατί πρέπει να φύγουν και να πάνε στην περιφέρεια.
Είναι αίτηµα του ΣΦΕΑ;

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ο ΣΦΕΑ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκτός αν µου πείτε

ότι τα τελευταία χρόνια δεν συντηρούνται αυτά τα κτήρια, οπότε
θα το καταλάβω.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κοιτάξτε: Τα κτήρια
αυτά –και µε προλαβαίνετε- θέλουν µεγάλη συντήρηση. Χρήµατα
ο σύνδεσµος, ο ΣΦΕΑ, δεν διαθέτει και δεν µπορεί να διαθέσει.
Νοµίζω ότι είναι κατανοητό. Χρειάζονται εκτεταµένες οικοδοµι-
κές εργασίες, συντήρηση, ανακαίνιση, εκσυγχρονισµός, έτσι
ώστε να εξασφαλιστεί η χρήση τους για λόγους -ας χρησιµοποι-
ήσω αυτή τη φράση- βαθύτερου πολιτισµού.

Εποµένως η µεταβίβαση των κτηρίων αυτών στην περιφέρεια
σηµαίνει ότι η περιφέρεια αναλαµβάνει το κόστος της λειτουρ-
γίας, της ανακαίνισης και όλων αυτών των πραγµάτων που ανέ-
φερα προηγουµένως.

Εγώ θα ήθελα να προσθέσω, κύριε Πρόεδρε, δύο πράγµατα.
Το ένα είναι ότι ο τόπος αυτός είναι σε όλους γνωστό ότι ήταν
άντρο βασανιστηρίων και µαρτυρίων. Εκεί έχασε ουσιαστικά τη
ζωή του ο Μουστακλής, εκεί βασανίστηκε ένα πλήθος αγωνιστών
της δικτατορίας, όπως και ο Αλέκος Παναγούλης.

Επίσης, θέλω να πω µια τελευταία φράση, ότι αυτή η κίνηση
για µένα σηµαίνει και κάτι άλλο. Όπως ξέρουµε όλοι, –και το ξέ-
ρετε και εσείς, κύριε Πρόεδρε, που έχετε χρηµατίσει δήµαρχος-
εκεί είναι ένα «φιλέτο» και κάθε φορά υπάρχουν αδηφάγα συµ-
φέροντα που το θέλουν. Νοµίζω ότι η µεταβίβαση της κυριότη-
τας των κτηρίων στην περιφέρεια εξασφαλίζει και τη µεγαλύτερη
προστασία τους.

Ευχαριστώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ποιο πράγµα,

κύριε Λοβέρδε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Περί της οµιλίας της Υπουργού κατά

τον Κανονισµό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με συγχωρείτε…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλετε να περιµένω, κύριε Πρόεδρε;

Μπορώ να περιµένω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό, κύριε Λο-

βέρδε. 
Πρέπει να µιλήσουν οι άλλοι συνάδελφοί σας που δεν έχουν µι-

λήσει και µετά έχετε δευτερολογία και τότε ευχαρίστως να µιλή-
σετε. Όµως, πρέπει να µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
που δεν έχουν µιλήσει. Είναι ο κ. Δένδιας, ο κ. Παπαχριστόπουλος
–θα πάµε µε την κοινοβουλευτική, βεβαίως, σειρά- ο κ. Καραθα-
νασόπουλος και υποθέτω ότι τελευταίος θα είναι ο κ. Μαντάς.
Επειδή τελειώνουµε νωρίς, θα υπάρχει η δυνατότητα µιας ολιγό-
λεπτης δευτερολογίας, αλλά αφού ολοκληρωθούν οι πρωτολο-
γίες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα δευτερολογήσω,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θέλετε; Εντάξει.
Ο κ. Καραθανασόπουλος δεν θα πάρει τον λόγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Πυργίου Χίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
Καλωσορίσατε στην Αθήνα και στη Βουλή. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Δένδια, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγο θα σας απασχολήσω για

τις επιµέρους διατάξεις, διότι η θέση της Νέας Δηµοκρατίας ανα-
λύθηκε εδώ µε επάρκεια από τον επιµελή εισηγητή µας, τον κ.
Βεσυρόπουλο. 

Θα ήθελα απλώς να θυµίσω ότι από τα τριάντα άρθρα αυτού
του νοµοθετήµατος, µόνο τα έξι πρώτα αφορούν την προσαρ-
µογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις διατάξεις της οδηγίας
2015/2376. Τα υπόλοιπα άρθρα καλύπτουν διάφορες ρυθµίσεις
κυρίως του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Δεν θέλω δε να µπω στον πειρασµό να σας διαβάσω -διότι
εµείς για τα πρώτα έξι άρθρα δεν έχουµε κανέναν βασικό αντί-
λογο, παρ’ ότι φαντάζοµαι θα σας δηµιουργούσε µια ευθυµία- το
τι ο εισηγητής της τότε µειοψηφίας έλεγε για την οδηγία της
οποίας αποτελεί τροποποίηση η παρούσα. Τι έσερνε τότε στην
Κυβέρνηση, τι έσερνε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είχε επιλέξει, µά-
λιστα, ως κύριο στόχο του και τον νεοφιλελευθερισµό -δεν ξέρω
από πού και πώς- και εν πάση περιπτώσει διατύπωνε ουρανοµή-
κεις κραυγές, οιµωγές θα έλεγα, για την καταστροφή που φέρνει
αυτή η οδηγία στους εργαζόµενους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σήµερα, λοιπόν, για εµάς είναι µια ιδιότυπη ικανοποίηση να
ακούµε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ να έρχεται και να ειση-
γείται αυτό το οποίο περίπου προ τριάντα µηνών καταδίκαζε µε
τέτοια έντονα λόγια. 

Αυτό το οποίο έχει, πέραν από τα έξι άρθρα, µια σηµασία είναι
αυτά τα οποία δεν ψηφίζουµε σήµερα και δεν τα ψηφίζουµε, γιατί
η κυρία Υπουργός -µε σωφροσύνη, πρέπει να πω- τα απέσυρε.

Αναφέροµαι, κατ’ αρχάς, στο άρθρο 12, παράγραφος 3, που
αφορούσε αυτή την ιδιόρρυθµη επέκταση της µη προστασίας
από το επαγγελµατικό απόρρητο. 

Κατά τη δική µου άποψη, πάσχει και η βασική διάταξη. Όµως,
ειλικρινά, έχει τεράστιο ενδιαφέρον, κύριε Υπουργέ, να µαθαί-
ναµε πώς έφτασε αυτή η διάταξη µέσα στο νοµοθέτηµα. Διότι,
ήταν εδώ ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ρώτησε ο συνάδελφος κ. Λο-
βέρδος, ο Υπουργός δήλωσε άγνοια. Ποιος σκέφτηκε ότι χρει-
άζεται αυτό και µέσα από ποια διαδικασία στο Υπουργείο; Διότι,
προφανώς, δεν γράφονται νύχτα οι διατάξεις; Είναι δάκτυλος
εσωτερικού ή πένα εξωτερικού, η οποία σε πλήρη άγνοια του θε-
σµικού µας πλαισίου και του συνταγµατικού πλαισίου της χώρας
έρχεται και φέρνει και προσγειώνονται εδώ τέτοιες διατάξεις, τις
οποίες αν δεν τις δει η Αντιπολίτευση και αν δεν εξεγερθεί, θα
καταστούν τµήµα του ούτως ή άλλως ταλαιπωρηµένου Δικαίου
της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Επίσης, θα µας ενδιέφερε και το άρθρο 16, το οποίο αποσύ-
ρατε. Και αν θέλετε να το επαναφέρετε, µε κάποια άλλη µορφή,
προφανώς, θα είχε έννοια να γίνει µια συζήτηση εκ των προτέ-
ρων. Μην οδηγηθούµε εδώ σε υπόνοιες, σε κατηγορίες, σε υψη-
λούς τόνους κ.λπ.. Αν είναι κάτι που θα θέλατε και θα
µπορούσαµε να βοηθήσουµε, εµείς πάντοτε θέλουµε να βοηθή-
σουµε την επιχειρηµατικότητα. Άρα αν είναι κάτι θετικό, µε κάθε
ειλικρίνεια σας λέω να το δούµε. Όµως, να µην κρύβει, όπως
πολλά κρύβουν µέχρι τώρα, ρουσφέτια και εξυπηρετήσεις οι
οποίες είναι στη σκιά.

Έρχοµαι τώρα στο άλλο θέµα, το οποίο εµένα µε ενόχλησε και
αφορά το άρθρο 22, την τροποποίηση του άρθρου 192 του
ν.4389/2016. Αναφέροµαι στο εποπτικό συµβούλιο του υπερτα-
µείου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς οι λέξεις «εποπτικό
συµβούλιο» δηµιουργούν µια εντύπωση ενός οργάνου αποστα-
σιοποιηµένου από τα πράγµατα και έχοντος πολύ σχετική σηµα-
σία, εδώ, δεν είναι τέτοια περίπτωση. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι το εποπτικό συµβούλιο σε µεγάλο
βαθµό στο υπερταµείο –τι είναι το υπερταµείο, το θυµίζω για
όσους δεν ξέρουν, είναι το ταµείο αυτό κάτω από το οποίο βρί-
σκεται σχεδόν το σύνολο της περιουσίας του ελληνικού δηµο-
σίου- ορίζει το διοικητικό συµβούλιο. Το επιλέγει. Το ίδιο δε το
εποπτικό συµβούλιο δεν ορίζεται, παρά µόνο συµβουλευτικά,
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κατά τα τρία µέλη από την ελληνική Κυβέρνηση. Τρία µε σύµ-
φωνη γνώµη των θεσµών, όπως καταλήξαµε να τους λέµε, δη-
λαδή των δανειστών µας και τα άλλα δύο µόνο από τους
δανειστές µας. Δηλαδή, και οι πέντε στην πραγµατικότητα από
τους δανειστές µας. Το δε εποπτικό συµβούλιο επιλέγει το διοι-
κητικό συµβούλιο που διαχειρίζεται το σύνολο της περιουσίας
του δηµοσίου, επί του οποίου ο Υπουργός Οικονοµικών απλώς
εκφέρει γνώµη µέσα σε ένα διάστηµα δέκα ηµερών. Και η άποψη
του δεν είναι σύµφωνη γνώµη, είναι γνώµη. Το εποπτικό συµβού-
λιο, λοιπόν, που επιλέγεται από τους δανειστές, διαλέγει το διοι-
κητικό συµβούλιο, το οποίο διοικεί το σύνολο της περιουσίας του
ελληνικού δηµοσίου, του ελληνικού λαού για ενενήντα εννιά χρό-
νια.

Ερχόµαστε, λοιπόν, εδώ και βλέπουµε µια διάταξη µε την
οποία οι απαλλαγές που αφορούσαν το διοικητικό συµβούλιο,
ήδη, κατά την άποψη µου, απολύτως εκτεταµένες και πιθανότατα
αντισυνταγµατικές, επεκτείνονται και στο εποπτικό συµβούλιο. 

Ειλικρινά, εάν ψάξουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς
τα πίσω –και θα το κάνω, θα βρω τον χρόνο να το κάνω- το Δίκαιο
της ετεροδικίας που ίσχυε όταν οι Αµερικανοί είχαν βάσεις στην
Ελλάδα, σε καθεστώς ταραγµένο για τη χώρα, οι Αµερικανοί τότε
είχαν αυτές τις απαλλαγές; Είχαν οι Αµερικανοί τότε τις απαλλα-
γές που σήµερα η Κυβέρνηση της «υπερήφανης» διαπραγµάτευ-
σης δίνει σε αυτούς που διοικούν την περιουσία του ελληνικού
λαού; 

Με ποια ηθική βάση εµφανίζονται αυτές οι διατάξεις εδώ;
Ποιος τις ζητά, ποιος τις αποδέχεται και ποιος τις εµφανίζει; Διότι
η εθνική αξιοπρέπεια δεν µπορεί να µετατρέπεται σταδιακά σε
εθνική υποτέλεια. Αυτές οι διατάξεις είναι διατάξεις καθεστώτος
υποτελούς χώρας. Και σας χρησιµοποίησα το παράδειγµα του
ισχυρού τότε συµµάχου, ο οποίος ούτε αυτός δεν ζήτησε αυτά
τα πράγµατα, όταν από την αµερικανική βοήθεια εξαρτιόταν η
επιβίωση της τότε ελληνικής κυβέρνησης. Τι είναι αυτά τα πράγ-
µατα; Πώς τα φέρνετε, πώς τα ψηφίζετε και πώς λογοδοτείτε
στην ελληνική κοινωνία µετά απ’ αυτά; 

Έρχοµαι στο ζήτηµα του χρέους, το οποίο είναι το επίκαιρο
ζήτηµα των ηµερών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, ουδείς θα αντιλέξει
ότι είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα, ένα κορυφαίο θέµα. Αυτό,
όµως, στο οποίο θα αντιλέξουµε -και καθόσον µε αφορά, το έχω
πει επανειληµµένα απ’ αυτό το Βήµα και είναι στα Πρακτικά από
τον Γενάρη του 2015 µέχρι σήµερα συνεχώς- είναι ότι επιλέξατε
να το προτάξετε στη διαπραγµάτευση και να το συνδέσετε µε
την αξιολόγηση. Ήταν απολύτως προφανές, σε όλους γνωστό,
ευθέως δε διατυπούµενο, ότι η Γερµανία δεν είχε καµµία πρό-
θεση να συζητήσει σοβαρά τα θέµατα του χρέους πριν από τις
γερµανικές εκλογές. Διατηρώ πάρα πολύ καθαρή στη µνήµη µου
τη συνοµιλία που είχα µε τον Υπουργό Σόιµπλε για αυτό το θέµα
τον Αύγουστο του 2014 στο Βερολίνο.

Μπορεί κανείς να µας εξηγήσει µέσω ποιας λογικής η ελληνική
Κυβέρνηση έθεσε την αξιολόγηση «όµηρο» του θέµατος του χρέ-
ους; Ποια ήταν η λογική σας;

Η λογική σας, προφανώς, ήταν ότι είχατε ενδείξεις, διαβεβαι-
ώσεις, εντυπώσεις, τακτικές, οι οποίες σας έδιναν ελπίδες ση-
µαντικής επιτυχίας. Και για το µεν πρώτο διάστηµα τα είχατε
φορτώσει όλα στον κ. Βαρουφάκη και υπ’ αυτή την έννοια η Κυ-
βέρνηση µπορεί να επικαλείται κενό. 

Όµως, τώρα σε ποιον θα φορτώσετε αυτό που φαίνεται να
είναι µια τεράστια αποτυχία; Τι είναι αυτό που οδήγησε τη χώρα
να θέσει το θέµα του χρέους τώρα, να το διαπραγµατευτεί µε
έµφαση τώρα και να ηττηθεί στο θέµα του χρέους τώρα; Τι είναι
αυτό που την οδήγησε να το κάνει αυτό τώρα; Ποιος διαβεβαί-
ωσε ότι τώρα είναι ο κατάλληλος χρόνος να λύσουµε αυτό το
θέµα; Γιατί αυτός που διαβεβαίωσε πρέπει να αναλάβει και την
ευθύνη, πρέπει να έρθει εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία, είτε
είναι ο Πρωθυπουργός, είτε είναι ο Υπουργός Οικονοµικών, είτε
όποιος είναι, να εξηγήσει το πώς σκέφθηκε, να αναλάβει την ευ-
θύνη του πού καταλήξαµε. Και για τους πολιτικούς, ξέρετε,
υπάρχει µια λογική συνέχεια στην ανάληψη της ευθύνης, δεν
είναι απλώς µια λεκτική διαδικασία.

Μια και λέµε ότι είναι το κορυφαίο ζήτηµα και συµφωνούµε

όλοι ότι είναι εξαιρετικά σηµαντικό, θα πρέπει να εξηγηθεί στην
Εθνική Αντιπροσωπεία τι είναι αυτό που κάνει τον Πρωθυπουργό
της χώρας να ενηµερώνει τα όργανα του ΣΥΡΙΖΑ, απ’ ό,τι κατα-
λαβαίνω το Σαββατοκύριακο ή κάπου τις επόµενες ηµέρες την
Πολιτική Γραµµατεία -δεν είµαι και εξοικειωµένος µε τα όργανα
του ΣΥΡΙΖΑ, συγχωρέστε µε γι’ αυτό- πριν από την Εθνική Αντι-
προσωπεία. Τι είναι αυτό που έχει οδηγήσει στη χώρα να έχει αλ-
λάξει η σειρά των πραγµάτων και ο πρώτος και αρµοδιότερος
φορέας στον οποίο πρέπει να υπάρξει ενηµέρωση δεν είναι
αυτός ο οποίος έχει την αρµοδιότητα της αρµοδιότητας, δηλαδή
την εκπροσώπηση του ελληνικού λαού, αλλά είναι τα όργανα του
ΣΥΡΙΖΑ; Πώς γίνονται αυτά τα πράγµατα και πώς συνδυάζονται
µε την απαίτηση της Κυβέρνησης να υπάρχει εθνική οµοψυχία,
να υπάρχει στήριξη, να υπάρχει κατανόηση, να υπάρχει ενιαία
θέση;

Εδώ έχουµε µια Κυβέρνηση, δηλαδή, η οποία, κατ’ αρχάς,
υβρίζει και λοιδορεί και µετά, όταν ηττάται, ζητά συνεργασία.
Συγχρόνως, όµως, την ζητά πάντα επί τη βάσει µη ενηµέρωσης,
έως εάν τα κυβερνητικά πεπραγµένα έδιναν έστω και στον πιο
αφελή Έλληνα πολίτη, για να µην πω Βουλευτή, τη δυνατότητα
να εµπιστευτεί τους χειρισµούς αυτής της Κυβέρνησης, η οποία
οδηγεί τη χώρα από ήττα σε ήττα, από αδιέξοδο σε αδιέξοδο,
από αστοχία σε αστοχία και δεν έχει καν –το είπα πριν- το ελα-
φρυντικό ότι µάχεται υπέρ της εθνικής αξιοπρέπειας. Διότι και
αυτή την έχει εκχωρήσει στην ανάγκη να επιβιώσει πολιτικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε όλοι πρωτόγνωρους και-
ρούς. Ζούµε µια περίοδο στην οποία τα πράγµατα έχουν πάρει
µια περίεργη τροπή. Ζούµε µέσα σε κρίση και µέσα σε µια επι-
κίνδυνη διεθνή συγκυρία. 

Ο οµιλητής προηγουµένως αναφέρθηκε στα εξωτερικά θέ-
µατα και στο ζήτηµα της διατάραξης των σχέσεων στον Αραβικό
Κόλπο. Το ίδιο ισχύει, βεβαίως, και για τα βόρεια σύνορά µας.
Έχει πάψει να υπάρχει η οποιαδήποτε σταθερά στην περιοχή
µας. 

Ακριβώς γι’ αυτό θα πρέπει σε αυτό το πλαίσιο της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας να υπάρχει στο ελάχιστο µια ειλικρινής συ-
νεννόηση, να µπορούµε, δηλαδή, να λέµε τα πράγµατα µε το
όνοµά τους και να συνεννοούµαστε µε κάποιον τρόπο στη βάση
των πραγµάτων. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ, ως κυβερνητικοί εταίροι, µας έχουν
στερήσει αυτή τη δυνατότητα. Ο τρόπος που νοµοθετούν είναι
ένας τρόπος, ο οποίος δεν αντέχει σε καµµία κριτική. 

Παρακολούθησα όλη τη συζήτηση σήµερα. Δεν υπήρξε µια
εξήγηση γιατί, παραδείγµατος χάριν, αυτό το νοµοθέτηµα –που
δεν είναι νοµοθέτηµα, είναι έξι άρθρα µιας οδηγίας και µια συρ-
ραφή διατάξεων, οι οποίες καλύπτουν κυβερνητικές ανάγκες–
έπρεπε να έρθει µε τη διαδικασία του επείγοντος. Τι ήταν αυτό
που κάνει επείγον το σηµερινό νοµοθέτηµα; Υπάρχει µια διάταξη;
Μπορεί να µας εξηγηθεί; Υπάρχει µια απαίτηση των δανειστών
και ποια είναι αυτή; Μπορεί να µας λεχθεί; Τίποτα από όλα αυτά. 

Και όµως, κάµπτεται ο Κανονισµός της Βουλής. Για ποιον λόγο
δεν ξέρουµε. Όπως κάµπτεται και η ενηµέρωση της Εθνικής Αν-
τιπροσωπείας υπέρ της ενηµέρωσης των συλλογικών οργάνων
του ΣΥΡΙΖΑ. Όπως κάµπτεται και η αρχή της ειλικρίνειας στη δη-
µόσια ζωή υπέρ της ανάγκης δηµιουργίας εντυπώσεων για να
επιβιώσει η Κυβέρνηση. 

Όµως, πίσω από όλα αυτά, πέρα από όλα αυτά, υπάρχει η
πραγµατικότητα, που είναι η ανάγκη της εθνικής επιβίωσης. Και
ακριβώς επειδή υπάρχει αυτή η πραγµατικότητα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, θα πρέπει η Κυβέρνηση στο τελευταίο διά-
στηµα της θητείας της να µην προκαλεί µεγαλύτερη ζηµιά. Διότι
σας το λέω –ίσως είναι στενάχωρο να το λέει κανείς– η Κυβέρ-
νηση αυτή είτε αργότερα είτε γρηγορότερα είναι σε αποδροµή.
Αυτό είναι φανερό όχι µόνο στις µετρήσεις, αλλά και στην αί-
σθηση του καθενός από εµάς που κινείται µέσα στο πλαίσιο του
κοινωνικού συνόλου. 

Στο τελευταίο αυτό, λοιπόν, διάστηµα αυτή η Κυβέρνηση αυτό
που πρέπει να προτάξει, κατά την άποψή µας, είναι να µην δηµι-
ουργεί µεγαλύτερη ζηµιά στον τόπο. Και µε αυτό το νοµοθέτηµα
–και δεν αναφέροµαι στα έξι πρώτα άρθρα– µε τις διάφορες πε-
ρίεργες διατάξεις, τις οποίες είτε περιείχε και αποσύρθηκαν είτε
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συνεχίζει και περιέχει εδώ, όπως το άρθρο 22, το άρθρο 10, που
αφορά τη χορήγηση φορολογικού πιστοποιητικού και µέσω
αυτού στην πραγµατικότητα φορολογικής αµνηστίας στις εται-
ρίες αυτές που έχουν παραχωρηθεί υπό τη διοίκηση των δανει-
στών, αυτό το οποίο γίνεται, λοιπόν, εδώ µε όλα αυτά είναι ότι η
Κυβέρνηση συνεχίζει να επιβαρύνει τα πράγµατα, συνεχίζει να
δηµιουργεί προβλήµατα στον τόπο, συνεχίζει να οδηγεί τη χώρα
σε κάθοδο, σε κάθοδο και σε περαιτέρω κάθοδο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Πα-
παχριστόπουλος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων έχει τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Εγώ δεν θα αντισταθώ στον πειρασµό να πω ότι µπορεί µε τον
κ. Δένδια να έχουµε διαφορές, αλλά οφείλω να οµολογήσω ότι
στον τρόπο που χειρίζεται τον αντιπολιτευτικό του λόγο είναι ευ-
πρεπής, κάτι που έχουµε ανάγκη σε αυτή την Αίθουσα. 

Πέρα από εκεί, να µιλήσουµε µε γεγονότα και να πούµε ότι
µόνο το τελευταίο διάστηµα οι εξαγωγές σε αυτή τη χώρα αυξή-
θηκαν γύρω στο 5,6%. Τι σηµαίνει αυτό για την οικονοµία; Στο
τελευταίο διάστηµα οι επενδύσεις, και όχι οι αεριτζίδικες επεν-
δύσεις, αυξήθηκαν γύρω στο 12%. 

Επίσης, η απορρόφηση κονδυλίων ΕΣΠΑ βάζει τη χώρα µας
στην πρώτη γραµµή απορρόφησης µετά από πολλά χρόνια. 

Για τον τουρισµό δεν χρειάζεται να αναφέρω κάτι. Ακούγεται
κάθε µέρα. Σπάει ρεκόρ φέτος ο τουρισµός. 

Επίσης, από 0,5% πλεόνασµα που έπρεπε να παρουσιάσουµε
στο τέλος του 2016, αυτή η Κυβέρνηση παρουσίασε πάνω από
4%. 

Επίσης, είδα µερικούς, που πραγµατικά σέβοµαι, να θριαµβο-
λογούν, όταν βγήκε ύφεση. Αργότερα, όµως, διορθώθηκε κι
έγινε, έστω µικρή, αλλά ανάπτυξη. Αυτό είναι ένα πολύ σηµαντικό
διαπραγµατευτικό χαρτί γι’ αυτό που γίνεται σήµερα µε τους δα-
νειστές. 

Θέλω ακόµα να υπενθυµίσω ότι ο εξωδικαστικός συµβιβασµός
αφορούσε τετρακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις και πάνω από ένα
εκατοµµύριο εργαζόµενους. Δεν κατάλαβα; Ποιος είναι πράγµατι
υπέρ της ιδιωτικής πρωτοβουλίας; Οι άνθρωποι οι δικοί τους,
όπως ο κ. Κορκίδης, ο κ. Μίχαλος, αλλά και όλοι οι επιχειρηµα-
τίες περίµεναν σαν µάννα εξ ουρανού αυτόν τον εξωδικαστικό
συµβιβασµό. Θυµηθείτε τις αντιδράσεις της Αντιπολίτευσης γι’
αυτό το νοµοθέτηµα.

Κι ακόµα, όταν οι δασικοί χάρτες ήρθαν, προϋπόθεση να
έχουµε επιτέλους κι εµείς Κτηµατολόγιο, θυµηθείτε την αντί-
δραση της αξιωµατικής και της ήσσονος αντιπολίτευσης. Η µο-
ναδική χώρα που δεν είχε Κτηµατολόγιο ήµασταν εµείς. Μη σας
πω ποιες χώρες δεν έχουν Κτηµατολόγιο. 

Θυµηθείτε ακόµη τι έγινε πριν από µία µέρα. Για κάποιους µπο-
ρεί να µην λέει τίποτα. Πιστεύω, όµως, ότι είναι ένα δυνατό βήµα.
Για πρώτη φορά, η χώρα δηµιουργεί αναπτυξιακή τράπεζα. Στη
Γερµανία υπάρχει η KfW. Στη Μεγάλη Βρετανία υπάρχει η British
Business Bank. Στη Γαλλία υπάρχει η National Development
Agency. Στην Ιταλία υπάρχει η Cassa Depositi e Prestiti.

Τι θέλω να πω; Χρόνια οι πραγµατικοί τραπεζίτες ονειρεύονταν
αυτή την τράπεζα. Ξέρουµε ότι σήµερα αυτό είναι γεγονός και
το επικροτούν και οι θεσµοί. Δεν θέλω να επεκταθώ περισσό-
τερο. Δεν είµαι ούτε οικονοµολόγος ούτε τραπεζικός. Είναι ένα
βήµα θετικό. 

Θέλω ακόµα να θυµίσω το εξής: Μερικές µέρες πριν η «TOTAL»
και η «EXXONMOBIL», που ξέρουµε ότι διευθυντής στην «EXXON-
MOBIL» είναι σηµερινός Υπουργός των Ηνωµένων Πολιτειών Αµε-
ρικής, ξεκινούν εξορύξεις. Δεν µηδενίζω τους προηγούµενους.
Θέλω να παραδεχθώ ότι πραγµατικά έγινε µια προσπάθεια, ειδικά
επί υπουργίας του κ. Μανιάτη. 

Ωστόσο, ακόµα που για εµένα είναι πάρα πολύ σηµαντικό και
κάπου πέρασε απαρατήρητο, ο κ. Χαρίτσης και το επιτελείο του
φυσικά είναι αυτός που κατάφερε να είµαστε πρώτοι σε απορ-
ρόφηση ΕΣΠΑ. Με τέσσερα χρηµατοδοτικά εργαλεία και µε τον
αναπτυξιακό νόµο οσονούπω ρίχνει στην αγορά 5,1 δισεκατοµ-
µύρια. Και για να είµαι ακριβής, οι αιτήσεις που έγιναν µε τον και-

νούργιο αναπτυξιακό νόµο που είναι πολύ καινούργιος ήταν
επτακόσιες επτά, εκ των οποίων οι εξακόσιες σαράντα εννέα
είναι µεσαίες και µικρές επιχειρήσεις. Αυτή είναι η απάντηση στο
«φύγετε τώρα». 

Να µην επαναλάβω γιατί δεν έκλεισαν οι δρόµοι φέτος. Ας διε-
ρωτηθεί κανείς, τι έκανε ο Αποστόλου και το επιτελείο του και
δεν έκλεισαν για πρώτη φορά οι δρόµοι.

Να µην επαναλάβω ότι δεν σκοτώθηκε ούτε ένας άνθρωπος
στις γιορτές µε τους δεκαέξι κόµβους που άνοιξε ο Σπίρτζης.
Δεν µηδενίζω. Κάποια από αυτά είχαν γίνει και πριν, ειδικά για το
θέµα του Σπίρτζη. 

Τι σας εµπόδισε τόσα χρόνια να κάνετε το πλαστικό χρήµα,
που πραγµατικά κτυπάει τη φοροδιαφυγή; 

Να θυµίσω κι ένα µείζον θέµα ηθικής τάξης πολύ µεγάλο. Τι
σας εµπόδιζε πραγµατικά µετά από δεκατρία χρόνια να ασχολη-
θείτε µε αυτό; Βούιζε ο τόπος. Εγώ το τεκµήριο της αθωότητας
το σέβοµαι. Κι εύχοµαι πραγµατικά στον κ. Παπαντωνίου να το
ασκήσει. Είχαµε, όµως, ιερή υποχρέωση να κάνουµε αυτή την
επιτροπή στη Βουλή. Θυµάστε τις αντιδράσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας και της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης; «Δώστε τον νόµο
πίσω. Είστε αναρµόδιοι». Λειτούργησε σαν ελατήριο; 

Η κ. Τουλουπάκη έψαξε στη λίστα Μπόργιανς. Ξέρετε τι
«έκαψε» τον κ. Παπαντωνίου; Το γεγονός ότι ένα µεγάλο κοµµάτι
δικαστικών ήξερε ότι δεν υπάρχει πολιτική βούληση. Οι λίστες
κρυβόντουσαν. Η κ. Τουλουπάκη, λοιπόν, εκτός από τους τρεις
λογαριασµούς, εκτός από το ασφαλιστήριο, βρήκε και έναν πε-
ρίεργο λογαριασµό στη λίστα Μπόργιανς. Τη θυµόσαστε αυτή
τη λίστα; Λέω ξανά ότι εύχοµαι στον οποιονδήποτε Έλληνα πο-
λίτη το τεκµήριο της αθωότητας να υπάρχει. Όλα αυτά έγιναν
από την «άχρηστη», «επικίνδυνη» Κυβέρνηση, για την οποία,
πραγµατικά, από το πρωί ως το βράδυ ακούµε «γερµανοτσολιά-
δες», «Βενεζουέλα», «Βόρεια Κορέα», «εκλογές», «θράσος» και
άλλους χαρακτηρισµούς.

Όπως προείπα, ο προηγούµενος οµιλών δεν χρησιµοποιεί χα-
ρακτηρισµούς. Την ευπρέπειά του τη σέβοµαι και δεν έχω κανέ-
ναν δισταγµό να την αναγνωρίσω. Αντίπαλοι είµαστε. Δεν είπαµε
να αγαπηθούµε! Και αυτός είναι και ο ρόλος της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης.

Πάµε στα σηµερινά. Μας κουνάνε το δάχτυλο από το πρωί ως
το βράδυ. Έχουµε ευθύνη; Ναι. Κυβερνάµε; Έχουµε πολιτικό κό-
στος; Ναι. Περνάει άσχηµα ένα µεγάλο κοµµάτι του κόσµου; Βε-
βαίως.

Για να θυµηθούµε, όµως. Δεν µπορώ να µην απαντήσω. Είχατε
ακούσει ξανά 27% ανεργία; Οι ικανές κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και
Νέας Δηµοκρατίας παρέδωσαν µετά από σαράντα χρόνια 27%
ανεργία. Παρέδωσαν ένα χρέος γύρω στα 323 - 325 δισεκατοµ-
µύρια. Παρέδωσαν ΑΕΠ από 120% στα 180% και το 1�4 των Ελ-
λήνων ήδη είχε χάσει το εισόδηµά του. 

Πού ήταν οι πραγµατικοί αναλυτές, αυτοί που κουνάνε το δά-
χτυλο και χαρακτηρίζουν όλα αυτά τα χρόνια; Παρέδωσαν ναι ή
όχι χρεοκοπηµένη χώρα; Τι σηµαίνουν αυτά τα τέσσερα νού-
µερα; Διαχειρίζεται µια λεηλασία; Ναι ή όχι; 

Δεν θέλω να ονοµατίσω. Σε εκατό τσέπες πήγαν τα δισεκατοµ-
µύρια του χρηµατιστηρίου. Ακούσατε τίποτα; Σε εκατό τσέπες
πήγε η υπερτιµολόγηση των Ολυµπιακών Αγώνων. Ακούσατε τί-
ποτα; Σε εκατό τσέπες πήγαν τα δισεκατοµµύρια των εξοπλιστι-
κών. Σε εκατό τσέπες πήγαν οι υπερτιµολογήσεις και τα αίσχη
στην υγεία. 

Με νούµερα αναφέρω ότι 22 δισεκατοµµύρια στοίχισε η
«SIEMEMNS». Ποιοι εµπλέκονται; 18 δισεκατοµµύρια στοίχισε η
Αγροτική Τράπεζα. Ποιοι εµπλέκονται; Στους καναλάρχες 1,3 τα
επίσηµα. Πού είναι; Στα κόµµατά σας 420 εκατοµµύρια. 

Εγώ αν χρώσταγα, ειλικρινά σας το λέω, το πρώτο πράγµα που
θα έκανα όταν ήθελα να συµβουλέψω κάποιον θα του έλεγα: «Με
συγχωρείς πάρα πολύ, δεν έχω χρήµατα, αλλά θα κάνω κάτι
τέλος πάντων». Πείτε µας τι θα κάνετε. Τι θα κάνετε γι’ αυτό το
χρέος; Και ψάξτε όλες τις λίστες, «Λαγκάρντ», «Μπόργιανς».

Μιλάνε κάποιοι και ενοχλούνται ότι είναι παρελθοντολογία. 
Όχι, κύριοι. Είναι η αιτία που η χώρα βρίσκεται αυτή τη στιγµή

σ’ αυτή τη θέση. Εµείς κάναµε λάθη. Τα αναγνωρίζουµε. Είχαµε
άγνοια κινδύνου. Είχαµε απειρία. Κάναµε λάθος επιλογές. Ένα
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πράγµα δεν κάναµε. Όταν βλέπω να παίζει επί έξι ηµέρες το τρα-
κοσάρι που πήραν κάτι Βουλευτές άθελά τους και είναι αυτή
είναι η διαφθορά στη χώρα, είµαι σίγουρος, λοιπόν, ότι δεν βά-
λαµε ποτέ το χέρι στο µέλι. Ποτέ! Κι αυτός είναι ο µεγάλος
άσσος ο δικός µας.

Σας θυµίζω κάτι και τελειώνω.
Έχω µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Ο Τζέρεµι Κόρµπιν είχε την υποµονή πάνω από δεκατρία χρό-

νια. Ήταν µόνος του όταν στο Χάιντ Παρκ του Λονδίνου γι’ αυτή
την επέµβαση που πήγαιναν να κάνουν στο Ιράκ, όταν ο Μπλερ
και ο γιος Μπους είχαν ανακαλύψει πυρηνικά στον Σαντάµ -δεν
αρνήθηκα ότι ο Σαντάµ ήταν δικτάτορας- έλεγε: «Απασφαλίζετε,
ανοίγετε τις πύλες της κόλασης». Τετρακόσιες χιλιάδες Ιρακινοί
πέθαναν. Και µίλαγε τότε -µήπως τον έχετε κι αυτόν για αναρχικό
ή βοµβιστή;- και έλεγε: «Κάνετε λάθος. Πυροδοτείτε την τροµο-
κρατία µε αυτό που κάνατε».

Και να πω και κάτι άλλο, γιατί τα µυαλά σας έχουν πάρει αέρα
µε τις ψεύτικες δηµοσκοπήσεις. Ο Κόρµπιν ήταν είκοσι µονάδες
πριν από δύο µήνες πίσω από την Τερέζα Μέι. Αν δεν το ξέρετε,
κοιτάτε τη διαφορά του σήµερα. Είναι ένας σεµνός, ταπεινός, ει-
λικρινής, όµως, πολιτικός. 

Και τελειώνοντας θέλω να πω ένα µεγάλο µπράβο στον Θεό-
δωρο Βενιάµη, ας είναι ταξικά αντίπαλός µας. Είχε το θάρρος να
χτυπήσει επώνυµα το δόγµα Σόιµπλε, που θέλει να υπερισχύσει
και στη ναυτιλία. Θέλω να πω ένα µεγάλο µπράβο σε αυτόν τον
Έλληνα! 

Γιατί, λυπάµαι που το λέω, αλλά θα έπρεπε όλοι να είµαστε
ενωµένοι. Δεν µπορεί όλος ο πλανήτης αυτή τη στιγµή, ο Γκάµ-
πριελ, όλος ο γερµανικός, ο γαλλικός, ο ιταλικός Τύπος να βλέπει
ότι ο Σόιµπλε αυτή τη στιγµή προκαλεί και να οργίζεται και να
υπάρχουν πολιτικοί στη χώρα µας –ευτυχώς όχι όλοι- που να σι-
γοσκέφτονται: «Βάστα Σόιµπλε!».

Λυπάµαι γι’ αυτό και τελειώνω µε το εξής: Κι εγώ συµφωνώ ότι
πρέπει να έχουµε συναίνεση σε αυτή την Αίθουσα. Δεν ήρθαµε
εδώ για να σκοτωθούµε. Μπορούµε να είµαστε αντίπαλοι µε ευ-
πρέπεια, µε ήθος και πάνω από όλα µε ειλικρίνεια, που απουσιά-
ζει σε µεγάλο βαθµό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Αναστάσιος Μεγαλοµύστακας έχει τον λόγο
για δώδεκα λεπτά. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου
δώσετε τον λόγο για ένα λεπτό κατ’ εφαρµογή του Κανονισµού
εν είδει προτασσόµενης δευτερολογίας µετά τον κ. Μεγαλοµύ-
στακα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Εάν θέλετε, µπορείτε και
τώρα. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα ήθελα να ενηµερώσω την κ. Πα-
πανάτσιου για την τροπολογία που έχω καταθέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μπορείτε να πάρετε
τώρα τον λόγο. Ο κ. Μεγαλοµύστακας µπορεί να περιµένει ένα
λεπτό. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρία Υπουργέ, επειδή αναφερθή-
κατε στην τροπολογία, εξήγησα αναπτύσσοντάς την ότι αυτό το
ακίνητο έχει παραχωρηθεί εδώ και σαράντα χρόνια και είχα συ-
νηµµένο στην τροπολογία το προεδρικό διάταγµα του αποχαρα-
κτηρισµού µε το τοπογραφικό. 

Ο Δήµος Ήλιδας έχει υποβάλει από πέρυσι που έληξε η µί-
σθωση καινούργιο αίτηµα µακροχρόνιας µίσθωσης συνοδευό-
µενο από οικονοµοτεχνική µελέτη. Άρα είναι εκ του περισσού να
επανέλθει µε καινούργιο αίτηµα. 

Μπορείτε να αποδεχθείτε τώρα την τροπολογία. Αλλιώς, να
ενηµερώσουµε τον δήµο να σας ξανακάνει ένα καινούργιο αί-
τηµα. 

Αυτά είχα να πω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Εάν υπάρχει αίτηµα από τον Δήµο Ήλιδας προς το Υπουργείο,
δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να κάνει καινούργιο αίτηµα. Θα το εξε-
τάσουµε και θα επανέλθουµε κάποια άλλη στιγµή. 

Εξάλλου, υπάρχουν αρκετά ακίνητα, τα οποία αιτούνται οι
δήµοι, για να τους τα παραχωρήσουµε. Σε επόµενο νοµοσχέδιο,
που θα έχουµε και άλλες περιπτώσεις, θα εξετάσουµε και το δικό
σας θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ. 

Κύριε Μεγαλοµύστακα, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, κυρία Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, σήµερα έχοντας ανέβει
στο Βήµα νοµίζω ότι θα επαναληφθώ! Σχεδόν κάθε φορά που
ανεβαίνουµε εδώ οι περισσότεροι των οµιλητών αναφέρουν τα
ίδια λάθη, καθώς κάνετε τα ίδια λάθη. 

Δεν θα ασχοληθώ τεχνοκρατικά µε το νοµοσχέδιο, καθώς ο ει-
σηγητής µας νοµίζω ότι το έχει καλύψει ενδελεχώς και έχει εκ-
φράσει τις θέσεις µας. Ωστόσο, θα αναδείξω κάποια από τα
προβλήµατα που διακρίνουµε εµείς µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο.
Ένα από αυτά είναι η προχειρότητα και ο τρόπος µε τον οποίο
νοµοθετείτε, καθώς είδαµε για άλλη µία φορά να υπάρχουν δια-
τάξεις, τις οποίες αποσύρετε, πάρα πολλές διορθώσεις και να
έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο ως επείγον, ενώ στην ουσία δεν κα-
ταλαβαίνουµε γιατί. 

Δυστυχώς, αυτό αναδεικνύει άλλη µία αδυναµία σας, την αδυ-
ναµία να συνεργαστείτε. Και µπορεί πριν λίγες ηµέρες να ζητή-
σατε ως Κυβέρνηση να έχουµε µία κοινή γραµµή όλα τα
κόµµατα, τουλάχιστον µε το θέµα του χρέους, για το οποίο εµείς
δεν είµαστε αντίθετοι. Ίσα-ίσα, σχεδόν από την πρώτη ηµέρα που
είµαστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο το µόνο που ζητάµε είναι συ-
νεργασία µεταξύ των κοµµάτων. 

Όµως, αυτό δεν θα πρέπει να γίνεται υποκριτικά για τα µάτια
του κόσµου. Θέλουµε κάτι ουσιαστικό, γιατί µόνο έτσι θα δοθεί
και λύση στο πρόβληµά µας. Το ξέρετε κι εσείς, το ξέρουν όλοι
ότι το να ζητάµε κάτι χωρίς στην πραγµατικότητα να το θέλουµε,
είναι ανούσιο. Και εάν το θέλαµε, θα µας λέγατε ποια είναι όλα
αυτά τα προαπαιτούµενα που σας ζήτησαν οι δανειστές, όλοι οι
όροι που συζητήθηκαν µεταξύ σας κι έτσι θα µπορούσαµε να
διεκδικήσουµε κάτι καλύτερο, όπως θα έπρεπε να είµαστε. Δυ-
στυχώς δεν συµβαίνει αυτό. 

Κάτι ακόµη που καταλαβαίνουµε από το νοµοσχέδιο αυτό είναι
ότι δεν υπάρχει συνέχεια κράτους ούτε συνεργασία µεταξύ των
Υπουργείων, ακόµα και των Βουλευτών σας, αλλά και των δύο
πόλων, οι οποίοι έχουν σχηµατίσει αυτή την Κυβέρνηση. 

Ακούγοντας προσεκτικά τον κ. Παπαχριστόπουλο προηγουµέ-
νως να µας αναφέρει όλα αυτά τα προβλήµατα, όλες αυτές τις
παθογένειες, όλα αυτά τα σκάνδαλα που ταλαιπώρησαν τον ελ-
ληνικό λαό και µας έφεραν σε αυτή την κατάσταση, συνειδητο-
ποίησα ότι δεν µας είπε κάτι άλλο πέρα από αυτά που
συζητιούνται σε ένα καφενείο σε µια παρέα ανθρώπων. 

Και τι κάνατε εσείς γι’ αυτό; Και δεν ρωτάω εσάς, ρωτάω όλη
την Κυβέρνηση, καθώς πολύ καλά τα ανέφερε, αλλά δεν είδα να
γίνεται κάτι για αυτό. Ο κόσµος τα ξέρει αυτά που µας είπε προ-
ηγουµένως ο κ. Παπαχριστόπουλος. Αυτό που τον ενδιαφέρει
είναι να επιστρέψουν κάποια από αυτά τα χρήµατα, κάτι που δεν
έχει συµβεί. 

Το άλλο που µε ενοχλεί στο νοµοσχέδιό σας είναι ότι έχει γίνει
τµηµατικά αυτό το µοίρασµα της δηµόσιας περιουσίας σε δή-
µους. Είδατε τι είπε και ο προηγούµενος οµιλητής. 

Ανάλογη περίπτωση υπάρχει και στον νοµό µου -δεν αφορά,
βέβαια, το Υπουργείο σας, αλλά το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης-
όπου έχει συµφωνηθεί η παραχώρηση στρατοπέδων. Υπάρχει
έτοιµο σχέδιο από τον Δήµο Σερρών για το τι θα γίνει. Υπάρχουν
προγράµµατα µε τα οποία θα εκµεταλλευθούν αυτούς τους χώ-
ρους και θα βοηθηθούν οικονοµικά από ευρωπαϊκά κονδύλια.
Ωστόσο, αυτή η συµφωνία δεν ολοκληρώνεται. Υπήρχαν δεσµεύ-
σεις από τους Υπουργούς ότι θα γίνουν. Υπήρχαν δεσµεύσεις
όλων των στελεχών, ειδικά του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης, ότι
αργά ή γρήγορα αυτό θα τελειώσει. Πέρασε και το γρήγορα, πέ-
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ρασε και το αργά και δυστυχώς δεν τελειώνει τίποτα. 
Ξέρω ότι δεν φταίτε εσείς αλλά ανήκετε σε αυτή τη συγκυβέρ-

νηση. Εποµένως πρέπει να δράσετε, έτσι ώστε να λυθούν όλα
αυτά τα προβλήµατα. 

Το άλλο ζήτηµα που θα ήθελα να θέσω -και να τελειώσω τη
σύντοµη οµιλία µου για αυτό το νοµοσχέδιο- αφορά το γεγονός
ότι δεν µπορούµε να αντιληφθούµε γιατί δεν απαντάτε σε ερω-
τήµατα που έρχονται τόσο ξεκάθαρα από όλες τις πτέρυγες της
Βουλής, όπως αυτό που σας ανέφερα και πριν, γιατί ένα νοµο-
σχέδιο δεν έρχεται κανονικά, όπως αυτό και έρχεται µε τη µορφή
του επείγοντος. Θα ήθελα µια ξεκάθαρη απάντηση. Θα ήθελα να
µας πείτε αν µέσα σε αυτά τα µέτρα, τις διατάξεις που φέρνετε
είναι κάποιο από τα προαπαιτούµενα, το οποίο σας καλεί να το
φέρετε µε αυτόν τον τρόπο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Ορίστε, κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ολοκληρώ-

νεται σε λίγο αυτή η διαδικασία για την ψήφιση του νοµοσχεδίου,
που είναι η κύρωση της ευρωπαϊκής οδηγίας αλλά και άλλες θε-
τικές διατάξεις. 

Νοµίζω ότι µέσα σε αυτή τη διαδικασία αξίζει κανείς να ανα-
φέρει, πέρα από τα ζητήµατα που αναλύθηκαν –πιστεύω µε
επάρκεια- και που αφορούν το νοµοσχέδιο, ορισµένες παραµέ-
τρους που αφορούν την κρίσιµη αυτή συγκυρία στην οποία
ζούµε. 

Τον Οκτώβριο του 2014 από το Βήµα της Βουλής ακούστηκε
ότι ευτυχώς για την Ελλάδα και δυστυχώς για τον ΣΥΡΙΖΑ το
χρέος είναι βιώσιµο. Τάδε έφη ο κ. Σαµαράς τον Οκτώβριο του
2014. 

Τι κρύβεται πίσω από αυτό; Και πώς συζητάµε σήµερα το ζή-
τηµα του χρέους; Διότι έχουν ειπωθεί πάρα πολλά. Κρύβεται –
και το καταθέτω στην Εθνική Αντιπροσωπεία- η έκθεση του
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου του 2014, η οποία προέβλεπε
πρωτογενή πλεονάσµατα πάνω από 4% για πολλά χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μαντάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και λίγο αργότερα στην έκθεση της βιωσιµότητας του 2015
αναφέρεται για την προηγούµενη έκθεση ότι το ελληνικό χρέος
ήταν µεν βιώσιµο, αλλά ασταθές. Και οι όποιες διαφορές ακρι-
βώς ανάµεσα σε αυτές τις συζητήσεις και οι όποιες παραδοχές
κρίνονται σε δύο πράγµατα, τα οποία επαναλαµβάνω, γιατί κά-
ποιοι εννοούν και συνεχίζουν να προβάλλουν µόνο ένα κοµµάτι
από αυτά που λέγονται σε σχέση µε το χρέος και όχι όλα τα στοι-
χεία. 

Κρύβονται, λοιπόν, οι παραδοχές για το θέµα των πρωτογενών
πλεονασµάτων. Όταν το πρωτογενές πλεόνασµα το κάνεις 4%,
3,5%, το κάνεις ίσως 1,5% -και θα αναφερθώ παρακάτω σε αυτό-
τότε πάρα πολύ καλά το χρέος τη µια φορά µπορεί να γίνει βιώ-
σιµο, την άλλη µη βιώσιµο και την τρίτη βιώσιµο µε αστάθεια. Οι
όποιες διαφορές, λοιπόν, µπορούν να εξηγηθούν µε βάση αυτά
τα δεδοµένα. 

Επαναλαµβάνω: Η υπόθεση για το 2014 ήταν µε σταθερά πρω-
τογενή πλεονάσµατα πάνω από 4% -φτάνοντας ακόµη και στο
4,5%- για πάρα πολλά χρόνια. Είναι η σελίδα 9 της έκθεσης του
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου του 2014, που µόλις κατέθεσα. 

Θυµίζω ότι ακόµη και αυτό που έλεγε ο διοικητής της Τράπε-
ζας της Ελλάδας σε σχέση µε τις διαφορές της βιωσιµότητας
του ελληνικού χρέους, αφορούσε την έκθεση του 2016, η οποία
είχε συνταχθεί µε µακροπρόθεσµες προβλέψεις για το χρέος της
τάξης του 1,5%. 

Και επειδή γίνεται πάρα πολύ µεγάλη συζήτηση γι’ αυτά τα θέ-
µατα, θέλω να επαναλάβω από αυτό το Βήµα ότι η ελληνική Κυ-
βέρνηση αγωνίζεται µέσα σε πολύ δύσκολες συνθήκες, τις
οποίες γνωρίζουµε όλοι. Νοµίζω ότι αυτό που έχει καταλάβει ο
ελληνικός λαός και ο τελευταίος άνθρωπος σε αυτή τη χώρα,
αλλά θα έλεγα και στην Ευρώπη, είναι ότι υπάρχει µια κυνική και
δογµατική προσήλωση σε µία άποψη, σε µία προσπάθεια να

υπάρξει ένας συµβιβασµός ανάµεσα στο Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο και τη γερµανική πλευρά, το Υπουργείο Οικονοµικών της
Γερµανίας και να αναβληθεί ο οριστικός καθορισµός, θα έλεγα,
ενός καθαρού διαδρόµου για µια επόµενη φορά.

Πρέπει να διευκρινίσω για µια ακόµη φορά ότι αυτό που ζη-
τούσαµε και ζητάµε είναι όχι να εφαρµοστούν µεσοπρόθεσµα
µέτρα για το χρέος τώρα, αλλά να προσδιοριστούν µε όσο γίνε-
ται µεγαλύτερη σαφήνεια για την εφαρµογή τους µετά το 2018,
µε βάση τις προϋποθέσεις που έλεγε η απόφαση του 2015. Θυ-
µίζω ότι στην απόφαση του Μαΐου του 2015 υπήρχε κάτι πολύ
συγκεκριµένο που θέλω να το επισηµάνω στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, ότι µπήκε το ταβάνι του 15% στις χρηµατοδοτικές ανάγ-
κες που δεν πρέπει –και συµφωνούσαµε όλοι σε αυτό- να πάµε
πάνω από αυτό. 

Πόσο ήταν τα προηγούµενα χρόνια; Τι πληρώναµε για να εξυ-
πηρετήσουµε το χρέος; Κατά µέσο όρο τουλάχιστον τα χρόνια
του µνηµονίου, από το 2009 µέχρι το 2014, 2015 κ.λπ., οι χρηµα-
τοδοτικές ανάγκες για την εξυπηρέτηση του χρέους ήταν κοντά
στο 25%. 

Έγιναν βήµατα.; Εγώ θα πω ότι έγιναν. Προφανώς έγιναν. Και
το επίπεδο της επιµήκυνσης και στο επίπεδο των επιτοκίων κ.λπ..
Η έκκληση που εγώ θα έκανα και προπαντός αυτές τις κρίσιµες
στιγµές είναι να λέµε ολόκληρη την αλήθεια. Ας µη µηδενίζουµε,
λοιπόν, αυτή την προσπάθεια, την οποία πολύ λίγο πριν -για να
µην ξεχνιόµαστε- τη θεωρούσατε από άστοχη µέχρι εκτός τόπου
και χρόνου και λέγατε ότι δεν υπάρχει θέµα κ.λπ., για να µπορέ-
σετε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, να έχετε αυτό που
λέµε «win-win», να κερδίσετε σε κάθε περίπτωση για την αντιπο-
λιτευτική σας φαρέτρα. 

Από τη µια µεριά, δηλαδή να παρουσιάσετε ότι αυτή η επι-
δίωξη της ελληνικής Κυβέρνησης ήταν άστοχη, µη κρίσιµη -και
δεν ξέρω τι άλλο- και ταυτόχρονα µέσα σε αυτή την πολύ δύ-
σκολη συγκυρία, στον βαθµό που δεν θα έβγαινε αυτό, θα το πα-
ρουσιάζατε σαν ήττα της διαπραγµάτευσης της Κυβέρνησης,
ενώ όλοι, µα όλοι γνωρίζουν ότι εδώ πραγµατικά πρόκειται για
µία πολύ δύσκολη προσπάθεια που διεξάγεται µέσα σε ένα ευ-
ρωπαϊκό και διεθνές περιβάλλον, ασταθές και ρευστό. 

Νοµίζω ότι πρέπει να επαναλάβω -και θα το κάνω- ότι επιδίωξη
της Κυβέρνησης παραµένει η καθαρή λύση. Επιδίωξή µας είναι
να έχουµε µια συµφωνία που δεν θα παγιδεύει την ελληνική οι-
κονοµία. Νοµίζω ότι κανένας και καµµιά σε αυτή τη χώρα δεν
θέλει για µια ακόµη φορά να παγιδευτεί η ελληνική οικονοµία. 

Θέλουµε να βγει από αυτή την παγίδα. Θέλουµε έναν καθαρό
διάδροµο τέτοιον, ώστε την επόµενη µέρα της συµφωνίας και οι
επενδυτές και ο ελληνικός λαός να καταλαβαίνουν ότι έχουµε
έναν σαφή ορίζοντα πια, για να βγούµε, µε τη λήξη του προγράµ-
µατος του 2018, από τον δανεισµό, όχι από θεσµικούς δανειστές,
γιατί το µπερδεύετε και λέτε για τέταρτο µνηµόνιο. 

Δεν υπάρχει αυτό το ζήτηµα και το ξέρετε πάρα πολύ καλά.
Μνηµόνιο υπάρχει όταν υπάρχει ανάγκη δανεισµού από θεσµικούς
δανειστές. Όταν η χώρα βγει στις αγορές, µπορεί να υπάρχουν
υποχρεώσεις και στόχοι από το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, αλλά
δεν υπάρχει µνηµόνιο και αυτό είναι σαφές. 

Συνεπώς αυτή είναι η επιδίωξη της ελληνικής Κυβέρνησης.
Εµείς βλέπουµε ότι αυτή δεν είναι η επιδίωξη µιας κυβέρνησης
µόνο, αλλά είναι µία επιδίωξη για τη χώρα. Γι’ αυτό σας καλούµε
να συµβάλετε. Δεν υποτιµώ καθόλου την όποια συµβολή έχει
υπάρξει µέχρι τώρα και αναφέροµαι και στην κοινή δήλωση των
τριών οµάδων στο Ευρωκοινοβούλιο και στην επιστολή της Προ-
έδρου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Θα περίµενα να γίνει
µια πιο ενεργητική προσπάθεια και στην πολιτική οικογένεια της
Νέας Δηµοκρατίας αυτή την κρίσιµη στιγµή και εννοώ στο επί-
πεδο του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος. 

Με αυτά θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί θεωρώ ότι αυτά
έχουν κρίσιµη σηµασία αυτή τη στιγµή. Υπάρχει µια ρευστή κα-
τάσταση. Υπάρχει η κρισιµότητα στις στιγµές. Υπάρχει η ανάγκη
να προχωρήσει µία λύση, που θα βγάζει τη χώρα από την κρίση
και αυτή η ανάγκη δεν είναι µόνο ελληνική. Διότι πολύ καλά γνω-
ρίζετε ότι κάποιοι επιδιώκουν να συνεχιστεί αυτή η κρίση, καθώς
πίσω από το ελληνικό πρόβληµα κρύβεται βεβαίως και το πρό-
βληµα του ιταλικού χρέους. Αν ανοίξει αυτός ο ασκός, δεν κλείνει
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µε τίποτα. 
Εµείς, λοιπόν, ως ριζοσπαστική δύναµη της Αριστεράς στο ευ-

ρωπαϊκό επίπεδο, µε επιµονή, µε δυσκολίες, µε αστοχίες ή και
µε λάθη παλεύουµε για µια οριστική έξοδο της χώρας από την
κρίση. Παλεύουµε ταυτόχρονα για µια Ευρώπη, που δεν θα είναι
η κυνική Ευρώπη, που από τη µια µιλάει για φορολογική συνερ-
γασία, αλλά από την άλλη επιτρέπει φορολογικούς παραδείσους
εντός της, για µια Ευρώπη της αλληλεγγύης και όχι µια Ευρώπη
όπου η µία οµάδα κρατών –παραδείγµατος χάριν Βορράς,
Νότος- θα ρίχνει τα βάρη στην άλλη, για µια Ευρώπη που θα
φύγει από τα δόγµατα της µονοµερούς λιτότητας, ώστε να ανοί-
ξει επιτέλους ένας διαφορετικός δρόµος και για τη χώρα µας.
Περί αυτού πρόκειται. Αυτός είναι ο αγώνας µας, τον οποίο δί-
νουµε µε πείσµα και στο εξωτερικό -στο ευρωπαϊκό και στο διε-
θνές επίπεδο- αλλά και στο επίπεδο της χώρας. 

Νοµίζω ότι αναλύθηκε και από άλλους συναδέλφους, όπως και
από τον κ. Παπαχριστόπουλο, τι ακριβώς κάνουµε και στο εσω-
τερικό της χώρας µε όλη αυτή την πορεία. Δεν θέλω να καταχρα-
στώ άλλο τον χρόνο για να απαντήσω σε αυτά που ακούγονται,
τα υπερβολικά, θα έλεγα. Δεν θα ήθελα να τα χαρακτηρίσω αλ-
λιώς, όταν λέγεται ότι η χώρα δεν κυβερνάται. 

Νοµίζω ότι όποιος θέλει µε σοβαρότητα να δει το τι συµβαίνει,
µπορεί να το δει. Μπορεί να το δει -το ξαναλέω- παρά τα λάθη,
τις παραλείψεις, τις δυσκολίες τις οποίες έχουµε. Όµως, έχουµε
έναν σταθερό ορίζοντα, έχουµε έναν σταθερό προσανατολισµό
και νοµίζω ότι στο τέλος της µέρας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
θα µπορέσουµε, θα καταφέρουµε να βγάλουµε τη χώρα από την
κρίση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λοβέρδο, µε

συγχωρείτε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ολοκληρώσει τη διαδι-

κασία όσον αφορά τις πρωτολογίες και όλα όσα συνοδεύουν τη
σηµερινή διαδικασία. Εγώ θέλω να ρωτήσω ποιοι θέλουν να δευ-
τερολογήσουν, για να ανοίξουµε κατάλογο.

Απ’ ό,τι βλέπω, είναι οι κύριοι Αµυράς, Αρβανιτίδης, Λοβέρδος
και Καβαδέλλας.

Κατ’ αρχάς, κύριε Καραθανασόπουλε, είχατε πει ότι δεν θα µι-
λήσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θα µιλήσει ο κ. Βαρ-

δαλής;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εποµένως έχουµε τον

κ. Λοβέρδο, τον κ. Κωνσταντόπουλο, τον κ. Αµυρά.
Κύριε Δένδια, εσείς θα µιλήσετε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Εκτός αν λεχθεί κάτι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Επίσης, είναι ο κ. Κα-

βαδέλλας, η κυρία Υπουργός έχει πει ότι δεν θέλει. Αν χρειαστεί,
θα έχει τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. Να πούµε για ένα πεν-
τάλεπτο, τρίλεπτο, τετράλεπτο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το πεντάλεπτο θα αρκεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία, πεντάλεπτο.

Έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω να απευθυνθώ στην κυρία Υφυ-

πουργό και να της πω ότι θεωρώ πάρα πολύ καλό από την
πλευρά της που αναφέρεται στην Αντιπολίτευση επωνύµως και
για κόµµατα και για συναδέλφους και µάλιστα, µε πολύ ευγενικό
τρόπο και µε επιχειρήµατα. Αυτό βοηθά τη συζήτηση. Αφαιρεί,
βέβαια, τη δυνατότητα να πάρει κάποιος τον λόγο επί προσωπι-
κού, διότι δεν τίθενται προσωπικά θέµατα. Ωστόσο, ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος πάντα έχει κατά τον Κανονισµό το
δικαίωµα να αντιδρά σε µια υπουργική παρέµβαση.

Θέλω ωστόσο να σας πω, κυρία Υπουργέ, παρ’ ότι αναφερθή-
κατε διεξοδικά και σε µένα και στον κ. Αµυρά και σε άλλους συ-
ναδέλφους, στο ζήτηµα που σας έθεσα από την πρώτη µου

οµιλία, ποιος έχει την ευθύνη για το άρθρο 12 παράγραφος 3
περί απορρήτου, περί κατάργησης επαγγελµατικού απορρήτου.
Μετά και την παρέµβαση του κ. Κοντονή εδώ, απάντηση δεν δώ-
σατε. Θα σας παρακαλούσα πάρα πολύ να δώσετε απάντηση,
γιατί ήταν ένα από τα επιχειρήµατά µου περί ακυβέρνητης πολι-
τείας, κάτι το οποίο σχολιάσατε µε ευγενικό τρόπο στην οµιλία
σας.

Δεν προσπαθώ να µιλήσω µε τρόπους συµβολικούς ούτε
αντλώ παραδείγµατα από τη λογοτεχνία. Και µιας και αναφερθή-
κατε στον Στρατή Τσίρκα, να σας πω ότι δεν ξέρω τώρα: Είναι οι
«κοµµένες κεφαλές»; Το «Ανθρωπάκι»; Ποιο παράδειγµα αντλείτε
από εκεί, για να βρείτε οµοιότητες µε τη σηµερινή Κυβέρνηση;
Δικό σας θέµα. Δεν ξέρω και σε ποιο από τα τρία βιβλία της τρι-
λογίας πηγαίνει το µυαλό σας πιο πολύ.

Όµως, εγώ κυριολέκτησα, κυρία Υπουργέ. Ανέφερα παραδείγ-
µατα που αποδεικνύουν του λόγου µου το αληθές και δεν πρό-
λαβα να τα πω και όλα ούτε θα προλάβω σήµερα.

Όµως, θέλω, µιας και µου δόθηκε αυτή η ευκαιρία στη δευτε-
ρολογία µου, να αναφέρω το παράδειγµα της τροπολογίας Τσί-
πρα - Καµµένου για το χάρισµα των προστίµων στον Σαββίδη.

Έκανα, κύριε Πρόεδρε, µια ερώτηση στον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης µήπως αυτά που κάπου διάβασα αληθεύουν, ότι δηλαδή η
τροπολογία Τσίπρα - Καµµένου για τον κ. Σαββίδη ήλθε, ενώ είχε
γίνει η δίκη στο Εφετείο Ροδόπης και εκκρεµούσε η απόφαση.
Μου απάντησε ο αρµόδιος Υπουργός ότι έτσι είναι, ότι στις 6
Απριλίου έγινε η δίκη και το δικαστήριο βρίσκεται σε διάσκεψη
και αντί να αποφασίσει το δικαστήριο, απάντησε ο κ. Τσίπρας και
ο κ. Καµµένος και οι εκατόν πενήντα τρεις στη Βουλή.

Αυτό δεν είναι δείγµα όχι απλώς διαπλοκής, αλλά µιας χώρας
όπου η δηµοκρατία είναι σε αµφισβήτηση, όπου παραβιάζεται το
Σύνταγµα, ότι η χώρα δεν κυβερνιέται θεσµικά.

Υπάρχουν και άλλα παραδείγµατα, κύριε Υπουργέ.
Να µου επιτρέψετε να σας πω, λοιπόν, ότι δεν µιλώ µε τρόπους

συµβολικούς αλλά κυριολεκτώ.
Και κάτι ακόµα στην απάντησή σας. Αναφερθήκατε σε όλη την

Αντιπολίτευση -και κυρίως στη Νέα Δηµοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ-
λέγοντας ότι εσείς παραλάβατε χρέη που οι άλλοι δηµιούργη-
σαν. Δεν είναι ακριβές αυτό που λέτε.

Εσείς αναλάβατε το 2015. Η κρίση ξέσπασε το 2009-2010.
Τότε υπήρξαν κυβερνήσεις και κόµµατα που µε µεγάλη αυτοθυ-
σία σήκωσαν στις πλάτες τους τα βάρη του ελληνικού λαού και
σε ό,τι αφορά τα ελλείµµατα δηµιούργησαν πλεονάσµατα και σε
ό,τι αφορά την ύφεση φέραµε πίσω την ανάπτυξη και σε ό,τι
αφορά το δηµόσιο χρέος έγιναν οι µεγάλες περικοπές, οι παγ-
κοσµίως πρωτότυπες και µεγαλύτερες όλων των εποχών στο δη-
µόσιο χρέος.

Και ήρθατε εσείς και φέρατε ξανά την ύφεση, ήρθατε εσείς
και φέρατε ξανά τα ελλείµµατα και ήρθατε εσείς και φέρατε την
αύξηση του χρέους. Άρα, όταν εσείς θέλετε να κυριολεκτείτε
από την πλευρά σας και να αναφέρεστε στην κρίση, πρέπει να
κάνετε µια διπλή αναφορά. Μιλάµε για την κρίση που ξέσπασε
το 2009-2010 -και όπως τη χειρίστηκαν άλλοι- µέχρι το τέλος του
2014 και για την κρίση που έπρεπε να χειρισθεί άλλη κυβέρνηση,
διπλασιάζοντας το κόστος του ελληνικού λαού, για να είναι Πρω-
θυπουργός ο κ. Τσίπρας. 

Κλείνοντας θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στον Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο της Πλειοψηφίας.

Κύριε συνάδελφε, εµείς σήµερα θίξαµε µια σειρά από θέµατα
στα οποία δικαιωθήκαµε. Αναφέροµαι στο άρθρο 12, παράγρα-
φος 3 που αποσύρθηκε. Την ώρα που θέταµε το θέµα, µέλη της
Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας -και εσείς- διαµαρτύρονταν γιατί
το θέτουµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εγώ όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Προσπαθούσα, µάλιστα, να σας πω

να περιµένετε να ακούσετε όλη την τοποθέτησή µου, για να δείτε
ότι καµµιά φορά δεν πρέπει να αντιδράτε βιαστικά. 

Μέσα σε αυτό, λοιπόν, που ζητούσα -και τελικά έγινε δεκτό-
υπήρχε η κατάργηση του απορρήτου και για το δικό σας επάγ-
γελµα, γιατί είστε καθηγητής πανεπιστηµίου, είστε γιατρός και
το απόρρητο αφορά δικηγόρους και γιατρούς κατά βάση, αλλά
και άλλους. Και σ’ αυτό που έπρεπε να αντιδράσετε πρώτος, δεν
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είπατε κουβέντα. 
Άρα δεχθείτε εν προκειµένω την κριτική µου ότι υπάρχουν

προβλήµατα που θέτει η Αντιπολίτευση και έχει δίκιο αρκετές
φορές. Και πρέπει να είστε προσεκτικοί στον τρόπο που αντι-
δράτε, ειδικά όταν αυτός δεν είναι λόγος ούτε αντίλογος αλλά
κραυγές από τον χώρο των εδράνων. Θα πρέπει και εσείς να
πείτε -που το αποφύγατε- πώς µπήκε αυτό το άρθρο στο σχέδιο
νόµου και γιατί δεν βρέθηκε ένας δικός σας Βουλευτής να το
στηλιτεύσει. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Στη συνέχεια τον λόγο θα λάβουν ο κ. Αµυράς, ο κ. Αρβανιτί-

δης και ο κ. Καβαδέλλας. Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο κ.
Καµµένος, γιατί έχω εκφωνήσει τη σειρά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν χρειαστεί, θα πάρω
κι εγώ τον λόγο στο τέλος για δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αν χρειαστεί, βεβαίως
θα µιλήσετε. 

Κύριε Αρβανιτίδη, επειδή σας βλέπω, θέλετε να µιλήσετε
εσείς; Επειδή µίλησε προηγουµένως ο κ. Λοβέρδος, είπαµε να
έχουµε µια διαφορετική σειρά. Γι’ αυτό προτίθεµαι να δώσω τον
λόγο στον κ. Αµυρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Δεν έχω κανένα πρόβληµα, κύριε
Πρόεδρε, να µιλήσω µετά τον κ. Αµυρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Αµυρά,
έχετε τον λόγο εποµένως. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα πάθουµε «overdose» από ΠΑΣΟΚ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το Κοινοβούλιο έχει

χιούµορ. Το δέχεται το Προεδρείο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω κι εγώ µε µια µικρή

παρατήρηση, ακούγοντας τα λόγια του κ. Μαντά, του εκλεκτού
συναδέλφου.

Κύριε Μαντά µου, πραγµατικά, λέω το εξής: «Πού ήσασταν τα
τελευταία δύο, δυόµισι χρόνια;». Αυτός ο ήπιος, ο συναινετικός
λόγος, που πριν λίγο εκφωνήθηκε από τα χείλη σας, απουσίαζε
από την παράταξή σας, από το κόµµα σας, από την Κυβέρνησή
σας, τα προηγούµενα δυόµισι χρόνια. 

Τώρα, λοιπόν, έχουµε την αίσθηση ότι επειδή µάλλον η Κυβέρ-
νηση τα έχει κάνει µαντάρα -το «µάλλον» το λέω για λόγους ευ-
γενείας, γιατί πιστεύω ότι σίγουρα όλοι έχουµε καταλάβει ότι
δυόµισι χρόνια δεν κινείται τίποτα προς τα εµπρός, αλλά αντί-
θετα οπισθοχωρεί η χώρα, αξιολογήσεις δεν κλείνουν, δόσεις
δεν παίρνουµε και η χώρα βρίσκεται πάλι στο µηδέν, ενώ το
χρέος δεν ρυθµίζεται ούτε η ποσοτική χαλάρωση έρχεται µπρο-
στά µας- αυτή η συναινετική στάση θα µπορούσε να υποκρύπτει
διάθεση, θα έλεγα εγώ, «συνενοχής». Δηλαδή, είναι σαν να λέτε:
«Ελάτε να γίνουµε όλοι συνένοχοι στο ναυάγιο και όχι να το χρε-
ωθούµε µόνοι µας».

Εµείς στο Ποτάµι, κύριε Μαντά, αγαπητέ Κοινοβουλευτικέ Εκ-
πρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ και υπόλοιποι συνάδελφοι, λέµε ότι οι συ-
ναινέσεις χτίζονται, βεβαίως, στη βάση της αλήθειας, της
διαρκούς ενηµέρωσης των πολιτικών δυνάµεων µεταξύ τους και
µε τον εξωτερικό παράγοντα και επί τη βάσει σχεδίου. Χωρίς σχέ-
διο, όπου και να πας, δεν πρόκειται να κάνεις τίποτα. Αυτό είναι
ένα µικρό σχόλιο που ήθελα να κάνω.

Θα ανακεφαλαιώσω τώρα αυτά που ακούσαµε και είπαµε στις
τελευταίες συνεδριάσεις στην επιτροπή και εδώ στην Ολοµέλεια.
Τονίζω για άλλη µια φορά το απαράδεκτο της νοµοθετικής δια-
δικασίας να γίνεται ακορντεόν, να γίνεται λάστιχο, µια του
ύψους, µια του βάθους, να την τεντώνετε, µια επείγουσα διαδι-
κασία, µια κατεπείγουσα διαδικασία και δεν ξέρω τι άλλο.

Θα είχατε και εσείς προστατεύσει τον εαυτό σας, αλλά κυρίως
τους πολίτες, από το να µπαίνουν σε µία -θα έλεγα- διάθεση υπο-
ψίας, ότι κάτι σάπιο και γκρίζο συµβαίνει στα βουλευτικά έδρανα
και δη της Πλειοψηφίας. Για παράδειγµα, µας φέρατε το άρθρο
12, για το οποίο ο κ. Λοβέρδος έκανε µεγάλη αναφορά. Σας είχα
πει και εγώ στην επιτροπή ότι αυτό το άρθρο -η κατάργηση στην

ουσία του επαγγελµατικού απορρήτου- είναι αντίθετο και στην
ευρωπαϊκή και στην εθνική δικαιοταξία. Αντιτίθεται στις βασικές
αρχές του Συντάγµατος. Και γιατί το φέρνετε µε µία διάταξη
επείγουσας διαδικασίας -ψεκάστε, σκουπίστε, τελειώσατε- χωρίς
να µπορέσουµε να συζητήσουµε σε βάθος για ένα τόσο σηµαν-
τικό ζήτηµα;

Τα ίδια περίπου σας είχα πει -βεβαίως µε ένα άλλο περιεχό-
µενο- όσον αφορά το άρθρο 16, για την απαλλαγή από φόρο
υπεραξίας στην αγοραπωλησία ενός ακινήτου ή µηχανολογικού
εξοπλισµού µίας εταιρείας. Σας είχα πει ότι δεν είναι σωστά δια-
τυπωµένο ότι υπάρχουν τρύπες, ότι υπάρχουν γκρίζες περιοχές
και δεν δικαιολογείται ο επείγων χαρακτήρας για να µπει και αυτή
η διάταξη στο «άρµα» αυτού του νοµοσχεδίου και να φύγει
σφαίρα προς το υπερπέραν της ελληνικής πια πραγµατικότητας.

Μιλάµε, λοιπόν, για ένα νοµοσχέδιο που είναι ένα µίνι φορο-
λογικό. Από τα είκοσι εννέα άρθρα τα έξι είναι η ενσωµάτωση
της ευρωπαϊκής οδηγίας και τα υπόλοιπα είκοσι τρία είναι κα-
θαρά φορολογικά νοµοσχέδια. Θα έπρεπε κάποιος να ακούσει
από την Κυβέρνηση να απολογείται προς τον Έλληνα επιχειρη-
µατία, τον µικροµεσαίο, τον µεγάλο, τον µικρό -δεν έχει καµµία
σηµασία- και να µας λέει τι θα κάνει για να οδηγήσει τις ελληνικές
επιχειρήσεις που πήγαν στη Βουλγαρία πίσω στον τόπο τους,
στην Ελλάδα. Δεν άκουσα τίποτα για µία διαφορετική φορολο-
γική προσέγγιση της παραγωγής, του επιχειρείν. 

Τώρα θα πρέπει να σας ενηµερώσω -και θα δείτε ότι τις επό-
µενες ηµέρες θα συζητηθεί πολύ- για το εξής: Στην Βουλγαρία
σπεύδουν πια όχι µόνο οι ελληνικές επιχειρήσεις, αλλά και φυ-
σικά πρόσωπα για να κάνουν σύνδεση κινητής τηλεφωνίας, για
να τους έρχεται πιο φθηνός ο λογαριασµός από τα τέλη της κι-
νητής τηλεφωνίας που έχουν αυξηθεί στην Ελλάδα. Λοιπόν, είναι
άλλο ένα µικρό πετραδάκι στο παπούτσι που φοράει η χώρα,
όσον αφορά τον βηµατισµό της και την οικονοµία, που µπορεί να
έχει και άλλου είδους συνέπειες. Διότι, εάν εθίσεις τον Έλληνα,
τον καταπιεσµένο οικονοµικά -όπως θέλετε- τον αδικηµένο, σε
διόδους διαφυγής που είναι ηµιλαθραίες και δεν ξέρω εγώ τι,
τότε κάνετε πολύ µεγαλύτερη ζηµιά στο συνολικό οικοδόµηµα.

Στην προηγούµενη συζήτηση που είχαµε κάνει στην Ολοµέ-
λεια, στην οποία ήταν παρών και ο Πρωθυπουργός, είχα αναφέ-
ρει το παράδειγµα µίας ανώνυµης εταιρείας -µιας µικρής,
µικροµεσαίας εταιρείας- που εδρεύει στην Αττική, η οποία µου
έστειλε ένα σηµείωµα που ανέφερε τα εξής: «Κύριε Βουλευτά,
100.000 ευρώ καθαρά κέρδη καταφέραµε, εν µέσω τεράστιων
δυσκολιών, το 2016. Από τα 100.000 ευρώ καθαρά κέρδη µιας
ανώνυµης εταιρείας στην Ελλάδα, µένουν στην άκρη, µετά από
τα χαράτσια, τη φορολογία, τις ασφαλιστικές εισφορές κ.λπ.,
µόλις 22.000 ευρώ.» Μου λέει, «Είναι δυνατόν µία τέτοια επιχεί-
ρηση να ανθίσει εδώ στην Ελλάδα;» 

Εν πάση περιπτώσει, καταλήγοντας θέλω να σας πω τα εξής:
Όλα αυτά για ποιον γίνονται; Γίνονται µήπως γιατί έχουµε στο
κάτω-κάτω έναν δηµόσιο τοµέα που είναι ανθηρός, που είναι
γρήγορος, που είναι αδιάφθορος και αποτελεσµατικός; Αµ δε!
Έχουµε µία ψόφια αγελάδα, που την έχουµε βαφτίσει «ιερά αγε-
λάδα» και αφήνουµε την πραγµατική «ιερά αγελάδα» αυτού του
τόπου, που είναι ο ιδιωτικός τοµέας που παράγει, που ερευνά,
που καινοτοµεί, που εξάγει, να σαπίσει. Αυτό είναι ευθύνη και
υπογραφή ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Και καταλήγω. Είχα πει, λοιπόν, και νωρίτερα στην οµιλία µου,
ότι αφού η ελληνική Κυβέρνηση δεν µπορεί να το κάνει όπως η
Κύπρος που µπήκε στα µνηµόνια µετά από εµάς και βγήκε µετά
από εµάς, ας το κάνει όπως ο Γιάννης µε τα δύο «ν», ο Αντετο-
κούνµπο, που απέδειξε ότι εάν έχεις πραγµατισµό µέσα σου, εάν
είσαι ρεαλιστής, εάν έχεις στόχο, εάν δουλεύεις σκληρά, εάν
είσαι ικανός, τότε έχεις πολλές πιθανότητες να κατακτήσεις και
τον ουρανό. Εδώ, όµως, φοβάµαι ότι τα πράγµατα είναι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Αµυρά. Ο Αντετοκούνµπο είχε τρίποντο, δεν είχε δύο «ν»!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω µε
µισή φράση.

Σας θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εξής: Από 1-1-
2018, αγαπητέ κύριε Μαντά, που βλέπω ότι χαµογελάτε, µε καλή
έννοια σας το λέω…

8554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν χαµογελάω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: …διπλασιάζετε το νέο χαράτσι του ενι-

αίου τέλους διανυκτέρευσης για τις τουριστικές επιχειρήσεις. 
Μιλάµε όλοι και κυρίως εσείς της Κυβέρνησης για τον τουρι-

σµό και δεν λέτε ότι ναι µεν είχαµε ρεκόρ εισόδου, ρεκόρ αφί-
ξεων, αλλά είχαµε και ρεκόρ χαµηλότερων εσόδων, τουριστικών
εσόδων, σε σχέση µε την κατά κεφαλή δαπάνη του κάθε τουρί-
στα από τότε που πάτησε τουρίστας στην Ελλάδα.

Να τα λέµε όλα αυτά, για να έχουµε µια πλήρη εικόνα.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Αµυρά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Τυρνάβου Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Αρβανιτίδης για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Δώστε µου λίγο παραπάνω χρόνο,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι παραπάνω; Είναι

αρκετά τα πέντε λεπτά. Εσείς είστε και εύγλωττος!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ανέβηκα στο Βήµα, γιατί είχα υποσχεθεί ότι θα δευτερολο-

γήσω σχετικά µε τις τροπολογίες. Βεβαίως, να παρατηρήσω
κυρία Υπουργέ, ότι ήταν µια ενδιαφέρουσα συνεδρίαση, µε την
έννοια ότι αποσύρατε τις δύο ρυθµίσεις και για το άρθρο 16 και
για την παράγραφο 3 του άρθρου 12. Είναι µια θετική εξέλιξη σε
σχέση µε το παρελθόν, που δεν ακούγατε καµµία από τις παρα-
τηρήσεις και µετά γυρίζαµε και «ξεψηφίζαµε» θέµατα, τα οποία
είχαµε νοµοθετήσει µε λάθος τρόπο.

Έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες. 
Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1045 και ειδικό 165 του

Υπουργείου Εσωτερικών για την κατασκευή, συντήρηση και λει-
τουργία παιδικών χαρών σε χώρους του δηµοσίου και στο
Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος δεν έχουµε καµµία αντίρρηση. Οµοίως
και για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1046 και ειδικό 166 του
Υπουργείου Οικονοµικών, σχετικά µε την απαλλαγή από την πα-
ρακράτηση του φόρου για όσα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα έχουν
φορολογική κατοικία σε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και λαµ-
βάνουν αµοιβές στην Ελλάδα για µια σειρά υπηρεσιών. 

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1047 και ειδικό
167 για την παράταση προθεσµίας δήλωσης όσων έχουν αδή-
λωτα εισοδήµατα, σας είχαµε πει και όταν φέρατε για πρώτη
φορά τη διάταξη αυτή στη Βουλή, ότι επί της ουσίας εµείς δεν
έχουµε αντίρρηση. Προσέξτε, όµως, εµείς θεωρούµε χρήσιµη
µια ρύθµιση, η οποία προτρέπει σε όσους έχουν κρυφά εισοδή-
µατα να τα δηλώσουν και µέχρι στιγµής φοβούνταν να το κάνουν
λόγω του ασταθούς φορολογικού συστήµατος και του κακού οι-
κονοµικού κλίµατος της χώρας. Η τροπολογία, όµως, έτσι όπως
είναι διατυπωµένη, µάλλον «κλείνει το µάτι» σε αυτούς που έχουν
ήδη λάβει φύλλα ελέγχου από τις αρµόδιες αρχές. Αυτή, δυστυ-
χώς, είναι η πραγµατικότητα.

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1048 και ειδικό 168, η
οποία αφορά τις υπερωρίες εξεταστών οδήγησης µέχρι το τέλος
του 2017, είµαστε θετικοί. Θα πρέπει, όµως, όπως είπε και ο κ.
Μαυραγάνης, να τηρηθεί απαρέγκλιτα η καταληκτική ηµεροµη-
νία και να µην πάµε σε νέα παράταση.

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1049 και ειδικό 169 δη-
λώνουµε «παρών», όπως «παρών» θα δηλώσουµε και στην τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1053 και ειδικό 173, µε την οποία
περιορίζεται ο αριθµός των αγροτών που δικαιούνται τον µει-
ωµένο φόρο.

Τέλος, δηλώνουµε ότι θα ψηφίσουµε την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1051 και ειδικό 171 για τις αλλαγές στην παραχώρηση

χρήσης αιγιαλού. Κυρία Υπουργέ, σας καλούµε να δώσετε επι-
τέλους µια απάντηση, να κάνετε δεκτή την τροπολογία την οποία
κατέθεσε ο συνάδελφός µου, ο κ. Κουτσούκος, σχετικά µε την
παραχώρηση του κάµπινγκ στην Κουρούτα του Νοµού Ηλείας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Καβαδέλλας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, κατά την πρώτη µου αγόρευση σήµερα, ανα-

φέρθηκα στο άρθρο 7, όπου κατά την προτεινόµενη διάταξη της
παραγράφου 1 παρέχονται διευκολύνσεις και κίνητρα εν είδει
φοροαπαλλαγών. Συγκεκριµένα, εξαιρεί τον ΦΠΑ από τα είδη σί-
τισης τα οποία προσφέρονται δωρεάν, ώστε να ενισχυθεί η συµ-
µετοχή ιδιωτών στην προσπάθεια καταπολέµησης της παιδικής
φτώχειας και της επισιτιστικής ανασφάλειας, που αφορά, βε-
βαίως, τους µαθητές της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης του δηµοσίου.

Το θέµα, όµως, είναι ευρύτερο και λόγω της εξαιρετικά δυσχε-
ρούς κατάστασης της χώρας θα έπρεπε να διευρυνθεί το µέτρο
αυτό και να καλύπτει και άλλες ευπαθείς οµάδες. 

Θέλω να ενώσω τη φωνή µου µε την ανησυχία που δηµιουρ-
γείται ευλόγως σε αυτή την Αίθουσα για το πώς νοµοθετείτε, πώς
φτάνουν αυτά τα νοµοσχέδια στα χέρια µας και πώς υποστηρί-
ζετε κάτι το οποίο την άλλη στιγµή, την ίδια µέρα, το διορθώνετε,
το καταψηφίζετε µέσα σας. 

Αποφύγατε -ευτυχώς- µετά τη γενική κατακραυγή -και ήταν εύ-
λογο αυτό- τη διάταξη περί άρσης απορρήτου. Αναρωτιέµαι,
πόσο αριστερό ήταν άραγε αυτό το πράγµα; Μου θύµισε κακές
µέρες. Εγώ έχω ζήσει τη χούντα και κάπως ανατρίχιασα όταν το
είδα αυτό το πράγµα, χωρίς να θέλω να συγκρίνω. Ήταν, όµως,
σκληρό. Αναρωτιόµαστε, ποιος το εµπνεύστηκε; Μήπως σας τα
δίνουν γραµµένα; Εάν είναι έτσι, πρέπει να παραιτηθείτε. Συγ-
γνώµη που το λέω αυτό το πράγµα, δεν θέλω να γίνω κακός ούτε
να είµαι µεµψίµοιρος, αλλά ο Υπουργός είπε ότι δεν το γνώριζε.
Εάν δεν το γνωρίζει ο Υπουργός, κύριε Υπουργέ, ή δεν ξέρετε
να κάνετε τη δουλειά σας ή µας είπατε ψέµατα. Αυτό το άρθρο
είχε από κάτω τόσες υπογραφές. Δεν το είδε κανένας; Δεν κα-
τάλαβε κανένας περί τίνος πρόκειται; Εγώ µε την πρώτη µατιά
ταράχτηκα, να σας πω την αλήθεια. 

Μετά έχουµε το άρθρο 16 που το αποσύρατε, το οποίο απαλ-
λάσσει από τον φόρο υπεραξίας την πώληση ή µίσθωση ακινή-
του, που λειτουργούσε ως επιχείρηση, µε τον τυχόν υπάρχοντα
εξοπλισµό κ.λπ., όταν βεβαίως µετατρέπεται από άλφα επιχεί-
ρηση σε βήτα. Είναι πάρα πολύ λογικό και πάρα πολύ δίκαιο,
διότι όταν κάποιος το είχε ως φαρµακείο και κάποιος άλλος το
κάνει καφετέρια, δεν ισχύουν τα περί «φήµης» και «πελατείας».
Η καφετέρια θα αναζητήσει καινούργια πελατεία. Εποµένως θα
ήθελα να το φέρουµε γρήγορα διορθωµένο, ας το πω έτσι. Πάν-
τως, βοηθάει πάρα πολύ την οικονοµία γενικώς. 

Σχετικά µε τα κατασχεθέντα, τα οποία θα κοινοποιούνται διά
τοιχοκόλλησης, να πω ότι µας πάει πάρα πολλά χρόνια πίσω. Η
ανάρτηση σε µια ιστοσελίδα του δηµοσίου ή σε κάτι που να δη-
µιουργεί συνθήκες διαφάνειας είναι δύσκολο; Μήπως η αφισο-
κόλληση εξυπηρετεί κάτι κοράκια, τα οποία θα ειδοποιούνται
χωρίς να προλαβαίνει να πάρει είδηση κανένας άλλος;

Έχω σηµειώσει πολλά, αλλά ο χρόνος που τελειώνει. 
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι όπως έχω πει στις επιτροπές αλλά και

στις προηγούµενες εισηγήσεις µου, οι Ανεξάρτητες Έλληνες θε-
ωρούµε υπερβολικά σηµαντικό και εξαιρετικά -κατά τη γνώµη
µου- επείγον, το να περάσουν όλες αυτές οι ρυθµίσεις. Δεν κα-
τανοώ, γιατί ορισµένοι λένε ότι είναι είκοσι τρία φορολογικά και
έξι. Ναι έτσι είναι και αυτό πρέπει να γίνει. Δεν ξέρω, γιατί τα τε-
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τρακόσια πενήντα έξι δεν τα είχατε κάνει εσείς, µέχρι να έρθουµε
εµείς εδώ. 

Εξωδικαστικό συµβιβασµό γιατί δεν κάνατε ποτέ; Φτάσατε τα
κόκκινα δάνεια στα 86 δισεκατοµµύρια ευρώ και δεν θέλατε ποτέ
να δώσετε κάποια λύση. Τι περιµένατε; Να λυθεί µόνο του το
πρόβληµα των κόκκινων δανείων; 

Εµείς τα κάνουµε. Όποιος, όµως, δουλεύει, κάνει και λάθη. Και
είµαστε Κυβέρνηση, η οποία δεν έχει την αλαζονεία να διορθώσει
τα λάθη της. Μην ξεκινήσουµε τώρα να θυµόµαστε τι έγινε από
το 2010, το πόσα λάθη έγιναν. Βγήκε και ο κ. Πεταλωτής προχ-
θές, να µας πει για τον κ. Παπανδρέου. Δηλαδή βγαίνουν όλοι
να µας πουν ότι ευτυχώς που δεν µας χρεοκόπησαν το 2010 και
θέλουν σήµερα να τους ξαναψηφίσουµε; Δηλαδή τι θέλουν να
µας πουν; Ότι αυτοί ‘‘πεταλώνουν’’ τζιτζίκια κι εµείς δεν µπο-
ρούµε να το κάνουµε; Ο κόσµος δεν έχει κοντή µνήµη και θα
ήθελα να είµαστε λίγο προσεκτικοί, όταν κάνουµε αναφορές ει-
δικά σε τόσο κοντινό παρελθόν, το οποίο -κατά τη γνώµη µου και
µε όλον τον σεβασµό- έχει φέρει την Ελλάδα σε αυτή τη δεινή
θέση που βρισκόµαστε σήµερα. 

Θα µιλήσω λίγο ειδικά για την παράταση της προθεσµίας οι-
κειοθελούς αποκάλυψης της φορολογητέας ύλης. Δεν χρειάζε-
ται να τα πούµε όλα, γιατί στηρίζουµε όλο το νοµοσχέδιο και τα
άρθρα και τις τροπολογίες. Είναι, όµως, µια εξαιρετικά σηµαντική
πρωτοβουλία που πάρθηκε από την Κυβέρνηση, διότι υπήρχε
πολύ µεγάλος όγκος υποθέσεων, οι οποίες θέλησαν και θέλανε
να αποκαλύψουν τα εισοδήµατα και δεν προλάβανε το πρώτο
πεντάµηνο του χρόνου, καθώς η προθεσµία έληγε 31 Μαΐου. Αν
δεν κάνω λάθος -αν κάνω, ας µε διορθώσει η κυρία Υπουργός- η
φορολογητέα ύλη που αποκαλύφθηκε µέχρι σήµερα, νοµίζω ότι
φτάνει τα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτή είναι η φορολογητέα
ύλη που φορολογήθηκε και άρα πήρε το δηµόσιο κάποια έσοδα.
Πάλι γι’ αυτό δεν νοµίζω να µας ψέξει κανένας και δεν φαντάζο-
µαι κάποια πτέρυγα της Βουλής να µην ψηφίσει αυτή την τροπο-
λογία, διότι τι κάνει; Δίνει ένα κίνητρο σε κάποιον να κλείσει τις
υποθέσεις του, να πληρώσει αυτά που χρώσταγε ή είχε αποκρύ-
ψει από το δηµόσιο, χωρίς ποινικές ρήτρες, να πληρώσει τον
αναλογούντα φόρο, έτσι ώστε να υπάρχει µια δίκαιη και όχι άνιση
αντιµετώπιση των φορολογουµένων µεταξύ τους. Νοµίζω είναι
εξαιρετικά σηµαντικό και πρέπει να στηριχτεί από όλους. 

Όσον αφορά την τροποποίηση -που ήταν εξίσου σηµαντική-
για την εξοµοίωση στα νοµικά πρόσωπα, για τις φορολογίες, για
τον φόρο εισοδήµατος και τις αµοιβές εντός κι εκτός Ελλάδος -
ήταν εξαιρετικά σηµαντικό για να υπάρχει µια ίση µεταχείριση σε
όλες τις επιχειρήσεις και υγιής ανταγωνισµός, για να ξέρει ο κα-
θένας πώς φορολογείται, πού φορολογείται, έτσι ώστε να φέρνει
τις υπηρεσίες του στην Ελλάδα και να µην τις παίρνει από την
Ελλάδα- η Κυβέρνηση άκουσε και ορθώς απέσυρε το σχετικό
άρθρο.

Επίσης ορθώς απέσυρε όπως είχα επισηµάνει πολύ σύντοµα
στην πρώτη µου εισήγηση στην επιτροπή και το άρθρο 16, όχι
γιατί είναι λάθος αλλά γιατί θα πρέπει λίγο να µελετηθεί και να
διατυπωθεί πιθανόν λίγο καλύτερα, για να µην υπάρχουν παρερ-
µηνείες. Διότι βλέπουµε αυτή τη στιγµή -και αρκετές µέρες τώρα-
πώς λειτουργεί η πολιτική και η µονταζιέρα των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης, η οποία κόβει και ράβει κοµµάτια υγιών νοµοσχε-
δίων που γίνονται µόνο για καλό, δεν γίνονται για να ωφελήσουν
κάποιον συγκεκριµένα -και εδώ υπήρχε αυτή η παρεξήγηση- και
γυρνάνε -αν θέλετε- πολιτικά αντίθετα και εκεί που είναι να ευ-
νοηθούν πολλοί άνθρωποι, δυστυχώς δεν ευνοείται κανένας.
Απλώς χρειάζεται µια καλύτερη διατύπωση και νοµίζω ότι θα την
κάνουµε.

Στις βουλευτικές τροπολογίες θέλω να επισηµάνω, πως απ’ ό,
τι ενηµερώθηκα έγινε δεκτή η παραχώρηση κατά κυριότητα των
κτηρίων του πρώην στρατοδικείου ΕΑΤ-ΕΣΑ στην Περιφέρεια Ατ-
τικής. Το επικροτούµε. Έχω πει εδώ πέρα και για το τελευταίο
νοµίζω άρθρο του νοµοσχεδίου, όπου πάλι παραχωρούνται κοµ-
µάτια στο δηµόσιο. Θα πρέπει το δηµόσιο αλλά και το Υπουργείο
Ανάπτυξης και τα συναρµόδια Υπουργεία να προσπαθήσουν
έτσι, ώστε οι αδειοδοτήσεις και οι νέες χρήσεις πλέον που θα
έχουν αυτά τα ακίνητα είτε από δήµους είτε από περιφέρειες ή
οποιοδήποτε άλλο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, να γίνον-

ται σύντοµα, έτσι ώστε να υπάρχει µια υπεραξία και µια αξία
προς τον Έλληνα πολίτη ή σε αυτόν που θα το διαχειριστεί. Αν
είναι να δίνουµε ένα ακίνητο και να είναι ντουβάρι και να περιµέ-
νουµε έξι, επτά, δέκα χρόνια να αδειοδοτηθεί για να γίνει οποι-
οδήποτε έργο σε αυτό, νοµίζω ότι είναι δώρο άδωρο και θα
πρέπει η Κυβέρνησή µας να το προσέξει ιδιαίτερα. 

Άκουσα µε προσοχή τους συναδέλφους και την κριτική που
ασκούν και άσκησαν πριν λίγο στην Κυβέρνησή µας σε σχέση µε
τη διαπραγµάτευση. Κλείνοντας, θέλω να πω ότι είναι πολύ ση-
µαντικές αυτές οι µέρες που διανύουµε. Έχω κάνει σχετικές δη-
λώσεις. Δεν θέλω από του Βήµατος της Βουλής, να επαναλάβω
τετριµµένα που έχουµε δηλώσει όλοι οι Βουλευτές. Είναι σηµαν-
τικό να γίνει εκταµίευση και να µπούµε σε µια κανονικότητα µετά
την εκταµίευση και η ελληνική αγορά και τα χρέη του δηµόσιου
προς τους ιδιώτες να εκπληρωθούν έστω και τµηµατικά. Αυτό
είναι που περιµένει η αγορά. Τα υπόλοιπα, βάσει της συµφωνίας
του Μαΐου του 2016, θα εκπληρωθούν, γιατί είναι -αν θέλετε-
συµβατικές υποχρεώσεις των αντισυµβαλλοµένων δηλαδή των
θεσµών. Από κει και πέρα θα υπάρξει τρόπος συνεργασίας µε το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. 

Υπάρχει για µένα µια απορία, εάν αποχωρίσει ή εάν δεν απο-
χωρίσει, δηλαδή το θεσµικό πλαίσιο που θα έχει και ποια θα είναι
η επόµενη µέρα. Νοµίζω ότι µας έλυσε αρκετές απορίες η κ. Λαγ-
κάρντ αυτές τις ηµέρες. 

Εµείς πρέπει να είµαστε προσηλωµένοι στο γεγονός ότι εφό-
σον έχουµε πάρει το compliance report, την ανάλυση δηλαδή ότι
είµαστε εντάξει σε όλες τις υποχρεώσεις µας, πάµε σε εκταµί-
ευση της δόσης, η οποία θα είναι αρκετά υψηλή και θα εκπλη-
ρώσουµε τις υποχρεώσεις του Ιουλίου και όχι µόνον.

Από εκεί και πέρα νοµίζω ότι η Κυβέρνηση εργάζεται πολύ
σκληρά, για να φέρει αυτή την κανονικότητα στην ελληνική
αγορά και για να έρθει η κανονικότητα και η ηρεµία πρέπει να
εκταµιευτεί η δόση σε πρώτη φάση. Όλα τα υπόλοιπα είναι µα-
κροοικονοµικές θεωρίες, για τις οποίες έχω γράψει και δύο-τρία
άρθρα. Όλοι τσακώνονται αλλά κανείς δεν ξέρει το αντικείµενο,
ποιο κοµµάτι του χρέους θα αναδιαρθρωθεί, µε ποιον τρόπο τε-
χνικά, τι θα κάνεις µε τα κέρδη της κεντρικής τράπεζας, τι θα
πουν τα κοινοβούλια, τι θα πει ο ESM, τι θα πει ο κ. Ντράγκι σε
σχέση µε όλο το σύστηµα αναδιάρθρωσης του χρέους και ποιο
κοµµάτι θα πιάσεις να αναδιαρθρώσεις, του EFSF, του EMS, τα
διακρατικά, τα πρώτα; Είναι 215 δισεκατοµµύρια. Εδώ να πω ότι
έχουµε περίοδο χάριτος σε τόκους και χρεολύσια για περίπου
65% των δανείων των ευρωµηχανισµών. Από τα 215 δισεκατοµ-
µύρια εξυπηρετούµε –αν θέλετε- το 35% και αυτό δείχνει ότι δεν
είναι βιώσιµο το χρέος µας σήµερα, διότι τα υπόλοιπα τα εξυπη-
ρετούµε αργότερα, από τα 22 και µετά, γιατί έχουµε κάτι χρεο-
λύσια των 24 δισεκατοµµυρίων τον χρόνο και αυτά θα πρέπει να
εξοµαλυνθούν.

Άρα είναι σαφές ότι αν δυσκολεύεσαι, όπως λένε και οι θεσµοί,
να εξυπηρετήσεις και να είναι βιώσιµο το χρέος εξυπηρετώντας
το 35%, φαντάσου να φτάσεις να εξυπηρετείς το 100%. Και αυτό
είναι ένα χρέος, το οποίο δεν δηµιουργήθηκε από τη δική µας
Κυβέρνηση.

Να πω για άλλη µία φορά ότι όταν αναλάβαµε το 2015, είχαµε
εξυπηρέτηση χρέους µόνον για το 2015 22 δισεκατοµµύρια, για
τα οποία κανένας δεν έχει πει, από αυτούς που µας κατηγορούν,
εάν ήταν αυτοί κυβέρνηση, πού θα τα βρίσκανε. Θα έβγαιναν στις
αγορές για 22 δισεκατοµµύρια µέχρι το 2015; Με πόσο; Με το
επιτόκιο στο 7,5%-8% που ήταν τον Δεκέµβριο του 2014; Δεν θα
έβγαιναν. Θα υπόγραφαν νέο µνηµόνιο και οι προληπτικές γραµ-
µές είχαν και αυτές ως προαπαιτούµενο το νέο µνηµόνιο, το νέο
δάνειο και τη συµβολή του ΔΝΤ. Και δεν το λέω εγώ για την προ-
ληπτική γραµµή. Το λέει το καταστατικό του ESM και το προϊόν
που λέγεται προληπτική γραµµή πίστωσης και έχει προαπαιτού-
µενο το µνηµόνιο, προαπαιτούµενο το δάνειο και προαπαιτού-
µενη τη συµµετοχή του ΔΝΤ.

Άρα το 2015 θα είχαµε νέο µνηµόνιο και πάλι δεν θα ήµασταν
στις αγορές έτσι όπως το φαντάζονται κάποιοι. Βεβαίως εκ των
υστέρων προφήτες µπορούµε να γίνουµε όλοι.

Κλείνοντας να πω, µε όλον τον σεβασµό και µε µια δόση χιού-
µορ, στον φίλο µου Γιώργο Αµυρά ότι προσπαθεί πολύ αυτή η
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Κυβέρνηση. Εµείς έχουµε καρέκλες και καθόµαστε. Εσείς, δεν
ξέρω, τις καρέκλες σας τις πήρατε από το κόµµα, για να δείξετε
ότι θα κάθεστε και στο πάτωµα. Ελπίζω να µη φτάσουµε να κα-
θόµαστε στο πάτωµα, αλλά µπορεί και να φτάσουµε σε µια εκ-
δροµή, αν θέλετε όλοι µαζί ή να πάµε σε µια παραλία. Αλλά ας
καθόµαστε σε µια καρέκλα –µε την καλή έννοια το λέω- να κά-
νουµε τη δουλειά µας και τέτοια σχήµατα είναι, νοµίζω, υπερβο-
λικά. Το λέω µε µια δόση χιούµορ και µε κάθε καλοσύνη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΕΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΕΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει οι καρέκλες

θα είναι στρογγυλές, εποµένως δεν πειράζει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κύριε Καµµένε, όντως εµείς στο

Ποτάµι καταργήσαµε τις καρέκλες και χρησιµοποιούµε τις µπά-
λες που κάνουν καλό στη µέση. Τα ίδια χρησιµοποιεί και ο Τριντό
και ο Μακρόν στη Γαλλία. Γι’ αυτό ελάτε εσείς προς την πλευρά
της άθλησης και κάτι καλό θα βγει για όλους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΕΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Αφού καρεκλο-συζητήσαµε, να δούµε και τι θα γίνει.
Κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θέλω απλώς να αναφερθώ σε κάτι που

ειπώθηκε από την πλευρά του κ. Λοβέρδου. Αν καταλάβατε καλά,
εγώ δεν ήµουν από αυτούς που φώναξαν για να µη µιλήσετε. Το
είπα για να σας ακούσω. Ήθελα να διευκρινίσω αυτό.

Βεβαίως ήταν ένα θέµα που µας προβληµάτισε. Πάντα ξέρετε
ότι σε αυτά τα ζητήµατα -το γνωρίζετε κι εσείς, όπως κι εγώ-
έχουµε µια ιδιαίτερη ευαισθησία σε σχέση µε τα προσωπικά δε-
δοµένα. Εν πάση περιπτώσει ήταν ένα ζήτηµα το οποίο το κου-
βεντιάζαµε µέχρι την τελευταία στιγµή. Εγώ θεωρώ θετική την
εξέλιξη που υπήρξε. Σταµατώ εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΕΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Προσαρµογή της
ελληνικής νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ)
2015/2376 και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΕΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Προσαρµογή της ελληνι-
κής νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2376 και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
Ψηφίζουµε «ναι» µε µια επιφύλαξη, απλώς για τα Πρακτικά να

υπάρχει για την παράγραφο 8 και 9. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 
Με την υποσηµείωση ότι είµαστε κατά της παραγράφου 6.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Το άρθρο 16 απεσύρθη και τα υπόλοιπα άρθρα αναριθµούν-

ται.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 16 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 17 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 18 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 19 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 20 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 21 ως

έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 22 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 23 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 24 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 25 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 26 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 27 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 28 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 29 ως έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νέο

άρθρο 29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1047 και ειδικό 167 ως έχει; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1047 και ειδικό 167 έγινε δεκτή ως έχει και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1048 και ειδικό 168 ως έχει; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1048 και ειδικό 168 έγινε δεκτή ως έχει και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1049 και ειδικό 169 ως έχει; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1049 και ειδικό 169 έγινε δεκτή ως έχει και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1051 και ειδικό 171 ως έχει; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1051 και ειδικό 171 έγινε δεκτή ως έχει και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1053 και ειδικό 173 ως έχει; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1053 και ειδικό 173 έγινε δεκτή ως έχει και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1055 και ειδικό 175 ως έχει; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ναι. 
Κύριε Πρόεδρε, µε επιφύλαξη για την προχειρότητα µε την

οποία νοµοθετούν. Λέµε ναι µε την επιφύλαξη αυτή. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1055 και ειδικό 175 έγινε δεκτή ως έχει και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Προ-

σαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας
(ΕΕ) 2015/2376 και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής
και επί των άρθρων. 

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ναι. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Προ-

σαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις διατάξεις της Οδηγίας
(ΕΕ) 2015/2376 και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψη-
φία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου και έχει ως εξής: 

«Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις διατάξεις της
Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2376 και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΟ ΕΘΝΙΚΟ ΔΙΚΑΙΟ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ)

2015/2376 ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 8ης 
ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ

ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2011/16/ΕΕ ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ
ΤΗΝ ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΗ ΑΥΤΟΜΑΤΗ ΑΝΤΑΛΛΑΓΗ 

ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΣΤΟΝ ΤΟΜΕΑ ΤΗΣ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ

Άρθρο 1

Με τα άρθρα 1 έως και 6 εναρµονίζεται η ελληνική νοµοθεσία
µε τις διατάξεις της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2376 του Συµβουλίου της
8ης Δεκεµβρίου 2015 (ΕΕ L 332 της 18ης.12.2015) για την τρο-
ποποίηση της Οδηγίας 2011/ 16/ΕΕ (ΕΕ L 64 της 11ης.3.2011),
όπως αυτή τροποποιήθηκε µε την Οδηγία 2014/107/ΕΕ του Συµ-
βουλίου της 9ης Δεκεµβρίου 2014 (ΕΕ L 359 της 16ης.12.2014),
όσον αφορά την υποχρεωτική αυτόµατη ανταλλαγή πληροφο-
ριών στον τοµέα της φορολογίας. Η Οδηγία 2011/16/ΕΕ και η
τροποποιητική της Οδηγίας 2014/107/ΕΕ έχουν ενσωµατωθεί
στην ελληνική νοµοθεσία µε τα άρθρα 1 έως 25 και τα Παραρτή-
µατα Ι και ΙΙ του ν. 4170/2013 (Α’ 163) και µε τα άρθρα 1 έως 4
του ν. 4378/2016 (Α’ 55).

Άρθρο 2
(άρθρο 1 παράγραφοι 1 και 2 της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2376) 

1. Η παρ. 9 του άρθρου 4 του ν. 4170/2013 (Α’ 163), όπως η
παράγραφος αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου
2 του ν. 4378/2016, αντικαθίσταται ως εξής:

«9. «αυτόµατη ανταλλαγή»: 
α) για τους σκοπούς της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1

του άρθρου 9 και του άρθρου 9Α, η συστηµατική κοινοποίηση σε
άλλο κράτος-µέλος, χωρίς προηγούµενο αίτηµα, προκαθορισµέ-
νων πληροφοριών ανά τακτά εκ των προτέρων καθορισµένα χρο-
νικά διαστήµατα. Για τους σκοπούς της παραγράφου 1 του
άρθρου 9, ως διαθέσιµες νοούνται οι πληροφορίες των φορολο-
γικών αρχείων του κράτους-µέλους που κοινοποιεί τις πληροφο-
ρίες και οι οποίες µπορεί να ανακτηθούν σύµφωνα µε τις
διαδικασίες του συγκεκριµένου κράτους-µέλους για τη συλλογή
και επεξεργασία πληροφοριών,� 

β) για τους σκοπούς της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 9, η συστηµατική κοινοποίηση προκαθορισµένων πληρο-
φοριών σχετικά µε φορολογικούς κατοίκους άλλων κρατών-µελών
στο ενδιαφερόµενο κράτος-µέλος φορολογικής κατοικίας, χωρίς
προηγούµενο αίτηµα και ανά τακτά προκαθορισµένα χρονικά δια-
στήµατα. Στο πλαίσιο της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 9, της περίπτωσης β’ της παραγράφου 5 του άρθρου 9,
της παραγράφου 2 του άρθρου 21 και των παραγράφων  2 και 3
του άρθρου 24, κάθε όρος γραµµένος µε κεφαλαία γράµµατα έχει
τη σηµασία που αποδίδεται στους αντίστοιχους ορισµούς που κα-
θορίζονται στο Παράρτηµα I� 

γ) για τους σκοπούς του παρόντος, πλην των διατάξεων των
περιπτώσεων α’ και β’ της παραγράφου1 του άρθρου 9 και του
άρθρου 9Α, η συστηµατική κοινοποίηση προκαθορισµένων πλη-
ροφοριών που παρέχονται σύµφωνα µε τις περιπτώσεις α’ και β’
της παρούσας παραγράφου.»

2. Στο άρθρο 4 του ν. 4170/2013 προστίθενται παράγραφοι 14,
15, 16 και 17, ως εξής:

8560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«14. «εκ των προτέρων διασυνοριακή απόφαση»: κάθε συµφω-
νία, κοινοποίηση ή κάθε άλλο µέσο ή ενέργεια µε παρόµοια απο-
τελέσµατα, περιλαµβανοµένων και εκείνων που εκδίδονται,
τροποποιούνται ή ανανεώνονται στο πλαίσιο φορολογικού ελέγ-
χου, που πληροί τους ακόλουθους όρους:

α) εκδίδεται, τροποποιείται ή ανανεώνεται από ή για λογαρια-
σµό της κυβέρνησης ή της φορολογικής αρχής κράτους-µέλους
ή των εδαφικών ή διοικητικών υποδιαιρέσεών του, συµπεριλαµβα-
νοµένων των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης, ασχέτως αν χρησιµο-
ποιείται πράγµατι, 

β) εκδίδεται, τροποποιείται ή ανανεώνεται για συγκεκριµένο
πρόσωπο ή οµάδα προσώπων, και την οποία το εν λόγω πρόσωπο
ή η οµάδα προσώπων έχει δικαίωµα να επικαλεστεί,

γ) αφορά την ερµηνεία ή την εφαρµογή νοµοθετικής ή διοικητι-
κής διάταξης σχετικά µε τη διαχείριση ή επιβολή των εθνικών νο-
µοθεσιών όσον αφορά τους φόρους του κράτους-µέλους ή των
εδαφικών ή διοικητικών υποδιαιρέσεών του, συµπεριλαµβανοµέ-
νων των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης,

δ) αφορά διασυνοριακή συναλλαγή ή το ερώτηµα εάν οι δρα-
στηριότητες που ασκούνται από πρόσωπο σε άλλη δικαιοδοσία
δηµιουργούν µόνιµη εγκατάσταση, και

ε) εκδίδεται πριν από τις συναλλαγές ή τις δραστηριότητες σε
άλλη δικαιοδοσία οι οποίες ενδέχεται να δηµιουργούν µόνιµη εγ-
κατάσταση ή πριν από την υποβολή της φορολογικής δήλωσης
για την περίοδο κατά την οποία πραγµατοποιήθηκαν η συναλλαγή
ή η σειρά συναλλαγών ή οι δραστηριότητες.

Η διασυνοριακή συναλλαγή µπορεί να περιλαµβάνει, χωρίς να
περιορίζεται σε αυτές, την πραγµατοποίηση επενδύσεων, την πα-
ροχή αγαθών, υπηρεσιών, τη χρηµατοδότηση ή τη χρησιµοποίηση
υλικών ή άυλων περιουσιακών στοιχείων και δεν εµπλέκει κατ’
ανάγκην άµεσα το πρόσωπο στο οποίο απευθύνεται η εκ των προ-
τέρων διασυνοριακή απόφαση.

15. «εκ των προτέρων συµφωνία ενδοοµιλικής τιµολόγησης»:
κάθε συµφωνία, κοινοποίηση ή κάθε άλλο µέσο ή ενέργεια µε πα-
ρόµοια αποτελέσµατα, περιλαµβανοµένων και εκείνων που εκδί-
δονται, τροποποιούνται ή ανανεώνονται στο πλαίσιο φορολογικού
ελέγχου, που πληροί τους ακόλουθους όρους:

α) εκδίδεται, τροποποιείται ή ανανεώνεται από ή για λογαρια-
σµό της κυβέρνησης ή της φορολογικής αρχής ενός ή περισσο-
τέρων κρατών-µελών, συµπεριλαµβανοµένων τυχόν εδαφικών ή
διοικητικών υποδιαιρέσεών του, καθώς και των αρχών τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, ασχέτως αν χρησιµοποιείται πράγµατι,

β) εκδίδεται, τροποποιείται ή ανανεώνεται για συγκεκριµένο
πρόσωπο ή οµάδα προσώπων, και την οποία το εν λόγω πρόσωπο
ή η οµάδα προσώπων έχει δικαίωµα να επικαλεστεί, και

γ) καθορίζει πριν από τις διασυνοριακές συναλλαγές µεταξύ
συνδεδεµένων επιχειρήσεων, ένα σύνολο κατάλληλων κριτηρίων
για τον καθορισµό της ενδοοµιλικής τιµολόγησης των εν λόγω συ-
ναλλαγών ή καθορίζει την κατανοµή των κερδών σε µια µόνιµη εγ-
κατάσταση.

Οι επιχειρήσεις θεωρούνται συνδεδεµένες, όταν µια από αυτές
συµµετέχει άµεσα ή έµµεσα στη διαχείριση, τον έλεγχο ή το κε-
φάλαιο της άλλης ή όταν τα ίδια πρόσωπα συµµετέχουν άµεσα ή
έµµεσα στη διαχείριση, τον έλεγχο ή το κεφάλαιο των επιχειρή-
σεων.

Οι τιµές ενδοοµιλικών συναλλαγών είναι εκείνες µε τις οποίες
µια επιχείρηση µεταβιβάζει υλικά αγαθά και άυλα περιουσιακά
στοιχεία ή παρέχει υπηρεσίες σε συνδεδεµένες µε αυτήν επιχει-
ρήσεις. Ο όρος «ενδοοµιλική τιµολόγηση» πρέπει να ερµηνεύεται
µε βάση τα ανωτέρω.

16.α. Για τους σκοπούς της παραγράφου 14, ως «διασυνοριακή
συναλλαγή» νοείται µια συναλλαγή ή σειρά συναλλαγών όταν:

αα) τα µέρη στη συναλλαγή ή στη σειρά συναλλαγών δεν έχουν
όλα τη φορολογική κατοικία τους στο κράτος- µέλος που εκδίδει,
τροποποιεί ή ανανεώνει την εκ των προτέρων διασυνοριακή από-
φαση,

ββ) ένα από τα µέρη στη συναλλαγή ή στη σειρά συναλλαγών
έχει τη φορολογική κατοικία του ταυτόχρονα σε περισσότερες
από µία δικαιοδοσίες, ή

γγ) ένα από τα µέρη στη συναλλαγή ή στη σειρά συναλλαγών
ασκεί τις δραστηριότητές του σε άλλη δικαιοδοσία µέσω µόνιµης

εγκατάστασης και η συναλλαγή ή σειρά συναλλαγών αποτελεί
µέρος ή το σύνολο της δραστηριότητας της µόνιµης εγκατάστα-
σης. Μια διασυνοριακή συναλλαγή ή σειρά συναλλαγών περιλαµ-
βάνει, επίσης, µέτρα που λαµβάνονται από ένα πρόσωπο όσον
αφορά τις επιχειρηµατικές δραστηριότητες σε άλλη δικαιοδοσία
τις οποίες το πρόσωπο αυτό ασκεί µέσω µόνιµης εγκατάστασης,
ή

δδ) έχει διασυνοριακές επιπτώσεις.
β. Για τους σκοπούς της παραγράφου 15, ως «διασυνοριακή

συναλλαγή» νοείται µια συναλλαγή ή σειρά συναλλαγών στην
οποία συµµετέχουν συνδεδεµένες επιχειρήσεις που δεν έχουν
όλες τη φορολογική κατοικία τους στο έδαφος µιας µοναδικής
δικαιοδοσίας ή όταν η συναλλαγή ή η σειρά συναλλαγών έχει
διασυνοριακές επιπτώσεις.

17. Για τους σκοπούς των παραγράφων 15 και 16, ως «επιχεί-
ρηση» νοείται κάθε µορφή άσκησης επιχειρηµατικών δραστηριο-
τήτων.»

3. Η περίπτωση α’ της παρ. 5 του άρθρου 9 του   ν. 4170/ 2013
καταργείται.

Άρθρο 3
(άρθρο 1 παρ. 3 της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2376) 

Μετά το άρθρο 9 του ν. 4170/2013 προστίθενται άρθρα 9Α και
9Β, ως εξής:

«Άρθρο 9Α 
Πεδίο εφαρµογής και προϋποθέσεις της υποχρεωτικής αυτό-

µατης ανταλλαγής πληροφοριών όσον αφορά τις εκ των προτέ-
ρων διασυνοριακές αποφάσεις και τις εκ των προτέρων

συµφωνίες ενδοοµιλικής τιµολόγησης

1. Η αρµόδια κατ’ ανάθεση αρχή της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 4 κοινοποιεί, µε αυτόµατη ανταλλαγή, συναφείς πληροφο-
ρίες στις αρµόδιες αρχές των άλλων κρατών-µελών και στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όταν µια εκ των προτέρων διασυνοριακή
απόφαση ή µια εκ των προτέρων συµφωνία ενδοοµιλικής τιµο-
λόγησης εκδίδεται, τροποποιείται ή ανανεώνεται µετά τις 31 Δε-
κεµβρίου 2016, εκτός από τις περιπτώσεις που αναφέρονται στην
παράγραφο 8, σύµφωνα µε τις πρακτικές ρυθµίσεις που θεσπί-
ζονται δυνάµει του άρθρου 21. 

2. Η αρµόδια κατ’ ανάθεση αρχή της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 4 κοινοποιεί επίσης, σύµφωνα µε τις πρακτικές ρυθµίσεις
που θεσπίζονται δυνάµει του άρθρου 21, στις αρµόδιες αρχές
των άλλων κρατών-µελών και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, εκτός
από τις περιπτώσεις που αναφέρονται στην παράγραφο 8, πλη-
ροφορίες σχετικά µε τις εκ των προτέρων διασυνοριακές απο-
φάσεις και τις εκ των προτέρων συµφωνίες ενδοοµιλικής
τιµολόγησης που εκδόθηκαν, τροποποιήθηκαν ή ανανεώθηκαν
µετά την 1η Ιανουαρίου 2012.

Αν έχουν εκδοθεί, τροποποιηθεί ή ανανεωθεί εκ των προτέρων
διασυνοριακές αποφάσεις και εκ των προτέρων συµφωνίες εν-
δοοµιλικής τιµολόγησης µεταξύ 1ης Ιανουαρίου 2012 και 31ης
Δεκεµβρίου 2013, αυτή η κοινοποίηση πραγµατοποιείται υπό την
προϋπόθεση ότι εξακολουθούσαν να ισχύουν την 1η Ιανουαρίου
2014.

Αν έχουν εκδοθεί, τροποποιηθεί ή ανανεωθεί εκ των προτέρων
διασυνοριακές αποφάσεις και εκ των προτέρων συµφωνίες εν-
δοοµιλικής τιµολόγησης µεταξύ 1ης Ιανουαρίου 2014 και 31ης
Δεκεµβρίου 2016, αυτή η κοινοποίηση πραγµατοποιείται ανεξάρ-
τητα από το εάν εξακολουθούν να ισχύουν.

3. Οι διµερείς ή πολυµερείς εκ των προτέρων συµφωνίες εν-
δοοµιλικής τιµολόγησης µε τρίτες χώρες εξαιρούνται από το
πεδίο της αυτόµατης ανταλλαγής πληροφοριών βάσει του πα-
ρόντος άρθρου, αν η διεθνής φορολογική συµφωνία, βάσει της
οποίας έγινε η διαπραγµάτευση της εκ των προτέρων συµφωνίας
ενδοοµιλικής τιµολόγησης, δεν επιτρέπει την κοινοποίησή της σε
τρίτους. Ανταλλαγή των ανωτέρω διµερών ή πολυµερών εκ των
προτέρων συµφωνιών ενδοοµιλικής τιµολόγησης γίνεται, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 10, εφόσον επιτρέπεται η κοινοποίησή τους
σύµφωνα µε τη διεθνή φορολογική συµφωνία, βάσει της οποίας
έγινε η διαπραγµάτευσή τους, και η αρµόδια αρχή της τρίτης
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χώρας εγκρίνει την κοινοποίηση των πληροφοριών.
Σε περίπτωση εξαίρεσης των διµερών ή πολυµερών εκ των

προτέρων συµφωνιών ενδοοµιλικής τιµολόγησης από την αυτό-
µατη ανταλλαγή πληροφοριών σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο της
παρούσας παραγράφου, ανταλλάσσονται, αντί αυτών, σύµφωνα
µε τις παραγράφους 1 και 2, οι πληροφορίες που προσδιορίζον-
ται στην παράγραφο 6, οι οποίες αναφέρονται στο αίτηµα που
οδήγησε στην έκδοση των ανωτέρω συµφωνιών.

4. Οι παράγραφοι 1 και 2 δεν ισχύουν αν η εκ των προτέρων
διασυνοριακή απόφαση αφορά και περιλαµβάνει αποκλειστικά
τις φορολογικές υποθέσεις ενός ή περισσότερων φυσικών προ-
σώπων.

5. Η ανταλλαγή πληροφοριών πραγµατοποιείται ως ακολού-
θως:

α) όσον αφορά τις πληροφορίες που ανταλλάσσονται σύµ-
φωνα µε την παράγραφο1: 

εντός τριµήνου από το τέλος του εξαµήνου του ηµερολογιακού
έτους κατά το οποίο οι εκ των προτέρων διασυνοριακές αποφά-
σεις ή οι εκ των προτέρων συµφωνίες ενδοοµιλικής τιµολόγησης
έχουν εκδοθεί, τροποποιηθεί ή ανανεωθεί,

β) όσον αφορά τις πληροφορίες που ανταλλάσσονται σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 2:  

πριν από την 1η Ιανουαρίου 2018.
6. Οι πληροφορίες που κοινοποιούνται από την αρµόδια κατ’

ανάθεση αρχή της παραγράφου 1 του άρθρου 4, σύµφωνα µε
τις παραγράφους 1 και 2, περιλαµβάνουν τα ακόλουθα:

α) τα στοιχεία αναγνώρισης του προσώπου, πλην φυσικού
προσώπου, και, κατά περίπτωση, της οµάδας προσώπων στην
οποία ανήκει,

β) σύνοψη του περιεχοµένου της εκ των προτέρων διασυνο-
ριακής απόφασης ή της εκ των προτέρων συµφωνίας ενδοοµιλι-
κής τιµολόγησης, περιλαµβανοµένης περιγραφής των σχετικών
επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων ή συναλλαγών ή σειράς συναλ-
λαγών υπό γενικούς όρους, χωρίς να αποκαλύπτεται εµπορικό,
βιοµηχανικό ή επαγγελµατικό απόρρητο, εµπορική διαδικασία ή
πληροφορία της οποίας η κοινοποίηση αντιβαίνει στη δηµόσια
τάξη,

γ) τις ηµεροµηνίες έκδοσης, τροποποίησης ή ανανέωσης της
εκ των προτέρων διασυνοριακής απόφασης ή της εκ των προτέ-
ρων συµφωνίας ενδοοµιλικής τιµολόγησης, 

δ) την ηµεροµηνία έναρξης της περιόδου ισχύος της εκ των
προτέρων διασυνοριακής απόφασης ή συµφωνίας ενδοοµιλικής
τιµολόγησης, αν προσδιορίζεται,

ε) την ηµεροµηνία λήξης της περιόδου ισχύος της εκ των προ-
τέρων διασυνοριακής απόφασης ή συµφωνίας ενδοοµιλικής τι-
µολόγησης, αν προσδιορίζεται,

στ) το είδος της εκ των προτέρων διασυνοριακής απόφασης
ή συµφωνίας ενδοοµιλικής τιµολόγησης, 

ζ) το ποσό της συναλλαγής ή της σειράς συναλλαγών της εκ
των προτέρων διασυνοριακής απόφασης ή συµφωνίας ενδοοµι-
λικής τιµολόγησης, εφόσον το ποσό αυτό αναφέρεται στην ανω-
τέρω σχετική απόφαση ή συµφωνία,

η) την περιγραφή του συνόλου των κριτηρίων που χρησιµοποι-
ούνται για τον καθορισµό της ενδοοµιλικής τιµολόγησης ή της
ίδιας της τιµής των ενδοοµιλικών συναλλαγών στην περίπτωση
εκ των προτέρων συµφωνίας ενδοοµιλικής τιµολόγησης, 

θ) τον προσδιορισµό της µεθόδου που χρησιµοποιείται για τον
καθορισµό της ενδοοµιλικής τιµολόγησης ή της ίδιας της τιµής
των ενδοοµιλικών συναλλαγών στην περίπτωση εκ των προτέρων
συµφωνίας ενδοοµιλικής τιµολόγησης,

ι) τον προσδιορισµό των άλλων κρατών-µελών, εφόσον υπάρ-
χουν, τα οποία είναι πιθανό να αφορά η εκ των προτέρων διασυ-
νοριακή απόφαση ή η εκ των προτέρων συµφωνία ενδοοµιλικής
τιµολόγησης,

ια) τα στοιχεία αναγνώρισης οποιουδήποτε προσώπου, πλην
φυσικού προσώπου, στα άλλα κράτη-µέλη που είναι πιθανό να
θίγεται από την εκ των προτέρων διασυνοριακή απόφαση ή την
εκ των προτέρων συµφωνία ενδοοµιλικής τιµολόγησης (αναφέ-
ροντας το κράτος-µέλος µε το οποίο συνδέονται τα θιγόµενα
πρόσωπα), και

ιβ) την ένδειξη για το αν η πληροφορία που κοινοποιείται βα-

σίζεται στην ίδια την εκ των προτέρων διασυνοριακή απόφαση ή
συµφωνία ενδοοµιλικής τιµολόγησης ή στο αίτηµα που αναφέ-
ρεται στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3.

7. Προς διευκόλυνση της ανταλλαγής των πληροφοριών που
προβλέπονται στην παράγραφο 6, η αρµόδια κατ’ ανάθεση αρχή
της παραγράφου 1 του άρθρου 4 τηρεί τα πρακτικά µέτρα που
θεσπίζονται από την Επιτροπή και απαιτούνται για την εφαρµογή
του παρόντος άρθρου, συµπεριλαµβανοµένων µέτρων για την
τυποποίηση της κοινοποίησης των πληροφοριών που προβλέ-
πονται στην παράγραφο 6, στο πλαίσιο της διαδικασίας για την
κατάρτιση του τυποποιηµένου εντύπου που προβλέπεται στην
παράγραφο 5 του άρθρου 20. 

8. Οι πληροφορίες που ορίζονται στις περιπτώσεις α’, β’, η’ και
ια’ της παραγράφου 6 δεν κοινοποιούνται στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή.

9. Η αρµόδια κατ’ ανάθεση αρχή της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 4, επιβεβαιώνει, εάν είναι δυνατόν µε ηλεκτρονικά µέσα,
αµέσως και οπωσδήποτε το αργότερο εντός επτά (7) εργάσιµων
ηµερών, τη λήψη των πληροφοριών στην αρµόδια αρχή που της
διαβίβασε τις πληροφορίες. Το µέτρο αυτό εφαρµόζεται µέχρις
ότου τεθεί σε λειτουργία το ευρετήριο που αναφέρεται στην πα-
ράγραφο 6 του άρθρου 21. 

10. Η αρµόδια κατ’ ανάθεση αρχή της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 4 µπορεί, σύµφωνα µε το άρθρο 6, και λαµβάνοντας υπόψη
την παράγραφο 5 του άρθρου 21, να ζητήσει πρόσθετες πληρο-
φορίες, µεταξύ των οποίων και το πλήρες κείµενο της εκ των
προτέρων διασυνοριακής απόφασης ή της εκ των προτέρων
συµφωνίας ενδοοµιλικής τιµολόγησης.

Άρθρο 9Β
Στατιστικά στοιχεία σχετικά 

µε τις αυτόµατες ανταλλαγές

Πριν από την 1η Ιανουαρίου 2018, η αρµόδια κατ’ ανάθεση
αρχή της παραγράφου 1 του άρθρου 4 παρέχει στην Επιτροπή,
σε ετήσια βάση, στατιστικά στοιχεία σχετικά µε τον όγκο των αυ-
τόµατων ανταλλαγών σύµφωνα µε τα άρθρα 9 και 9Α µε κοινο-
ποίηση των στοιχείων αυτών στην αρµόδια αρχή της
παραγράφου 1 του άρθρου 5 και, στο µέτρο του δυνατού, πλη-
ροφορίες σχετικά µε τις διοικητικές και άλλες συναφείς δαπάνες
και οφέλη που συνδέονται µε τις πραγµατοποιηθείσες ανταλλα-
γές καθώς και οποιεσδήποτε ενδεχόµενες µεταβολές, τόσο για
τις φορολογικές διοικήσεις όσο και για τρίτους.»

Άρθρο 4
(άρθρο 1 παράγραφοι  4 και 5 της Οδηγίας

(ΕΕ) 2015/2376) 

1. Μετά την παρ. 5 του άρθρου 20 του ν. 4170/2013 προστίθε-
ται παράγραφος 6, ως εξής: 

«6. Η αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε εκ των
προτέρων διασυνοριακές αποφάσεις και συµφωνίες ενδοοµιλι-
κής τιµολόγησης σύµφωνα µε το άρθρο 9Α διενεργείται µε τη
χρήση τυποποιηµένου εντύπου που εγκρίνεται, συµπεριλαµβα-
νοµένων των γλωσσικών ρυθµίσεων, από την Επιτροπή. Το τυ-
ποποιηµένο έντυπο του προηγούµενου εδαφίου περιλαµβάνει
µόνον τα στοιχεία που προβλέπονται στην παράγραφο 6 του άρ-
θρου 9Α για την ανταλλαγή των πληροφοριών, καθώς και πεδία
που συνδέονται µε τα στοιχεία αυτά και απαιτούνται για την επί-
τευξη των στόχων του άρθρου 9Α. 

Με βάση τις γλωσσικές ρυθµίσεις του προηγούµενου εδαφίου,
οι πληροφορίες που ορίζονται στο άρθρο 9Α µπορεί να κοινοποι-
ούνται στην ελληνική γλώσσα ή και σε οποιαδήποτε άλλη από τις
επίσηµες γλώσσες και γλώσσες εργασίας της Ένωσης µε την
πρόβλεψη ότι τα βασικά στοιχεία των εν λόγω πληροφοριών απο-
στέλλονται επίσης και σε κάποια άλλη επίσηµη γλώσσα και
γλώσσα εργασίας της Ένωσης.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 21 του ν. 4170/2013 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«3. Τα πρόσωπα που είναι δεόντως διαπιστευµένα από την
Αρχή Διαπίστευσης Ασφαλείας της Επιτροπής επιτρέπεται να
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έχουν πρόσβαση στις πληροφορίες αυτές, µόνον εφόσον είναι
αναγκαίο για σκοπούς διατήρησης, συντήρησης και ανάπτυξης
του ευρετηρίου που προβλέπεται στην παράγραφο 6 και του δι-
κτύου CCN.»

3. Μετά την παρ. 5 του άρθρου 21 του ν. 4170/2013 προστίθε-
ται παράγραφος 6, ως εξής: 

«6. Η αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών των παραγράφων 1
και 2 του άρθρου 9Α πραγµατοποιείται µέσω της ανάπτυξης και
παροχής, µαζί µε την υλικοτεχνική υποστήριξη, από την Επι-
τροπή έως τις 31 Δεκεµβρίου 2017, ενός ασφαλούς κεντρικού
ευρετηρίου για τα κράτη-µέλη, το οποίο αφορά τη διοικητική συ-
νεργασία στον τοµέα της φορολογίας, και στο οποίο καταγρά-
φονται οι προς κοινοποίηση πληροφορίες. Η αρµόδια κατ’
ανάθεση αρχή της παραγράφου 1 του άρθρου 4 έχει πρόσβαση
στις πληροφορίες που καταγράφονται στο ευρετήριο του προ-
ηγούµενου εδαφίου. Μέχρι να τεθεί σε λειτουργία το ανωτέρω
ασφαλές κεντρικό ευρετήριο, η αυτόµατη ανταλλαγή που προ-
βλέπεται στις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 9Α διενεργείται
σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου και τις
ισχύουσες πρακτικές ρυθµίσεις.»

Άρθρο 5
(άρθρο 1 παράγραφοι 6 και 7 της Οδηγίας (ΕΕ) 2015/2376) 

1. Η παρ. 2 του άρθρου 22 του ν. 4170/2013 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«2. Η αρµόδια κατ’ ανάθεση αρχή, της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 4, κοινοποιεί, µέσω της αρµόδιας αρχής της παραγράφου
1 του άρθρου 5, στην Επιτροπή ετήσια αξιολόγηση της αποτε-
λεσµατικότητας της αυτόµατης ανταλλαγής πληροφοριών που
ορίζεται στα άρθρα 9 και 9Α, καθώς και των πρακτικών αποτελε-
σµάτων τα οποία επιτεύχθηκαν.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 22 του ν. 4170/2013 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«3. Η αρµόδια κατ’ ανάθεση αρχή, της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 4, παρέχει στην Επιτροπή µέσω της αρµόδιας αρχής της
παραγράφου 1 του άρθρου 5, για τους σκοπούς της αξιολόγη-
σης των άρθρων 1 έως και 25 στατιστικά στοιχεία.»

3.  Η παρ.4 του άρθρου 22 του ν. 4170/2013 καταργείται.
4. Μετά το άρθρο 22 του ν. 4170/2013 προστίθεται άρθρο 22Α,

ως εξής: 

«Άρθρο 22Α
Εµπιστευτικότητα των πληροφοριών

1. Οι πληροφορίες που κοινοποιούνται στην Επιτροπή, δυνάµει
του άρθρου 22, από την εκάστοτε αρµόδια αρχή της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 4 και της παραγράφου 1 του άρθρου 5 είναι
εµπιστευτικές. Οι πληροφορίες αυτές, καθώς και οποιαδήποτε
έκθεση ή έγγραφο που συντάσσεται από την Επιτροπή βάσει
αυτών µπορεί να διαβιβάζονται σε άλλα κράτη-µέλη. 

2. Οι διαβιβαζόµενες πληροφορίες από τα άλλα κράτη- µέλη
µέσω της Επιτροπής, σύµφωνα µε την παράγραφο 1, στην εκά-
στοτε αρµόδια αρχή της παραγράφου 1 του άρθρου 4 και της
παραγράφου 1 του άρθρου 5 καλύπτονται από το υπηρεσιακό
απόρρητο και χαίρουν της προστασίας που παρέχεται σε παρό-
µοιες πληροφορίες δυνάµει της εσωτερικής νοµοθεσίας. 

3. Οι εκθέσεις και τα έγγραφα που συντάσσονται από την Επι-
τροπή µε βάση τις πληροφορίες των παραγράφων 1 και 2, επι-
τρέπεται να χρησιµοποιούνται από τις ελληνικές αρχές µόνον για
λόγους ανάλυσης, αλλά δεν δηµοσιοποιούνται ούτε καθίστανται
διαθέσιµα σε οποιοδήποτε άλλο πρόσωπο ή φορέα χωρίς τη
ρητή συµφωνία της Επιτροπής.»

5. Στην παράγραφο 10 της Ενότητας Γ’ στο Τµήµα VIII του Πα-
ραρτήµατος Ι του Κεφαλαίου Η’ του                         ν. 4170/2013,
οι λέξεις «πριν από» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µετά την». 

Άρθρο 6 
Έναρξη ισχύος 

Η ισχύς των διατάξεων των άρθρων 1 έως 4 και των παραγρά-

φων 1 έως και 4 του άρθρου 5 αρχίζει από 1.1. 2017 και της πα-
ραγράφου 5 του άρθρου 5 από 1.1.2016. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 7
Τροποποίηση διατάξεων του Κώδικα Φ.Π.Α.

1. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 7 του Κώ-
δικα Φ.Π.Α., που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 2859/ 2000
(Α’ 248), αντικαθίσταται ως εξής: 

«β) η ανάληψη από υποκείµενο στο φόρο αγαθών της επιχεί-
ρησής του για την ικανοποίηση αναγκών του ή του προσωπικού
της επιχείρησης και γενικά η δωρεάν διάθεση αγαθών για σκο-
πούς ξένους προς την άσκηση της επιχείρησης. Εξαιρούνται τα
δώρα µέχρις αξίας δέκα (10) ευρώ και τα δείγµατα που διαθέτει
ο υποκείµενος στο φόρο για την εκπλήρωση των σκοπών της επι-
χείρησής του.

Στο πλαίσιο αντιµετώπισης της ανθρωπιστικής κρίσης, ως
δώρα, που επίσης εξαιρούνται, θεωρούνται:

αα)  Τα τρόφιµα, φάρµακα, ρούχα ή άλλα αγαθά, πλην εκείνων
που υπόκεινται σε ειδικούς φόρους κατανάλωσης, που διατίθεν-
ται δωρεάν σε νοµικά πρόσωπα δηµόσιου δικαίου ή νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που έχουν
συσταθεί νόµιµα στην Ελλάδα και έχουν αποδεδειγµένα φιλαν-
θρωπικό ή κοινωφελή σκοπό, προκειµένου να διανεµηθούν απο-
κλειστικά για την εξυπηρέτηση ή την ανακούφιση ευπαθών
κοινωνικών οµάδων χωρίς αντάλλαγµα, εφόσον τα αγαθά αυτά
δεν θέτουν σε κίνδυνο τη δηµόσια υγεία. Ως τέτοια αγαθά θεω-
ρούνται αυτά τα οποία δεν είναι κατάλληλα προς πώληση ή αξιο-
ποίηση, ιδίως λόγω λαθών ή ελαττωµάτων ή ελλείψεων στη
συσκευασία, την επισήµανση ή το ζύγισµα, ή λόγω απόσυρσης
από την αγορά ή λόγω εγγύτητας προς την ηµεροµηνία λήξης.

ββ) Τα αγαθά που παραδίδονται στις Υπηρεσίες του δηµόσιου
τοµέα, στους Ο.Τ.Α., στα Ν.Π.Δ.Δ., όπως προσδιορίζονται στο
άρθρο 14 του ν. 4270/2014 (Α’143), στα εκκλησιαστικά Ν.Π.,
καθώς και στα Ν.Π.Ι.Δ. ή στις οντότητες, που εποπτεύονται από
τους παραπάνω φορείς, προκειµένου να διατεθούν για την κά-
λυψη των αναγκών των προσφύγων, ανεξαρτήτως της αξίας και
των προδιαγραφών κατασκευής αυτών.

γγ)  Τα είδη σίτισης που παραδίδονται στο Υπουργείο Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και το Υπουργείο Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, προκειµέ-
νου να διανεµηθούν περαιτέρω άνευ ανταλλάγµατος για την κά-
λυψη των αναγκών σίτισης των µαθητών πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας δηµόσιας εκπαίδευσης.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1
του άρθρου 35 του Κώδικα Φ.Π.Α., αντικαθίσταται ως εξής:

«Ειδικά, για την παράδοση του παραγγελέα προς τον παραγ-
γελιοδόχο, στην περίπτωση παραγγελιοδοχικών πωλήσεων, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου 5,
αγροτικών προϊόντων για λογαριασµό αγροτών φυσικών προσώ-
πων, για τις οποίες η εκκαθάριση εκδίδεται πέραν του µηνός κατ’
εφαρµογή της φορολογικής νοµοθεσίας, υπόχρεος για την κα-
ταβολή του φόρου είναι ο παραγγελιοδόχος.»

Άρθρο 8
Τροποποίηση διατάξεων του Εθνικού 

Τελωνειακού Κώδικα

Το άρθρο 177 του ν. 2960/2001 (Α’ 265) αντικαθίσταται ως
ακολούθως: 

«1.α) Στις περιπτώσεις κατά τις οποίες κατάσχονται χερσαία ή
εναέρια µεταφορικά µέσα ή µηχανήµατα έργου ή εµπορευµατο-
κιβώτια, ως αντικείµενα λαθρεµπορίας ή ως µεταφορικά µέσα
αντικειµένων λαθρεµπορίας, ναρκωτικών ουσιών, µεταναστών
χωρίς νοµιµοποιητικά έγγραφα, όπλων, εκρηκτικών ή για διά-
πραξη οποιουδήποτε ποινικού αδικήµατος εν γένει, το υπηρε-
σιακό όργανο το οποίο επέβαλε την κατάσχεση ή η Υπηρεσία
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στην οποία υπηρετεί αυτό, τα παραδίδει, µαζί µε αντίγραφο της
έκθεσης κατάσχεσης, στην αρµόδια Τελωνειακή Αρχή (αρµόδιο
Τελωνείο ή Διεύθυνση Διαχείρισης Δηµόσιου Υλικού της Γενικής
Διεύθυνσης Τελωνείων και Ε.Φ.Κ. της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων), που ορίζεται αποκλειστικός µεσεγγυούχος, συν-
τασσόµενης έκθεσης παράδοσης και παραλαβής. Εάν οι
παραπάνω υπηρεσίες αποδεδειγµένα στερούνται χώρων και δυ-
νατοτήτων φύλαξης, τα κατασχεθέντα αντικείµενα δύναται να
παραµένουν στην παραφυλακή της υπηρεσίας που προέβη στην
κατάσχεση, εάν είναι αναγκαίο και µε τη συνδροµή άλλων δηµο-
σίων υπηρεσιών, η δε αρµόδια Τελωνειακή Αρχή οφείλει να µε-
ριµνήσει για την άµεση διαχείρισή τους. Για τη φύλαξη των
εναερίων µέσων, εφόσον είναι αδύνατη η φύλαξή τους στο χώρο
της κατάσχεσης, ζητείται η συνδροµή του πλησιέστερου πολιτι-
κού ή στρατιωτικού αεροδροµίου. 

β) Το ίδιο ως άνω όργανο ή η Υπηρεσία, στην οποία υπηρετεί
αυτό, επισυνάπτει τα πρωτότυπα της έκθεσης κατάσχεσης και
της έκθεσης παράδοσης και παραλαβής, εφόσον αυτή έχει
πραγµατοποιηθεί, στα υποβαλλόµενα στον αρµόδιο Εισαγγελέα
στοιχεία της προανάκρισης και κοινοποιεί υποχρεωτικά αντί-
γραφο του διαβιβαστικού εγγράφου της προανάκρισης στη Δι-
εύθυνση Διαχείρισης Δηµόσιου Υλικού ή στο αρµόδιο Τελωνείο,
κατά περίπτωση. 

2.α) Όταν κατάσχονται πλωτά µέσα, ναυτιλιακός εξοπλισµός,
τόσο ως εξοπλισµός επί πλωτού µέσου, όσο και ως µεµονωµένος
εξοπλισµός, µηχανές πρόωσης κάθε είδους, τόσο επί του πλω-
τού µέσου, όσο και µεµονωµένα, ως αντικείµενα λαθρεµπορίας
ή ως µεταφορικά µέσα αντικειµένων λαθρεµπορίας ή ναρκωτι-
κών ουσιών ή µεταναστών χωρίς νοµιµοποιητικά έγγραφα ή
όπλων ή εκρηκτικών ή για διάπραξη οποιουδήποτε ποινικού αδι-
κήµατος εν γένει, η κατά τόπο αρµόδια Λιµενική Αρχή φυλάσσει
αυτά και, αν είναι η κατάσχουσα αρχή, διαβιβάζει αντίγραφο της
έκθεσης κατάσχεσης, µαζί µε τα υποβαλλόµενα στον αρµόδιο
Εισαγγελέα στοιχεία της προανάκρισης, στο αρµόδιο Τελωνείο
και στη Διεύθυνση Διαχείρισης Δηµόσιου Υλικού, για τη διαχεί-
ρισή τους. 

β) Τα κατασχεθέντα πλωτά µέσα, ναυτιλιακός εξοπλισµός,
τόσο ως εξοπλισµός επί πλωτού µέσου, όσο και ως µεµονωµένος
εξοπλισµός, µηχανές πρόωσης κάθε είδους, τόσο επί του πλω-
τού µέσου, όσο και µεµονωµένα, παραµένουν στην παραφυλακή
της Λιµενικής Αρχής, η οποία τα φυλάσσει, µέχρις ότου παρα-
δοθούν στον αγοραστή που θα αναδειχθεί από τις πλειοδοτικές
δηµοπρασίες ή διατεθούν για την κάλυψη αναγκών του Δηµοσίου
ή αποδοθούν στον ιδιοκτήτη ή δοθεί εντολή καταστροφής τους,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο παρόν άρθρο.

γ) Για πλωτά µέσα αξίας άνω των έξι χιλιάδων (6.000) ευρώ
µε βάση την έκθεση κοστολόγησής τους δύναται η Λιµενική
Αρχή, µόνο εάν τεκµηριωµένα υφίσταται πλήρης αδυναµία αυτής
για την φύλαξη των κατασχεθέντων, να διορίσει ειδικό µεσεγ-
γυούχο από τους εγγεγραµµένους στον ειδικό κατάλογο πραγ-
µατογνωµόνων. Ο ειδικός µεσεγγυούχος παραλαµβάνει το
πλωτό µέσο µε λεπτοµερές πρωτόκολλο παράδοσης και παρα-
λαβής, στο οποίο περιγράφονται αναλυτικά όλα τα στοιχεία
αυτού και των εξαρτηµάτων του. Με την ως άνω παραλαβή ο µε-
σεγγυούχος αναλαµβάνει την υποχρέωση να το φυλάσσει στην
κατάσταση στην οποία το παρέλαβε και φέρει αποκλειστικά και
προσωπικά την ευθύνη για οποιαδήποτε φθορά, ζηµιά ή κλοπή
εξαρτηµάτων που θα προκληθεί σε αυτό. Η αποζηµίωση και τα
σχετικά έξοδα των µεσεγγυούχων εκκαθαρίζονται από την αρχή
που διέταξε τη µεσεγγύηση ή φύλαξη ή από τον Εισαγγελέα
Πρωτοδικών της περιφέρειας και η εκκαθάριση διαβιβάζεται στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των µε τα σχετικά δικαιολογητικά για την πληρωµή του δικαιού-
χου. 

3. Η αρµόδια Τελωνειακή Αρχή, στην οποία παραδόθηκαν τα
κατασχεθέντα ή κοινοποιήθηκε η κατάσχεση των ειδών ή µετα-
φορικών µέσων που αναφέρονται στις παραγράφους 1 και 2,
συντάσσει, εφόσον αυτά προέρχονται από χώρες εκτός Ευρω-
παϊκής Ένωσης, έκθεση επαλήθευσης µε την οποία προσδιορίζει
τους δασµούς, φόρους και λοιπές επιβαρύνσεις που αναλογούν
στην εισαγωγή τους και αποστέλλει αντίγραφο αυτής στον αρ-

µόδιο Εισαγγελέα µέσα σε ένα (1) µήνα από την παράδοση των
κατασχεθέντων ή την κοινοποίηση της έκθεσης κατάσχεσης.

Για τα πλωτά και εναέρια µέσα αντίγραφο της έκθεσης επα-
λήθευσης διαβιβάζεται και στη Διεύθυνση Διαχείρισης Δηµόσιου
Υλικού.            

4. α) Το Συµβούλιο Πληµµελειοδικών, εάν κατά την κρίση του
συντρέχει περίπτωση µη δήµευσης των κατασχεθέντων σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 310 του Κ.Π.Δ., 160 παράγραφος 4 του πα-
ρόντος κώδικα ή άλλες διατάξεις, δύναται να διατάξει µε
αµετάκλητη απόφασή του την άρση της κατάσχεσης και την από-
δοσή τους στον ιδιοκτήτη.

β) Το Συµβούλιο Πληµµελειοδικών δύναται επίσης, µετά από
αίτηση του ιδιοκτήτη, να διατάξει µε αµετάκλητη απόφασή του
την άρση της κατάσχεσης και την απόδοση των κατασχεθέντων
σε αυτόν, ακόµα και αν συντρέχει περίπτωση δήµευσης των κα-
τασχεθέντων, υπό τον όρο της κατάθεσης χρηµατικής εγγύησης
ισόποσης µε την αξία τους, όπως αυτή προκύπτει από την έκ-
θεση κοστολόγησης, προκειµένου να επέχει τη θέση των κατα-
σχεθέντων που υπόκεινται σε δήµευση. 

γ) Κάθε βούλευµα ή απόφαση σχετικά µε άρση της κατάσχε-
σης και απόδοση των µεταφορικών µέσων που αναφέρονται στις
παραγράφους  1 και 2 στον ρητά κατονοµαζόµενο ιδιοκτήτη,
καθώς και κάθε απόφαση για δήµευσή τους κοινοποιείται αµελ-
λητί από τον Εισαγγελέα στη Διεύθυνση Διαχείρισης Δηµοσίου
Υλικού ή στο αρµόδιο Τελωνείο µαζί µε βεβαίωση από την οποία
προκύπτει η ηµεροµηνία του αµετακλήτου αυτών. 

δ) Η παραλαβή από τον ιδιοκτήτη των κατασχεθέντων και
κατά τα ανωτέρω αποδοθέντων ειδών ή µέσων πραγµατοποιείται
µετά από αίτησή του συνοδευόµενη από όλα τα νοµιµοποιητικά
έγγραφα. Ο ιδιοκτήτης, πριν την παραλαβή, υποχρεούται στην
καταβολή των εξόδων µεταφοράς και φύλαξης, καθώς και δα-
σµών και λοιπών φόρων που αναλογούν στα ως άνω είδη ή µέσα.         

5.α) Η Διεύθυνση Διαχείρισης Δηµόσιου Υλικού ή το αρµόδιο
Τελωνείο, εάν µετά την παρέλευση έξι (6) µηνών από την ηµερο-
µηνία της κατάσχεσης για τα είδη της παραγράφου 1 και µετά
την παρέλευση τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία της κατά-
σχεσης για τα είδη της παραγράφου 2, δεν έχουν λάβει έγγραφη
γνωστοποίηση ή ανακοίνωση του Εισαγγελέα περί άρσης της κα-
τάσχεσης και απόδοσης στον ιδιοκτήτη, προβαίνουν στην εκποί-
ηση ή διάθεσή τους.

β) Εάν µετά την παρέλευση έξι (6) µηνών από τότε που κατέ-
στησαν αµετάκλητα η απόφαση ή το βούλευµα ή η εισαγγελική
διάταξη για άρση της κατάσχεσης και απόδοση των κατασχεθέν-
των στον ιδιοκτήτη, αυτά δεν έχουν παραληφθεί από αποκλει-
στική αυτού υπαιτιότητα, τα κατασχεθέντα περιέρχονται στην
κυριότητα του Δηµοσίου και ο ιδιοκτήτης αποστερείται παντός
δικαιώµατος παραλαβής ή αποζηµίωσης.

γ) Εάν µετά την παρέλευση έξι (6) µηνών από τότε που κατέ-
στη αµετάκλητο το βούλευµα περί απόδοσης στον ιδιοκτήτη των
κατασχεθέντων µε τον όρο της κατάθεσης χρηµατικής εγγύησης
δεν έχουν παραληφθεί από αποκλειστική του υπαιτιότητα, τα κα-
τασχεθέντα µπορεί να εκποιούνται ή να διατίθενται. 

6.α) Η εκποίηση των κατασχεθέντων ειδών των παραγράφων
1 και 2 πραγµατοποιείται µετά την παρέλευση των προθεσµιών
της παραγράφου 5 σύµφωνα µε τους όρους πώλησης που
ισχύουν για τις δηµοπρασίες που διενεργούνται από τις αρµό-
διες υπηρεσίες διαχείρισης δηµόσιου υλικού.

β) Η Τελωνειακή Αρχή, η οποία έχει την αρµοδιότητα και ευ-
θύνη της διαχείρισης των κατασχεθέντων ειδών ή µεταφορικών
µέσων που αναφέρονται στις παραγράφους 1 και 2, συντάσσει
έκθεση κοστολόγησης. 

γ) Κατασχεθέντα είδη της περίπτωσης α’ της παραγράφου  2,
τα οποία είναι σε κακή κατάσταση και άνευ εµπορικής αξίας, κα-
ταστρέφονται, κατ’ εξαίρεση της περίπτωσης α’ της παρούσας
παραγράφου, µετά την πάροδο των προθεσµιών της παραγρά-
φου 5. Η καταστροφή πραγµατοποιείται µετά από προηγούµενη
γνωµοδότηση επιτροπής, η οποία απαρτίζεται από τον Προϊστά-
µενο της αρµόδιας Τελωνειακής Αρχής ως Πρόεδρο, έναν υπάλ-
ληλο της ιδίας Αρχής και τον Προϊστάµενο της Λιµενικής Αρχής.

Η γνωµοδότηση της επιτροπής διαβιβάζεται µε µέριµνα της
Λιµενικής Αρχής προς το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής
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Πολιτικής και το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για την καταστροφή
των πλωτών µέσων, σύµφωνα µε τα ισχύοντα για τις καταστρο-
φές των πλωτών µέσων των ανωτέρω Υπουργείων.

Με πρόταση της ίδιας γνωµοδοτικής επιτροπής είναι δυνατή
η διάθεση των ως άνω ειδών για ειδικές χρήσεις σε Δηµόσιες
Υπηρεσίες, Ο.Τ.Α. και λοιπά Ν.Π.Δ.Δ. και Ν.Π.Ι.Δ. που εποπτεύον-
ται από το Δηµόσιο.

δ) Τα πλωτά µέσα δύναται να εκποιούνται για διάλυση. Για όσα
εξ αυτών ανήκουν στην κατηγορία των φουσκωτών σκαφών µε
εξωλέµβιους κινητήρες είναι δυνατή η εκποίηση των κινητήρων
και των σκαφών µεµονωµένα.

ε) Για τα πλωτά µέσα των οποίων οι δηµοπρατήσεις απέβησαν
άγονες, εκ των οποίων οι τρεις µε την ίδια τιµή εκκίνησης, η Λι-
µενική Αρχή φύλαξης αυτών προβαίνει, µετά από σχετική βεβαί-
ωση της Διεύθυνσης Διαχείρισης Δηµοσίου Υλικού, σε πρόταση
προς το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολικής και το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για την καταστροφή τους, σύµφωνα
µε τα ισχύοντα για τις καταστροφές των πλωτών µέσων των ανω-
τέρω Υπουργείων.             

7.α) Με απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
µετά την παρέλευση των προθεσµιών της παραγράφου 5, τα κα-
τασχεµένα οχήµατα της παραγράφου 1 δύναται να διατίθενται
δωρεάν ή έναντι τιµήµατος προς κυκλοφορία σε Δηµόσιες Υπη-
ρεσίες, Ν.Π.Δ.Δ., Ο.Τ.Α. και Ν.Π.Ι.Δ. που εποπτεύονται από το
Δηµόσιο.

β) Με όµοια απόφαση, οχήµατα τέλους κύκλου ζωής (Ο.Τ.Κ.Ζ.)
και οχήµατα για διάλυση δύναται να διατίθενται σε εκπαιδευτικά
ιδρύµατα, στην Ελληνική Αστυνοµία και στις Ένοπλες Δυνάµεις,
αποκλειστικά για εκπαιδευτικούς λόγους, τα οποία µετά την χρη-
σιµοποίησή τους παραδίδονται σε αδειοδοτηµένους φορείς δια-
χείρισης τέτοιων οχηµάτων.

γ) Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, µετά την παρέ-
λευση των προθεσµιών της παραγράφου 5, τα πλωτά µέσα της
παραγράφου 2 και τα κατασχεθέντα είδη της παραγράφου  1,
εκτός των οχηµάτων, δύναται να διατίθενται δωρεάν ή έναντι τι-
µήµατος σε Δηµόσιες Υπηρεσίες, Ο.Τ.Α. Ν.Π.Δ.Δ., και Ν.Π.Ι.Δ.
που εποπτεύονται από το Δηµόσιο. 

δ) Με απόφαση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) δύναται να διατίθενται, κατ’ εξαίρεση των
περιπτώσεων α’ και γ’ και κατά προτεραιότητα, ένα ή περισσό-
τερα κατασχεθέντα από οποιαδήποτε αιτία χερσαία ή πλωτά µε-
ταφορικά µέσα, σε Τελωνειακές και Φορολογικές Υπηρεσίες για
τις ανάγκες της δίωξης λαθρεµπορίου και φοροδιαφυγής.

ε) Για τα οχήµατα που δεν προέρχονται από κράτος - µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Υπηρεσία, στην οποία διατίθενται
προς κυκλοφορία, αναλαµβάνει την έκδοση της κατά περίπτωση
απαιτούµενης έγκρισης τύπου για την κυκλοφορία τους µε δικές
της ενέργειες και έξοδα.

στ) Για τα κατασχεθέντα είδη που δεν προέρχονται από κρά-
τος – µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τα οποία διατίθενται
σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρούσας παραγράφου, καταβάλ-
λονται από τις υπηρεσίες στις οποίες διατίθενται οι αναλογούν-
τες δασµοί.            

8. Αν µετά την εκποίηση των κατασχεθέντων διατάχθηκε αµε-
τάκλητα η απόδοσή τους στον ιδιοκτήτη, καταβάλλεται σε αυτόν
αποζηµίωση από την αρµόδια υπηρεσία της Α.Α.Δ.Ε. και µετά
από αίτησή του στην αρµόδια υπηρεσία εκποίησης, ως εξής : 

α) Όταν το εκποιηθέν είδος έχει πλήρως εξοφληθεί από τον
αγοραστή, ποσό ίσο µε το εισπραχθέν τίµηµα αφαιρουµένου του
εµπεριεχόµενου Φ.Π.Α..

β) Όταν το εκποιηθέν είδος δεν έχει πλήρως εξοφληθεί από
τον αγοραστή και το εκπλειστηρίασµα εισπράττεται µε άτοκες
δόσεις, ο ιδιοκτήτης του κατασχεθέντος δύναται να επιλέξει είτε
την είσπραξη ποσού ίσου µε τις εισπραχθείσες κάθε φορά δό-
σεις αφαιρουµένου του εµπεριεχόµενου Φ.Π.Α., είτε ποσού ίσου
µε το εκπλειστηρίασµα µειωµένο κατά την προβλεπόµενη έκ-
πτωση, εάν αυτό καταβαλλόταν εφάπαξ, αφαιρουµένου του εµ-
περιεχόµενου Φ.Π.Α.. 

9. Αν µετά την διάθεση των κατασχεθέντων διατάχθηκε αµε-
τάκλητα η απόδοσή τους στον ιδιοκτήτη, καταβάλλεται σε αυτόν
αποζηµίωση ως εξής:

α) Όταν το κατασχεθέν είδος διατίθεται δωρεάν, ποσό ίσο µε
την τιµή κοστολόγησης αφαιρουµένου του εµπεριεχοµένου
Φ.Π.Α.. Υπόχρεη για την καταβολή του ποσού αυτού στον ιδιο-
κτήτη είναι η Υπηρεσία στην οποία διατέθηκε το κατασχεθέν
είδος.

β) Όταν το κατασχεθέν είδος διατίθεται έναντι τιµήµατος, κα-
ταβάλλεται από µεν την αρµόδια υπηρεσία της Α.Α.Δ.Ε. ποσό ίσο
µε το εισπραχθέν τίµηµα αφαιρουµένου του εµπεριεχοµένου
Φ.Π.Α. από δε την Υπηρεσία στην οποία διατέθηκε αυτό, ποσό
ίσο µε τη διαφορά της τιµής κοστολόγησης και του τιµήµατος
που κατεβλήθη, αφαιρουµένου του εµπεριεχοµένου Φ.Π.Α.. 

10. Τα αναφερόµενα στις παραγράφους 8 και 9 ποσά κατα-
βάλλονται έντοκα από την ηµεροµηνία που οι αρµόδιες υπηρε-
σίες προς αποζηµίωση λάβουν αίτηµα µε όλα τα νόµιµα
δικαιολογητικά του δικαιωθέντος ιδιοκτήτη µέχρι την ηµεροµηνία
έκδοσης του σχετικού εντάλµατος πληρωµής. Η καταβολή των
προς αποζηµίωση ποσών γίνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 83 του Κ.Ε.Δ.Ε. και του άρθρου 12 του ν. 4174/2013
(Α’170).            

11.α) Τα κλεµµένα οχήµατα και µηχανήµατα έργου που έχουν
κατασχεθεί ως αντικείµενα λαθρεµπορίας ή ως µεταφορικά µέσα
λαθρεµπορευµάτων ή ναρκωτικών ουσιών ή όπλων ή εκρηκτικών
ή µεταναστών χωρίς νοµιµοποιητικά έγγραφα ή λόγω διάπραξης
οποιουδήποτε ποινικού αδικήµατος, καθώς και τα κλεµµένα οχή-
µατα και µηχανήµατα έργου που ανακαλύπτονται κατά τους
ελέγχους ή έρευνες από τα Τελωνεία ή τις διωκτικές αρχές της
Α.Α.Δ.Ε. και του Υπουργείου Οικονοµικών ή από τις υπηρεσίες
της Ελληνικής Αστυνοµίας ή του Λιµενικού Σώµατος, παραδίδον-
ται στη Διεύθυνση Διαχείρισης Δηµοσίου Υλικού ή στο αρµόδιο
Τελωνείο, κατά περίπτωση, µαζί µε αντίγραφα της έκθεσης κα-
τάσχεσης και των εγγράφων αναζήτησης και ειδοποίησης των
ιδιοκτητών και συντάσσεται έκθεση παράδοσης-παραλαβής.

Τα κατασχεθέντα παραλαµβάνονται από τον ιδιοκτήτη µετά
από άδεια παραλαβής από την αρµόδια αρχή ή µε αµετάκλητη
απόφαση ή βούλευµα, αφού προηγουµένως καταβληθούν τα
έξοδα µεταφοράς και φύλαξης.

β) Αν µετά την παρέλευση τριών (3) ετών από την ηµεροµηνία
παραλαβής τους η Διεύθυνση Διαχείρισης Δηµόσιου Υλικού ή το
αρµόδιο Τελωνείο δεν έχουν λάβει έγγραφη γνωστοποίηση ή
ανακοίνωση του Εισαγγελέα περί άρσης της κατάσχεσης και
απόδοσης στον ιδιοκτήτη ή µετά την παρέλευση ενός (1) έτους
από το αµετάκλητο δικαστικής απόφασης ή βουλεύµατος ή από
την ηµεροµηνία που κοινοποιήθηκε στον δικαιούχο η άδεια της
αρµόδιας Αρχής για την παραλαβή του οχήµατος δεν έχουν πα-
ραληφθεί από αυτόν, τότε τα κατασχεθέντα δύναται να διατίθεν-
ται στην Ελληνική Αστυνοµία και στις Ένοπλες Δυνάµεις
αποκλειστικά για τις ανάγκες τους στο εσωτερικό της χώρας. 

γ) Μετά την πάροδο των ανωτέρω προθεσµιών, τα κατασχε-
θέντα δύναται να εκποιούνται ή να διατίθενται και σε άλλες υπη-
ρεσίες εκτός των ανωτέρω, εφόσον δεν είναι καταχωρηµένα στο
σύστηµα πληροφοριών Σένγκεν (SIS II). 

δ) Αν µετά την εκποίηση ή την διάθεση των κατασχεθέντων
διατάχθηκε αµετάκλητα η απόδοσή τους στον ιδιοκτήτη, κατα-
βάλλεται σε αυτόν αποζηµίωση, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις
παραγράφους 8, 9 και 10.             

12. Όλα τα είδη χερσαίων και εναερίων µεταφορικών µέσων
και µηχανηµάτων έργου που για οποιαδήποτε αιτία έχουν δε-
σµευτεί ή ακινητοποιηθεί από τις αρµόδιες Τελωνειακές αρχές
ή από οποιαδήποτε άλλη αρµόδια αρχή και φυλάσσονται στη Δι-
εύθυνση Διαχείρισης Δηµοσίου Υλικού ή στο αρµόδιο τελωνείο,
διατίθενται ή εκποιούνται, εφόσον παρέλθει χρονικό διάστηµα
δύο (2) ετών από την ηµεροµηνία δέσµευσης ή ακινητοποίησης.
Εάν µετά την εκποίηση ή διάθεση των ανωτέρω αρθεί η δέ-
σµευση ή διαταχθεί αµετάκλητα η απόδοσή τους στον ιδιοκτήτη,
καταβάλλεται αποζηµίωση κατ’ αντιστοιχία µε τα οριζόµενα στις
παραγράφους 8, 9 και 10.            

13. Οχήµατα που δεσµεύονται από το Υπουργείο Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, προκειµένου να διατεθούν σε υπηρεσίες, απο-
δεσµεύονται αυτοµάτως και δεν δύναται να δεσµευθούν στο µέλ-
λον για τις ίδιες υπηρεσίες, εάν µετά την παρέλευση ενενήντα
(90) ηµερολογιακών ηµερών από την δέσµευσή τους δεν έχουν
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εκδοθεί οι σχετικές αποφάσεις διάθεσης.
14. α) Με αποφάσεις του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. καθορίζονται:
αα) Οι όροι πώλησης των ειδών που εµπίπτουν στις διατάξεις

του παρόντος άρθρου.
αβ) Οι αρµόδιες Υπηρεσίες της Α.Α.Δ.Ε. και οι όροι πώλησης

ειδών πέραν των περιλαµβανοµένων στο παρόν άρθρο, τα οποία
περιέρχονται στη διαχείριση των ως άνω Υπηρεσιών.

β) Με όµοιες αποφάσεις καθορίζεται το ηµερήσιο κόστος φύ-
λαξης, ο χρόνος υπολογισµού του, το κόστος µεταφοράς όλων
των ειδών που περιέρχονται στη διαχείριση των αρµοδίων Υπη-
ρεσιών της Α.Α.Δ.Ε. και οποιαδήποτε άλλη δαπάνη βαρύνει τα
είδη κατά την απόδοσή τους, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια για την εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου αυτού.» 

Άρθρο 9

Η παρ. 1 του άρθρου 170 του ν. 2960/2001 (Α’ 265) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως: 

«1. Όταν η Τελωνειακή Αρχή παραλάβει τα εµπορεύµατα που
κατασχέθηκαν, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στα άρθρα 164 και
επόµενα του παρόντα Κώδικα, δηµοσιεύει µε τοιχοκόλληση στο
Τελωνειακό Κατάστηµα, πρόσκληση προς κάθε ενδιαφερόµενο
ώστε να εµφανισθεί εντός πέντε (5) ηµερών και προκαταβάλει
τις αναγκαίες δαπάνες για τη φύλαξη αυτών µέχρι τελεσιδικίας
της απόφασης, η οποία θα αποφανθεί για τη δήµευση αυτών. Το
ποσό των δαπανών ορίζει ο Προϊστάµενος του Τελωνείου µε
πρωτόκολλο, µε το οποίο δύναται να ορισθεί και η κατά χρονικά
διαστήµατα προκαταβολή.

Για τα κατασχεθέντα µεταφορικά µέσα εφαρµογή έχουν τα
οριζόµενα στο άρθρο 177.» 

Άρθρο 10
Φορολογικές διατάξεις για τις θυγατρικές της Ελληνικής

Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας Α.Ε. και την Επιτροπή
Ολυµπίων και Κληροδοτηµάτων (Ε.Ο.και Κ.)

1. Οι άµεσες θυγατρικές της ανώνυµης εταιρείας µε την επω-
νυµία «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ
Α.Ε.», οι οποίες υπάγονταν στις διατάξεις της παρ. 5 του άρθρου
82 του ν. 2238/1994 (Α’ 151) και του άρθρου 65Α του ν.
4174/2013 (Α’ 170), θεωρείται ότι έχουν περαιώσει οριστικά τις
φορολογικές τους υποχρεώσεις για τις αντίστοιχες διαχειριστι-
κές περιόδους ή φορολογικά έτη κατά τα οποία ενέπιπταν στις
προαναφερόµενες διατάξεις, εφόσον στα ετήσια φορολογικά πι-
στοποιητικά που εκδόθηκαν ή πρόκειται να εκδοθούν, δεν υπάρ-
χουν παραβάσεις της φορολογικής νοµοθεσίας. Σε περίπτωση
που υπάρχουν παραβάσεις στα ως άνω φορολογικά πιστοποι-
ητικά, ο φορολογικός έλεγχος περιορίζεται αποκλειστικά και
µόνο στις παραβάσεις αυτές.

2.α) Η Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίου (ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε., εφόσον έχει
αποδώσει απευθείας στο λογαριασµό του µοναδικού της µετό-
χου τα οφειλόµενα µερίσµατα, θεωρείται ότι έχει εκπληρώσει
όλες τις σχετικές φορολογικές της υποχρεώσεις, µη εφαρµοζο-
µένων των άρθρων 8 και 10 του ν.δ. 1195/1942 (Α’ 80), του άρ-
θρου 18 του       ν. 3943/2011 (Α’ 66), καθώς και κάθε άλλης
διάταξης περί προσθέτων φόρων, προστίµων και προσαυξή-
σεων. Το αυτό ισχύει και για τυχόν οφειλόµενα µερίσµατα, εφό-
σον καταβληθούν απευθείας στο λογαριασµό του µετόχου, εντός
µηνός από την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόντος νόµου.
Τυχόν καταβληθέντες πρόσθετοι φόροι ή προσαυξήσεις δεν ανα-
ζητούνται.

β) Οι διατάξεις της προηγούµενης περίπτωσης εφαρµόζονται
και για τις απορροφηθείσες από την Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίου
(ΕΤ.Α.Δ.) Α.Ε. εταιρείες, υπό τις αυτές ως άνω προϋποθέσεις.

3. Οι φορολογικές απαλλαγές του άρθρου 206 του       ν.
4389/2016 (Α’ 94), αποκλειστικά ως προς την απαλλαγή από το
φόρο εισοδήµατος που προκύπτει από τη δραστηριότητα της
Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου (Ε.Τ.Α.Δ.) Α.Ε., ισχύουν για τα φο-
ρολογικά έτη που αρχίζουν από την 1η Ιανουαρίου 2016 και µετά.
Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, οι φορολογικές
απαλλαγές του άρθρου 206 του ν. 4389/2016 εφαρµόζονται και

για κάθε δικαιοπραξία που καταρτίζεται, δυνάµει των άρθρων
201 του ν. 4389/2016 και του εισαγωγικού εδαφίου της παρ. 5
του άρθρου 13 του ν. 2636/1998 (Α’ 198), όπως αντικαταστάθηκε
µε το άρθρο 212 του ν. 4389/2016, από την ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ Α.Ε. και τις άµεσες θυγατρικές
της, εφόσον αυτές είναι υπόχρεες σε φόρο, εξαιρουµένων των
Τ.Χ.Σ. και Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ..

4. Η παρ. 4 του άρθρου 23 του ν. 3427/2005 (Α’ 312), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού δεν έχουν εφαρµογή για
ακίνητα του Δηµοσίου, του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περι-
ουσίας του Δηµοσίου (Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.), της Εταιρείας Ακινήτων Δη-
µοσίου (ΕΤ.Α.Δ.) Α.Ε., καθώς και για τα πρόσωπα της
υποπερίπτωσης β’ της περίπτωσης στ’ της παρ. 1 του άρθρου 3
του ν. 4223/2013 (Α’ 287).»

5. Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4223/2013,
όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Στο Δηµόσιο, στο Ταµείο Αξιοποίησης της Ιδιωτικής Περι-
ουσίας του Δηµοσίου (Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.), στον Ελληνικό Οργανισµό
Τουρισµού (Ε.Ο.Τ.), στην Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίου (ΕΤ.Α.Δ.)
Α.Ε. και στην Επιτροπή Ολυµπίων και Κληροδοτηµάτων (Ε.Ο. και
Κ.)».

6. Οι διατάξεις των παραγράφων 4 και 5 ισχύουν από 1.1.2016,
πλήν αυτής της παραγράφου 5 κατά το µέρος που αφορά στην
Ε.Ο. και Κ., για την οποία ισχύει από 1.1.2017.

Άρθρο 11
Τροποποιήσεις διατάξεων του ν. 4389/2016

1. Στο ν. 4389/2016 (Α’ 94) προστίθεται άρθρο 17A, ως εξής:

«Άρθρο 17A
Φορολογική και Τελωνειακή Ακαδηµία 

1. Οι νέοι υπάλληλοι της Α.Α.Δ.Ε. δύνανται να διορίζονται στη
Φορολογική και Τελωνειακή Ακαδηµία σε προσωποπαγείς θέσεις
που συνιστώνται µε την πράξη διορισµού τους, κατά παρέκκλιση
των κείµενων διατάξεων, µε σκοπό την παρακολούθηση προ-
γράµµατος υποχρεωτικής εισαγωγικής εκπαίδευσης. 

Ως προθεσµία δηµοσίευσης των ατοµικών πράξεων διορισµού
ορίζεται το εξάµηνο από τη δηµοσίευση της απόφασης κατανο-
µής ή των οριστικών πινάκων στην περίπτωση αναπλήρωσης.

2. Οι ανωτέρω υπάλληλοι δεν φέρουν την ιδιότητα σπουδαστή
ή φοιτητή εκπαιδευτικού ιδρύµατος, αλλά λογίζονται και αµεί-
βονται ως δόκιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι. Με την ολοκλήρωση της
υποχρεωτικής εισαγωγικής εκπαίδευσης οι νέοι υπάλληλοι κα-
ταλαµβάνουν κενές οργανικές θέσεις, σε υπηρεσίες αντίστοιχου
κλάδου, κατηγορίας/ειδικότητας της Αρχής στην περιφερειακή
ενότητα διορισµού τους βάσει της οικείας προκήρυξης, µε ταυ-
τόχρονη κατάργηση της προσωποπαγούς θέσης. 

3. Με απόφαση του Διοικητή της Αρχής ρυθµίζονται τα ειδικό-
τερα θέµατα για τις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα των νεοδιό-
ριστων στη Φορολογική και Τελωνειακή Ακαδηµία υπαλλήλων
κατά τον χρόνο της φοίτησής τους, ο τρόπος υλοποίησης και
ολοκλήρωσης της εισαγωγικής εκπαίδευσης και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.»

2. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου ισχύουν για υπαλλήλους
της Α.Α.Δ.Ε., οι οποίοι διορίζονται κατόπιν προκηρύξεων που εκ-
δίδονται µετά τη δηµοσίευση του παρόντος.

Άρθρο 12
Τροποποιήσεις διατάξεων Κώδικα 

Φορολογικής Διαδικασίας

1.α. Στην παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 4174/2013 (Α’ 170) η
φράση «στον ιστότοπο του Υπουργείου Οικονοµικών» αντικαθί-
σταται µε τη φράση «στον ιστότοπο της Ανεξάρτητης Αρχής Δη-
µοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.)».

β. Η παρ. 2 του άρθρου 9 του ν. 4174/2013 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«2. Οι ερµηνευτικές εγκύκλιοι είναι δεσµευτικές για τη Φορο-
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λογική Διοίκηση, έως ότου ανακληθούν ρητά ή έως ότου τροπο-
ποιηθεί η νοµοθεσία την οποία ερµηνεύουν. Η τυχόν µεταβολή
της ερµηνευτικής θέσης της Φορολογικής Διοίκησης δεν ισχύει
αναδροµικά σε περίπτωση που συνεπάγεται τη χειροτέρευση της
θέσης των φορολογουµένων.» 

γ. H παρ. 5 του άρθρου 9 του ν. 4174/2013 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«5. Σε περίπτωση που ο φορολογούµενος ακολούθησε τις εγ-
κυκλίους της Φορολογικής Διοίκησης αναφορικά µε τη φορολο-
γική του υποχρέωση, η δήλωσή του δεν θεωρείται ανακριβής ή
δεν θεωρείται ότι παρέλειψε να υποβάλει δήλωση, κατά περί-
πτωση.»

2. Στο άρθρο 14 του ν. 4174/2013 προστίθεται παράγραφος 5
ως εξής: 

«5. Ο Διοικητής της Α.Α.Δ.Ε. µε απόφασή του µπορεί να ορίζει
κατηγορίες φορολογουµένων, οι οποίοι υποχρεούνται να παρέ-
χουν αυτοµάτως πληροφορίες για την επιχειρηµατική τους δρα-
στηριότητα, τον τρόπο, το χρόνο και τη διαδικασία υποβολής των
πληροφοριών αυτών, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο θέµα για
την εφαρµογή της παρούσας παραγράφου.»

3. Στην περίπτωση ε’ της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν.
4174/2013 διαγράφεται η φράση «και να εντοπιστούν πηγές απο-
πληρωµής των απαιτήσεών τους».

4.α. Στην παρ. 1 του άρθρου 54 του ν. 4174/2013 προστίθενται
περιπτώσεις ιε’, ιστ’ και ιζ’ ως εξής: 

«ιε) δεν εκδίδει λογιστικά αρχεία ή εκδίδει ή λαµβάνει ανακριβή
λογιστικά αρχεία (παραστατικά), για πράξεις που δεν επιβαρύ-
νονται µε Φ.Π.Α.,

ιστ) διακινεί αγαθά χωρίς την ύπαρξη παραστατικών στοιχείων
διακίνησης,

ιζ) δεν συµµορφώνεται µε τις υποχρεώσεις της παρ. 3 του άρ-
θρου 20 του ν. 3842/2010 (Α’ 58).»

β. Στην παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4174/2013, όπως ισχύει,
προστίθενται περιπτώσεις η’ και θ’, ως εξής:

«η) πεντακόσια (500) ευρώ, ανά φορολογικό έλεγχο, σε περί-
πτωση που ο φορολογούµενος είναι υπόχρεος τήρησης απλο-
γραφικού λογιστικού συστήµατος, και χίλια (1.000) ευρώ, ανά
φορολογικό έλεγχο, αν ο φορολογούµενος είναι υπόχρεος τή-
ρησης διπλογραφικού λογιστικού συστήµατος στις περιπτώσεις
ιε’ και ιστ’ της παραγράφου 1,

θ) εκατό (100) ευρώ, για κάθε παράβαση της περίπτωσης ιζ’
της παραγράφου 1.»

Άρθρο 13
Ρυθµίσεις θεµάτων φορολογίας κατοχής ακινήτων

1. Η περίπτωση στ’ της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4223/2013
(Α’287) καταργείται.

2. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 5 του ν.
4223/2013 αντικαθίσταται ως εξής:

«Ειδικά, για τα έτη 2016, 2017 και 2018 στη συνολική αξία του
πρώτου εδαφίου δεν συνυπολογίζεται και η αξία των δικαιωµά-
των επί γηπέδων εκτός σχεδίου πόλης ή οικισµού.»

3. Μετά το τρίτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 54Α του ν.
4174/2013 (Α’ 170), όπως ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Το πιστοποιητικό ΕΝ.Φ.Ι.Α., που αφορά ακίνητο πτωχού, χο-
ρηγείται στον κατά το χρόνο χορήγησης αυτού σύνδικο της πτώ-
χευσης, εφόσον το ίδιο ακίνητο περιλαµβάνεται στη δήλωση
ΕΝ.Φ.Ι.Α. και εφόσον έχει καταβληθεί ή νόµιµα απαλλαγεί από το
φόρο για τα πέντε (5) προηγούµενα έτη. 

Κατά τη σύνταξη συµβολαιογραφικής πράξης αποδοχής κλη-
ρονοµιάς µνηµονεύεται και επισυνάπτεται από τον συµβολαι-
ογράφο το πιστοποιητικό του πρώτου εδαφίου για τα πέντε (5)
προηγούµενα έτη. Για τα έτη κατά τα οποία υπόχρεος ήταν ο
κληρονοµούµενος, το πιστοποιητικό χορηγείται εφόσον έχει κα-
ταβληθεί ο φόρος που αναλογεί στο ποσοστό και στο δικαίωµα
επί του ακινήτου που κληρονοµείται ή εφόσον ο κληρονοµούµε-
νος έχει νόµιµα απαλλαγεί από το φόρο για αυτό.»

4. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 54Α του  ν. 4174/2013 προ-
στίθενται εδάφια ως εξής:

«Το πιστοποιητικό που αφορά ακίνητο πτωχού χορηγείται στον

κατά το χρόνο χορήγησης αυτού σύνδικο της πτώχευσης, εφό-
σον το ίδιο ακίνητο περιλαµβάνεται στη δήλωση Φ.Α.Π. και εφό-
σον έχει καταβληθεί ή νόµιµα απαλλαγεί από το φόρο για τα
συγκεκριµένα έτη. 

Το πιστοποιητικό που απαιτείται για τη σύνταξη, τη µεταγραφή
ή καταχώρηση αποδοχής κληρονοµιάς για τα έτη κατά τα οποία
υπόχρεος ήταν ο κληρονοµούµενος χορηγείται εφόσον έχει κα-
ταβληθεί ο φόρος που αναλογεί στο ποσοστό και στο δικαίωµα
επί του ακινήτου που κληρονοµείται ή εφόσον ο κληρονοµούµε-
νος έχει νόµιµα απαλλαγεί από το φόρο για αυτό.»

5. Στην παρ. 4 του άρθρου 54Α του ν. 4174/ 2013, όπως ισχύει,
µετά το δεύτερο εδάφιο προστίθενται νέα εδάφια ως εξής:

«Εφόσον µε το αυτό συµβολαιογραφικό έγγραφο µεταβιβάζε-
ται µε αντάλλαγµα το σύνολο της ακίνητης περιουσίας φυσικού
ή νοµικού προσώπου και το συνολικά οφειλόµενο ποσό κύριων
και πρόσθετων φόρων και προσαυξήσεων, αποδίδεται, επί ποινή
ακυρότητας του συµβολαίου, από το συµβολαιογράφο µέσα
στην προθεσµία των τριών (3) εργασίµων ηµερών, χορηγείται ένα
ενιαίο πιστοποιητικό των παραγράφων 1 και 3 για το σύνολο των
ακινήτων, χωρίς να απαιτείται να έχει προηγηθεί ρύθµιση των λη-
ξιπρόθεσµων οφειλών από ΕΝ.Φ.Ι.Α. και Φ.Α.Π..»

6. Η παρ. 5 του άρθρου 54Α του ν. 4174/2013 αντικαθίσταται
ως εξής:

«5. Είναι απαράδεκτη η συζήτηση ενώπιον δικαστηρίου εµ-
πράγµατης αγωγής επί ακινήτου, πλην της µονοµερούς εγγρα-
φής υποθήκης ή προσηµείωσης υποθήκης ή της άρσης
κατάσχεσης, αν δεν προσκοµισθεί από τον υπόχρεο σε ΕΝ.Φ.Ι.Α.
πιστοποιητικό ότι το ίδιο ακίνητο περιλαµβάνεται στη δήλωση
ΕΝ.Φ.Ι.Α. και Φ.Α.Π., κατά περίπτωση, για τα πέντε (5) προηγού-
µενα έτη.»

7. Η περίπτωση ιβ’ της παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 3427/ 2005
(Α’312) αντικαθίσταται ως εξής:

«ιβ) τον σύνδικο της πτώχευσης για λογαριασµό του πτωχού,
για την πτωχευτική ακίνητη περιουσία,».

8. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 23 του  ν. 3427/2005 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά, για τα έτη 2012 έως και 2016, για τη χορήγηση του πι-
στοποιητικού του άρθρου 54Α του ν. 4223/2013, εφόσον δεν έχει
υποβληθεί δήλωση για ακίνητο του πτωχού από τον υπόχρεο σε
δήλωση, η δήλωση για το ακίνητο αυτό υποβάλλεται από τον
κατά το χρόνο χορήγησης του πιστοποιητικού σύνδικο της πτώ-
χευσης στο όνοµα του πτωχού.»

9. Οι διατάξεις του άρθρου αυτού ισχύουν από 1.1.2017.

Άρθρο 14
Τροποποίηση του Κώδικα Διατάξεων Φορολογίας 

Κληρονοµιών, Δωρεών, Γονικών Παροχών, Προικών 
και Κερδών από Τυχερά Παίγνια

Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 1 της Ενότητας Α’ του άρθρου 26
του Κώδικα Διατάξεων Φορολογίας Κληρονοµιών, Δωρεών, Γο-
νικών Παροχών, Προικών και Κερδών από Τυχερά Παίγνια, ο
οποίος κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 2961/2001 (Α’ 266),
καταργείται και το τρίτο εδάφιο αυτής αντικαθίσταται ως εξής:

«Δικαιούχοι της απαλλαγής είναι οι Έλληνες και οι πολίτες
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των χωρών του Ευ-
ρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου (Ε.Ο.Χ.).» 

Άρθρο 15
Καθορισµός χρόνου και τρόπου υποβολής ειδικής 
δήλωσης εισφοράς από εταιρείες του άρθρου 25 

του ν. 27/1975

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 43 του   ν. 4111/2013
(Α’18) αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Οι κατά την παράγραφο 1 υπόχρεες σε καταβολή της ως
άνω εισφοράς επιχειρήσεις για το συνολικό ετήσιο εισαγόµενο
και µετατρεπόµενο σε ευρώ συνάλλαγµα της οκταετίας 2012-
2019, υποβάλλουν στον προϊστάµενο της αρµόδιας Δηµόσιας Οι-
κονοµικής Υπηρεσίας (Δ.Ο.Υ.) για τη φορολογία τους ειδική
δήλωση υπολογισµού της εισφοράς επί του συνολικού εισαγό-
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µενου και µετατρεπόµενου σε ευρώ συναλλάγµατος µέχρι το
τέλος Μαρτίου του επόµενου κάθε φορά έτους. Με τη δήλωση
αυτή συνυποβάλλονται επικυρωµένα αντίγραφα των βεβαιώσεων
εισαγωγής συναλλάγµατος, καθώς και σχετική υπεύθυνη δή-
λωση των νοµίµων εκπροσώπων των υπόχρεων εταιρειών στον
προϊστάµενο της αρµόδιας Δηµόσιας Οικονοµικής Υπηρεσίας
(Δ.Ο.Υ.) για τη φορολογία των εταιρειών αυτών.

Κατ’ εξαίρεση η δήλωση της εισφοράς επί του συνολικού ει-
σαγόµενου και µετατρεπόµενου σε ευρώ συναλλάγµατος για το
έτος 2016 υποβάλλεται µέχρι το τέλος Ιουνίου του έτους 2017.»

Άρθρο 16
Βεβαίωση ηλεκτροδότησης ακινήτων

Οι διατάξεις της παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 1882/1990 (Α’ 43),
όπως τροποποιήθηκαν και συµπληρώθηκαν µε τις διατάξεις του
άρθρου 53 του ν. 2065/ 1992 (Α’ 113), καταργούνται.

Άρθρο 17
Τροποποίηση του π.δ. 965/1980 

1. Η παρ. 1 του άρθρου 16 του π.δ. 965/1980 (Α’ 243) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1.α. Επιτρέπεται η συστέγαση και συλλειτουργία των ζυθο-
ποιείων µε µονάδες παραγωγής ποτών από ζύµωση του κωδικού
ΣΟ 22.06, οι οποίες λειτουργούν σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 3 του ν. 2969/2001 (Α’ 281), καθώς και µε µονάδες πα-
ραγωγής ποτών ελεύθερων αλκοόλης και εµφιάλωσης νερού αν-
θρώπινης κατανάλωσης.

β. Δεν επιτρέπεται η συστέγαση και συλλειτουργία των ζυθο-
ποιείων µε οινοποιεία, αποσταγµατοποιεία, οινοπνευµατοποιεία,
ποτοποιεία και εν γένει µονάδες που χρησιµοποιούν αιθυλική αλ-
κοόλη.

γ. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζονται οι
όροι, οι προϋποθέσεις και οι διαδικασίες για τη συστέγαση και
συλλειτουργία των µονάδων της ως άνω περίπτωσης α’, καθώς
και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρούσας
παραγράφου.»

2. H παρ. 3 του άρθρου 16 του π.δ. 965/1980 καταργείται.

Άρθρο 18
Τροποποίηση των άρθρων 295 έως 319 του ν. 4072/2012

1. Η παρ. 3 του άρθρου 295 του ν. 4072/2012 (Α’86) αναδιατυ-
πώνεται ως εξής:

«3. Οι διατάξεις του παρόντος Κεφαλαίου αφορούν στην εί-
σπραξη απαιτήσεων από την Ελλάδα, οι οποίες γεννήθηκαν σε
άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και στην εί-
σπραξη απαιτήσεων από τα άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, οι οποίες γεννήθηκαν στην Ελλάδα.»

2. Στην παράγραφο 2 περίπτωση α’ του άρθρου 298, στην πα-
ράγραφο 1 του άρθρου 302, στην παράγραφο 2 περίπτωση α’
του άρθρου 304, στην παράγραφο 1 του άρθρου 305, στις πα-
ραγράφους 1, 3 και 4 του άρθρου 306, στις παραγράφους 1, 2
και 4 του άρθρου 307, στην παράγραφο 2 του άρθρου 308, στην
παράγραφο 1 του άρθρου 309, στην παράγραφο 1 του άρθρου
311, στην παράγραφο 2 του άρθρου 312, στην παράγραφο 1 του
άρθρου 314 και στην παράγραφο 1 του άρθρου 315 του
ν. 4072/2012, όπου αναφέρονται οι λέξεις «στο κράτος - µέλος
της αποδέκτριας αρχής» αντικαθίστανται από τις λέξεις «στο
κράτος - µέλος που λαµβάνει την αίτηση».

3. Στην παράγραφο 2 περίπτωση γ’ του άρθρου 298, στην πα-
ράγραφο 1 περιπτώσεις α’, β’ και γ’ του άρθρου  300, στην πα-
ράγραφο 2 του άρθρου 300, στην παράγραφο 1 του άρθρου 306,
στις παραγράφους 2 και 4 του άρθρου 307, στην παράγραφο 1
του άρθρου 313, στις παραγράφους 1 και 3 του άρθρου 315 του
ν. 4072/2012, όπου αναφέρονται οι λέξεις «του κράτους - µέλους
της αποδέκτριας αρχής» αντικαθίστανται από τις λέξεις «του
κράτους - µέλους που λαµβάνει την αίτηση».

4. Οι περιπτώσεις α’ και β’ του άρθρου 297 του ν. 4072/2012
αντικαθίστανται ως εξής: 

«α) «αιτούσα αρχή»: κεντρικό γραφείο διασύνδεσης, γραφείο
διασύνδεσης ή υπηρεσία διασύνδεσης της Ελλάδας ή άλλου κρά-
τους-µέλους της Ε.Ε., που υποβάλλει αίτηση συνδροµής σχετικά
µε απαίτηση αναφερόµενη στο άρθρο 296 (άρθρο 2 Οδηγίας),

β) «αποδέκτρια αρχή»: κεντρικό γραφείο διασύνδεσης, γρα-
φείο διασύνδεσης ή υπηρεσία διασύνδεσης της Ελλάδας ή άλλου
κράτους-µέλους της Ε.Ε., προς τα οποία απευθύνεται αίτηση συν-
δροµής,».

5. Στην παρ. 3 του άρθρου 298 του ν. 4072/2012 οι λέξεις «στην
αποδέκτρια αρχή ενός κράτους – µέλους» αντικαθίστανται µε τις
λέξεις «στο κράτος – µέλος που λαµβάνει την αίτηση».

6. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 300 του   ν. 4072/2012 µετά
τη λέξη «καταχωρίσεις» προστίθενται οι λέξεις «λογιστικών βι-
βλίων». 

7. Η υποπερίπτωση (ii) της περίπτωσης δ’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 301 του ν. 4072/2012 αντικαθίσταται ως εξής:

«(ii) το γραφείο στο οποίο µπορούν να παρασχεθούν περαιτέρω
πληροφορίες σχετικά µε το κοινοποιηµένο έγγραφο ή σχετικά µε
τις δυνατότητες αµφισβήτησης της υποχρέωσης καταβολής.»

8. Στην περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 304 του ν.
4072/2012 πριν τις λέξεις «εξόφληση της απαίτησης» τίθεται η
λέξη «πλήρη».

9. Στην υποπερίπτωση (i) της περίπτωσης γ’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 305 του ν. 4072/2012 οι λέξεις «την αποτίµηση» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «τη βεβαίωση».

10. Στο άρθρο 306 παρ. 1 του ν. 4072/2012, όπου αναφέρονται
οι λέξεις «το κράτος - µέλος της αποδέκτριας αρχής», αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «το κράτος - µέλος που λαµβάνει την αί-
τηση».

11. Στο προτελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 306 του
ν. 4072/2012 οι λέξεις «σε αυτές ή σε παρόµοιες απαιτήσεις
άλλων κρατών- µελών» αντικαθίστανται από τις λέξεις «στις αυτές
ή σε παρόµοιες απαιτήσεις άλλων κρατών-µελών».

12. Στην παρ. 4 του άρθρου 307 του ν. 4072/2012, καθώς και
στην παρ. 1 του άρθρου 309 οι λέξεις «Κατ’ αίτηση» αντικαθίσταν-
ται από τις λέξεις «Κατόπιν αιτήσεως».

13. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 312 του ν.
4072/2012 οι λέξεις «κατά το δίκαιο που ισχύει στο κράτος –
µέλος της αποδέκτριας αρχής» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«κατά το δίκαιο που ισχύει στο αιτούν κράτος-µέλος».

14. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 314 του ν.
4072/2012 οι λέξεις «Οι αιτήσεις δυνάµει του άρθρου 298 (άρ-
θρου 5 Οδηγίας), παράγραφος 1 για παροχή πληροφοριών» αν-
τικαθίστανται από τις λέξεις «Οι αιτήσεις παροχής πληροφοριών
δυνάµει του άρθρου 298 (άρθρου 5 Οδηγίας) παράγραφος 1».

15. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 316 του ν.
4072/2012 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Οι εν λόγω πληροφορίες µπορούν να χρησιµοποιούνται για
την εφαρµογή της εκτέλεσης των αναγκαστικών ή ασφαλιστικών
µέτρων όσον αφορά τις απαιτήσεις που καλύπτονται από το
παρόν Κεφάλαιο.»

16. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 316 του ν.
4072/2012, µετά τις λέξεις «µπορεί να διαβιβάζει τις εν λόγω πλη-
ροφορίες στο τελευταίο αυτό κράτος», η λέξη «µέλος» διαγρά-
φεται.

Άρθρο 19
Τροποποίηση του άρθρου 49 του ν. 4370/2016 

Στο άρθρο 49 του ν. 4370/2016 (Α’ 37) προστίθεται παράγρα-
φος 4, ως εξής:

«4.α. Οι διατάξεις του ν. 4270/2014 αναφορικά µε την υποβολή
δηµοσιονοµικών αναφορών, εφαρµόζονται µόνο ως προς την
υποβολή: α) ετήσιου προϋπολογισµού και οποιασδήποτε ανα-
προσαρµογής του κατά τη διάρκεια του έτους (προϋπολογι-
στικά), β) µηνιαίας αναφοράς εκτέλεσης προϋπολογισµού και
χρηµατοδότησης (απολογιστικά) και γ) µηνιαίων µισθολογικών
στοιχείων (απολογιστικά). 

β. Το ΤΕΚΕ εξαιρείται από κάθε άλλη διάταξη που εφαρµόζε-
ται σε Φορείς Γενικής Κυβέρνησης.»
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Άρθρο 20
Τροποποίηση του άρθρου 22 του ν. 3606/2007 

1. Το άρθρο 22 του ν. 3606/2007 (Α’ 195) αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Άρθρο 22
Ειδική εκκαθάριση ΑΕΠΕΥ

1. Αν ανακληθεί η άδεια λειτουργίας ΑΕΠΕΥ, σύµφωνα µε το
άρθρο 21 του παρόντος νόµου, η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς γνω-
στοποιεί αµέσως την απόφαση ανάκλησης στον αρµόδιο για την
τήρηση του µητρώου των ανωνύµων εταιρειών φορέα, µε επιµέ-
λεια του οποίου δηµοσιεύεται περίληψη της απόφασης στο Γε-
νικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.). 

Με την επιφύλαξη των διατάξεων του ν. 4335/2015 (Α’ 87) περί
ανάκαµψης και εξυγίανσης των επιχειρήσεων επενδύσεων, η Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς µπορεί, µε την ίδια απόφαση ανάκλησης
της άδειας λειτουργίας, να θέσει την ΑΕΠΕΥ σε ειδική εκκαθά-
ριση κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου. Σε αντίθετη περί-
πτωση, η ΑΕΠΕΥ λύεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του κ.ν.
2190/1920 (Α’ 37). Όταν η άδεια λειτουργίας της ΑΕΠΕΥ ανακα-
λείται κατόπιν αιτήµατός της, δεν επέρχεται υποχρεωτικά η λύση
αυτής.

2. Αν η ΑΕΠΕΥ τεθεί σε ειδική εκκαθάριση, ηµέρα έναρξης της
ειδικής εκκαθάρισης λογίζεται η ηµέρα λήψης της σχετικής από-
φασης από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. Κατά την ειδική εκκα-
θάριση εφαρµόζονται οι διατάξεις του παρόντος άρθρου και
συµπληρωµατικά οι διατάξεις του κ.ν. 2190/1920 περί εκκαθάρι-
σης, εφόσον δεν αντίκεινται σε αυτές. 

Κατά το στάδιο της ειδικής εκκαθάρισης και µέχρι την περά-
τωσή της, µε βάση τα ειδικότερα προβλεπόµενα στην παρά-
γραφο 11, η ΑΕΠΕΥ δεν µπορεί να κηρυχθεί σε πτώχευση και
αναστέλλονται οι ατοµικές διώξεις, καθώς και κάθε ενέργεια
αναγκαστικής εκτέλεσης.

3. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς διορίζει, µε την ίδια απόφαση
µε την οποία θέτει την ΑΕΠΕΥ σε ειδική εκκαθάριση, τον ειδικό
εκκαθαριστή αυτής. Ο ειδικός εκκαθαριστής είναι φυσικό ή νο-
µικό πρόσωπο, µε γνώσεις και εµπειρία σε θέµατα κεφαλαιαγο-
ράς, και επιλέγεται από κατάλογο είκοσι (20) τουλάχιστον
προσώπων που καταρτίζεται κατ’ έτος από την Επιτροπή Κεφα-
λαιαγοράς. Ο ειδικός εκκαθαριστής αναλαµβάνει καθήκοντα από
την επίδοση σε αυτόν της ως άνω απόφασης. Όταν ο ειδικός εκ-
καθαριστής είναι φυσικό πρόσωπο, µπορεί να είναι ορκωτός
ελεγκτής λογιστής, οικονοµολόγος ή δικηγόρος. Ο διορισµός
του ειδικού εκκαθαριστή συνεπάγεται αυτοδικαίως την παύση
της εξουσίας του διοικητικού συµβουλίου της ΑΕΠΕΥ. Στον ει-
δικό εκκαθαριστή εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις του κ.ν.
2190/1920 για το διοικητικό συµβούλιο. Τυχόν διαπίστωση της
ακυρότητας του διορισµού του ειδικού εκκαθαριστή δεν θίγει
έναντι τρίτων το κύρος των πράξεών του από την επίδοση του
διορισµού του µέχρι την ακύρωση αυτού. Ο ειδικός εκκαθαρι-
στής υπόκειται στον έλεγχο και την εποπτεία της Επιτροπής Κε-
φαλαιαγοράς, η οποία µπορεί να τον αντικαθιστά κατά πάντα
χρόνο.

Ο ειδικός εκκαθαριστής µπορεί, ύστερα από έγκριση της Επι-
τροπής Κεφαλαιαγοράς, να προσλάβει ως σύµβουλό του εξειδι-
κευµένο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, για συγκεκριµένο χρονικό
διάστηµα, εφόσον αυτό δικαιολογείται από τον όγκο ή το βαθµό
δυσκολίας των εργασιών της ειδικής εκκαθάρισης. Επίσης, µπο-
ρεί είτε να διατηρεί είτε να προσλάβει, ύστερα από τη σύµφωνη
γνώµη της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς στην περίπτωση αυτή, το
απαιτούµενο για τις ανάγκες της ειδικής εκκαθάρισης προσω-
πικό. 

Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς ορίζει στην απόφασή της περί
διορισµού του ειδικού εκκαθαριστή και την αµοιβή του, καθώς
και την αµοιβή του τυχόν συµβούλου, η οποία βαρύνει την
ΑΕΠΕΥ και η οποία µπορεί να καταβάλλεται είτε εφάπαξ είτε σε
µηνιαία βάση. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς µπορεί µε απόφασή
της να ρυθµίζει τα ειδικότερα θέµατα της διαδικασίας διορισµού
των ανωτέρω προσώπων, καθώς και της διαδικασίας της ειδικής

εκκαθάρισης. 
4. Αν η ειδική εκκαθάριση δεν έχει ολοκληρωθεί εντός δώδεκα

(12) µηνών από την επίδοση του διορισµού του ειδικού εκκαθα-
ριστή, αυτός ενηµερώνει εγγράφως την Επιτροπή Κεφαλαιαγο-
ράς, η οποία µπορεί, κατόπιν αιτήµατός του, το οποίο
συνοδεύεται από αναλυτικό χρονοδιάγραµµα εργασιών, να χο-
ρηγεί παράταση των εργασιών της ειδικής εκκαθάρισης έως δώ-
δεκα (12) µήνες κάθε φορά. Στην περίπτωση αυτή, αλλά και σε
κάθε περίπτωση που κρίνεται σκόπιµο, η Επιτροπή Κεφαλαιαγο-
ράς, αφού λάβει υπόψη τις εργασίες που έχουν ήδη διενεργηθεί,
καθώς και τις υπολειπόµενες εργασίες της ειδικής εκκαθάρισης,
επαναξιολογεί το έργο του ειδικού εκκαθαριστή και του τυχόν
συµβούλου του και µπορεί να αναπροσαρµόζει το ύψος της αµοι-
βής τους, να αποφασίζει την αντικατάστασή τους ή να προβαίνει
σε οποιαδήποτε άλλη αναγκαία ενέργεια.

5. Αν, µετά τη θέση ΑΕΠΕΥ σε ειδική εκκαθάριση, διαπιστωθεί
ότι η υπό εκκαθάριση ΑΕΠΕΥ στερείται των αναγκαίων πόρων
για την εκτέλεση των εργασιών της ειδικής εκκαθάρισης, το Συ-
νεγγυητικό Κεφάλαιο Εξασφάλισης Επενδυτικών Υπηρεσιών του
ν. 2533/1997 (Α’ 228), ύστερα από αιτιολογηµένη αίτηση του ει-
δικού εκκαθαριστή που συνοδεύεται από αναλυτικό χρονοδιά-
γραµµα εργασιών και κοινοποιείται στην Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς, καλύπτει καταρχάς από την εισφορά της
ΑΕΠΕΥ και, εφόσον αυτή δεν επαρκεί, από το κεφάλαιό του,
εντός δύο (2) µηνών από την υποβολή της αίτησης, τις δαπάνες
της αµοιβής του ειδικού εκκαθαριστή και του τυχόν συµβούλου,
καθώς και τις λοιπές αναγκαίες λειτουργικές δαπάνες της ειδικής
εκκαθάρισης, για χρονική περίοδο που δεν µπορεί να υπερβαίνει
τους δώδεκα (12) µήνες από την ηµεροµηνία επίδοσης στον ει-
δικό εκκαθαριστή της απόφασης διορισµού του. Το Συνεγγυη-
τικό µπορεί, µε τη σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής
Κεφαλαιαγοράς, να καλύπτει µε τις ίδιες προϋποθέσεις τις ανω-
τέρω δαπάνες για επιπλέον χρονικό διάστηµα, έως δώδεκα (12)
µήνες κάθε φορά. Οι δαπάνες καταβάλλονται από το Συνεγγυη-
τικό ανά δίµηνο, µε την προϋπόθεση ότι ο ειδικός εκκαθαριστής
έχει εκτελέσει το αντίστοιχο τµήµα των εργασιών, όπως έχει δε-
σµευθεί µε βάση το υποβληθέν χρονοδιάγραµµα, ή ότι έχει επαρ-
κώς αιτιολογήσει τυχόν αποκλίσεις.

6. Αµέσως µετά το διορισµό του ο ειδικός εκκαθαριστής πα-
ραλαµβάνει τα γραφεία, υποκαταστήµατα και περιουσιακά στοι-
χεία της ΑΕΠΕΥ, προβαίνει σε απογραφή και διαχωρίζει τα
χρήµατα, χρηµατοπιστωτικά µέσα και λοιπά περιουσιακά στοι-
χεία της ΑΕΠΕΥ, από τα χρήµατα, χρηµατοπιστωτικά µέσα και
λοιπά περιουσιακά στοιχεία αφενός πελατών και αφετέρου λοι-
πών τρίτων προσώπων. Ως περιουσιακά στοιχεία πελατών νοούν-
ται αυτά τα οποία συνδέονται µε την παροχή από την ΑΕΠΕΥ
υπηρεσιών του άρθρου 4 σε αυτούς, είτε βρίσκονται στην κατοχή
της ΑΕΠΕΥ είτε τηρούνται στο Σύστηµα Άυλων Τίτλων ή σε άλλο
σύστηµα καταχώρισης και παρακολούθησης κινητών αξιών είτε
φυλάσσονται από τρίτους. Με την επίδοση του διορισµού του, ο
ειδικός εκκαθαριστής µπορεί να ζητήσει µε αίτησή του προς τον
Ειρηνοδίκη του τόπου της έδρας της ΑΕΠΕΥ τη σφράγιση των
κεντρικών γραφείων και των υποκαταστηµάτων της ΑΕΠΕΥ,
καθώς και των κάθε είδους περιουσιακών στοιχείων της. Το αρ-
γότερο µέσα σε πέντε (5) ηµέρες από τη σφράγιση, ο ειδικός εκ-
καθαριστής ζητεί από τον ειρηνοδίκη να διατάξει την
αποσφράγιση και την απογραφή της ΑΕΠΕΥ. Μετά την απο-
γραφή, τα γραφεία και τα υποκαταστήµατα της ΑΕΠΕΥ, καθώς
και τα περιουσιακά της στοιχεία παραδίδονται στον ειδικό εκκα-
θαριστή. Για τη σφράγιση, αποσφράγιση και απογραφή εφαρµό-
ζονται κατά τα λοιπά αναλόγως οι διατάξεις των άρθρων 826 έως
841 ΚΠολΔ, πλην των διατάξεων που προβλέπουν την υποχρέ-
ωση διορισµού πραγµατογνωµόνων. 

7. Ο ειδικός εκκαθαριστής καλεί, µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες
από την επίδοση του διορισµού του, τους δικαιούχους κάθε φύ-
σεως απαιτήσεων, µε ανακοίνωση που δηµοσιεύεται µία φορά
την εβδοµάδα, επί τρεις συνεχείς εβδοµάδες, σε δύο (2) ηµερή-
σιες ευρείας κυκλοφορίας εφηµερίδες, από τις οποίες µία (1)
τουλάχιστον είναι οικονοµική πανελλαδικής κυκλοφορίας, καθώς
και σε δύο (2) τουλάχιστον ηλεκτρονικές εφηµερίδες, να του
αναγγείλουν τις απαιτήσεις τους µε όλα τα δικαιολογητικά στοι-
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χεία µέσα σε πέντε (5) µήνες από την τελευταία δηµοσίευση. Η
ανωτέρω ανακοίνωση γνωστοποιείται εγγράφως στον προϊστά-
µενο της Δ.Ο.Υ. της έδρας της ΑΕΠΕΥ και αναρτάται στην ιστο-
σελίδα της ΑΕΠΕΥ, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και του
Συνεγγυητικού. 

8. Ο ειδικός εκκαθαριστής καταρτίζει: 
(α) Οικονοµικές καταστάσεις από την έναρξη της τρέχουσας

διαχειριστικής χρήσης έως την ηµεροµηνία που η ΑΕΠΕΥ τέθηκε
σε ειδική εκκαθάριση. Εξ αυτών, η κατάσταση χρηµατοοικονοµι-
κής θέσης αποτελεί τον ισολογισµό έναρξης της ειδικής εκκαθά-
ρισης.

(β) Οικονοµικές καταστάσεις για το χρονικό διάστηµα από την
έναρξη της ειδικής εκκαθάρισης έως τη λήξη της, σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στον κ.ν. 2190/1920, όπως ισχύει.

(γ) Οικονοµικές καταστάσεις λήξης της ειδικής εκκαθάρισης,
οι οποίες συνοδεύονται από απολογισµό της ειδικής εκκαθάρι-
σης. 

Οι ανωτέρω οικονοµικές καταστάσεις πρέπει να είναι νόµιµα
ελεγµένες από ελεγκτές, οι οποίοι ορίζονται µε απόφαση της γε-
νικής συνέλευσης των µετόχων της ΑΕΠΕΥ. Σε περίπτωση αδυ-
ναµίας ορισµού από τη γενική συνέλευση, οι ελεγκτές ορίζονται
από τον ειδικό εκκαθαριστή. 

Οι ανωτέρω οικονοµικές καταστάσεις δεν απαιτείται να έχουν
συνταχθεί σύµφωνα µε τα Διεθνή Λογιστικά Πρότυπα. Οι ελεγ-
µένες οικονοµικές καταστάσεις υποβάλλονται: α) στη γενική συ-
νέλευση των µετόχων της ΑΕΠΕΥ, στην οποία προεδρεύει ο
ειδικός εκκαθαριστής, για έγκριση, β) στον αρµόδιο για την τή-
ρηση του µητρώου των ανωνύµων εταιρειών φορέα, γ) στην Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς και δ) στο Συνεγγυητικό, καταχωρούνται
µε επιµέλεια του ειδικού εκκαθαριστή στο Γ.Ε.ΜΗ. και γενικά δη-
µοσιεύονται, όπως κάθε φορά ο νόµος ορίζει. 

Αν η γενική συνέλευση συγκαλείται νόµιµα για να εγκρίνει τις
οικονοµικές καταστάσεις και δεν επιτυγχάνεται απαρτία ούτε
στην πρώτη συνεδρίαση ούτε στην επαναληπτική της, προκειµέ-
νου να λάβει σχετική απόφαση, τότε λογίζεται ότι οι οικονοµικές
καταστάσεις συντάχθηκαν και εγκρίθηκαν κατά τους νόµιµους
τύπους και συνεχίζεται η πρόοδος των εργασιών της ειδικής εκ-
καθάρισης. 

Αν στη γενική συνέλευση που συνέρχεται για την έγκριση των
οικονοµικών καταστάσεων διατυπωθούν παρατηρήσεις ή αντιρ-
ρήσεις επ’ αυτών, ο ειδικός εκκαθαριστής επανασυντάσσει τις
οικονοµικές καταστάσεις ενσωµατώνοντας τις παρατηρήσεις ή
αντιρρήσεις ή αιτιολογώντας τυχόν απόκλιση, µε τη σύµφωνη
γνώµη και των ελεγκτών. Κατόπιν αυτού, οι οικονοµικές καταστά-
σεις θεωρούνται ως εγκριθείσες.

Ο ειδικός εκκαθαριστής, περαιτέρω, ενεργεί πράξεις της εκ-
καθάρισης κατά τις διατάξεις του κ.ν. 2190/1920, στο µέτρο που
αυτές είναι αναγκαίες για την εκπλήρωση των τρεχουσών αναγ-
κών και γενικά για την εύρυθµη λειτουργία της ΑΕΠΕΥ, όπως η
είσπραξη ληξιπρόθεσµων απαιτήσεων και η ρευστοποίηση της
εταιρικής περιουσίας. Κατά τα λοιπά, ο ειδικός εκκαθαριστής,
µεταξύ άλλων, χειρίζεται θέµατα της ειδικής εκκαθάρισης, επι-
κοινωνεί µε τους αρµόδιους φορείς, ενηµερώνει γραπτά την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς για την πορεία της εκκαθάρισης
τουλάχιστον ανά δίµηνο και όποτε άλλοτε του ζητηθεί και υπο-
βάλλει έκθεση µετά τη λήξη της εκκαθάρισης. 

9. Οι αναγγελθείσες απαιτήσεις πελατών που συνδέονται µε
την παροχή σε αυτούς από την ΑΕΠΕΥ υπηρεσιών του άρθρου
4, επαληθεύονται από τον ειδικό εκκαθαριστή µε βάση τις εγγρα-
φές στα βιβλία και στοιχεία της ΑΕΠΕΥ ή µε οποιοδήποτε νόµιµο
αποδεικτικό µέσο έχει στη διάθεσή του, µέσα σε χρονικό διά-
στηµα τριών (3) µηνών από τη λήξη της προθεσµίας αναγγελίας.
Εντός δύο (2) µηνών από την επαλήθευση των απαιτήσεων, ο ει-
δικός εκκαθαριστής προβαίνει στην απόδοση των χρηµατικών
ποσών, χρηµατοπιστωτικών µέσων και λοιπών περιουσιακών
στοιχείων στους δικαιούχους πελάτες, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της κείµενης νοµοθεσίας. Αν τα χρηµατικά διαθέσιµα της ΑΕΠΕΥ
δεν επαρκούν για την πλήρη ικανοποίηση όλων των δικαιούχων
πελατών, ο ειδικός εκκαθαριστής προβαίνει σε σύµµετρη ικανο-
ποίηση των δικαιούχων χρηµατικών απαιτήσεων. 

10. Εντός προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών από την ολοκλή-

ρωση της διαδικασίας απόδοσης, σύµφωνα µε την προηγούµενη
παράγραφο, ο ειδικός εκκαθαριστής ενηµερώνει την Επιτροπή
Αποζηµιώσεων του Συνεγγυητικού για τις αναγγελθείσες απαιτή-
σεις που δεν ικανοποιήθηκαν, εν όλω ή εν µέρει, προκειµένου αυτή
να αποφασίσει, αφού παραλάβει από τον ειδικό εκκαθαριστή κάθε
απαραίτητο στοιχείο από τα βιβλία της ΑΕΠΕΥ, καθώς και αναλυ-
τική κατάσταση µε τα περιουσιακά στοιχεία της ΑΕΠΕΥ, ήτοι χρή-
µατα και το σύνολο της κινητής και ακίνητης περιουσίας, για ποιες
από τις µη ικανοποιηθείσες απαιτήσεις συντρέχει υποχρέωση του
Συνεγγυητικού για καταβολή αποζηµίωσης, σύµφωνα µε το ν.
2533/1997. Το Συνεγγυητικό καταβάλλει αποζηµιώσεις στους δι-
καιούχους πελάτες, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο ν. 2533/1997
και ενηµερώνει αµελλητί εγγράφως τον ειδικό εκκαθαριστή για τα
αναλυτικά ποσά των αποζηµιώσεων που κατέβαλε. Ο ειδικός εκ-
καθαριστής µειώνει ανάλογα τα ποσά των απαιτήσεων πελατών
κατά της ΑΕΠΕΥ. 

11. Μετά την ικανοποίηση των απαιτήσεων από επενδυτικές
υπηρεσίες, είτε µε την ολοκλήρωση της διαδικασίας απόδοσης
της παραγράφου 9, είτε µε την καταβολή των αποζηµιώσεων από
το Συνεγγυητικό, και το αργότερο εντός ενός (1) µηνός από την
ενηµέρωση που λαµβάνει από το Συνεγγυητικό, σύµφωνα µε την
προηγούµενη παράγραφο, ο ειδικός εκκαθαριστής συγκαλεί γε-
νική συνέλευση των µετόχων της ΑΕΠΕΥ, προκειµένου να απο-
φασιστεί η περάτωση της ειδικής εκκαθάρισης και να γίνει η
εκλογή νέων εκκαθαριστών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του κατα-
στατικού της ΑΕΠΕΥ και του άρθρου 49 του κ.ν. 2190/1920. Για
το λόγο αυτό, ο ειδικός εκκαθαριστής υποβάλλει αµέσως στην
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς αντίγραφο των οικονοµικών καταστά-
σεων λήξης της ειδικής εκκαθάρισης, του απολογισµού της ειδι-
κής εκκαθάρισης και της δηµοσιευθείσας πρόσκλησης της
γενικής συνέλευσης. Αν για οποιονδήποτε λόγο δεν καταστεί δυ-
νατή η σύγκληση γενικής συνέλευσης ή η πραγµατοποίηση
αυτής ή η εκλογή νέων εκκαθαριστών από τη γενική συνέλευση,
εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 69 του Αστικού Κώδικα,
κατόπιν υποβολής σχετικής αίτησης στο αρµόδιο δικαστήριο από
τον ειδικό εκκαθαριστή ή οποιονδήποτε έχει έννοµο συµφέρον.
Σε περίπτωση που για οποιονδήποτε λόγο δεν καταστεί δυνατός
ο ορισµός εκκαθαριστών είτε από τη γενική συνέλευση είτε από
το δικαστήριο εντός δώδεκα (12) µηνών από την ικανοποίηση των
απαιτήσεων, σύµφωνα µε τα ανωτέρω, καθήκοντα εκκαθαριστή
για τη διενέργεια εργασιών εκκαθάρισης κατά τις διατάξεις του
κ.ν. 2190/1920 αναλαµβάνει ο ειδικός εκκαθαριστής, ο οποίος
ενηµερώνει την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και τον αρµόδιο για
την τήρηση του µητρώου των ανωνύµων εταιρειών φορέα, µε
επιµέλεια του οποίου δηµοσιεύεται στο Γ.Ε.ΜΗ. η ανάληψη κα-
θηκόντων εκκαθαριστή από τον ειδικό εκκαθαριστή. 

Χρόνος περάτωσης της ειδικής εκκαθάρισης είναι ο χρόνος
ανάληψης καθηκόντων από τους εκκαθαριστές που εκλέγονται
από τη γενική συνέλευση ή που ορίζονται από το αρµόδιο δικα-
στήριο ή η ανάληψη από τον ειδικό εκκαθαριστή καθηκόντων για
τη διενέργεια εργασιών εκκαθάρισης κατά τις διατάξεις του κ.ν.
2190/1920, εφόσον συντρέχει τέτοια περίπτωση. Η περάτωση
της ειδικής εκκαθάρισης γνωστοποιείται µε επιµέλεια του ειδικού
εκκαθαριστή στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και η ΑΕΠΕΥ επο-
πτεύεται πλέον αποκλειστικά από τον αρµόδιο για την τήρηση
του µητρώου των ανωνύµων εταιρειών φορέα. 

Κατά τα λοιπά, η περάτωση των εκκρεµών υποθέσεων της
ΑΕΠΕΥ, συµπεριλαµβανοµένης της ικανοποίησης των απαιτή-
σεων του Συνεγγυητικού, σύµφωνα µε το        ν. 2533/1997, των
απαιτήσεων από επενδυτικές υπηρεσίες στην έκταση που αυτές
δεν ικανοποιήθηκαν κατά τη διαδικασία της απόδοσης ή λήψης
αποζηµίωσης από το Συνεγγυητικό, καθώς και κάθε άλλου εί-
δους απαιτήσεων κατά της ΑΕΠΕΥ, συνεχίζεται κατά τις διατά-
ξεις του άρθρου 49 του κ.ν. 2190/1920 από τους εκκαθαριστές. 

Το πρόσωπο που αναλαµβάνει, µε βάση τα ανωτέρω, τη διε-
νέργεια εργασιών εκκαθάρισης κατά τις διατάξεις του κ.ν.
2190/1920, µετά την ολοκλήρωση της εκκαθάρισης γνωστοποιεί
στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς τον ή τους µετόχους της ΑΕΠΕΥ,
στους οποίους θα παραδώσει επί αποδείξει τα αρχεία της, οι
οποίοι τα φυλάσσουν για διάστηµα δεκαπέντε (15) ετών και εν
συνεχεία προβαίνουν στην καταστροφή αυτών µε σύνταξη σχε-
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τικού πρωτοκόλλου που κοινοποιούν στην Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς. Σε περίπτωση αδυναµίας παράδοσης αυτών στον ή
στους µετόχους, ο εκκαθαριστής τηρεί ο ίδιος τα σχετικά αρχεία
για διάστηµα πέντε (5) ετών και εν συνεχεία προβαίνει στην κα-
ταστροφή αυτών µε σύνταξη σχετικού πρωτοκόλλου που κοινο-
ποιεί στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. Αν υπάρχουν εκκρεµείς
δικαστικές ή άλλες υποθέσεις της ΑΕΠΕΥ, η ανωτέρω προθεσµία
παρατείνεται µέχρι την έκδοση αµετάκλητης δικαστικής απόφα-
σης ή την περαίωση των εκκρεµών υποθέσεων αντίστοιχα. 

12. Αν η ΑΕΠΕΥ, µετά την καταβολή των αποζηµιώσεων από
το Συνεγγυητικό, σύµφωνα µε το ν. 2533/1997, στερείται παντε-
λώς περιουσιακών στοιχείων και εξ αυτού του λόγου καθίσταται
αδύνατη η πρόοδος της εκκαθάρισης κατά τις διατάξεις του άρ-
θρου 49 του κ.ν. 2190/1920, ο ειδικός εκκαθαριστής ή οποιοσ-
δήποτε έχει έννοµο συµφέρον µπορεί να ζητήσει από το
δικαστήριο κατά τη διαδικασία των άρθρων 739 επ. του Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας να βεβαιώσει την παντελή έλλειψη περιου-
σιακών στοιχείων, να κηρύξει την παύση της εκκαθάρισης και να
διατάξει τη διαγραφή της ΑΕΠΕΥ από το Γ.Ε.MH.. Η απόφαση
του δικαστηρίου κοινοποιείται στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς µε
επιµέλεια του ειδικού εκκαθαριστή. Σχετικά µε τη φύλαξη των αρ-
χείων της ΑΕΠΕΥ, ισχύουν τα αναφερόµενα στην προηγούµενη
παράγραφο. 

13. Ο ειδικός εκκαθαριστής δεν προσωποκρατείται ούτε υπέ-
χει ποινική, αστική ή άλλη ευθύνη έναντι οποιουδήποτε για οποι-
αδήποτε απαίτηση κατά της υπό εκκαθάριση ΑΕΠΕΥ που έχει
γεννηθεί πριν από το διορισµό του, ανεξάρτητα από το χρόνο βε-
βαίωσής της. Για απαιτήσεις που προκύπτουν µετά το διορισµό
του, ο ειδικός εκκαθαριστής ευθύνεται µόνον για δόλο και βαριά
αµέλεια. Η µη τήρηση από τον ειδικό εκκαθαριστή των διατάξεων
του παρόντος άρθρου ή άλλων διατάξεων της κείµενης νοµοθε-
σίας, που εφαρµόζονται στην ειδική εκκαθάριση, δύναται να επι-
σύρει την ανάκληση του διορισµού του, καθώς και τις
προβλεπόµενες στο άρθρο 61 κυρώσεις.

14. Με ποινή φυλάκισης τουλάχιστον ενός (1) έτους και χρη-
µατική ποινή τιµωρείται όποιος, κατά τη διαδικασία της εκκαθά-
ρισης του παρόντος άρθρου:

α) παρεµποδίζει µε οποιονδήποτε τρόπο τη σφράγιση, απο-
σφράγιση και απογραφή της ΑΕΠΕΥ, καθώς και την παράδοση
των γραφείων της, των υποκαταστηµάτων της και των περιου-
σιακών της στοιχείων στον ειδικό εκκαθαριστή,

β) εξαφανίζει ή αποκρύπτει τα εµπορικά βιβλία ή άλλα στοιχεία
της ΑΕΠΕΥ, καταστρέφει ή βλάπτει εµπορικά ή άλλα στοιχεία, η
τήρηση των οποίων είναι υποχρεωτική από την κείµενη νοµοθε-
σία, πριν παρέλθει η προθεσµία που ισχύει για την τήρησή τους,
µε σκοπό να δυσχεράνει τη διαπίστωση της κατάστασης της πε-
ριουσίας της,

γ) εξαφανίζει ή αποκρύπτει περιουσιακά στοιχεία της ΑΕΠΕΥ
ή βλάπτει ή καθιστά αυτά χωρίς αξία, ελαττώνει την περιουσία
της µε άλλον τρόπο ή αποκρύπτει τις πραγµατικές δικαιοπρακτι-
κές της σχέσεις,

δ) παριστά ψευδώς ότι η ΑΕΠΕΥ είναι οφειλέτης άλλων ή ανα-
γνωρίζει ανύπαρκτα δικαιώµατα τρίτων σε βάρος της ΑΕΠΕΥ.»

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου ανακαλείται αυ-
τοδικαίως ο διορισµός των υφισταµένων εκκαθαριστών της ειδι-
κής εκκαθάρισης ΑΕΠΕΥ, ενώ οι υφιστάµενοι Επόπτες της
ειδικής εκκαθάρισης ΑΕΠΕΥ λογίζονται ως ειδικοί εκκαθαριστές.
Όπου στην κείµενη νοµοθεσία γίνεται αναφορά σε «Επόπτη της
εκκαθάρισης» ή «εκκαθαριστή» της ειδικής εκκαθάρισης ΑΕΠΕΥ,
νοείται εφεξής ο ειδικός εκκαθαριστής. Ο απερχόµενος εκκαθα-
ριστής παραδίδει αµελλητί στον ειδικό εκκαθαριστή οποιαδήποτε
έγγραφα και λοιπά στοιχεία αφορούν την ειδική εκκαθάριση και
βρίσκονται στην κατοχή του και τον ενηµερώνει για τις πάσης φύ-
σεως εκκρεµότητες ως προς τις υποθέσεις της ειδικής εκκαθάρι-
σης. Για τα ανωτέρω συντάσσεται πρωτόκολλο παράδοσης και
παραλαβής. 

3. Εκκρεµείς υποθέσεις ενώπιον του δικαστηρίου για το διορι-
σµό εκκαθαριστή της ειδικής εκκαθάρισης ή για την κήρυξη της
περάτωσης της ειδικής εκκαθάρισης, καταργούνται. Στη δεύτερη
περίπτωση, καθώς και στην περίπτωση που εκκρεµεί στο δικα-
στήριο αίτηση, σύµφωνα µε το άρθρο 69 του ΑΚ για το διορισµό

εκκαθαριστή για τη συνέχιση της εκκαθάρισης, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του κ.ν. 2190/1920, ο ειδικός εκκαθαριστής προβαίνει
αµέσως στις ενέργειες που προβλέπονται στην παρ. 11 του άρ-
θρου 22 του ν. 3606/2007, όπως αντικαθίσταται µε την παρά-
γραφο 1 του παρόντος άρθρου.

4. Κατά παρέκκλιση της διαδικασίας που προβλέπεται στην
παρ. 8 του άρθρο 22 του ν. 3606/2007, οι ΑΕΠΕΥ που κατά το
χρόνο έναρξης ισχύος του παρόντος νόµου βρίσκονται σε καθε-
στώς ειδικής εκκαθάρισης για χρονικό διάστηµα µεγαλύτερο των
τριών (3) ετών, συντάσσουν µόνον οικονοµικές καταστάσεις
λήξης της ειδικής εκκαθάρισης, οι οποίες ελέγχονται νόµιµα,
σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις και συνοδεύονται από απο-
λογισµό της ειδικής εκκαθάρισης.

Άρθρο 21
Τροποποίηση του άρθρου 192 του ν. 4389/2016

Στο τέλος της παρ. 7 του άρθρου 192 του ν. 4389/2016 (Α’ 94)
προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Για τα µέλη του Εποπτικού Συµβουλίου, ως προς την άσκηση
των καθηκόντων τους, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις του
παρόντος νόµου: α) για την οριοθέτηση και τον περιορισµό της
ευθύνης των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου, β) για τη διαδι-
κασία που τηρείται ως προς τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου
σε περίπτωση µήνυσης, έγκλησης, καταγγελίας ή αναφοράς για
πράξεις ή παραλείψεις τους, καθώς και γ) για όλα εν γένει τα θέ-
µατα που διαλαµβάνουν οι διατάξεις της παρούσας παραγρά-
φου. Το τεκµήριο συµφωνίας προς το σκοπό της Εταιρείας, που
τίθεται µε το πρώτο εδάφιο της παρούσας παραγράφου, ισχύει
και ως προς τις αποφάσεις του Εποπτικού Συµβουλίου, εφόσον
λαµβάνονται, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία και στο πλαί-
σιο των αποφάσεων της Γενικής Συνέλευσης, συµπεριλαµβανο-
µένων των Κανονισµών που έχουν εγκριθεί από αυτή. Κατά τα
λοιπά, οι γενικές διατάξεις για την οφειλόµενη επιµέλεια και την
έκταση της ευθύνης των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου ανώ-
νυµης εταιρείας έναντι της εταιρείας εφαρµόζονται αναλόγως
και για τα µέλη του Εποπτικού Συµβουλίου.»

Άρθρο 22
Παραχώρηση δηµοσίων κτηµάτων στους Δήµους 

Αγράφων, Χερσονήσου, Οιχαλίας, Ιθάκης και Νέστου και στο
Υπουργείο Εσωτερικών

1. Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος στο Δήµο Αγράφων του
Νοµού Ευρυτανίας η κυριότητα του δηµόσιου ακινήτου µε ΑΒΚ
206 του Γενικού Βιβλίου Καταγραφής της Περιφερειακής Διεύ-
θυνσης Δηµόσιας Περιουσίας Θεσσαλίας και Στερεάς Ελλάδας,
µε τα συστατικά και τα παραρτήµατά του, όπως αυτό εµφαίνεται
στο συνηµµένο, στο Παράρτηµα I του παρόντος, τοπογραφικό
διάγραµµα, για την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών των υπη-
ρεσιών του Δήµου Αγράφων.  

2. Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος στο Δήµο Χερσονήσου
του Νοµού Ηρακλείου η κυριότητα του δηµόσιου ακινήτου µε
ΑΒΚ 323 του Γενικού Βιβλίου Καταγραφής της Περιφερειακής
Διεύθυνσης Δηµόσιας Περιουσίας Κρήτης, µε τα συστατικά και
τα παραρτήµατά του, όπως αυτό εµφαίνεται στο συνηµµένο, στο
Παράρτηµα II του παρόντος, τοπογραφικό διάγραµµα, για την
κάλυψη των στεγαστικών αναγκών των υπηρεσιών του Δήµου
Χερσονήσου. 

3. Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος, στο Δήµο Οιχαλίας του
Νοµού Μεσσηνίας η κυριότητα του δηµόσιου ακινήτου µε ΑΒΚ
20 (Μελιγαλάς) του Γενικού Βιβλίου Καταγραφής της Περιφερει-
ακής Διεύθυνσης Δηµόσιας Περιουσίας Πελοποννήσου – Δυτι-
κής Ελλάδας και Ιονίου, µε τα συστατικά και τα παραρτήµατά
του, όπως αυτό εµφαίνεται στο συνηµµένο, στο Παράρτηµα III
του παρόντος, τοπογραφικό διάγραµµα, για εξυπηρέτηση πολι-
τιστικών σκοπών του δήµου.

4. Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος, στο Δήµο Οιχαλίας του
Νοµού Μεσσηνίας η κυριότητα του δηµόσιου ακινήτου µε ΑΒΚ
21 (Δώριο) του Γενικού Βιβλίου Καταγραφής της Περιφερειακής
Διεύθυνσης Δηµόσιας Περιουσίας Πελοποννήσου – Δυτικής Ελ-
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λάδας και Ιονίου, µε τα συστατικά και τα παραρτήµατά του, όπως
αυτό εµφαίνεται στο συνηµµένο, στο Παράρτηµα IV του παρόν-
τος, τοπογραφικό διάγραµµα, για εξυπηρέτηση πολιτιστικών
σκοπών του δήµου.

5. Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος, στο Δήµο Ιθάκης του
Νοµού Κεφαλληνίας η κυριότητα του δηµόσιου ακινήτου µε ΑΒΚ
20 του Γενικού Βιβλίου Καταγραφής της Περιφερειακής Διεύ-
θυνσης Δηµόσιας Περιουσίας Πελοποννήσου – Δυτικής Ελλάδας
και Ιονίου, µε τα συστατικά και τα παραρτήµατά του, όπως αυτό
εµφαίνεται στο συνηµµένο, στο Παράρτηµα V του παρόντος, το-
πογραφικό διάγραµµα, για πολιτιστικούς σκοπούς- στέγαση του
Οδυσσειακού Κέντρου του δήµου.

6. Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος, στο Δήµο Νέστου του
Νοµού Καβάλας η κυριότητα του δηµόσιου ακινήτου µε ΑΒΚ
3579 του Γενικού Βιβλίου Καταγραφής της Περιφερειακής Διεύ-
θυνσης Δηµόσιας Περιουσίας Μακεδονίας - Θράκης, µε τα συ-
στατικά και τα παραρτήµατά του, όπως αυτό εµφαίνεται στο
συνηµµένο, στο Παράρτηµα VI του παρόντος, τοπογραφικό διά-
γραµµα, για πολιτιστικούς σκοπούς- στέγαση της Δηµοτικής Βι-
βλιοθήκης.

7. Τα Δηµοτικά Συµβούλια των οικείων δήµων αποφασίζουν
την καταχώριση στο αρµόδιο κτηµατολόγιο ή υποθηκοφυλακείο
της αποδοχής της παραχώρησης των ακινήτων. Το απόσπασµα
της απόφασης του Δηµοτικού Συµβουλίου, στο οποίο περιγρά-
φεται το µεταβιβασθέν ακίνητο και το δικαίωµά του επ’ αυτού,
καθώς και όλα τα άλλα απαιτούµενα εκ της ισχύουσας νοµοθε-
σίας στοιχεία, αποτελεί τον τίτλο για την καταχώριση της µετα-
βίβασης του ακινήτου στο αρµόδιο κτηµατολόγιο ή
υποθηκοφυλακείο.

8. Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος στο Υπουργείο Εσωτε-
ρικών η κυριότητα του δηµόσιου ακινήτου µε ΑΒΚ 651 του Γενι-
κού Βιβλίου Καταγραφής της Περιφερειακής Διεύθυνσης
Δηµόσιας Περιουσίας Θεσσαλίας και Στερεάς Ελλάδας, µε τα
συστατικά και τα παραρτήµατά του, όπως αυτό εµφαίνεται στο
συνηµµένο, στο Παράρτηµα VII του παρόντος, τοπογραφικό διά-
γραµµα, για την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών του Αστυνο-
µικού Τµήµατος Μηλεών. Η απόφαση του Υπουργού
Εσωτερικών, στην οποία περιγράφεται το µεταβιβασθέν περιου-
σιακό στοιχείο της παρούσας παραγράφου, το δικαίωµα και όλα
τα άλλα απαιτούµενα εκ της ισχύουσας νοµοθεσίας στοιχεία,
αποτελεί τον τίτλο για την καταχώριση της µεταβίβασης του ακι-
νήτου στο αρµόδιο κτηµατολόγιο ή υποθηκοφυλακείο.

9. Η παραχώρηση της κυριότητας των ακινήτων του παρόντος
άρθρου αίρεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, η
οποία αποτελεί τίτλο µεταγραφής και εγγραφής στο αρµόδιο
υποθηκοφυλακείο και κτηµατολόγιο, αντίστοιχα, εάν αυτά δεν
χρησιµοποιηθούν εντός πενταετίας από την έναρξη ισχύος του
παρόντος για τους σκοπούς, για τους οποίους παραχωρήθηκαν.

10. Με αιτιολογηµένη απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, η
οποία αποτελεί τίτλο µεταγραφής και εγγραφής στο αρµόδιο
υποθηκοφυλακείο και κτηµατολόγιο, αντίστοιχα, αίρεται η παρα-
χώρηση της κυριότητας, ιδίως για καθυστέρηση, µαταίωση ή
πληµµελή εκπλήρωση του σκοπού της παραχώρησης, αλλαγή
της προβλεπόµενης χρήσης, καθώς και για λόγους ανωτέρας
βίας ή για σπουδαίο λόγο. 

Άρθρο 23
Παραχώρηση δηµόσιου κτήµατος στο Δήµο Σπετσών

1. Παραχωρείται άνευ ανταλλάγµατος στο Δήµο Σπετσών του
Νοµού Αττικής η κυριότητα του δηµόσιου ακινήτου µε ΑΒΚ 160
του πρώην βιβλίου καταγραφής της Δ.Ο.Υ. Σπετσών - Ερµιονί-
δος, µε τα συστατικά και τα παραρτήµατά του, όπως αυτό εµ-
φαίνεται στο συνηµµένο, στο Παράρτηµα VIII του παρόντος,
διάγραµµα, για την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών του Παι-
δικού Σταθµού Σπετσών. Η παραχώρηση αυτή γίνεται υπό τον
όρο κάλυψης και των στεγαστικών αναγκών του Πολυδύναµου
Ιατρείου Σπετσών, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας. Οι
δαπάνες για την εκτέλεση εργασιών δόµησης, επισκευής και
συντήρησης των κτισµάτων για την κάλυψη των ανωτέρω στεγα-
στικών αναγκών επιβαρύνουν τον προϋπολογισµό του Δήµου

Σπετσών. 
2. Το Δηµοτικό Συµβούλιο του οικείου δήµου αποφασίζει την

καταχώριση στο αρµόδιο κτηµατολόγιο ή υποθηκοφυλακείο της
παραχώρησης του ακινήτου της προηγούµενης παραγράφου. Το
απόσπασµα της απόφασης του Δηµοτικού Συµβουλίου, στο
οποίο περιγράφεται το µεταβιβασθέν ακίνητο και το δικαίωµα
του Δήµου Σπετσών επ’ αυτού, καθώς και όλα τα άλλα απαιτού-
µενα εκ της ισχύουσας νοµοθεσίας στοιχεία, αποτελεί τον τίτλο
για την καταχώριση της µεταβίβασης του ακινήτου στο αρµόδιο
κτηµατολόγιο ή υποθηκοφυλακείο. 

3. Η παραχώρηση της κυριότητας του ακινήτου του παρόντος
άρθρου αίρεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, η
οποία αποτελεί τίτλο µεταγραφής και εγγραφής στο αρµόδιο
υποθηκοφυλακείο και κτηµατολόγιο, αντίστοιχα, εάν αυτό δεν
χρησιµοποιηθεί εντός πενταετίας από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος για το σκοπό, για τον οποίο παραχωρήθηκε.

4. Με αιτιολογηµένη απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, η
οποία αποτελεί τίτλο µεταγραφής και εγγραφής στο αρµόδιο
υποθηκοφυλακείο και κτηµατολόγιο, αντίστοιχα, δύναται να
αρθεί η παραχώρηση της κυριότητας του ανωτέρω ακινήτου,
ιδίως για καθυστέρηση, µαταίωση ή πληµµελή εκπλήρωση του
σκοπού της παραχώρησης, αλλαγή της προβλεπόµενης χρήσης
ή µη πλήρωση των όρων και προϋποθέσεων της παραγράφου 1,
καθώς και για λόγους ανωτέρας βίας ή για σπουδαίο λόγο. 

Άρθρο 24
Παραχώρηση δηµόσιων κτηµάτων στο Δήµο Ρόδου

1. Παραχωρείται στο δήµο Ρόδου, χωρίς αντάλλαγµα, η κυ-
ριότητα των δηµόσιων ακινήτων, που αποτελούν ως συγκρότηµα
τη «Ροδιακή Έπαυλη», µε τα συστατικά και τα παραρτήµατά
τους, τα οποία ανήκουν στο Ελληνικό Δηµόσιο εκ διαδοχής του
Ιταλικού Δηµοσίου, σύµφωνα µε τις διατάξεις της Συνθήκης Ει-
ρήνης - ν.δ. 423/1947, µε Αριθµούς Βιβλίου Καταγραφής (ΑBK)
και µε αντίστοιχες Κτηµατολογικές Μερίδες (ΚΜ) οικοδοµών
Ρόδου: ABK 9 (ΚΜ 477), ABK 44 (ΚΜ 537), ABK 125 (ΚΜ 538),
ABK 177 (ΚΜ 473), ABK 180 (ΚΜ 476), ABK 201 (ΚΜ 532), ABK
203 (ΚΜ 530), ABK 263 (ΚΜ 534Α), ABK 265 (ΚΜ 475Α) και ABK
269 (KM 535A), της Περιφερειακής Διεύθυνσης Δηµόσιας Περι-
ουσίας Αιγαίου, συνολικής έκτασης 26 στρεµµάτων περίπου,
εντός των ΟΤ 74 και 73α του εγκεκριµένου σχεδίου πόλεως
Ρόδου, όπως αυτά εµφαίνονται στο συνηµµένο, στο Παράρτηµα
IX του παρόντος, τοπογραφικό διάγραµµα, για εξυπηρέτηση πο-
λιτιστικών και κοινωφελών σκοπών του δήµου.

2. Το Δηµοτικό Συµβούλιο του οικείου δήµου αποφασίζει την
καταχώριση στο αρµόδιο κτηµατολόγιο ή υποθηκοφυλακείο της
αποδοχής της παραχώρησης των ακινήτων. Το απόσπασµα της
απόφασης του Δηµοτικού Συµβουλίου, στο οποίο περιγράφονται
τα µεταβιβασθέντα ακίνητα και το δικαίωµά του επ’ αυτών,
καθώς και όλα τα άλλα απαιτούµενα εκ της ισχύουσας νοµοθε-
σίας στοιχεία, αποτελεί τον τίτλο για την καταχώριση της µετα-
βίβασης των ακινήτων στο αρµόδιο κτηµατολόγιο ή υποθηκο-
φυλακείο.

3. Η παραχώρηση της κυριότητας των ακινήτων του παρόντος
άρθρου αίρεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, η
οποία αποτελεί τίτλο µεταγραφής και εγγραφής στο αρµόδιο
υποθηκοφυλακείο και κτηµατολόγιο, αντίστοιχα, εάν αυτά δεν
χρησιµοποιηθούν εντός πενταετίας από την έναρξη ισχύος του
παρόντος για τους σκοπούς, για τους οποίους παραχωρήθηκαν.

4. Με αιτιολογηµένη απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, η
οποία αποτελεί τίτλο µεταγραφής και εγγραφής στο αρµόδιο
υποθηκοφυλακείο και κτηµατολόγιο, αντίστοιχα, αίρεται η παρα-
χώρηση της κυριότητας, ιδίως για καθυστέρηση, µαταίωση ή
πληµµελή εκπλήρωση του σκοπού της παραχώρησης, αλλαγή
της προβλεπόµενης χρήσης, καθώς και για λόγους ανωτέρας
βίας ή για σπουδαίο λόγο. 

Άρθρο 25
Τροποποίηση του άρθρου 21 του α.ν. 1920/1939

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 21 του α.ν. 1920/1939 (Α’

8572 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



346), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο, ως εξής:
«Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδεται µετά

από γνώµη του Δ.Σ. της Επιτροπής Ολυµπίων και Κληροδοτηµά-
των, επιτρέπεται, κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων, η
δωρεάν παραχώρηση, σε υπηρεσίες του Υποτοµέα της Κεντρι-
κής Κυβέρνησης, που περιλαµβάνονται στο Μητρώο Φορέων Γε-
νικής Κυβέρνησης, αιθουσών του Ζαππείου Μεγάρου και
εκτάσεων της Επιτροπής, για τη διοργάνωση, µε δαπάνες τους,
ιδιαίτερης εθνικής σηµασίας εκθέσεων, εκπαιδευτικών, πολιτιστι-
κών και αθλητικών εκδηλώσεων, συνεδρίων, εορτών και άλλων
συναφών εκδηλώσεων. Οι ανωτέρω δωρεάν παραχωρήσεις δεν
δύνανται να υπερβαίνουν το συνολικό ποσό των σαράντα χιλιά-
δων (40.000) ευρώ ετησίως.» 

2. Η ισχύς της διάταξης του παρόντος άρθρου αρχίζει από
1.1.2017.

Άρθρο 26
Μεταβατικές διατάξεις του Κεφαλαίου Β’

Μετά την αντικατάσταση του άρθρου 177 του ν. 2960/ 2001
(Α’ 265) µε το άρθρο 8 του παρόντος νόµου:

α) Οι αποζηµιώσεις για κατασχεθέντα, για τα οποία έχουν εκ-
δοθεί αποφάσεις παραχώρησης κατά κυριότητα µέχρι τη δηµο-
σίευση του παρόντος νόµου, καταβάλλονται από την υπηρεσία
στην οποία έχουν παραχωρηθεί.

β) Οι αποζηµιώσεις για τη χρήση των κατασχεθέντων, για τα
οποία έχουν εκδοθεί αποφάσεις παραχώρησης κατά χρήση
µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου, καταβάλλονται από
την υπηρεσία στην οποία έχουν παραχωρηθεί και υπολογίζονται
στο 0,7% της τιµής κοστολόγησής τους για κάθε µήνα χρήσης
αυτών.

γ) Οχήµατα που έχουν δεσµευθεί από το Υπουργείο Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης πριν τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου,
προκειµένου να διατεθούν σε υπηρεσίες, αποδεσµεύονται αυτο-
µάτως και δεν δύναται να δεσµευθούν στο µέλλον για τις ίδιες
υπηρεσίες, εάν µετά την παρέλευση δύο (2) µηνών από τη δηµο-
σίευση του παρόντος δεν έχουν εκδοθεί οι σχετικές αποφάσεις
διάθεσης.

Άρθρο 27
Καταργούµενες διατάξεις 

α) Το άρθρο 38 του ν. 3763/2009 (Α’ 80) καταργείται.
β) Η µε αριθµό Δ19Ε5039732ΕΞ2012/12.10.2012 απόφαση του

Υφυπουργού Οικονοµικών «Ανάθεση αντικειµένου Διεύθυνσης
Διαχείρισης Δηµόσιου Υλικού στην περιφέρεια» (Β’ 2870) καταρ-
γείται. 

Άρθρο 28
Λειτουργία παιδικών χαρών σε χώρους του Δηµοσίου και στο

ΚΠΙΣΝ

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας
και Ανάπτυξης και Οικονοµικών και του αρµόδιου κατά περί-
πτωση Υπουργού, καθορίζονται οι προϋποθέσεις και οι τεχνικές
προδιαγραφές για την κατασκευή και λειτουργία παιδικών χαρών
σε χώρους του Δηµοσίου, τα όργανα και η διαδικασία αξιολόγη-
σης και ελέγχου της καταλληλότητας λειτουργίας τους, η διαδι-
κασία συντήρησης αυτών, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

2.α. Η παιδική χαρά που έχει κατασκευασθεί εντός του υπερ-
τοπικού πολιτιστικού πάρκου «Κέντρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύ-
ρος Νιάρχος» και συγκεκριµένα στο εγκεκριµένο ρυµοτοµικό
σχέδιο του Δήµου Καλλιθέας Αττικής και ειδικότερα στη ζώνη Β’
(Περιοχή ΙΙα), που χωροθετήθηκε στο Ο.Τ. 345 στο χώρο του Πα-
λαιού Ιπποδρόµου Αθηνών, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου
τρίτου του ν. 3785/2009 (Α’ 138), λειτουργεί υπό την ευθύνη της
ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού
Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος Α.Ε.», σύµφωνα και µε το σκοπό της,
όπως αυτός προβλέπεται στο άρθρο 2 του Καταστατικού της,
που ως Παράρτηµα 4 της Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ελλη-
νικού Δηµοσίου και της εταιρείας ειδικού σκοπού µε την επωνυ-

µία «Κοινωφελές Ίδρυµα ΣΤΑΥΡΟΣ Σ. ΝΙΑΡΧΟΣ» κυρώθηκε µε
το άρθρο δεύτερο του ως άνω νόµου. Η ΚΠΙΣΝ Α.Ε. στο πλαίσιο
αυτό λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για την ασφαλή λει-
τουργία της εν λόγω παιδικής χαράς.

β. Με την επιφύλαξη των ειδικότερων ρυθµίσεων της παρού-
σας παραγράφου, ως προς τις προϋποθέσεις και τις τεχνικές
προδιαγραφές για τη λειτουργία της ανωτέρω παιδικής χαράς,
τα όργανα και τη διαδικασία αδειοδότησης και ελέγχου της,
καθώς και τη διαδικασία συντήρησής της, εφαρµόζεται αναλο-
γικά η υπ’ αριθµ. 28492/11.5.2009 (Β’ 931) απόφαση του Υπουρ-
γού Εσωτερικών, όπως ισχύει.

γ. Η παιδική χαρά αξιολογείται ως προς την καταλληλότητα
λειτουργίας της από την κατά τόπο αρµόδια «Επιτροπή Ελέγχου
Παιδικών Χαρών», η οποία συγκροτείται από την Αποκεντρωµένη
Διοίκηση Αττικής, σύµφωνα µε την περίπτωση α’ της παρ. 3 του
άρθρου 9 της υπ’ αριθµ. 28492/11.5.2009 απόφασης του Υπουρ-
γού Εσωτερικών. Η τεχνική έκθεση που προβλέπεται στην παρά-
γραφο 1 και στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 3 του άρθρου
9 της εν λόγω απόφασης συντάσσεται από µηχανικό της κατη-
γορίας ΠΕ ή ΤΕ του Δήµου Καλλιθέας ή από µηχανικό όµορου
δήµου ή της Περιφέρειας Αττικής, ο οποίος ορίζεται από τον
Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης Αττικής.

Άρθρο 29
Τροποποίηση του άρθρου 62 του ν. 4172/2013

1. Η παρ. 2 του άρθρου 62 του ν. 4172/2013 (Α’ 167) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. Τα νοµικά πρόσωπα και οι νοµικές οντότητες που έχουν τη
φορολογική τους κατοικία στην Ελλάδα ή σε κράτος - µέλος της
Ε.Ε. ή του Ε.Ο.Χ. και λαµβάνουν αµοιβές για τις υπηρεσίες που
αναφέρονται στην περίπτωση δ’ της παραγράφου 1 δεν υπόκειν-
ται σε παρακράτηση φόρου, µε την επιφύλαξη της παραγράφου
2 του άρθρου 64.»

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 62 του ν.
4172/2013 αντικαθίσταται  ως εξής:

«3. Κάθε νοµικό πρόσωπο ή νοµική οντότητα που δεν έχει τη
φορολογική του κατοικία στην Ελλάδα ή σε κράτος - µέλος της
Ε.Ε. ή του Ε.Ο.Χ. και λαµβάνει αµοιβές για τεχνικές υπηρεσίες,
αµοιβές διοίκησης, αµοιβές για συµβουλευτικές υπηρεσίες ή και
αµοιβές για παρόµοιες υπηρεσίες υπόκειται σε παρακράτηση
φόρου.»

Άρθρο 30
Παράταση προθεσµίας οικειοθελούς αποκάλυψης 

φορολογητέας ύλης

1. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου
57 του ν. 4446/2016 (Α’ 240) παρατείνεται από τότε που έληξε
µέχρι και τις 30.9.2017.

2. Για δηλώσεις που υποβάλλονται από την 1η.6.2017 και µέχρι
τη λήξη της προθεσµίας της προηγούµενης παραγράφου:

α) ο συντελεστής πρόσθετου φόρου δέκα τοις εκατό (10%)
του τελευταίου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου 57 του ν.
4446/2016 ορίζεται σε δώδεκα τοις εκατό (12%) του κύριου
φόρου,

β) οι συντελεστές πρόσθετου φόρου, δεκαπέντε τοις εκατό
(15%) και τριάντα τοις εκατό (30%), της περίπτωσης β’ των πα-
ραγράφων 3 και 4 του άρθρου 58 του               ν. 4446/2016 ορί-
ζονται σε δεκαοκτώ τοις εκατό (18%) και τριάντα έξι τοις εκατό
(36%) του κύριου φόρου, αντίστοιχα. 

3. Σε περίπτωση που η κοινοποίηση της εντολής ελέγχου ή της
πρόσκλησης παροχής πληροφοριών του άρθρου 14 του ν.
4174/2013 (Α’ 170) έχει γίνει µέχρι τις 31.5.2017, για δηλώσεις
που υποβάλλονται, κατ’ εφαρµογή των διατάξεων της περίπτω-
σης α’ της παρ. 3 του άρθρου 58 του ν. 4446/2016, από την
1η.6.2017 και έως τη λήξη της προθεσµίας των ενενήντα (90)
ηµερών από την ως άνω κοινοποίηση, εφαρµόζεται ο συντελε-
στής πρόσθετου φόρου δέκα τοις εκατό (10%) της παρ. 3 του
άρθρου 57 του ν. 4446/2016.
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Άρθρο 31

Η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου δεύτερου του  ν.
4402/2016 (Α’ 121) παρατείνεται έως την 31η Δεκεµβρίου 2017
και στους υπαλλήλους - εξεταστές υποψηφίων οδηγών και οδη-
γών θα καταβάλλεται η µηνιαία αποζηµίωση, όπως αυτή έχει κα-
θορισθεί στην κ.υ.α. µε αριθµ. 75186/10428/15.11.2016 (Β’ 4080).

Άρθρο 32

Η παρ. 22 της υποπαραγράφου Γ3 της παρ. Γ’ του άρθρου 2
του ν. 4336/2015 (Α’ 94), όπως αυτή αντικαταστάθηκε µε το
άρθρο 51 του ν. 4423/2016 (Α’ 182), τροποποιείται ως εξής:

1. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης 5 της παρ. 22 της υπο-
παραγράφου Γ3 της παρ. Γ’ του άρθρου 2 του          ν. 4336/2015
αντικαθίσταται ως εξής:

«Η αποζηµίωση του δικαστικού λειτουργού και των µελών του
πρωτοβάθµιου πειθαρχικού συµβουλίου, καθώς και του Προ-
έδρου και των µελών του δευτεροβάθµιου πειθαρχικού συµβου-
λίου, καθορίζεται µε την κοινή απόφαση της παραγράφου 3.»

2. Η περίπτωση 10 της παρ. 22 της υποπαραγράφου Γ3 της
παρ. Γ’ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 αντικαθίσταται ως εξής:

«10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων καθορίζεται το
ύψος της αµοιβής του Προέδρου και των µελών της Επιτροπής
Εξετάσεων. Το παράβολο συµµετοχής στις εξετάσεις ορίζεται
στο ποσό των εκατό (100) ευρώ. Το ύψος του παραβόλου µπορεί
να αναπροσαρµόζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονο-
µικών και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των.»

3. Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης 13 της παρ. 22 της υπο-
παραγράφου Γ3 της παρ. Γ’ του άρθρου 2 του    ν. 4336/2015
αντικαθίσταται ως εξής:

«Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις
πιστοποίησης των φορέων επιµόρφωσης, καθώς και οι όροι και
οι προϋποθέσεις επιµόρφωσης των διαχειριστών αφερεγγυότη-
τας.»

Άρθρο 33
Ρυθµίσεις του ν. 2971/2001

Η διάταξη της παρ. 1 του άρθρου 172 του ν. 4261/2014 (Α’
107) αντικαθίσταται ως εξής:

«Μέχρι τις 31.12.2019, ξενοδοχειακές εν γένει επιχειρήσεις,
κάµπινγκ ή κέντρα αναψυχής ή ναυταθλητικά σωµατεία επο-
πτευόµενα από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού θεωρούνται,
για την εφαρµογή της παρ. 4 του άρθρου 13 του ν. 2971/2001
(Α’ 285), όµορα και στην περίπτωση που παρεµβάλλεται, µεταξύ
των προβολών των πλάγιων πλευρών των ως άνω επιχειρήσεων
ή σωµατείων και του αιγιαλού, ακίνητο, τη διαχείριση του οποίου
έχει η Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου (ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε.), ακόµα και
αν µεταξύ της επιχείρησης ή του σωµατείου και του ακινήτου
αυτού µεσολαβεί δρόµος οποιασδήποτε µορφής εφόσον προ-
σκοµιστεί από τον ενδιαφερόµενο απόφαση του αρµοδίου οργά-
νου της ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε. για εκµίσθωση σε αυτόν.

Η αίτηση προς την ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε. για τη µίσθωση των ακινήτων
των οποίων έχει τη διαχείριση συνοδεύεται από απόσπασµα ορ-
θοφωτοχάρτη από την εφαρµογή OPEN της «Εθνικό Κτηµατολό-
γιο και Χαρτογράφηση Α.Ε. (Ε.Κ.Χ.Α. Α.Ε.)» ή από εξαρτηµένο

τοπογραφικό διάγραµµα, στο οποίο αποτυπώνονται τα όρια της
επιχείρησης και ο αιτούµενος προς µίσθωση χώρος.

Το αντάλλαγµα για την παραχώρηση απλής χρήσης ακινήτων,
που τελούν υπό τη διαχείριση της ΕΤ.Α.Δ. Α.Ε., στις παραπάνω
περιπτώσεις υπολογίζεται βάσει του Κανονισµού του οικείου
φορέα διαχείρισης, λαµβάνοντας υπόψη τα συγκριτικά στοιχεία
της τελευταίας πενταετίας που διατηρεί η Γενική Γραµµατεία Δη-
µόσιας Περιουσίας για τη µισθωτική αξία του όµορου αιγιαλού
και της παραλίας.»

Άρθρο 34
Τροποποίηση του άρθρου 29 του ν. 4172/2013

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 29 του ν.
4172/2013 (Α’ 167) το οποίο προστέθηκε µε την περίπτωση β’ της
παρ. 3 του άρθρου 44 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), αντικαθίσταται
ως εξής:

«Η µείωση του φόρου της παρούσας παραγράφου για τους
ασκούντες αγροτική επιχειρηµατική δραστηριότητα εφαρµόζεται
µόνο για τους κατ’ επάγγελµα αγρότες, όπως αυτοί ορίζονται
στην κείµενη νοµοθεσία, εφόσον τουλάχιστον το πενήντα τοις
εκατό (50%) του εισοδήµατός τους προέρχεται από αγροτική
δραστηριότητα. Στο εισόδηµα του προηγούµενου εδαφίου δεν
περιλαµβάνονται η κύρια σύνταξη από ΟΓΑ, οι αµοιβές από πα-
ροχή εργασίας µε εργόσηµο, οι αµοιβές εργαζοµένων υπαγοµέ-
νων στην ασφάλιση ΟΓΑ σε τυποποιητήρια, συσκευαστήρια και
σε συναφείς χώρους, για έως εκατόν πενήντα (150) ηµεροµίσθια
ανά έτος, καθώς και οι αµοιβές µελών αγροτικών ή/και γυναι-
κείων συνεταιρισµών, που απασχολούνται περιστασιακά και υπά-
γονται στην ασφάλιση     ΟΓΑ.»

2. Τα οριζόµενα στην προηγούµενη παράγραφο ισχύουν από
1.1.2016.

Άρθρο 35

1. Τα κτήρια µε αριθµούς 5, 6, 7 και 8 του πρώην Στρατοδι-
κείου ΕΑΤ - ΕΣΑ, µαζί µε τον περιβάλλοντα χώρο αυτών, που βρί-
σκονται εντός των δηµοσίων ακινήτων µε ΑΒΚ 1541 και 2927, τα
οποία έχουν χαρακτηρισθεί ιστορικά διατηρητέα µνηµεία (Β’
229/1997 και Β’ 753/1997) και εµφαίνονται στο συνηµµένο τοπο-
γραφικό διάγραµµα µε τα στοιχεία ΑΒΓΔΕΖΗΘΑ, που έχει δηµο-
σιευθεί στα ανωτέρω ΦΕΚ, παραχωρούνται, χωρίς αντάλλαγµα,
κατά πλήρη κυριότητα, προς την Περιφέρεια Αττικής µε σκοπό
τη διαφύλαξη και ανάδειξη της ιστορικής µνήµης, που συνδέεται
µε αυτά. Με την ανωτέρω παραχώρηση δεν θίγεται η χρήση που
ορίζεται µε τις υπ. αριθµ. 38/2.12.1999/Δ9 και 20/12.6.2007/ΣΤ.2
αποφάσεις της Κτηµατικής Εταιρείας του Δηµοσίου (Κ.Ε.Δ). Η
παρούσα αποτελεί τίτλο µεταγραφής και εγγραφής στο οικείο
κτηµατολόγιο ή υποθηκοφυλακείο.

2. Με αιτιολογηµένη απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, η
οποία αποτελεί τίτλο µεταγραφής και εγγραφής στο οικείο κτη-
µατολόγιο ή υποθηκοφυλακείο, δύναται να αρθεί η παραχώρηση
της κυριότητας του ανωτέρω ακινήτου, ιδίως για καθυστέρηση,
µαταίωση ή πληµµελή εκπλήρωση του σκοπού της παραχώρη-
σης, αλλαγή της προβλεπόµενης χρήσης ή µη πλήρωση των
όρων και προϋποθέσεων της παραγράφου 1 του παρόντος,
καθώς και για λόγους ανωτέρας βίας ή σπουδαίο λόγο δηµοσίου
συµφέροντος.
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Άρθρο 36

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά σε επι-
µέρους διατάξεις του.
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Αθήνα,...................................2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 16.50’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 7 Ιουνίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) ειδική συνεδρίαση της Ολοµέλειας της Βουλής
αφιερωµένη στη µνήµη του πρώην Πρωθυπουργού και επίτιµου
Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μητσοτάκη
και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί. 

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ
ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

13. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ 
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, 
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

8. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

10. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

12. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ 
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ 

ΤΡΟΦΙΜΩΝ

14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

17. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ 

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

16. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

18. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                    ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ 


